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VI. Production

A. Prsitive Intexlxgcnce Irrormation

NOSENKO's positive 1ntell‘gence production has been
meager, and sothipgihe reported zerited disseminntlon a3 an
intelligence report. According to his biography, NOSENKO's
ertire adult life until defecting had becen spent either as
& student or as an intelligence officer, and in explanation
of his lack of positive intelligence information, he has
stressed that since the early 1950°'s he had few outside
interests and "no real contacts" outside the IGD itself.*
NOSENKO's assignments to the Soviet delegations to the
Disarmament Conference in 1962 and 1964 were, he has said,
for cover purposes only. and he aeither had any coonnections
with officials or organizations in the USSR concerned with
arns control or disarmament policies nor did he take any
part in the substantive work of the delegations.

During the period 18 to 23 Februavy 1964, a wide range
of guestions covering various aspects of nuclear weapons,

missiles, electrounics, communications, unconventional wea-

pons, military industry, military units and equipment, and
regearch and development were put to KOSENKO in order to
evaluate his knowledgeability. He had no direct knowledge
of any of these topics, although he was able to identify in
reneral a few of the KGB organizations which protect sensi-
tive installations such as suclear weapons production and
storage sites. NOSENKO was given a set of requirements
from the Defense Intelligence Agency on 24 February 1964.
These questions were premiscd on his two TDY tours to the
Disarmament Conferences in Geneva; thcy deslt with such
matters as Soviet underground testing, Soviet efforts aund
progress in the fields of chemical anu biclogical warfare,
Soviet aims and purposes at ‘the disarmament talks, and
Soviet views of the corresponding attitudes and intentions
of the United States. NOSENKO stated he bad no_information
on any of these questions but expressed his personal opinioon
on a few of them, in general terms. KOSENKO's answers to
other questions of a positive intelligence nature-~-those
concerning the viability of the current Soviet leadership.
pla..- for & new Soviet constitution, anti- Semitism as

‘governmental policy, persconality data on Soviet lecaders,

and other political and social matters--were couchcd in vague
and general termb and were not based on concrete knowledge.

*At the start of his first meeting with CIA on 9 June 1962,
however, when explaining how he knew of the real state of
affzirs inside the USSR (as opposed to that presented by
Soviet propaganda), NOSENKO said: "I circulate among
"ministers, with the friends of my father, and I hear

what they say."
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T " B. . Soviet Intelligence Personalrtiesl‘ ' ‘ : R ' 'u\'qg
i Ag indicated in the accompanying tabulation, NOSENKO , _ 5

has provided information on s ‘total of approximately 1,000 - i
Scoviet citizens who are staff employees of, or have other- : ' '

wigse been affiliated with; Soviet intelligence and security
-organizations. |

!
: i
"1 KGB Staff Personnel E
: .
i Leadership and administrative components 25 -
First Chief Dircctorate ’ 165
; Second Chief Directorate# . 435
f Third Difectqrate 7
;  Seventh Directorate ‘ 25
Eighth Chief Directorate 5
) Nipth Directorate 11
‘ Operational Technical Directorate 12 ]
Border Guards Directorate 4
i Republics ~nd Oblasts 74
;, Retired or deceased 55
: Possible KGB officers 12
% Totel 830
]
3 KGB Agentg
! First Chief Directorate 15
i Second Chief Directorate ii6
? KGB Trusted Persons, Cooptecs i9
i (oY primary use to First and Second Chief
! Directorates)
i L3
i Total KGB-connected o o 980 ,
% Do
!
|
{ .
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| 3
L
&,f‘
i :
{ =

o dn et train P4k

i
."E’ eAtrrusits

- T0P SEGTE

RS K gy MY ol b BT LS VS S e N At - S T 13 ALY 07 3 G M e g M S T O AR SRR T o D e




GRU 8taff Personnsel

Current (1964) ' 14
Former 7
Suspect i
Cooptee 1

Total 23

Total Soviet Intelligence Staffers and
Coopted Agents ©.1003

The following is a ta%bular summary of NOSENKO's infor-
mation on First Chief Directorate personnel (who are the ones
now abroad or likely to be stationed abroad),

Total Identifiable First Chief Directorate Personnel: 146
{(and 3 poasible) :

Previously identified:# 103
Previously suspect: . 9
Rew Identifications: 37
Of whom:
No record of any travel abroad: 6
Not abooad since 1963: 7

After NOSFNKO defected, returned
prematurely to USSR: 3

Were out when NOSENKQ defected
or came out thereafter and re-
turned routinely 7
Deceased since NOSENKO's defection 1
Stationed abroad in December 1966 11

In sum, of the 37 First Chief Directorate personnel

" . newly compromised by NOSENKO's defection, 24 were abroad at

the time of his defection or have come abroad since.
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C. KGB lleadguarters

1, Structure and Functions;“

Prior to NOSENKO's contact with CIA in June 1962, the
most recent information on KGB structure and functions had:-
been provided by GOLITSYN, whose information was current as
of December 1961 when he defected. GOLITSYN's data and that

from the Polish defector GOLENIEWSKI wero the first detailed - -

new information on this subject available to the U.S. intel-
ligence community since 1954, when DERYABIN, RASTVOROV,
PETROY, and KHOKHLOV defected, just prior to the change-over
from the Ministry of Internal Affairs (MVD) to the Committee
for State Security (KGB). GOLENIEWSKI and GOLITSYK had re-
ported on the 1959 reorganization of the XGB, the first major
realignment 0?2 the KGB's functions since the abolition of

the Committee for Information in 1931, 1t encompassed the
absorption into the Second Chief Directorate of the duties of
the former Fourth, Fifth and Sixth Directorates. whichk had
been respornsible for political, economic-industrial, and
transportation security, respectively, It also included the
upgrading of the Illegals Department to the status of a
Special Directorate within the First Chief Directorate, the
consolddation of counterintelligence operations abroad into
cone new depariment, the Fourteenth, and creation of & new
department--Department D' (Disinformation)--td .coordinate
and intensify the KGB's activities in the area of deception
and misinformation. The lattcr, although placed in the First.
Chief Directorate, was established to serve the needs of the
entire KGB.

NOSENKO's 1964 information on the organization and func-
tions of the KGB indicated refinements of responsibilities
in the Second Chief Directorate in accordance with the 1959
absorption of the Fourth, Fifth, and Sixth Directorates.
The formation of the so-called "Service" (Sluzhba) as a
component of the Second Chief Directorate Ceniralized those
political security functions (formerly handled by the Fourth
Directorate) which were unrelated to foreigners in the USSR;:
the creation of an element entitled "the Directorate” (Uprov-
leniye) accumplished the same thing for industrial-gconomic

functions formerly managed by the Fifth and Sixth Directorates.

As for the First Chief Directorate, NOSENKO reported the up-
grading of the Scientific and Technical Départment to direc-
torate status, and the expausion of the Information and
Counterintelligence Departments to UService: Number=:1* and "Ser-
vice Number 2," respectively; according to NOSENKO, the

latter organizational designation permits an increase in
personnel without a corresponding rise in the bureaucratic
level of the component. .

- The accompanying charts offer a comparison of the or-
ganization of the KGB in 1961, as known from GOLITSYY (and
supported by GOLENIEWSKI)}, and in 1964, as given by NOSENKO.
Comments on particular weaknesses in NOSENKO's information -
on the KGB organization since its formation in 1954 will be
found in Part VII.B.1l., Statements of DERYABIN, : o
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PSYN Information: December 1961 -~  KSSR COUNCIL OF MINISTERS|
: 1

Committee for State Security
Chairman: V.Ye. SEMICHASTNYY
Deputies: P.I., IVASHUTIN

A.I. PEREPELITSYN

Eol{gg}@ﬂ

Egﬁgt,_ﬁ;x_gg_t} I {Party Committee] _
.& Chief Directorate ird Directorate Technical Opevations Directorate Department for Collation
eign Intelligence) -{{Counterintelligence hief: (fnu) LALIN (sic: LYALIN) f Operational Experien:f}“
£: A.M. SANHARQVSKIY in Armed Forces) :
! rourth Dlrecterate __%EVestiqatIon Directoratq} Department of Governmen ; :
nd Chief Directorate | | Hincorporated into Communications :
aterintelligence) - -Second Chief Direc- ;
f: O.M. CRIBANCV | _torate ca 1959) ——Fupply Directoratﬂ R : ;
3 : Fommandant Departmenq—-———— s i
v I Fifth Directorate ]
- Directorate of {lincorporated into Fersonnel Directorat% 553
wrder Troops Seéend Chief Direc- Dperational Registry and
torate ca. 1959} N , fprchives Department ﬁ;%
‘ - |_Jepartment of Schools) )
: ' Fixth Dircctorate R =3
{Transport: lncorpor- ' Finance Daepartment |
4 ated into Second
Chief Directorate : . ,
ca, 1959) ) : Fheklst Museunir.. % f—'
cventh Directorate - . {
~f¢Surveillance and In- . Collegium of the

vestigation) Chéekist Journal

FIghth Directorate ) : . : E
F(Cipher and decipher) ; . ‘ L

Ninth Dircctorate
(Protection of the
Government) ’

: - . B R o e eencgplp e 10t
& P . . )




jﬁKO Information:

January 1964

354.

[USSR Council of Mxnlstefﬁ]

FCommittee

Chairman:
Deputies:

tate Security
KGB
V.Ye.

for

SEMICHASTNYY "
N.S. ZAKHAROV ' f v . ;
A.I. PEREPELITSYN . %
S.G. BANNIKOV ’ : :
L.I. PANKRATOV ‘ |

Secrctariat Chayirman's Group
Chief: KISELE hief: V.S. BELOKONE
FE THieT I CCESTats ISEVERE DiTEoTOrIes yelad ¢ =TeT 7 KGB Hligher 5chool
sreign Intelligence) Hf (Surveillance) Chief: PATRUKHIN chicf: Ye.P. PITROVRANOV
ef: A.M. SAKHAROVSKIY Chief: V.I. ALIDIN

f

RIS Cabinet”

‘ot Chief DiYcctorate
Qernal Counterintel-
Ligence)

tighth Chief Directorate
{Cipher=Communications)
Chief{: S.N. LYALIN

af: O.M. GRIBANOV
?d Directorate
mad Forced Counter=

Chie: -Directorate of Dordex Gua
Chief: P,I. ZYRYANOV

Chief: A.M.. IVANOV

134938 401

jPersonnel Dxreétorate

ITnvestigative Department
[Chief: P.I1. VASILYEV

Chief: N.F. CHISTYAKOV

Ninth Diyectorate
{Guards - "OKHRANA®

intelligence)
Lef; I.A. FADEYKINM

y ok

Chief: V.Ya. CHEKALO

Admlnlstratlve~Dxrectoratj_

Registry-Archives Departmen
hief: A.V, PROKOPENKO

e Nl Tt kv g R AT

(KhOZzZU)
Chief: A.D. CHETVERNYA

TS

T ). . . .
e Wiy 'c’
o, e o i S5 T




ITSYN Ihformation: Decomber

[Secretariat |}

1961

355.

KGB
First Chief Dire:torate

Chief: A.M. SAKHARCVSKI1Y
Deputies:  (fnu) MORTIN
' {(fnu} KOTOV

ot Department

zparty Commxtfeéf

Inited States) J
ef: B.S. IVANOV "

ond:Department

ngland, Scandinavia)

¥~ Department

ustria, vermany)

TtR Dépariment

rance, Italy, Holland
uxemburg, Belgium,
witzerland, Creece?)

¢h Department

gtin America?)

th Department

frica?)

Qnth Uepartment

sar East?)

+ epartment

ar East?)

Ninth Department
(Emigrcg

Tenth Department
{Scientific and Technical
Chief: L.R., KVASNIKOV

{(Advisors)

tieventh Department R
I

Special Directorate
{Illegals)

Chief: (fnu) KLIMOV,

& V.G. PAVLOV

Disinformation Department
{(Department “D**) .
Chief: 1.1. AGAYANTS

Twelfth Department
Outlying Districts

] Communications Department

[

Thirteenth Department
(Executive Action)
Chief: RODIN 8 N,B. KOROVIN

Fourteenth Depariment
(Counterintelligence)
Chief: V.M. KLIMKIN

{ Fifteenth Department
(Inteliigence through other
agencies)

SIXTEENER DEpartment
{Information)

tditorial-Publishing
Department

1 Tinance Section

T Personnel Department

! Registyy and Archives

L tHighor Intelligence School

T Tanguage Courses

LITTIT

-,‘;1’

9

134038 4ol
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NOSENKO Information: January 1964 <GB

First Chief Directorante
(Foreign Intelligence)

Chief: A.M. SAKHAROVSKIY
Chief's Group |aremm——] Deputies: F.X., MORTIN
V.V. MOZSHCHECHKOV
F. KOTOV

V.G. PAVLOV
)

Special Directorate ' First Department Ninth Department -
(Illepgals) (United States and Canada) e {Emigres) .
Chief: M.S. TSYMBAL Chief: KULEBYAKIN ) }
Dircctorate tor Scientific- Second Jepartment Eleventh Department
Technical Intelligence . {United Kingdom, Scandinavia) - {Satellite Advisors) 1
Chief: NOVIKOV Chief: LITVINOV '
Servide No. 1 Third Department ] Twelfth Department )
(Information) . (Austria, Germany) (may no longer exist) EE;
Chief: (may be L.R., KVASNIKQOV , ) e
. : ~
Service No. & _ Fourth Uepartment Thirteenth Department Eé;
(Counterintelligence) (Western Europe, including (Terror, Assassination and =
# Chicf: G.F. GRIGORENKD Greecs) Sabotage) omend
i ' Chief: L.A. STUDNIKOV?
Department O ' *1fth Depariment .
{Disinformation) (Eastern) Fifteenth Department
(Cover Organizations- : :”)
] Sixth Department Moscow) S Slasn ' .
| 3 (possitly Latin America) Chief: Ye.T. YELISEYEV
Chief: §,N. ANTONOQV
‘ - t opecial Group
[chenth Department (Chinese) ot
{includes India and Pakistan) Chief: N,A, VLADYKIN
lEighth Department Operational Registry
{unknown . Department
Chief: P. ZAYTSEV

AR e Ao 7
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ISYN Information: December 1961 ¥
: KGH- i
econd Chief Directorate .
; - “hief: O,M. GRIBANOV 4
i Eecrﬁtan'ﬁj %urty Committ.eel %
¥ o .
‘torate for the Security ‘irst Department ] Seventh Departmen Thirteenth Department
he Foreign Liplomatic /f(tmit_ed States) : (visiting Tourists : (created ca. 1959)
A L CEhiet: S.M, FENOSEYEV _and Busincssmen)
! s < Sccond Department ETGRER "D3partment CurLeenth DEparcmen
mited States Der-t.j/ {{England; possibly (Investigations) {Transport; created e
: .~ Canada and the ca. 1959) -
: - Commonwealth) Wifnith Dépaitmentc -
ngland Df‘Pt-}”' ' , {Soviet Delcgations : _
, T—— . J'hIFd Tépartment and Tourists) [Fifteenth Department
‘ — o — —~{Austria, Germany, (Collation of Second
eheorgle — = = 7 Scandinavia) ToRth DEPArtmentc Chicf Direcdtorate 3
~ - : {Counterintelligence Counterintelligence
i\ ~ - FOUTth DepaTEment among the Intelligensia | Experience) 9
~ =~ (Other European coun- and visiting Delegations: : 3
NN ~ «| tries~-=-France, Italy created ca. 1959) : :
AN “ Switzerland, Greece, : . Sixteenth Department P
N\ ~ { others; Scandinavia un- FTEVENTh DEpATrCHent {Struggle against £,
N ~ til ca. 1960} {Nationalists; created |~ Contraband; createa 4
N ca. 1959) ‘ 1960) -
N « ifth Department -
\ ~J(The East; probably WeTtR Déparcment |
treaty organization (Economic Enterprises; ‘ Eersonneii 3
N\ countries, Iran, Tur- created ca. 1959) 3
N\ key, Thailand) N
\ b
\Sﬁth Depdrtment
(The East; probably non-
treaty organization 2 ‘
countrien)
§E
L . P - ety b1 v B
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SENKO Information: January 1964 XGB :
o . _ : Second Chief Directorate : .
) ' (Internal Counterintelligence)

T 8ecretariat Chief: O.M. GRIBANOV : Special Section
"1 chiéf: V.V. PETROCHENKOV Asst. to Chief: MOLITOSLOVOV . (?echnical Support)
B Secy. to Chief: Ye. S. KIRPICHNIKOV Chief:  N.A. GAVRILENKO
Deputies: F.A. SHCHERBAK )
. . F.D. BOBKOV
e , ' I.A. MARKELOV
AR : KARDASHEV

irst Department ] Seventh Department Directorate of Second Chief
{U.S. and Latin America) (Foreign Tourists)

Directorate Industrial Secufity
hief: S.M. FEDOSEYEV Chief: A.G. KOVALENKO -Chief: K.I. MAKAROV

-

econd Department

Etghth Department

Service uf Second Chief Direc-
(U.K. and Commonwealth, ~|  (Analysis and Machine Records) torate :E;
including Canada) "1 Chief: V.M. KCPYTOV (Political Security Control) =]
niet: G.V. BONDAREV Chief: KARDASHEVY e
: Winth Department E;gA
.1rd Departnent {(Students and S3dtellite Personne] Group =<3
{Germany, Austria, Scan- Liaison) Chief:; V.I. KUDREV rtl
dinavia) Chief: P.V. TOPTYGIN ' .
hief: N.P. NOVIK

Finance Group

' ~Tenth Department Chief: 1. KOLOSOV
ourth Department {Intelligentsia, Foreign Cor-
(Western Eurapn) reapondents, and Ministry of
hief: V.G. POVAROV Foreign Affairs)

T Chict: Ye.N, ALESHIN

e

1fth Department

(East: Turkey, Iran, “Eleventh Department

Isracl, Japun) (Soviet Travellers Abreoad)
hief: A.P. DAVIDYAN ) Chief: T. ZHARIKOV

sxth Department Twelfth
(Afghanistan, Africa, (Speculants, Embezzlers,
India, all others) o Foreign Air Lines)
hief: K.N. DUBAS T i Chief: K.Z. DRAGUN

Department . : : . -
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2. MoAus Operandi

Less measurzble or precise- in comparison with KGB
structure and functions are the sperational methods and
Headquarters proccdures of the KCGH.  NOSENKO Limself has not
been as productive in revealing Tourist Department rmethods ;
as was the document which he provided on this subject in - i
1964. He has nst been able to provide a systematie, detailed,
or documented review of the methods of the other Second Chief
Dirvectoraie compeaent to which he was assigned, the U.S, i
Embassy Sectior, nor of the methods of the Surveillance
Directorate with wiich he worked closely. NOSENKO neverthe-
less has furnished insignts into the U.S. Embassy Section p
‘and Surveillarce Dircctorite methods in the course of dis- :

. cussing specific operations. ’ ‘

e e v s o A

O E R TRy At

© sharenn s efoida biiERe s

NOSENKO brought to the Gepneva meetings in 1964 a draft ) .
of a report to <he Collcgium of the KGB dated sMaregh 1963 on ; H
the work of the Tourist Departmernt of ihe Second Chief Direc- . :
torate. e claimed to nave written 3t himself, and it bore '
coryections in his handeriting. Tnis draft descrihed KCB
investipations of and opsrations against Western tourists
suspected of being agyots of forevign intelligence services,
primarily in the pericd of 1961-1452. It described tae
functiors of each compone-nt of the Tourist Department and
the number ard qualifications of the operational staff, ,
givipg figures on length of service, educational background, o
foreign travel and languages, and training. 1t went on to ’ ' ‘
cite statistics on the number of for=ign tourists visiting
the USS57, and the number of foreign agent suspects uncovered
among them througn the work of the KIB. A wide varlety of
techniques used by the Tourist Deparinent were mentioned,
with examples of certain successes interspersed in the
discussion.

B

R S

—

NOSENKO has made numevous references 1o the techniques
described in this report, as discusscd in the many cases
reviewed in detail in tne fovegoing treatment of his KGB

- career. Wwhen interviewed for further information on the
' statistics which appear throughout the 1963 draft, however,
KOSENKO was unable to identify the opeorations referred to in
t+he numericsl citations, nor those included as illustrative

i ' examples of operational techniques|

B
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The document refers also to the role of the leadership P i
of the Tourist Department in briefing other organs of the - i
KGB on work against foreign tourists. NOSENKO was questioned
on this activity but ould not recall any information contained N :
in such lectures or discussions. Although the document alsc Lo "
emphasized the daily . need for coordination of the Tourist ‘ : :
Department activities with numerous other components of KGB : '
Headquarters and with local organs of the KGB throughout the - . .
Soviet Union, NOSENKO was unable to cxplain how such coordina- ‘ H
tion was effected in practice, nor could he describe require-
ments for the preparation and approval of. correspondence )
rertaining to such coordinaticn; in many instances he acserted . :
that telephone calls suificed, but he said he could.not indi- : ;
cate who was authorized to coordinate ipformally in this way. : :

Apart from this information on Tourist Department modus
operandi, NOSENKQO has described the operational methods of
The U.S. Eubassy Scction of the American Department and of
the Survcillance Directorate jin conuection with their coordxnated
activities against Embassy targets., Of particular note is
Part V.E.3.c., in discussions of coperations against Embassy
code clerks. :

3. Staff Procedures

In recounting vnrrious operations in which he participated
or which nhe supervised, NOSENKO described operations and _ :
events which encompassed various KGB procedures. Some of ' :
these were: authorization for recruitment; file checks;
correspondence and coordination with other KGB departments, .
directorates, or regional units; technical support of opera-
tions; administration of safe houses; KGB files and reports; . . :
and travel authorizations and accountings. Hle was from time : ;
to time asked to describe such procedures systematically and
in detail. From such questioning it was not possible to

derive apy detailed picture of current KGB procedures. The

1ittle NOSENKO was able to provide did not differ from infor-
mation dated 1954, and was only a small fraction of the iifor-
mation available from earlier sources. He had no information
on changes .or developments in the interim. Examples of the
level of NOSENKO's knowledge of certain procedures may be
found in Part VII.B.1, DERYARIN's Comments, &s may instances
of inaccurate reporting of procedures.
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D. LGB Activitics

1. Operations Against Americans L U L o

In the context cf KG2 recruitment operatiens and ipvestigations,
NOSENXO has mentioned 111 Americans: Forty-nine of them were said : k
to have been recruited, 33 were under development, and seven re- ﬁ 3
fused to collatorate with the KGB; investigations of nearly-all ' i
the remaining 22 AmeriZans were reportedly predicated on XKGB sus-’ :
picion or knowisdge of their affiliation with U,S. Intelligence.

Of the 49 Americans recruited, -NOSENKO attributed his knowl-
cdge of nine of them to his own direct, personal involvement in oy
the approaches, usvally as recruiting officer; these cases are
discussed at greater length in connection with NOTENKO's KGB
career (Part V). His knowledge of 1! other recruitments was said - b
to have derived irom either indirect involvement or contact with : 3
the targets of *hese operations; KOSENKO indicated that he be- ‘ 3
came aware ¢©f these 11 persons through his duties at varicus times :
in the Americsn and Tourist Departments of the KGB Second Chief
Directorate. {fzcause of interest in American correspondents
during 1954 and 19S5 while in the American Department, for exan- ) ) i
ple, he was able 10 report that five o0f them were KGB agents, al- i
though he had taken no part in their recruitments, which had been. :
achieved earlier; likewise, he learned of two recruitments when :
an American Department officer twice visited the Tourist Depart- '
ment with a request for operational assistance during 1962 and .
1963, when NOSENKO was a Peputy Chief of this dcpartment } In
four cases--all First Chief Directorate ovperations--NOSENKO said
he lcarned of the recruitments unoffi c1a11y from discussions with .
friends and from remarks by other case officers which he over- S
heard. Two of tnese four cases were considered by NOSENKO to be i
among his most significant information, the penetration of the :
Orly Courier Transfér Station by U.S. Army Sgt. Robert Lee JCHN- 2
SON and the recruitment in Moscow and later handling of code- _ ;
machine mechanic Dayle W, SMITH; detailed information on the :
JOHKSON and SMITH cases is presented after the tabulation (below)
of NOSENKO's American leads. |

NOSENKO has provided no sources for his information on 25
of the 45 suvcessiul KGB recruitment operations against Ameri-
cans, although he has sometimes identified the case officers in-
volved in them; most of this information was contained in handwritten
notes, which NOSENKO carried to Geneva in 1964, According to NOSENKO,
- he learned of these cases casually while Deputy Chief of the Tour-
ist Department during 1962 and 1963; many of the recruitments were
said to have been accomplished in 1960 and 1961 at a time when
NOSENKO was serving in the American Department. He has explained
~ "these notes as follows: "If I did not participate in a case, I
don't know much about it. Please understand me. 'Since 1962 when
"1 first began to get ready for this act {defection], any time [
got a whiff of something which smelled like an agent, I would put
: it down. I have a regular safe in my office and then I have a
i hidden wall safe. There I may put my personal papers, notes. -1 _ §
am the only one who has a key and any little notes, like those 1
mentioned, I would put in there."
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The tabulation below presents NOSENKO's American case leads
under the categories of successful recruitment approaches,® de- ‘ .g
velopment operations, unsuccessful recruitment approaches, and _— {1
KGB investigations, in that order. Within each of these cate- ’ : :
gories, the tabulation suzmarizes NOSENKO's information, his
sourcing and the year he reported the lead to CIA, and the re-
sults of investigations of the NOSENKO leads by U.S. and other
Western security services. As indicated in the tabulation, cer-
tain cases are discussed in greater detail elsewhere in this

paper. §
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American Leads

~Tuhq11;ion of

Lt Buccess{ui

b, e e

Revruitment Approaches

Lead

JTonyrroTTon: (NOGENKNO has given
LU TACTUR and PROUTOR names on
ipicus occasions., A valuable First
tiel Dircoterute agent who travelled
‘erily to Western Purope, where he
Aainr: a viza from Soviet contacts
1§ went on to the USSR clandestinely.

3 .

CBRECHT. Nelsern Charles: DBorn 19338
BT RS Tl tizen re-
rﬁirﬁi by the Scviets in 1960 on

1 basis of coupromising material;

18in visited the USSR in 1961 and
»ld fellow tourists he was de-
ifned by the Sovicts in 1960 for

l@chmarhketeering.

ARRETT, ichert: A guide at the
SUTERTITITICA in Moscow in 1939
\RRETT was trapped in homoscxual
mppronise by agents VOLKOV and
EFREMOV, whom NOSLNKO handled.
k?ugh resulting photographs were
ffgood guality, a moratorium had
gen impased on approaches at the
xhibition bucause of KHRUSHCHEV's
lanncd irip to the United States.
ame phcetoeraphs were used suc-
e?sfully to recruit BARRETT: when
#f returned with another exhibit

n: 1001,

3
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363.

Sounrcing and Date of Report

Tourist
O

bepartmoent officer V.N. NOS-
tearned of the casce from an un-
identified First Chief Directorate
officer, and he reported it to NOSENKO.
(1964 notes)

Source not numed. Hecruited by Tour-
12t Beparitment during period NOSENKO
in Anerican Department. (19264 notes)

Learned of compromise in 1959 through
personal involvement as responsible
case officer and haadler of homo-
sexual agents. Sovurce for informa-
tion concerning subsecquent recruitment
not given, (1964 notes)

2eete e ey gt s mueve vz erp e ey s <% C e ramaygr spene ey
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Investigation Results . .~ '

[y

One Vernon W. PROCTOR traveils: to
the Soviet Union during the summer
of 1963. Investigation contisulng.-

3038 d0L

i

BARKETT reporred his comproniss nad
recruitment to the FBI in Jonuary
1962, immediately after his seturn
to the Uanlted States; clainced he was
drugged at time of comprounise. . See
Part V.D.4.m. for detatls.. L

i

iy

53




ENSTOCK, Natalie: Recruited hy

e RGE Juving o T962 visit to the
SR, with (ull knowledge of the

B/ that she was an Amcrican Intel-
fence agent; case turned over to
gpartment D, and if she rveturns
the USSR an effort will be made
break her; KGB knows of her

le in the AIS attempt to contact
:§Sovxct hballerina Natalia SLAVA-
EgSXAYA. :

JCHES, Adam: Born in 1894; h
fatives in the USSR and was r
aited on ideological grounds
ile there with a tourist group
September 19060,

5

(3

-

N, PR ey amp meem s

364,

Source not named.
ment casge,
KRUPNOV and A.G. KOVALENKO.

notes)

Source not nanmed.

ment.,

(19064 notes)

. A Tourist Departe-
Case officers were K.G.

{1964

Tourist Department
case while NOSENXKO in American Depart-

ety e T B

B L LI

v R ek

IR
NOSENEO'S information on BIENSTOCK's

part in the AIS approach to SLAVA-
CHEVSKAYA is correcct. RIENSTOCK con- :
fessed in Jply 1964 to recruitment i
during tourist trip to Moscow in 1962 ‘
and to clandestine contacts with KG8

upon return to USA; she cizimed ail

contact was broken in late 1962 or

early 1963, at Soviet initiative.

Born in 1890; has a bLrother Alegzader
born in 1836. GOLITSYN repurted that
Tourist Department officer told him in
1960 that Adam BROCHES had been Soviet
agent in 1920's and 30's in Pariz undsr

V.M. ZARUBIN, then an Illegal; LY ]
guide for MAUPIN Tours visited USSR~ c2
two or more times in 1959 er 1%60 e
via Finland; KGB knew of his history ©«3
as Sovict agent, but suspectad nis ' cn
“visits to USSR might be cover for ‘ =
American Intelligence operation almed oo

at effecting contact with TARUARIN;
KGB placed BROCHES whder intensive
surveillance, and the Chicf of Tuuge’
ist Department was planning taiGag~
cuss with ZARUBIXN what shaould. e

done about” .. DBROCKHPS jriovvi
4 4 W i
A

@

ohs! *’.ﬁ"‘ s

“ums”

b

ot a

&

e prmercn LGS,




LN Ll et re heams

Born in 1917 and

inu:
@ son of W Russian emigre 3 was
gruited an 1962 on ideclogical
ounds; was an employce of the
gur Winds Travel Agency” in New
rk City but left it; casc ic in-
sive, but the XGB is waiting f(or
ﬁ‘ta apen

INDARTYN,

his own travel agency.

IRGI, Richard: Recrulted in Kiev in
6 on basis homosexual connromise
INOSUMKO and Deputy Chief of rhe

sgrist Departwent, A.S. KOZLOV.
MG1 is a professor at Yole uUni-
'f3ity. Necruitment historic-

Ly significant as it was first
igcessful approach by Tourist De-
igtinent, established in 1955,

3

\BW, George: Visiting the USSR
e Tourist in 1959, DREW was
Wwtted as a howmosextal by NO-
NKO's agents VOLKOV and YEFRE-
W. NOSENKO recruited DRLW in
mingrad on basis of homosexual
mpromise staged with assistance
Fia homosexual agent of the local
B in Leningrad.

H .

PISON, Herry: U.S. citizen of
rgenwn QUriging recruited in .
pril 1963 by the KGB of the Ar-
emian SSR; recruitment based on
deoclogical grounds but not firm;
s!scheduled 2o return to the

S8R in 1904, at which time the

NS

T
.n.S.

Source not named. Tourist lepartment
case handled by Vitaly Grigorevich
DERA. (1964 notes)

Fersonal involvement as responsi-
ble case officer and handler of
homosexnual agents. (19062

Personal involvement: Agents
renorted to NOSENKO who made the
approach.  (1962)

Source not named. .Tourist Depart-
ment case. {1964 notes)

et e

Eugene Peter BUNDARIN, bern'i4 Apedd
1917, is the son of aﬂv:z::v;t 52111 e
travc@led to the Sovie nnxcn‘ior 18
days in 1962; cmployed by “Frur Wiade
Travel Agency" from June 1u4) satil
April 19062, when he lof{i'ts trayel -
abroad; now working for Herwas . Travel,
Tne, of Califorrnia; 2.2

£ R : St
e ._;&g.,'.-'uj’i..{r g1 4}5’#"
_c:{' S -d-m‘), i 1P
1iatervicweu
sl -

- ‘A&% Jdebr
o

Rogr?

Henry APISSON, a naturalized U.S," "7 _
citizen visited the USSR in 1963 .57 i
and planned to return in 1964; owna . .
a hotel and restaurant near HWest ;<v
Point, N.Y.; interviewecd in 1964 . %
and admitted contacts with Soviets. .
in Armenia; said he may have givea, [
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KCD will attempt to consolidate
ithe relationship; has access to a
military installation in the New
Yerk suburbs,

FRIPPEL, Arsene: Amcrican Lxpress
Uompany reprenentative in Moscow
hrecruited by NOSENKO and V.D.
CUELNOKOV, Deputy Chief of the
Tourist Department, in 1959 on
basts heteroscxual ccompromise..
NOSENKO handled FRIPPEL until he
1y¢fFe Musceow in 1901 and wet hinm
Ewher he later returned with tour
fproups., npreductive agent.

FGROVER, Preston: Currently . Asso-
J T TCI Pross Eorrespondent in Mos-
cow; i3 8 rocruited KGB agent.

HARKIS, Gisclia:r An employce of
the smcrican I'xpress Company in
Salt Lake City, HARRIS visited
 the USSR as a tourist in 1958 and

was recruited by NOSENKO on basis
' of Ler romantic involvement with
Sovie: mele., Case turned over

to First Chief Directorate. and
NOSENKO unuware of subsequent
developments. .

366,

Personal involvement: Took part in
recruitment and was later handling
officer. (1962}

Source not named. A Tenth Depart-
ment case. (1964)

pPersonal involvement as recruiting
officer. (1964)

s e s e e e re et g~ e e

retired .in 1965 and ncu livcs la

S

impression of willingness ?3-’c;ﬁ?‘
Sovicts.in USA if they'shouldsvlgltfw
West Point; seid he did not real-

ize the approach was for $ntelli-
gence purposes. o foe

American Express Company Tepiesentae
tive in Moscow froem Aprii 1§39 ‘o

January 1961. Interviewed hy FRI

-~

No derogatory informarisn; GROVER
France with his wife., . Lattsv w3s
born in St. Petersburg, Russi=, aad
apparently emigrated at sdyul th=
time of the Revolutien ia 1¥i7. -
GROVER met her in Moscow, #i¢ve she
was a correspondent for ».?;fj;h




ARD, MHerbert: Recruited by the
guring WIS fourmenth TRY to the
g Imbussy in Moscow in the spring
I962; was on temporary USIA ser-
¢, on a publications procurcnent
sion. .

FE. Sam: This ARC correspondent
JosT0wTY an active KCHB agent
t&vated and recruited by V.A.
KoV, :

b4

INSCN, Robert lee: In 1962 and
'3, The KoU Tod an ageat, name
nown, who was assigaced to an
igrtant military installation

\ﬁ Parts and had access to highly
igitive materials, On six or
‘en occasions technicians from
“iSpecisl Technical Section of
“jSccond Chief Directorate
Melled to Paric to assist in
ning envelopes taken {rom the
13¢ at this installation.

BNKO described this First Chief
.gctorate case as the most im-
gant information he learned

ile in Moscow Juring 1962-1964.

3
k4
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367,

Sonvee was G.10 GRYATNOV, U.S,
Yhassy Scction, asked NOSENKO's
help in obtaining a hotel room
ncar HOWARL's for a woman froan
Leningrad., (1964)

Source was G.[. GRYAZLOV, U.S,
Embassy Section., In 1903, NOSENRO
asked GRYAZNOV for an agent who
could be used against & visiting
Amervican delegation, and JAFFL was
suggested. At the time, NISENKO
was in Tourist Department. (1964)

Sources were varicus technicians of
the Special Technical Section who
were directly involved in the case
and with whom NCOSENKO was on goed
terms by virtue their collaboration
in Mescow Tourist Department opera-
t-ons. (1964

cw s C e e e i e e e T P

Beforc NOSENKO's information was re-
ceived, JAFFE reported recruiiment

by "Slava® KISLOV in October 1962

in a CIA interview in Decembovr 2966,
JAFFE did not recognize A.X. KISLOV's
photegraph but identified a photograph
of KUSKOV as being the KGh of{ficer

who recruited him in 1962. JAVFE

was expelled from the UZ5R in (ctobov 1;;
1965; he is now serving slisewhare -3 .
abroad and apparently hss nct yet 2
been interviewed by the FBI on tha- o3
basis of NOSENKO's informatien, A

Identified as Sgt. Robert Lee JOHNSON
who, in January 1965, confosscd hav-
ing been KGB agent since 165 and
confirmed NOSENKO's description of
vault entrics at Orly Courier Transe
fer Station, Paris, JOINSON i3 now
in prison as result of NG3EMNYG [ead.
" For full description ses Part Vi,B.
3.c. . . T
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o not naned. A Tourist

1. Visited tho USSR Q .
crtoent case.  (1964)

363 and was apprnachod
S tamesny o alithoun

na would roig

, s i}

Lf contacterd: dis- L S e T WLOre 4 pame
; , First Chied . phivt about the 1958 incicdent which
precerase has not followed ap was available te lecture audlenes

[ ™ 1 . - " . o s I . ™
ALNraach; not o an activd £ least ags early a3 1346, fﬁﬂ
L ¢ . t ( r

DN, an Anericon I noboinwolvement as KGB ad- Immediately following hig reccubc-
philoloqgy, was . i to Palgarians; LUNT's homo=- mont by the Bulgarian MVD on 6 May

corurte s o 1961 by the Bulearian sexunrlity carlier reoported to 1961, LUNT travalled to Yugquavia
Gorvic: wn Sofle on the b 1 NOEHNKD by one or both of his homo-  wherc he recounted the incivent in

Acme LaXval compromise, <1 agents, VOLKOV anc YEFRENOV. detall to Ambassador Gezorge NEIHAN,
“who woes in Sof:a on temporary : } an academic colloeagun, LRIT Lia cur-
grri~unont as oan adviscr o tae rently a proicasor end Herd ¢f the
Lceal serviee, helped the Bulgurians . Department of Flivig lLarqusgus ﬂ"§
to mount tha operation but did rot Literature at Harvagd, A
partisipate directly. LUNT pre-
pi-unly visitad Moscow several
gimes anl his homosexuati tenden-
fics had becn noted by the KGU.
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'gON, W.E.: A Baptist minister
—ratiTornia, JOUNSON visited
govict Union in 1962 and was
«¢ted mailing letters which were
“feritical of Soviet life. It
decided to approach him anml
‘¢ him to stop this activity.
it has been determined that
NSON was a homosexual, a compro-
ciwas arranged invelving one of
ENKO's two homosexual agerts,
KOV and YLFREMOV. Compromising
tographs were made in the Metro-
Hotel in Moscow and JOHNSON was
roached by NOSENKO, who obtained
igned statemeit in which JOHNSON
‘dged to stop criticizing the
R. o attempt was made to re-
it him for intelligence acti-
y. JOHNSON was later seen enter-
“ithe U.S. Embassy, and it was
umed that he had reported the
poach. 1In 1062 NOSENKO said
1¢- happencd in January of that
ag; in 1964, he said the approach
simadefin the spring of 1962.

NTOR, Melvin: A student at iar-

f Who wWas Tecruited on ideolo-
cal grounds in 1961; case turned
ok to the First Chief Directorate.

BB R . N

o

o e [

368.

personal involvement as handler
of hemosexual agents, and Tourist
Department otficer who approached

JOHNSON.

NOSENKO alluded to the

approach in 1962, without naming

JOHNSON,  In

1964 he brought a notle

+o Geneva with JOHNSON's name and
the date "5 January 1962.% He in-

sisted in 1964,
date had no connec

however,
tion with JOHNSON

that this

ar1 had no significance to him.

{1962)

Source not named.
ment casc in 1961

in American Department.

A Tourist Depart-

while NOSENKO was
(1964 notes)

JOUNSON reported the approach to
the American Embassy on § January
1962, describing his compromise  and
the appreoach by Georgiy Ivanovich
NIKOLOV [sic; NIKOLAYEV was one of
NOSENKQ/ s aliases] ‘

a Slavic-language
instructor at the University of
Michigan, visited USSR in- 1958

Marvin KANTOR,

and 1959; admitted Soviet Intelli-
gence contact in 1959 when inter-
viewed by CIA in T96T; rei vie
by FBI SEFHAE : et

SRTHIERTY AGHA
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Visitod
S5 and T
THoboon times: althous
ipLovy, KRAFT said he woeal
he v v USA 1 contacted;
rusttal of KRAVT, Prrst Chiel
avecrtorate has not tol towed upn
bn tice approach; not an active
35S0 .

Ve S

.ﬂiTt EQEQES-G': LUNT, an Ancerioosn
grofesscr of slavic philology, was
gecrurted in 1961 by the Bulgarian
jervice i1n Sofia on the bacis of a
homosaxual compromise. NOSENKS,
who was 1 Sofia on temporary
dssianment as an advisor to the
ocal service, helped the Bulgarians
£o mount the operatiun but did not
participate directly. LUNT pre-
vicusly visited Moscow several
times and his homosexual tenden=
¢ieg had been noted by the KG3.

A Tourist
(1964)

SOULree not
Department

Poruenal involvement as KGB ad-
vis0r te Bulgarians; LUNT's homo-
arlity carlier reoported to

xual agents,

EIKO by one Sr both of his homo-
VULKOV and YRFREMOV.

- o

S

])A,":t abiuut 1958 incident which

Lhe
available to lecture audiences
al least ags early asz 1960,

lnmediately following his recruite
went by the Bulgarian MVD on & May
1961, LUNT travelled to Yugoslavia
where he recounted the inciuent in
detaill to Ambassador George KENNAN,
an academic colleague., LUNT is cur=
rently a professor and Head of the
Department of Slavic Languages and
Literature at Harvard. .o
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MEPTENS, FHolort: TProfessor from

Tenncssrro who was recruited by the
RFB in Minsk 1n 1959 on homoscxual
case of no value and was

XON, Maitray: Amcriedn tourist

s e g — .
tporat e 1 Moscow an June 13,

BECHTIER, Hornard:  PECHTLR was
anfiy-

e oLl Ly the KGIoun Mosoow
1w,

Paly el Cane o Lhe

3 oo g

ot e L0S7 with o a deln-
gation of American metadlurglste
and was recruited by the RGH; cac

3

then handed over to the First Chiet

370.

Personal inveolvement as responsible
case officer who approached MERTENS.
reported without name in 1962,

Saurce not named. NOSENKO saad:
"rhyn 18 all 1 ktow. the Sgventh
frourist} Lepartment recrulted hin
Lut. Lo oaoa't knoew the case officer.
T wao on by oat the time so 1 doen't
know any dewails,” (1964 -

Souree not nanod. {19¢4 notes)

Source not named, {1464 notee)

'
.
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Identified as Aron PRESHMAN, 4 d0ng=

time Commurist and a close friend .
of Bornard KOTEN (see Bert V.F.6.): i
in about 1945 sister marrisd & 8ov= ‘
iet citizen identified as a cousler |
for Soviet Intelligence.:' tha has = . i
been living in SOVietiUniopv~gth.th-; i
for many years sinces.: .’ udilic LA
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K, Waltor: President of World

© olrs; was reccuited in the USSR

nE1960 and has made scveral trips

e a4

g3

ba 6
-
o
V-
'
1
3o

jcey unad for spotting tourists
h intclligence affiliations; KGR
received on one onen code

A
<

E i
gsaga from RASK since recrusite

BRTY, Spencer: Recruited
grounds in !

i
T

SETRIRY
LU b

el . - ‘ L.
Ambassaaor's

WoTeachar An ATEULCLR

The formor zower-
<

yoon
- M P . . PR YT el A 23 Te e - N

iuux Lo Moseow was recrulted cn
Lawd ) 3

F osonual dinvolvements

Py, John: During a 195% visit

Lo (YR his homosexuality was

oo

coveraed but ne action tuaken un-
1962, when RUFE was recruited

a homoscxual compromise; case was

prinated in 1963 and while active

} only of marginal value.

371.

source not named, Recruited by

Paurist Repartmont officer Vel N.

NOSROV while NOZENKC was in Ameri-
can Dopartwent. Mot by American
Tourist Scuotion officers on trips
subsagient te 1960, (1964 notes)

Source not nemed. Case run by Ameri-
eoartment Legchuse KOBERTS for-

1.5, Embasuy employee in

Case ofrficers were V.M.

KUBROGV, and VoM.

s denrned of events

B8, SOLOMATIN, Fivst

Livectosate Jfficer assigned

rrican Depaertment, (1964)

vt named. An American De=
: TN e said he did
her bacause

w 1 U.D. Imbassy Section,
mer e vartoent, at time of
o LLUhd notes)

Sourase non named., A Tourist Depart-
ment cone at time NOSENKO servang
there.  {1%64 notes)

R AR YRGS LAy

bty
H

in 1962 ROSS reported t¢ tha Naeri-
can Embassy her arrest in Wiev in
1958 on charges of immoral behasvior

with a S i

In 1964 RUFE, a New York attorney,
confeased that he had baenh &
in the USSR in 1962 and wad in con-
tact with Soviets in USA duriug 1962
and 1963; contact broken - in.Novem= /
ber 1963, M

yvomised

&
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‘BRN, Cerald: Recrunited in Moscow
‘Tourist Department in 1958 or 14959
§decolopical grounds. le is valu-
¢ all-purposc agent, His KGB
ytonym is TEDVIN.T :

i

IFO ., Henrpv: Correspondent who
TOCITITOd some time prior o
when NOSENKO entered Ameri-
Rasis of recruit-
nt uninown. SHAPIRO produced
1y pclitical informatica. His
B crymroenvin was UVALERIYY for
1ﬁ'ycars, but has now been changed
FPETR.™  In 1953 SHAPIRD was be-
g handled by Venyamin Alekseye-.
ch XOSLOV and in 1804 his case
€icer was Filip Denisovich BOBKOV,
cf the Jdeputy chiefs of the
cond Chief Directerate, At onc
me he was handled by Vladislav
WSHUX.

¥
n! Departnent.,

B

i

i

IATTAULR, Sofia Greta: Recruited
SsPoland by Soviets in 1846-47

¢ never contacted because KGB
‘lieved she was known to American
igelligence; again recruited in
ptember 1962 when she returned
¥Soviet Union. .

B R T Ry TR e CAT TIPSO RN

[ . .

372,

Sources were the Deputy Chief

of the Tourist Department, V.D.
CHELMOKOV, and the case officer,
V.M. IVANOV. NOSENKO was Deputy
Chicf of the section working
against Amcrican, British, Cana-
dian, and Commonwealth tourists at
the time. {1964 notes)

“OSENKD read SHAPIRO's development
file in 1953 when reosponsible for
operations against Ancrican journal-
ists. Case then being handled by

-y

NOSENKO's friend, Y.A. KOZLOV.
(1962}

Source was D.A. DITYATEV, Tourist
Department case officer who re-
cruited SHATTAUER. (1964 notes)

S e -
> b R . A

Russian-born parcnts; name origin-
ally was Gennadiy SEVASTYANOV. En-
joys special residence arrangements
in Moscow; strongly.suspect as KGB
agent prior to receipt of NOSENKO
lead,

| SEVERN has not re-

turned to the United States since

July 1961 and has not been interviewed
by the FBI. GOLITSYN said that in
early 1059, the American Scction of
the Fourteenth {Counterintelligence)
Department, First Chicf Directorate,
had an agent whose KGB cryptonym was
"EDVIN"; possibly an American with
Russian background or relatives..

SHAPIRO has lived almost exclusively
in USSR since 1933 and is married

to a Soviet citizen. GOLITSYN re-
ported in 1961 that KGB of{icor KOV-
SHUK had been handling an Amexican
correspondent, whose cryptonym «was

"VALERIY'"; GOLXTSYN'bQIievc? f#i}mr
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HUKIN, cehn: SHURIN o protessor
bRy YOT Univers |1v bern 1913
ny Calitornic, was spolited by LGB
rvcilluncc riding in o GIU ¢ar in
SCOoWw sumetime CV“xn; 1856 or 1954,
"‘F“"YHW wove awde with the GRU,
lp\.\ iequest~d that the 0B make no
tempt 1o contact SHUBIN. Oi this
s1s NOSeNRO supposced SHURIN ro be
RU agent.  SHLBIN was in Moscow
ain in 1962,

Name unknown, XGB
TANLRET," 5 code-machine
.echanx; 2t the American Embassy in
scow, wias vecruited by Norman
FEkhay tovich RORORTIN rametiag
48-13%3 (varitcus dates given at
rious fiaes),  UVANDRIEYY provided
ch valuible information in Moscow
d aftcer his return to the U.S.,
8B officer V.M. KOVSHUK travelled
$ Washington to reactivate him. As
£ 1962, "ANDRLY" was working at
ome mxlxt;r district command in
lashington area and was furnishing
information of value. This case
e of two items NOSENKDO {irst
ffervd to sell CIA in 1962,

..,

e (ORI e B L AR S LA ]

Juring.

373.

NOSENKO was in the Tourist lLepart-
ment at time of SHURIN's first visit,
and because of his Russian hackground,
special surveillance was assigned to
SHUBIN., When SHUBIN arrived in 1963,
NOSENKO, who was Deputy Chief of the
Tourist Uepartment, was informed by
the thief of the American Tourist
Section, V.G. DERA. (1564)

Varicus scurces named nt different
times. KOVSHUK appears tu be main
source, but others mentioncd were

N.0G. BAGRICHEV, V.A. CHURANOV, and
GoL. ZHUKOV.  (1962)

e e

[ e

L

wriay
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John Andrew SHUBIN, born 20 Felruary

1915, a professor of econue cg a2 NYU,
In the m1d 1040 s

with q»;
1dont1 ﬁgu

Identified as Dayle W. SMITH, who

in 1963 confessed his recruitment

by the XGB while in Moscow but has
denied furnishing anything of valug
to the Sovicts., SMITH is currently
being questioned by the FBI. Ho ze-
tired i{rom the Army in Docexbeg 1961
and lost access to U.S. Governasnt
information at that time.! &ee Part
VvI.D.3.b. e

854106 BAY
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JOCHURIK, Heward:  The Time/Life
an in Mescow for one or STYTArS; was

farobably an agent of Vadim BIRYUKOV.

.J . 3 . €
TEOW and an agoent of
CporTing ol -
r(fu.cu Lo ¢
£GE in the
Goencva late

Rty

Saguaiine g

ﬁ‘ L provisie o
&: {Lcial vicwoooonno
fe Widt o oaeclaratio
fis marriage no o Soviohk woman
Box oo lerevnt wath othar Savie
éC"“ﬁ AN hus; been foctors in
OB believes Doomay
g . il fvnm'rvwa il
plans tc use this to incroase
frol over hiso Ag of 1a6., o

Wes furnishing only suporticial
nformaticen.

Frapeis: Former State Departs-
mo Ten |p A:)'—}?:‘T‘-u ‘J‘b:l(_] ned Lo Moscow: viu-
itod USSR in 1941 as a tovrist: then
working as -a cocrespendent; was com-
promised in a blackmail opecration in
which ha was accuced of rape; agreed to
Cnopvratc. STEVLNS described approach in
& letter to his mothgr which
Embassy. Letter was opened and read by
Miniuter Counscllor, who at once dictated
@ cable to the State Department deecrlhlng
¥he events. This was heard by the KGB via

he left at the

34,

Tourist Depart-
in 1962.

source not named.
meont involved in caso
{1964)

perhans V.A. 'OBIOJ, who
in 1953. NO-
rmay have learned of
¢ when ROILOV
an AP dis-

Sourde wWas

was handling STEIGHR
SLNRO

saz:d he
H P . §e b
"acdidental iy

-
tranclate

U.o. Embagsy Sce=-
.‘-5(_:.?}1.'.'?7(.) Joined in
‘1Inﬂ u, KUVSHUK dur=-
asslgnmant
wment. NQSENKO
in company

whon
!

sy

5 1%6& NGy
Cpu

2 ko

O WA )

=3
»q (

not named.

Joureg

seetion case huandled by V.M,

U.S. Embassy
KOV=
Sile and V.a. KLYPIN when NOSENKO
ssigned to section in 1960-1961.
{1964 notes)

Formerly a member of the CHUSA, STEVENS  igmd

Ay gy g gt g A e

- wecs el

SOCHUREK, who was in Moacow fron 1958
until 1960, reported to the U.S5. Emb-
assy a number of instances when the
soviets attempted to pressure him and
described contact:with ¥G3. officers;
han named BIRYUKOV as the guide and
interpreter who invarfably accompan- i
ied him while stationed in the USGR-

Numerous reports of Communiat effilia-
tions and of suspicion that he was an
winformant for the Soviets; married to
a Soviet national.

claimg to have broken'with the Paxty 1in

first visited Hoscow and has lived
there intermittently since; married

to a Sovict; many reports on file

of his extensive blackmarket and Llle-
gal currency activities and of his
LlOuL rclat;onships wztn Jnv;uts,

the zarly 1930's; soon therastier he '»:E
i

Left a detailed writteu repotrt st the
Embagsy for Ambassador THOMYBOK im~
mediately after the incident’ and vas
interv;ewgd by Minister Conr‘&llor the
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3 375.
he microphonc in the Minister Counscllor's
ffice. vase wis given te First Chiet Direc-
d}atc. FGn planned to contact STEVERS in New
ork, but NOBENKO was unsure whether this was
el

VENCHANGKTY, Alexander: Owner of "afton
P crg w N Y . ~
ML, a New gars Lravel agency, and of
Russian~language bookutorn wn Chivaqos;
as recruited by the Tourist Depaitment in in
gscow 1n 1961: was used to spot interest- cer
ngG tourists comirg to U3ZR.  In autumn
A03, NOTUNEG, then Firsc Deputy Chief of the
3§r1sn Lepartmont, tock gase over {rom Yewv-
1y Binolayewich NOSEOV and sudzoguontly
Roeccruiinoent
crcial

Long e

19682,

at twiva

H
pmerioar

Wwas 1N

tla6d)

Chims
ner ois

SLVen as

viet: turned over to Fi
rectorata which pel

Foymoems o the LD (0

P ge

3
4
3
3
gi-Rey,
fi
g
bt

AR

'QLIOV, aniljg_Andtoyuvj;h: A construc-

aon company caployce; was recruitaed by
he KGD in the swrwer of 1962 in the USSR
-

@r use in emiqre operations.

after mid-1963.

¥ walle
1 Department.

Carme pocrutted by oboe KGH SoUurca ot nank
Toot o thwe basis of her love for a Tour.st Depart

Source not named.
Tourist Department in 1982, when
NOSENKO there. {1964 notes)

Personal participation as senior
Tourist Department officer after
transfer from American Departmont
SVENCHANSIIY s case offi-
{1964 notes)

Recruited by

Recruited by

NOSERKO

Born in Russia, SVENCHANSKIY emi-
grated to USA in 1923. Has travelled
frequently to Moscow: during and fol-
lowing World War 1I had extensive
contacts with Soviets; close con-
nections with numbers of known CPUSA
members. Several accusations of Sov-
ict espionage on record. Linkea to
Soviet espionage in USA by Harry

GOLD 1n 1950, Another similar state-
rent by GOLD reported in lHew York
Times in 1953 (see Part VIE,5.).

In 1960 it was reported that TORRLY
planned to defect to the USSR because
sne was in love with a Soviet named
Yuriy Petrovich NIKOLAYEV: in lJel
she married an Amcrican. In 1962 the
KGB defector GOLITSTN reported KGB
attempts to recruit an American idan~
tifiable with TORREY durinj an Octo-
ber or Novenber 1959 visit to HosCow,
There is no indication she has been
employed by the UN or NATO, although-
she worked fcr the Pan American Union
during 19254-195%., o

A carpenter and religious fanstic
living in California; haz a racord
"of .many arrests; may be mentally dige
turboed;

travolled to USSR in 1962,

Ay A
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LSKIY, Roris:
uited in 196. on ideological
opnds: his mission is to spot
spicious tourists. and to notify
8 KGR by open code.

ruited tn 1961 in
2 opical grounds; now
cd by XG® First Chief Direc-

iTNEY, Tromas: American cor-
spondent Thomas WHITNEY was re-
13ted by the KGR in Moscow scne-
1@ betore 1953, when NOSENKD
iAed the KGHB.  In 1953 he was
L@g handled by Venyamin KOZLOV
the American Pmbassy Section.

was furnishing iaformation

the American Iabassy, political
oruation, and personal infor-
ion on Americans in Moscow.
‘@sed to cooperate further with

KGB after leaving Moscow.

: o I YRR gt e st
Rl s A TR e

(¥, Bor President of "Ameri-
e Trave: Ahroad,” VOLSKIY was rec-

Yiam: Student at Vionra

376.

Scurce not named.

Tourist Depart-
ment case in 1962.

{1864 notes)

Source not nanmed. Tourist Depart-
ment case in 1961, when NOSENKO in
American Department. {1964 notes)

NOSENRQ said he peihaps learned of
the case "accidentally” from V.A.
KOZLOV who was handling WHITNEY in
1953, (19062) :

anzaatey Q

.

WALLACE visited the Soviet imiva in
1961; interviewed on 28 Fehruary 1565
in Vienna, he admitted spprosch by
unidentified Soviet but claiwsd he
refused to "help them"; said there
have been no further attempts tu con-

tact him.

WHITNEY was interviewe

S:u ﬁ‘)& Y-S
: X et vh ET CIA has no -

dcrogatory intorwation. See Fart '
v.C.2. S
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UNC!R alph and Fvoelyn:  Ar-
gt53~. N RV ATE and doubind
KGH in the LOOR an 1902 they
en fulled O appoar ab 4 pwot-

TSI IEE o

i@rmany as a Jonartment chie
gtelligence in late 1964 or
rly 21963,

A ULS. citisen
g in e ;Aund: a4 furrier ooerried
A Soviet national who is horcelf
long=-time KJB agent He was ro-
uvited when he visitced Leningrad
gr fur exhibits between 1950
Ad 1961.

377.

Source not named. 1262 Amcrican
Pepartmont case. NOSENRO's friend
and former American Embassy Section
subordinate, V.V. KOSOLAPOV, was
directly inveolvad ain the case, which
took place when NOSENKO was back in
the Tourist Departmant.  (1962]

Sourcse not
ene case while
Mmerican Department.

named., Tourist Depart-
NOSENKO was in
{1964 notes)

SHurce was MJ.A. SHALVAPIN, who re-

cruleel YSASUAT; alse possibly heard

3 £ from Yu.I. GUK, Yu.A. LOPUR-
V.M., FOVSHUK,

No indization of source.  (1964)

.

c1ent1y unusual at tha: time»to be

On mission for the U.S. Army at the
time of their arrest, the YOUMNGERS
reported tholr recrultment immedi-
ately on leaving the Soviet Union.
KGB officer KOSOLAPOV travelled

to Copenhagen under alias in 1962,
at the time the YOUNGERs. were sup-~
poscd to meet with KGB in Denmark.

Interviewed in Londen in 1954,

acmzttcd blackma*kc;eertnq but denied
s L e

Unidentified.
ACS51 and the FBI contznue.
Part VI.D.3.a.

Sec

Unidentified, possibly Daniel Echiel
SHERICH, who married a Soviot na-
tional in 1955; marriage was suffi-

ZIRING

Investigaﬁions by CIA,.

. 3

174938 dOL
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i ‘ ‘
ame Unknown, KGB cryptonvm

TR RCB agent in Genevs
ere he is employed by the
nternational Labor Organiza-
ipn.

ame Unknown:  K.N. SMIRNOV
ravelled from New York City to
speva in 1962 (while NOSENKO

1§ there) to meet an agent,
writer who was a former U.S.
tate Depaviment employee, possi-
ly with prior service in Mos-
‘Wi i 1962 this target had
trem°1y good connections in
1fluent1a1 U.S. circles,

(3

e

R T 2 T NN To maime e s el g
SN +

378.

Source was Yu.,I. GUK, in Geneva
in 1962,

Source not named, Handled hy
SMIRNOV in Geneva in 1962, (1962)

Unidentified, possibly Joseph
Wilson HAYDON, long-time counsellor-
librarian of the ILO; as early as
1950 was reported to be "well known
for his Communist sympathies' ‘and

for being associated with Soviet In-

telligence networks in the United
States and Canada. Other poss1b1e
candidates also under examination.

Unidentified, possibly Francxs
STEVENS (see above)
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» Development Operations

Lead

MSTRONG, Robert: The Ambassador’'s
Jb in “osgow is a homosexual and
Glose friend of Stephan HOFFMAN

ac below); he is known to he hav-
£ homosexual rvelations with

hannes BUHLE, a code clerk at the
ntsh Embassy; no other informa-

on available.

. Frank: NOSENKRO jdentjified DAY
& Ttate Department code clerk in
scow in the 1960-1961 period. e
€ a target of either KOSOLAPOV or
YAZNCV (NOSENKO could not recall
ich), but ne nctive operational
asures were taken against him for
ck of opportunity. NOSENKO said
did not remember anything inter-
ting or uwnusual about DAY from con-
aled microphones, telephone tapes,
;surveillance and that he did not
member DAY's KGB file, although he
d Yskimmed it.' NOSENKO also said
at he did not hnow who DAY's
osest American or foreign friends
re, or the names or descriptions
any agents working against him,
also did not know of any trips
Y- may have taken outside the USSR
d doubted that DAY took any inside
8 USSR. The KGB had no deroga-
ry information on DAY and was
aware of any vulnerabilities he
ght have hnd .

AR SRR

379.

Sourcing and Date of Report

Source not named. A U.S. Embassy
Section c¢ase at time NOSENKO said
he wias Deputy Chief of this section.
(1964)

Involvement as supervisor of opera-
tions against American code clerks,
(1964)

L R b Ly

Investigation Results

Recalled from Moscow on the basis

of this information, ARMSTRONG ad-
mitted the truth of the allcgations
and resigned from the State Depart-
ment in August 1964; he denied having
been approached by the KGB.

DAY arrived in Moscow by train from -
Helsinki in May 1960 and served ‘
there until October 1961. After
living alone for several months in
Amcrica House, he moved into the
Embassy compound where he roomed
successively with State Department
code clerks BRIDGEWATER, SALSAVAGE,
and GARLAND In July 1961 DAY
travelled to the Caucasus with his.
friend G. Stanley BROWN, who was the
Agricultural Art

{(see Part V.E.3.f.).
AY Tater rcported to the State De-
partment Office of Security that the

.two were foliowed by five surveil-

lants at all times, that on one
occasion when they returned to their
hotel room they found four "repair-.
men'' there, and that while traveling
by train on this trip they shared '
a compartment with "un avallahle and
attractive Soviet female." DAY de-
nied any approach by Soviet Intelli-
gence, any homoscxual activities,

and any heterosexual activities with
Soviet females in Moscow, or that he
had participated ‘in blackmarket activi-
ties while there, (He was aware of

R

S Sl N L b
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the fact that a number of his | '
acquaintances were iavolved in cur— '
rena it

iopoeepispears

: KOSOLAPOV's agent, avcording i
Lo NUSENKO-) DAY said that le Bad

gold a hi-fi get at a larce profit

to an Egyptian when lesvins Mogscow
{probably (I PENH RaRere i GRYAINOV S

L gis
agent, accoruin ENNOW ‘ﬂ?

q Lo HO

roert: hoviowing a UG8, Porsonat involvement as supervi- DWELLY was assigned t9 Mouscuw 4o
ot in Scpuonmber sor of code clerk operations and a2 code clerk from April 195? to July
T sasd he boliewved thaw handler of heroserual agents YEFRUI- 1960, He was intoervicwed by the Cf-
PRl wan o ocede oleri during the MOV and VOLKOV. (1964) fice of Seccurity of the i-tayrment
%Gﬁu~2*ti peet toll, HURLANEO sand of State in March 1955%@@5@%&’"~’”‘
B: o et LTO WS RO of NOSEHKO's informati ¥7 my~ daf:
and rhat G T (TR R PO SRy

2ile of the
CWELLY or the
Wit

0t

f

..

W
vy oworn VL FRYYLADRDY ot GLT.
RYAu. U interrogntion
vt KO waxd Tnal, o
: “hehavior whoen visilirg
' voon,” the KG3 was "i0U
o shut L0 was a homosouual.
RS walld, "a big hunt
v aumbar of evenings

Ehcn YIELLY was known Lo e froe from

134936 401

cavh, NUSEHES, GRYALNOV, ROSGQLATOV,
Gd b two homoaseyual agents YEPREMOV
nd VOLKOV waited in vain in g KGB sur-
Veillonce ear in the hope that DUELLY
ould visit downtown Muscow and coatact
leould be estahlished with him., No photo-:
graphs of DWELLY wore obtainad; thews
;was no approach and no recrulitment.
INOSENKO cculd recall no other informa~
ion on DWELLY at this time, but later
e said that perhaps GRYAZNOV's homosexual
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4 381,
ng “"VOLODYA™ had spoken with DWELLY
al public toilot in a muscum or a
ki and believed on this basis that
LLY was o homoseaval,
8,
N, Thomas ¢ A consul in Moscow,

R, s spotted by NOSENKO's homo-
unl agzent VOLXOV, whe exchanged
nccs with FAIN and was "almost

ger cent sure that FAIN is a homo-
tali’; this was in 1959, when FAIN
Eted the USSR from his post in
'osl'vxa, anl there was insuffi-
it tine to mount an opcration
inst him durirg this vxsx:;

or when FAIN arrived in Moscow,
'gth was plannin3 to place o
@scxual agent in his life; no
ther details available.,

1 :

‘

Reported to NOSENKQ by his
agent VOLKOV. (1964)

homosexual

B

]GOLITSYN also
provided 1fL0TT concerning a

KGb operation against a homoscxual
Amcrican code clerk at about this
time. GOLITSYN rcported that he
had learncd from discussions in the
American Department in the spring

of 1960 that the KGB had photographs
of a code clerk engaged in homosexual
acts but that KGB Chairman SHELEPIN
had forbidden their use at that time
because of possible political reper-
cussiocns. (Sce Part VI,E.3.d. for
details on this lead.) Apart from
the coincidence of dates and the na-
ture of the compromisc, there is no
information available to permit an

q"atzon of the NOSENKO and GOLITSYN
formation.

FAIN was interviewed by Sécurity

5]

938 d0L

133
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David: TPrefessor in Phila-

K,
phia and frequent visitor to
PSSR, the Leringrad KGR hoped

recruit him on ideological basis
Jhrough use of a female agent;
.limc ot sister's love aftair with
avict he was retfuscad a visa in
¥, but the KGB has arransed it
that he will be admitted if he
;%ics again.

{

Ry Norman: Visited the USSR as
Uriss in 195Y, when he was
s=ed as 1 homoscxuzl; if he re-
s he will Irv a recruirment tar-

3

BEY, Josenh: Originally Ifdenti-
FTRVTNUETRRC as a nlitary one
ged man in Moscow duriug 1960 -
3 period who was an operational
rgetiof Viadimirv DEMKIN. in
spuary 1965 he cosrectly identi-
'd him-as a"Stare Department

i@ clerk, saying that V.v. KOE0-
POV was the responsible case

ficer and that he, NOSENKD, super-
sed KCB operuational activity sur-
npding GAFFEY. The KGB attempted
jure GAFFEY inte downtown Moscow
ing Svetlanu IVANOVA, & maid 1in
er:ca House and one of DEMKIN's
ents. Despite her repeated invi-
tions, GAFFLY would not meet her.
her than- IVANOVA, NOSENKO knew

no foreign friends of GAFFEY or
‘any trips he made have made in-
de the Soviet Union or abroad.

382.
Cass hrought to NOSENRO's atten-
tion when FINX was denied a visa

i 3
and the Leningrad KGR ohjected.
NOSTNEG was Deputy Chicf of Tourist
Department at the time. (1064}

HOSENKO copied name when retiring

file of onc of his homosexual agents,
VOLKOV or YEFREMOV. NOSENKO said

that when such a file is retired,

KGR requires case officer to draw up

4 lizt of persons on whem the agent
reported.  NOSENKO made a copy of list
and gave it to CIA. (1964)

lavolvemant as supervisor of KGB
operations against American code
clerks tn Moscow. {1904)

g apes o o
.

e ot -

o

eris

Y]

FINK's sister was trylng to marry
a Soviet citizen, but the Seviets
refused her a visa to do so0;%
™3 intervicwed by FBI
YRS o,

; - ' ®, . “ R : 3 ¥ “ # }i: 4 .
FISK travelled to Euroge nnd USSR
with his wife and parents In 1913,

1936 401

iz

CAFFEY arrived in Moscow in Sep-
tember 1961. Fred KADERA, » fellow
resident at America House, reperted
Se-urity

B i S e T




‘GR, NOSENKO said, had no ucroga-
nformation cn GAFFEY and was
arc of any vices he may have

v

WRE, TJddv:r American corresport
—b—-'-———w-l .
was & ALY recruliment target
965-1654, but NOSENKO did not
yhother he was subsequently ro-
rgd.

BERG, Professor (fnul: Came to
JESR 0 IETTUY 1958, when
ationul coptact was established
c?n him and the WGB; details of
aft unknown.

MAN, Srevrhen: Currently assigned
e amorican Embassy in Moscow;
ipdulped in homoesexual acts

an Armenian in Yercvan and is
ndly with Rcebert ARMSTRONG,

her suspected homosexual (see

e); KGR is now mounting a com-
ige ‘operation against HOFFMAN.

383.

involvement: When NOSENEO

Porsonal
the 1,5, Embassy» Section in

1053, he was given GIIMORLE's develop-
mentz) fite to read and was respon-
sible ¥or hundling agents reporting
on GiLMORLE,  (1904)

Source nost tamed.  {(19064)

Source was U.I. GRYAZNOV, who cane
to NOSLNKC, then in the Tourist Do-
partment, to arrange for compromis-
ing photegraphy of HOFFMA%. (1964}

"

A e b e ST sl

timc. GAFFLY was Mos-
cow in the summer of 1962, before
expiration of his regular tour,
because of drunkenness. During ques-

tioning by the State Department

& . .
Office of Seccurity@

" : y ﬁ ..,'t»lr v .
Lddy Lanier King GILMORE first went
o Moscow in 1941 and was chief of
the AP Burcau there from 1945 to
the summer of 1983, Married
ciri =

e-d

Professor Michael GINSBERG reported
to U.S. officials in Helsinki in
August 1956 about a recruitmont
anproach.

anrer a8




HUSTON {(fnu): Travelled TDY to Mos-

384.

Source not named. An American

cow from Belgrade and was photographed Department case in 1960, when NO-

making a blackmarket deal in a taxi;

K]

not returned to the USSRH.

3

E.

JENNET, Paul Francis: In early 1960,
whon €hc KGR Learned through normal
¢hannels that JENNER was to be
assigned to the U.S. Embassy in Mos-
gow, 1t was supposed that he was a
¢ode clerk because he was listed as
‘& Secroetary-Archivist, a frequent
cover for code clerks. As first
step in development of JENNER, U.s.
Embasey Section officer V.V. KOSO-
LAPUV travelled to Helsinki, where
he boarded the train on which JEN=-
NER was travelling to Moscow, and
then struck up an acquaintance with
him. Additionally, a female KGB
Fgent boarded the train aftey it
crossed the Soviet border and she

SENKO was serving there. (1964)

gase not completed because HUSTON has

NOSENKO originated the idea for

* this operaticon, was involved in
its planning and in arranging
KOSOLAPOV's trip to Helsinki;
iater KOSOLAPOV reported to NO-
SENKO on his trip and contact with
JENNER. G.I. GRYAZNOV, case offi-
cor for the female agent, also sub-
mitted a report. (1964)

too bocame acquainted with JENNER. The
plan was to continue these relationships

in Moscow.
do so and because he turned out to

Recause JENNER refused to

be a pouch clerk and not a code clerk,

%tha operation was put aside., No re-

Jeruitment approach was made.

it in late 1960.

USIA employee Hayden Henry HUSTON.
was arrested in Yugoslavia in 1954
for sexual activities; this, the
only adverse information about him.
was reported to USIA on 30 October
1963; he zlaimed no recruitment wa=
made in his 1963 interview and saic
he made two trips to USSR during
Belgrade tour. Other than his ar-
rest in 1954, he stated there were
no other incidents iniYugoslavia
or elsewhere in the Soviet Bloc
which could be used to embarrass
him. Currently serving in Taiwan
with USTA and has not been inter-
vicwed on basis of NOSENKO's alle-
gation. Lo

GOLITSYN described a similar opera-
tion involving KOSOLAPOV, dating
JENNER reported
meeting girl and her brother to
Embassy officials on arriving in
Moscow, but reports no encounter
with person matching KOSOLAPQV's
description. Official Finnish
travel records show KOSOLAPOV was
not on same train as JENNER, but
returned to Moscow two days after
JENNER travelled from Helsinki to
Moscow. See Part V.E.3.C. '
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s, fnu: A wealthy BRantist layman
Ras visited the USSR six or seven
¢ and has met with Russian Ropt-
on cach occasdon; personally
ginted with President JOHNSON
Knew President KENNEDY; under
g bv the decond Chief Director-
to cbtain blackmalill materials;
62, JC¥US became involved with

L

ey

¢

t femalc, anéd although she ic
NGB agent, the XGB has taken
reiationshiip under control ond
nsuCC“"fully attompted to ob-

1, Charlus: Gbject of much
e uLY during his 26 Octcher-
>§em5cé Y462 visit te the USSR;

| officer under cover made con-
with iim ond, planngd to continue
Jcontact;rpithe United States.

d

A
r

QV {fnu): Visited the USSR in
otifrntrgny + smowera,

y§ wWNon e was assessed as a
»gexual; i€ he returns he will
“frecruitmont target.

385.
Source not named. Case handled
by NOSENKO's Tourist Department
subcrdinate, Vitaliy DERA.
{1962)

Source not ramed.,
that the “lrst Chief Directorate

NOSENXO explained

regquesiad Tcu*ibt Department assist-

ance in arronging contact with
FOIAMOAL iﬂ Moscow and that "we ex-
erted all efforts to help them make
this contact.” NOSENKO at time was
Ceoputy Jhicf of Tourist Department.
{ludd)

Namn includcd in list NOSENKO said
he made when retiring file on one
of his honosexnal agents, see above
antry for FISK. (1964 notes)

His earllar—a»fxvauxv & :
on in-a 1961 Top Secrst RCB uo"ntx

|by GOLITSYW in Y

¢iting JCHES' Bible-=nuggling ac=.
vities anéd giving his nanma,

Chariese P. HAMZAUI, son-it-law of
Alexander SAFFIAN who wag repurted
in contact with Soviets in the 1947
HAMZAUI himself was noted in frwqf/f
con»act thh Sov*uts since .az !171”f

ndiuata s 'ar 11
e ;

S

[
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afnod from GRU Colonel G.h. BOL= a5

AKOV, wno had been selectced by Presi-’ duout two years®

nk KENNEDY as a confidenmial channel
cf correspoadance with KHTUSHCOREY,
as Robort KONMNEDY had long wishad to
s;t the Sovict trnion. HOLSP‘“ )/ also
lgd NOSENKO that, when the polshoy
et had been on tour in the Jnltti
atoes, VPobert KEUNDDY D ochowT ine

rtst 1 oone of its leaging poriors-
14

Moeya PLISETSEAYA. NOSENES on

2WHLS D"JDL))""} to .M. GRIGAL NOV,

5
;&f or Sccond Chiof LDirzocenuraete,
* PUNTUDLY Le invited to the USER, gat
i}ﬁ poivate juarters, and given the
carpcs” Trearment, including
SUSKAYY 1€ he wanted. Mlsk
' propose that KENMNEDY ! compromis
hat an Jt?c'pt pe made to o recruit
the purpose of this pl 3 oLy
promnote a’x*pprochu :
o
o

an:t Larw Ovoer tho

n FPreoswident KENNEDY anid FunrsnCainyv,
\leh was then being handlod by he
t CRILDANOV Lhought the plan o good
@ and sald he would Adiacuns Lt wWiulh
SMICHASTHYY, Chairman of zhe

g further was donrn, howeviy, bc3335u
sipresidont FENNEDY's assassination
i@rtly thereafter.

whom NOSEHKO described
had known for
{since 1962).

HNEDY, ?"wr"t In 19263 MNOSLNUKD . ROLIHEK
a frlcnd whom hc

- . “oryeie W uen g SR | emevenmAsess e mf

e n ey

BOLSHAKOV s role as a Sovict *dig~-
information" channel was.publicized
in the press in 1962, after he
assured the White House that the
Soviets had no offensive missiles
in Cuba. és¢=%?“»j;wwidentifiea
BOLSHAKOV as s Ghbr
dovelopmental plan for Robert KEN-
NEDY cannot be checked. -Robert
KENNEDY had already visited the USSR
once, when he acconpanxcd Supreme
Court Justicc William DOUGLAS in
1955 or 1956. . See Part V.F.9.

Officer. NOSENKO's

T R

‘el
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Q&"yartin: A graduate ctudent,
ar.in
Ai visitued Moscow for about four
hg in 1955 and homoscxual tenden-
were detegted. KGR suspected
Al of intelligence ties., Comnpro=-
operation staged in Moscow
lgroom, but MALIA insisted on
ing off lights and no photo-
hy pessible. Consequently no
sach node.  Again visiteld USSR
981, hut was more carcful and
her opportunities did nect ore-
themselves. NOSENKO alsc

daten of MALIA's visits ag 185
1962, :

visit tc the US5R: will bo a
r. rzerditment if lLe re-

> State Departaoent

TEIETH Tonteph MORONE was an
ational target of the U.3.
88y Section in 1960-1%61.

he travelled to Warsaw on

@ in laze 1960, a Polish girl’
was a U3 agent was placed on
train to eceduce him. om-
iging photegraphs weve mado
arraw. At KGR request, the
gent. ‘was later brought agcein
s8cow where more photographs
mrade. Operation was tegmi-
d before approach could be

. bocause Americans ordered
NE out of Moacow betfore the
of his tour, possibly because
is intimate relations with
et females at America House.

i
t

387.

Terscnal involvement as case offi-
cer; for this operation, NOSENKO
borrowed Viktor BELYANOVSK1Y, crypto-
nym "STROYEV," a homosexual agent

of the British Department, KGB Sec-
ond Chief Directorate, and arranged
the compromise cperation in the Mos-
cow notel., (1964)

NOSTNKO noted name when retiring
file ©f YEFEEMCV ovr VOLFAOV, his
honos al ageats; see above on-
rries for PISK and XARLOV.  (1964)

rercsonal involivement; NOSENKO in
charge of code clerk operations at
the time and helped plan the compro=
mise on the train., At the time
MOROND went to warsaw, NGSINKO was
on TDY in Cuba, but details were
reperted to him on his return.
{13¢4)

.

o a e e fen enetr

A U.S. Navy Intelligence 6fficer
during the Scecond World War [

AALIA visited the USER in 195§

and again in 1962, In the spring
of 1963, he told | [ne
had had no involvemen:t with black=
marketeers, homosex :

Identity confirmed as Ralph}HATLAW;
casc 'still under investigation.

MORGNE

was interviewed and polygraphad in

S win May 1961 and admitted imti-

AT Zs with the Polish feomale: he
denied ever being approached by
cither the UB ox 8¢ sllivcence.
Hle was transferréd in
August 1961, a year after ho first
arrived in Moscow. See Part V.E.3.
Co (iv) - ' ,
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NIELSEN's first

,SEN
to the USSR was in 1957 or 1958

Phxlxg

1

tourist. Because he made the:
1aintanco of some "teddy boys”®
Zoscow and tried to acquire a
of the Moscow Phone Directory
i ithem, the KGR suspected he was
chtcd with CIA. NIELSEN was
junder surveillance during this
dll subsecquent trips, but was
‘# observed in other intelli-
tasks. On one of his vigits
sscow, NIELSFN- fell in love with
agcnt Tamara KUNGAROVA, and the
decided. to use her in the de-
pment of NIELSEN. For the pur-
g of assessment, LEONOV, a
ist Department officer, was
gquently introduced to NIELSEN
he role of KUVFAROVA' father,
there wareo, no ‘positive results.
£, perhaps in 1960 or 1961
INOSENKO was in the U.S. Embassy
ion, he heard that the "active
‘% gection (penetration of Ameri-
Intelligence opnrrations) of the
‘jran Department was planning to
Ifurther on NIELSEN, but NOSENKO
rﬂed no more in this connection.
1§d hear, however, that NIELSEN
KUNGAROVA had married and as of
? were living in London. NOSENKO
glated that one of the reasons for
failure of the recruitment opera-

he learned that KUNGAROVA didn't
vla father or that she told him
ag¢ the operation surrounding him,

e e G g rae o

388.

NOSENKO was involved in the de-
termination of NIELSEN's possible
intelligence status on first trip.
No source given for subseguent in-
fo:mation. Tourist Department
officer LEONOV and American De-
partment officer Viktor KOPEYKIN
were involved at various stages of
the operation. {1964)

against NIFLSEN is the possxbil;ty

1 ome o SRSt

B s ratln e RO S

ey S

NIELSEN travelled to the §
Union by private car in'Ap

trip, in January 1959, and
to sec¢ her in Moscow in Jj
despite indications and w THings

that he was involved in wha«ﬁappeared
to be a KGB operation. Becduse KUNGA-

ROVA's "father" allegedly:objected
to the plang of the couple tg marry,
NIELSEN agreed to talk to: hi In=-

troduction was made at the Hotel
Praga in Moscow. NIELSEN laLer
noted that the "father® bore no
resemblance to KUNGAROVA, ‘although
her brothor "could have been ‘her
twin." |

returned to Moscow in 1962 and mar—
ried KUNGAROVA. They subseguently
lived in Paris. KUNGAROVA died in
France in 1965] I

“

7
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fource was K.G. KRUPNOV, case
cofficer in American Section, Tour-
ist Department, who arranged cone-
tact hetween OMELICH and First
Chiof Directorate officer, (fnu)
ZAVTAEV, whrn OMRLICH visited Mos-
cow in August 1963, (1964)

¢, Paul: Contacted by the
uring fhe Siuaw Valley Olyin-

¢ but not yet recruited; to be

MBtacted in Switnmerland.

IBRENNIROV, Seorgey: In 1955,

55 of 1957, SEPEBRENNIKCOV, an
Lgyco of the Library of Congress,
rita Moscow with a Congrensional
rngatic:. He had a brother, a

i¢a. Jdoctor, living in Sverdlovek,
¢he KGi arranged to bring the

tzr to Moscow to meet SERFERBRENNI-

Personal involvement., (1964)

ROSENKO told the FBEI tnat it was
to use the "reunion of the two
thers oz a pousible wedge toward
r_i:mcnt of SEREBRENNIKOV"; he told
that the KGB had informaticn indi-
ifig STREDRENNIKOV to be connected
hiamericon Intelligence and thar the
pdce of the meceting was "to feel
out.” NOSENKO himself arranged for
EBRENNIKOY's brother to be broughbt
Méncow and then briefed him to meat
EBRENNINOV."first as brother meceting
thev.” ilo told the brother that tho
¥ould have further instructions for
aftcr the first meeting. A moot-
Eid take place, but it was "very

L

-

i

onal® and the brother later told
B that he had nocpportunity
discuss with SFREDBRENNIKOV the pos-
ility of his helping the Soviet
ohh. As SEREDRENNIKOV was only in
cow for a few days, po further meet-
gl took place and no further action
%akcn by tha KCB. NOSENKO said
t the KGB felt that SEREBRENNIKOV
isuspicious of his contact with his
ther. No further details,

{

APTITTERSINITS T S R RY e gt T R e - twf s sgeetesepreaac o o - e i e

concerning uis 1936 tour oi €
iet Union accompanying Senator ilenrxy
1. JACKSON and Licutenant'Colonel
Edward HATHAWAY from the Pentagon.

On his last night in Moscow he re-
ceived a telephone call in'his hotel
room from a person who said he was
SEREBRENNIKOV's brother from Sverd-
lovsk, whom he had not. scen since
1918. The brother requested a mecte
ing. SEREBRENNIXOV was convinced
from the caller's uneducated speech
and other signs that he was not in
fact his brother. Therafore, he re-~
fused to see him. Immediately after
the l0-minute conversation, SERERREN-
NIKOV called Senator JACKSON'u hotel
room to report what had happened.
Senator JACKSON gent Coloncl HATHA~-
WAY to SEREBRENNIXOV®s hotal room,
and they discussed the entire inci-
dent. At JACKSON's suggestion,
SEREBRENNIKOV then moved into the
Senator's yoom for the night. BERF-
BRENNIKOV also advised thn U.S. Pmbe-
assy-of the incident. After his return
to the United States, the story of
the phone call wus written up in
Newsweek magazine. The article
wrongly stated that SEREBRENNIKOV
knew his brother was dead, . . .

1338 doL
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BUNY, Harrisca: A cerrespond- Mersonal involwvement. Read develop=- SALISBURY was first in Moszcow in 1944
ALEGIURY wos an operational mental file on SALISHURY aand also and again lived there from 1949 vo

2 0of the U.S. Embassy Section, handled two KGB agents, a chauffeur 1954. He was closely associatsd

igan Departeeut, during 1953 and a maid, wiho woere repdrting on with Thomas WHITMEY and WLITNLY'a |

1954, whon NOSENEQ was assigned him.  {1074) wife during later period (see abose) .

shwith responsibility for such < F
ke

ionn NOSLWHD rond the doe-

L 1le on SALISBUPRY but
ia i to toll '
(8 Largel
-~
., noT

ja¥e) Personal involvement as SOBO-
in the ROVA's case officer. {1364)

Ussi

arntil! 14359, vhan

and retirved.

\Spvctpﬂ that she had

lntlunﬂan with SUTTON

intinate with .
14 not report thia,

ad tnere fore NOSENKG

. SUTION used

» SODCROVA letlars and

2 which he signed "aloha.”

. vy
Loty anura




v, WMilliam:  lNew York Clty
'qc? i Twne worked on by the
inian KOR in Juna 1963 with
Bt u! results; had been pre-
wielv workad en b Moscow dur-
chin earlicor tuip in 1953, bLut
fonsidered a *srupid and un-
isiita Lavget”™ at that time,

T, John:  NOGSENKO identified
L5 v Th Tstate Department code
gk who was a target of V.V,
WOLAPOV.  NCSEMKO did not recall
ge TAYLOR surved ecarlier and
d ha waes not aware of any backe-
dnd informaticn the KGB might
‘d had concerning him. The Sov-
paid who cleaned TAYLOR's room
3ja KGR agent, and at KGB direc-
B cucceeded in getting TAYLOR to

e

R L MaL e ot R SRV IR
3 . . .
b e st e ot et ne s, i

Jel.

Sourcs: nct named, NOSERZO said he
had no sersanal invelvement, the
1658 and 1963 trips made during
NOGENKG's service in Tourist De-
partment; the 1960 trip, which
NOSERKO (id not montion, was when
NOSKNRO wan in the Nnerican De-
partmant. (1464)

Supcrvisor of operations against
American code ¢lerks.,  (1964)

. . o b et evpy e peranieens
X P

{

;

A

ES

e e e

wreawn .

Pravellsd to the USSH ia 1398, 21340
and 1963, |

[ upor gebtwiAa TCo@

1950 trip, reported details of EGD
approaches in 1958 and 1960, danying

acceptance of Soviat prepoust s TS
» TR A
e T TN
&y

TAYLOR scrved in Tael Aviv 82 A
code clexrk from M~rkh 1337 to . Sep- . .
tember LT '

Ha ATTived 351 ROEC
runrnifY”£960 and, aftar living

a month in & Seviet hotel, mwved inteo
quarters in the Embassy. - Hie sald.
was Sophia ALEZKSEYEVA; accordinyg to

N oo i

e B

e
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apartment whore she lived with
rlfriend. TAYLOR and the maid
me intimate; however, no com=
ising photographs were taken

gr apartment as the KGB pre-

ad to lure him to a different
tment which was better suited
this purpose, By studying his
acter, tha naid learned that
ough not a Communist, TAYLOR
sympathgtlc toward the people
way o life in the USSR. At
point it was decided to insert
LAPOV into the operation

gtly. To accomplish this,
LAPOV contacted the agent's girl-
nd and recruited her as an op-
ional contact. An evening

¥ was then arranged at the maid's
gtment, and KOSOLAPOV was intro-
4 to TAYLOR as a friend of the
friend. It was KOSOLAPOV's in=-
jon to develop TAYLOR further
make a thoroujh assessment with
deological approuch being the

1 objective, This was toward
@nd of TAYLOR's tour. KOSO-

V¥ never m2t him again, and

4 was ho recruitment approach.
ge NOSENKO's opinion that no
mpt was made to recruit TAYLOR
his time partly because the

did not want to jeopardize

more important STORSBERG case
yiPart V.E.3.c.) by risking a
p." Theo caso was turned over
he First Chief Directorate when
QR was reassigned from Moscow.

t

|

e e e gy Y

TAYLOR, he began to -have intimate
relations with her in about Septem~
ber 1960, On the first four occa-
sions, their relations took place
in TAYLOR's guarters, but there-
after, because TAYLOR roomed with
the code clerk Paul JENNER, Sophia
irvited TAYLOR to her apartment.
TAY.OR recalled having been intimate
with her four or five timesithere.
Shortly after he kegan having rela-
tions with her. Sophia announced
that she was pregnant; TAYLOR cf-
fered her money for an abortion but,
he said, she refused to take the
money.  In about December 1960,
Sophia invited TAYLOR to.visit.her
girlfriend's apartment (she had no
roommate). TAYLOR recalled that
this was a well-furnished apartment
with, he believed, a full length
mirror on the closet door; TAYLOR
thought the KGB could not have
acquired photographs because the
lights wore out during their rela-
tions. Around Christmas or New
Years 1960, TAYLOR also recalled,
there was a party in Sophia's apart-
ment; two Soviets who did not speak
English were also present., TAYLOR
left Moscow in February 1961, He
has denied ever being approached for
any purpose by Soviet Intelligence.

2%
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MpSON, John: o In 1957 or 1959, an NOSENKO reviewod THOMDSON's file.
r';.ic.m Proatessor nased ( . Q {196)

edalirt in Russian literaturo or his-

Yy became invelved with tamara XUNGA-

Ag a XGD aguont within Yntuvis
agh Prof-nsor TEOMDSGN Red Talimate
ons with KUNSARUGVA and photoqgraphs
cguired, he won 0ot approoched

' . . Yo oL v e
rulted by the K02, It was ploanod
.. - - , L1l Yy s . 3
SILUE aseansmen TUHONPLION and

of N
for recrultmant

returned to USRSk, ile ¢d1d niot

. TOr, and KOSEINO, aftew 1
inc o Lan £1la (dato rnob givel),
.

che cagsa e rotired

[y

e
4

cronnaed tha [
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S, Leon:  An Anerican profes-
CTwa il came to the Soviet Union
1962 or 1963 and was the target
N op.raticn run by K.G. EXUPNOV.

G ‘is i spoeialist in Russian
rature ond specks fluent Ruge

w. ! was lured into a compronmising
unticon by a franle KGB agent nd
tographs were taken. At one point
wificer Yevgunly NOSKOV was placed
direcct contact with TWARM, but it
ldecided not to approach him as
lcomprunining photography was not
gidered suificient basis for re-
ftment and he was expectad to ’
xn to the USSR in 1964 or 1965,

s S e e s e s s

ND source

< e eyt gt S 1y

H

394,

e D2 3
Whale in Moscow, on L3
THOMFSON reported at theg?
that a Sovier acgualnrpios ..
had tald him that HCSEWL) vap 9
fligete with two wives sid ealy .
debts and ig congldordad Fraler BN
SoMECnS THey p ‘godity

134938 4ot
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FRAROV, rugos Lawrente ALLOY Source nel named.  NOSENKO said i
TLanerscan or armeniap background, e was a tourist and that's why ‘ ' ;

1tud the USSR in Nowvenbor 1963

tacted the

e our an made thoe first contact
+ kD
n

Aim. "  Tnis wan one of the

) AT
l_:L‘LC:\n ;\l':"-"_' "".l.,‘;L'f"-r‘g' Ao 1o NOGFNYT "Sif’”f_‘_.'..}'
ligence who wote rell noBecouse Lt crossced
& KG* Tatoetlls rense uso ol ovicion.”  (1964)
¥ LONGLRge oty FGu
CoLne Amerioan oaptain, ‘

NOORIAGHOV .

LhsLvaey Hugo VA

134338 401

LAPTHIM, O rraer Agnisiann hoa NOSTHES peard finls snory Tuom George VAN LALTHEM wasvﬁééiatﬂnt

CEachae oz .t Panasnsy, Mesfin, LT, DANIRATOV, whose gent Army Attache at the U.B. érbaaey
Russian actrers, Alla LARIONCVA, PANICHOIN was,  DCOESLNRO odided i Hoscow from March 17%) to March
1B placed on o train geing Irom tint the case officer working 1953, and again from Mexsh Lo .
Aplin to Moscow sone timo In 1953 oL ; LARTHEY himself was May 1955. He was the eryptaographic (’!F
rE 1054, in orler strine ap oo VoS CHURANDY, whu was reapon- security officer, la charye of tha
uaintance witi VAN Lo M, sibie for work against all mem- - Embassy coda roc:, and gupervised

Jdid becora acquainted with
s and gave him her address and at
WBne numbetr in Moscow. Altheouqgh
was sure she would hear from

sibie f
vors of thn Alr Attache office - the activiting ¢f the mll.tary code
that time. {(19¢4d} clerks and mechanics, irncluding
Dayle SMITH, and was algo Moy
RHQODES® supervisor. VAN LASTHEM's
he never did call her in 1955 assignment <w3e relatsd ta the
goow. ! use of new and sensitive electronic ;
) ! equipment carried by military sttaches
on trips. This equipswn® wat captured-
. By the KGB in Stalingrad fn May 1955,
i ; ' He has been interviewsd on a number
| : " of occasions and has reported no
incident-similar to that 'doscribea. ...
by NOSENKO. See V,C 3’1f}*€pfu§°" -

P o o4




ERFORD, FroJPrick rayne: A guide
the Anorican exnibition in Moscow

859 and roosmate there of Robert

ETT (usce above). WILLERFORD becawmn

lved with NOSENKO's hﬁmc sexual agents
YVoand YDFRIMOV and photographs were

i Toermicsion to approach hia was

& N .
€d, howcver, becaust of 2 coneral pro-
gion on recruitment attompts Lt the

Bition in conneution with WHRUSHCHEV'!

Keoming &yip to the Uniteo States
b
5 .

Q7 eration (.galnst

gary code cloerk ZUaUS, whe replaced
¢ STORGBLRG at the Amcerican Fmbassy

j T <P

961. As pare of this tr”olnmﬂu"f
2 ,.-.v-vre‘gﬂ»

WKO directad his agent 83000
R o g, ”y?EStUHV1r4 PR
JUIUL! “\qv\intaq‘v Al heerida

a
@ 1vv4uually Qﬁﬁ“’ was to help

ve SUIUS with g Soviet female,
&huc wme friends with ZUJUS during
mbor of visics to Mrerica Hous:e,
was able te accomplish and report
ic an JUJUS was resorved by nature
Wng derogatory wan drvaeloped and
idng came of the operation.

-

-

i, Maurice: NOSENHO identified
Bin 50T »s an American code
& who was"activcly worked on" in
‘pw durina the 196¢-1961 peried;
N:O supervised activity against
<4 An agent, nome unkrown, aan Arab
n the Fyyptian Fmbassy, introduced
NG to Inga VARLAMOVA, an ~gant of
U.5. Embassy Section, and ZWANG
ited hor apartment several times.
"MOVA ¢id not like ZWANG, however,
#3id not want to have inturcourse

+  NOSENKQ suncrvised

36,

Personal involvement as case
of ficer for agents VOLKOV and
YEFREMOV: was behind two-way
mirror and viewed compromising
acts. {1964)

pPersonal inwveclvenent as case
officer. {(19¢4)

Invoivement as supervisor of
cpurations against American
code clerks. (1964)

Cet e e e e g g e g v [ S AP

e sn

o

L
L fe e O

s @“"’i‘ﬁ'{%mi awer S'
muer 1965, he said he had mot 3
»but did not know his name and .

"4 to him for oaly about 15 T?;
minutes on one occasion; wdaivtad Dy
sexual relationships with & nuzsber ‘ :

of third nationals in MO SCOW .

ZHPNG, a State Department onéa
clerk, served in Moscow from Fabru-
ary 1961 to January 19€2. dis maid
from February to 0ctobc: 1961 was




.?. .
ith him.

ropped and no recrultment approach was

ado te ZWANG.  Tn 1965 NOSENKOQ sald that
WV, KOSOLAPOV was the case officer respon-
ible for ZWAMNG and wrote the OyLr& ional
aln eoncerning him, It was G.I.
PVu"‘nf‘er, who arranged for the
ksxt America House, whera
s | d"""‘LO'/' GOTWANG. GRYAINCY was

qent v

JS& Ot Louer for VARLAMOUR and arrany
ntroduced Lo LiWANG Lhrou.d
AL the time NOSULNTNU left

,,: ey e

qwr’* Nl

Lobanay Section 1a
*hor aztaivaty
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ZWANG has been Jescribed by f~‘104
americans in Moscow 8s a Laavy Janm- @

R e R IR S

bler; he has also hean zeportad by

arious sources to lave been . active

in currency Jpeculatznn and plack

"*/e* nvtxvz ies centeriny around
LA Rt e ‘ !

wlom NObLNKO identificd aB KOSOLAPOV's

agent. He resxgned fxom: tbn Stace

partnent.
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Jasuccessful Approaches

§ ] Lead
i
TR, Peter: The KGB attempted to re-

e BIRDRER, an Army sergeant assigned
1@ U.S. Embassy in Moscow con the

of his involvement with a Russiaan
At Amcrica House. The attempt

®

3

N§, Horst Henry: A former Soviet
zen who left the USSR with re-
ting German troops in 1942, BRAUNS
target of unsuccessful approach
he returned to the Soviet Uaion
tourist to visit relatives in

.{ BRAUNS was told he would be
Jed with war crimes unless he
sted recruitnent; he initially
ed, but later refusced to co-

ate. The XGS8 has dropped the

s e

Sourcing and Date of Report

Source not named. WNOSENKO said

he never read BINDER's file, al-
though he saw some "materials”
coaverning him in 1961 while in
the U.S. Embassy Section. Saw no
more information after return to
the Tourist Derartment in early
January 1562. Viadimir DEMKIN and
S.M. FEDOSEYEV named by NOSENKO as
participating in case. (1964)

Personal involvement as supervxsory
Tourist Departmeat official and
later as recruiting officer. NO-
SENKO reported that when BRAUNS re-
fused to cooperate, he (NOSENKO)
travellied to Leningrad to speak
with him. Parts of lead lecarned
frcm K.G. KRUPNOV, whe originally
approached BRAUNS in Moscow.

(1364) .

in 1962; in 1964
learned of the

No source given
NOSENKO said he
case from Chief of the U.S. Zmb~
assy Sectiorn, V.M. KOVSHUK. Did
not know who made the approach.
{1962}

Investigation Results

BINDER reported the attempted re=-
cruitment at oncc and was recalled
from Moscow: ¢

Survcd in Hos;ow £rom Lb March 1961
until 22 January 1963.
V.D.4.cC.

See Part

J
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a3 The RGB discoverad that Porsonal involwomoent as Amorican KEYSERS, who parformed code clerk
Code clonk, was a homosnxual nescriment officer responsible duties for a short time in addition el
nxuﬁf of the EGD ajents at Americas ’ Eow operations against L.8. ¢onde to nis regular administrative func- SE;
ge cpotted him kissing 2 menmber of lerky; persorally accosted KEY- ions in the office of the Military N
xsif; @y Tce Copades tour. Appar- SPFS at Moscew airport. (1962, Attache, was recoygnized as a homo- vl
.y the Amiricans determined XEYSERS' ithout name) i sexual in the spring of 1961 and was g;g ¢
¥ness at the same time, as prepara- removed from Moscow shortly there- (xa) :
di wirre Lmediately mado to renove after. He had earlier been relieved = . 1
S??S Srom Moroew.  Becauvss oof lack of code clerk dutics due to lack of o ;
Ama . wll the %GB couls! do was tO ' interest and aptitude, Events in-
i KEYSERS a letter pointing ouit he cluding delivery of the letter and
Hn deep trouble and urging him to the approach at the airport were
ébt. KEYGERS reported this luhion much as NOSENKO described. KEYSERS
Amovican officials. AL the airport, unable to identify NOSENKO photo- ‘ :
?VFY*-uM was ieaving Moscow, he graph. Sae Part V.E.3.c.({vi}. , - E
approached by HOSENKC, who made o : : 3
&) bid for KEYSFRS to romain in the . ;
R. Wwhen originally reporting this 4
d, NOSENKO n:med the American as
US anu then, 2 few days later, called . . o :
cial meeting with CIA to correct C o . ) :
‘imistake U R :
4




R ey bt

™, Edward: KGB cryptonym "RYZHVY."

qrity Officor at the U.S5. Embassy

. hwas the target of an unsuccessful

Llrecruitment operation in 1954 or

%, On the basis of falsified

Aos of SMITH and his Russian maid

gexual rclations, the KGB tried to

iiitalize on the fact that he was

ided having an affair with this maid.

ygorjranhs were sent to him in a let-
hich sot up a meeting with KGB.
jame o the meeting, but did not

‘qe to recruitment: agreoed to come
nother meeting. He did net appear,

i?aftur recelving several mere

-gatening letters from the KGB,

donfessed to the Ambassador and was

£ home.

SRSBERG, James Harry: Military code
°¥k who was NOSENKO's principal re-
uitment target during 1560-1961,
ow-moving development operation
ngistoed of involving STORSBURG

rét with a series of Soviet females
th the aid of NOSENKO's agent, Johan
efSFREUND, a Finnish businessman;
cébnd in blackmarket activities;

3 .finally, with the aid of N.S.
VDRTSOV (who posed as a French
sinesszman) with more female KGB
ebts. Compromising photographs

£

400.

NOSENKU claimed case officer in=
volvement in the operation in
1962, but in 1964 retractcd this
and gaid he learned of the case
from V.M. KOVSHUK who was the
case officer. His only role was
ir a surveillance phone-watch.
(1962)

Personal involvement. NOSENKO
said he devoted almost full time
to this case for about a year.

In 1764 NOSENKO said he was pres-
ent in the hall outside the

hotel room in which STORSBERG
was approached. In 1962 NOSENKO
had said that he personally
approached STORSBERG. (1962,
without name)

S

GOLITSYN told of reading, some time

.in 1957, of a case against a U.S. -
" Embassy Security Officer, not named,

based on his love affair with his
Russian maid or cleaning woman.

By KGB instruction she told him
she was being forced to work for
the XGB and would be arrested if
she did not. He helped her by pass-
ing her false information, until
the KGB objected, after which he
pacsed a mixture of false and true
material. This took place between
1953.and 1957, Edward Ellis SMITH

acknowleuged [:;:::ghis having ro-
ceived letters (a8 described by
NOSENKO) ==in June 1956--but denied
having personal meetings with the

KGy . lle did confess to the Ambassa-.
dor, but only to having been intimate
with the maid. Not until 1962, when
confronted with the details from
GOLITSYN, did he confirm .the truth

of the rest of the story as GOLITSYN
told it. At all times he deniea
accepting recruitment. See Part
vi.b.4.c. for details.

GOLITSYN reported two leads which
may relate to this operation.

First was to a military code clerk
in Moscow who had been developed

to the point where recrulitment ’
was virtually assured by: spring

of 1960. (STORSBERG was one of

two American "military code clerks”
in Moscow at the time.) Second
lecad was to American at U.S. Emb-
assy who was successfully recruited
with the aid of PREISFREUND in = ..
late 1960, (NOSENKO and PREISFREUND .

*,
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obtainecd and STORSBIRG was

dached on basis his activitics and
ﬂC1a1 ared shortly before he was
QlQhﬂd in latie 1961 STORSBERG

d te coopnrate, but Jdid not re-
the approach to the Americans and
agproached again by the KGB if

%TLS abroad.

AT EUDRACH, ollosta; SCHWARZENUACYH
the ::?cét o‘ an unsuccessful EGB
ai *h 958 or 1959.
at the time
male XCB agent.
! i photsgrachs
ér with this Soviet, but it was

=

¥O's opinion tihnt these wele nol
in the approach, which was based
iy on her nfrection for the Sov-
N did not xnow who made

Y 554 urder what circum-

C Vas cortaln rhe attempt
e

T

401,

was not sure from
this information,

HNOSEWKD said he
whom he learnced
but it may have come from V.:i.
MIKHAYLOV of U.S. Embassy Sec=-
tion who directed the operation.
MOSENKG did not feac the file on

she

e,

SCIPNARTE \nACH. Lut saw it and the
conpromising vhotographs. ({1964)

e g ,,?-ﬂ,m,;w"

g

reported that SPREISFREUND took part in

eraticn

SCHWARZENBACH

NDuring 19 5 and 1956,
was secretary to Mrs. BOHLEN, the
Imbassador's wife, and Director

of the anglo-American School in lios-
cow. In 1956 and 1957 she worked
for Henry SHAPIRO, UP representative
there (see Part VI.D.2.a.)i While
enployed by SHAPIRO she became
acqguainted with one Viktor'I. SER-
GEYEV, @ functionary in the pub-
lishing business. In January 1939
she was approached hy a KGB officer
in Riga on the basls of compronising
photography and was asked. to provide
specific information on the U.S5.
Embassy. She reported this at

once to Haenry SHAPIRO, who told
Ambassador THCHPSON, SCHWARZENBACH
left the USSR in carly 1959, shortly
after the incident. She was inter-
viewed by the 3State Dupartmunt Re=
glonal Sgcurxty Offx

against S q'ronqnsas )

134938 401
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“Investigations

BENTAN, cohn Ve ROSENKEO was the KGDB
age olricer responsible for ABIDIAN
uging 1960-1961, ABIDIAN, the U.S.
nbaszsy Sccurity Officer, was[ 1
[ t he
DSt important targoet ol Chc saceond
niet Directorate in this p“flOd
owrvox, 1t was decliced merely to
akch nam and not attenmpn reorult-
‘ht in hopes of "catching another
3POV" {ehe GRU licutenant colonel

AO had hean handled by former
ppufxt Offluur Russell LALGLLLE

ng - according to NOSENEO, was
pprclx\u\u in 1959 ¢hroush survoil-
apcae) . NOSENKRG received the reporo-
ng fronm rhooo agents who wave in touasn
ikh ARIDIAN and bu“tLVASCh surval L=
aﬁce coverage on him., At the end
£11960, ARIDIAN wae noted visiting
ngaaérobs on Pushirin Stroeet in Mos-~
aw winich appeared suitable for a

apd drop and special uL110111an"~
frehis location was bequn, but there
age no results.  Only la.Lr, when
OEFNKO was no longer in the U.S.

ngaq sy Section, was it 1~u~n*u thacz
his dth site was related to the PEN-
QVSKIY operation {CRU cclonel who was
gent source for CIA and British in-
eﬂllgvnﬂﬂ).

Lnt IGER, Donald: Born in 1337, a U.S.
'Trlzvv tTaveiled to the USSR in 1963

nd wan the target of a KG favesti-
tion in Scchi; he was thought to be-
ang to american Intelligence because
£ his contacts with a KGB agent,
gyptonym “TRAPEZUND."

402,

Personal involvemant as ALIDIAW‘
case of(icer. Atteoer fnxn AN visited
pushkin Street addresg, NOSLNKO
;Aﬁnccfcd area andé later received

3 of stationary surveillance
street,

Cbudbllb.ed across the
{1962)

Personal involvement; supervised
activitices of local KGB organiia-
tion; discussed case with the
American Department and with O.M
GRLIBANOV, Chief of the Sccond Chief
Directorate. (1964)

o mer L g swserypyeee ot o e, e g

It tocok place on 30 Deccmber 1961,

a year after the date given by )
NOSENXKD and several days before 'égg
NOSEMKO allegedly transferred to !

the Tourist Department.

VIi.D.7.b.

Donald ALBINGER travelled,to.the

See Part

134938 <01
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Q§§L~Eiﬁgﬁiiﬂi: NARCHOORN, 2
FOT at Yale Uriversity, was the
©f a KGB provocatlon operation
35 the KGB planted disinforma-
ni DARGHOORN and then arrested
he purpcse of the provocation
&ounteract the FBI arrest of
ROV in New York in conncection
he DBUTENED case vith a view bt
iy trading BARSHOORN
Biscorraging future
'§BI. RARGHOURN was in the USSR
curist at the time of IVANOV's
fand was considered thoe most
e%? availabis hostage 07 &

2£EHY, Thomas Fran@lin: 7Twice

Wrist groups to tne USSR in

nd was assessed as an Ameri-

gelligcnce agent; DARTHELEMY
ptact with FR. a4 Finn

sy g T T ST S . . i TR TR P

403.

Personal involvement
nary discussions and 3élection of
BARGUEOORN as victim; NOSENKO was
present durirng initial stages of
BARGUCOPN's interrogation follow-
ing his arrest. (1964)

in prelimi-

st g

Loarnad of DARTHELEMY?'s contact
with LAINE from the Leningrad KGB
while fhere on TRY in 1963, ik
THELEYY had been under observa-
tion by the Tourist Department in
1659 heoause KGR had information
e had groluated from an intel-
tigence school. This

penl. ., {1264)

pProfeasor BARGHOORN was arrested in
smescow on 31 October 1963 after an
unknown Soviet approached him on

the street and placed what purported
ro be ciassified documents in his

pockets. BARGHOORN's account of the
provocation-arraost and its aftermath
generally coincides with that given
by NOSENKO. BARGHOORN recognized .
NOSENKO's photograph as that of one

¢ the Soviets present at his inter~
rogation., See Part V.F.7.

s information
was in his file in Tourist Depart-

ranme appears in a KGB document on
western tourist operations, supplied
Ly GGCLITSYN in 1962. BARTHELEMY re=
acts with ' ;

]

.
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w John S.:

Ne assistant Army Attache in Mos-
1955; because of his status he
sumaed to be an intelligence .

and was therefore studied,
ﬁiong time the KGB had wanted
o of clectronic intelligence
fent being usad by the Ameri-

As carly as the beginning of
fauthorization was given the
Empassy Section to steal this
ment. This was accomplished in
when BENSON was on a trip to
ngrad witi fellow attaches
g MULE and William STROUD. Hav=
@arned that thae American attaches
he cquipment in their hotel room,
#ficers broke in at an appuo-

moment and took it. All three
dans were then declared persona

ata. Other than normal sur-
ince, no other action taken
lzt BENSON during Moscow tour,.

N, Harold: +hile visiting the

e Union RERMAN, an American

g and prominent jurist, was
winded by KGB agents, but the KGD
tido nothing with him,

i,

'‘§: Lewias: In 1960 the KGB
dered that Lewis BOWDEN was
gcurity Officer at the American
38y and that he was "perhaps
1gted with CIA or the FBI." He
igaling with counterintelligence
exs such as “SK" [i.e., was con-
38 with security of Americans
prow]l . The U.5. Embassy Section

RENSON, an Army major,

404,

Personal involvement as U.S.

Embassy Section officer working
against military attaches in 1953~
1955, Took part in initial attempts
to secure electronic equipment, but
had transferred to Tourist bDepartment
in June 1955, before the theft took
place and was not involved. (1964)

Source not named, and NOSENKO

did not provide date he obtained
this information. He said he did
not know anything about BERMAN other
than that he is a professor of law,
came to the USSR quite often, and
was being studied. {1964)

KOVSHUK, who told NOSENKO about
BOWDEN in 1959 when NOSENKO was
in Tourist Department. NOSENKO
used Arsene FRIPPEL, KGB agent

recruited in 1959, as a source

on DOWDEN., (1964)

In May 1955 the KGB officers forced
their way into the Stalingrad hotel
room occupied by Assistant Army
Attaches BENSON, MULE and STROUD,
pinioncd the officers, and left
with sensitive electronic equip-
ment. The three were immediately
declared persona non grata by the
Soviet Ministry of Foreign Affairs.
See Part V.C.3.b. GOLITSYN also
reported on the Stalingrad equip-
ment seizure; he added that a KGB
general organized the operation.
When the Soviet General Stafrf gave
the equipment a very high evalua-
tion, it was then recommended for
usc by the Soviets abroad. =

BERMAN is a professor at Harvard
University specializing in the
Soviet legal system; he has visited
the USSR on several occasions for
study and research and has described
several incidents in Moscow which
appear to have been provocations.

BOWDEN was Second Secretary in the
Internal Affairs Section of the
U.5. Embassy in 1958-1960. He was
not connected with CIA or the FBI
at this time. He is the subject
of the CHEREPANOV paper giving

an operational plan, dated Febru=

. ary 1960, which sets the goal of -

"exposing his possible agent

| ot s ghm e

A we

v
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officer working against him
.A. KUSKQV, and V.M. KOVSHUR
was acquainted with him.

TNER, Robert Charles: CHRISTNER
rrested wnile touring the Sov-
nion by automobile. (NOSENKO
##his cose in passing while re-
g a list of Americans who had

d the USSR; he was not guas-

& further on it.)

ngN. Howard I. A lieutcenant
@l and As alstant Army Attache
1953 until 1954 or 1955, when
18 declared pcrqona non grata
igaliation for a cimilar act
1@ United States.  FRLCHLIN
!utomatxcally-dq sumad to be
‘gelllgence officer and was
i@d accordingly.
£

IQUSER, Richard: The U.S. FEmb=-
Ferfion suspceted that FUNK-
R was a CIA officer because he
gpeclalist on Russia, parti-
‘ly economicsa. NOSENRO did
call the names of agents re-
fg on FUNKHOUSER but reported
he case officer responsible
! was V.A., KUSKOV.

IOFF, Ra At Genceva disarma-
alks in spring of 1962 and

slled to the USSR in 1963 and was

nctcd by the KGB of being an

1ean Inrelllqevce officer;

N§0 assigned to watch him in

in 1962 and close watch was

405.

None indicated. (1964}

Personal involvement as Ameri-
can Dupartment case officer re-
sponsible for FELCHLIN. NOSENKO
held FELCHLIN's file and directed

agyents surrounding him.  (1964)

Source not named. NOSENKO thought
he may have read some of the
"matcrials” concerning FUNKHOQUSER,
but could not recall their con-
tent, (1964)

Source not named. Tourist De-
partment case while GARTHOFF
was in USSR, (1964)

contacts, as well as his counterin-
telligence activity in the Embassy "
See Part VI.D.7.c.

As announced in the press and as
stated in a XGB document on Ameri-
can tourists which GOLITSYN pro-
vided, CHRISTNER was arrested on
charges of espionage in the s

who arrived in Moscow in
ersona non

FELCHLIN,
July 1953, was declared
grata with Major Walter McKINNEY

on 25 March 1954; they were charged
with spying while on a trip to Vliadi=

vostok, Seca Part V. C 3.b

FUNKHAUSER was Counsollor for Econo-
mic Affairs at the U.S. Embagsy
in 1961-1962;(

l |GART-
HOFF is [ ___lan advisor to the State
Department and instructor at the
Sino-Soviet Institute at George
Washington University, he is a
specialist in Soviet polzt;cal and
mxlltdry policy.
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406. R T

A him in 1363, whan KGB agents wer -

goinst him; | |
. Bvrwn'q: A member of the CPUSA Supervised the case as Deputy KOTEN, an instructor at NYU and mem-
:c iment of New York City, KOTEN Chicf of the Tourist Department ber of a number of Communist front

4 a numbhrr of contacts with o and sanctioned KOTEN's compromise organizations, wasinterviewed by

jnt. KGR GET agent P e et and detention in the absence of representatives of the State Depart=-

EN travellod to the suviet G.M. GRIDANOV and NOSENKO's other ment in Japuary 1964, le described

n 19631, he carried with him the SUpuriors, (w;,u) his arrest, interrogaticn, and month-

8 of relatives of this agent and :lcng imprisonment in August-September
igd to visit thenm KCTEN thora- 1863, saying that he denied being
és Pnhalnereu to be a orobakle an ¥FBI agent and that the Soviets
1ent. and because of this and later told him the arrest was ail.
gigns of FBI susticlon of the a mistake. He was released on 28

& cgent, tho SFFNEILS fogal September 1963 aftér intervention
ey Legan proeparations O Qvt by the CFUSA. 1In unprecedented
ageat out of the United States move, fact of arrest on homnosexual
ROTIN was in the USSR, he was charges leaked to Western press by
sfuliv coempronised by a XOo Inturist, and casc received wide
gual sgont, was arrested, Lnters _ publicity in U.S. newspapers in

i@, and fuprisoncd. s detan-
@4 beon requosted by the Firse
Birectorate, which wanted to
vitime for the &9 agent Lo os- s
éfore KOTEN returned to the

= Perscnal involvement as case Army Attache in Moscow in 1954~

: illmoye K.: Replazed MI

; rﬂ; Attache {sce balow) ’ orfficer responsible for military 1955, replacing MICKELSON. A num-
%, was automatically assumcd =0 attaches during 1352-1955. NO- ber of incidents, including one
&litary intelligence off;;cr. SENKO was present when baggage was recruitment approach, on record=-
feurrounded with agants, ands searched with assistance of the none of which has NOSENKO reported.
1@ entoered the country for the Special Technical Section of the See Part V.C.3.b.

éiﬂ his baggage was searched ' Sccond Chicf Directorate. (1964)

9opy of hig service record found.
was no approach to him, and no
sgses or vulnerabilitics wore
-@uring his tour-in Moscow.

E
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LSON, Farl L, Army Attache and

ed m;lltary lﬂtulllgOHC? officer;

fore, main task of U.S. Embassy

on was not recrultment, but to

nt him from carry1n5 out his in-

1enrc mission in the USSR by

apt heavy surveillance, MICKEL-

£: le ir the U.S. Embassy Section

L?Gd nothing unusual or interest-

row any source and no derogatory
ation, PL.F, PANKRATOV was the

ad casc officer working against

and the case was turned over to

KO in 1954, t may have bcen

L8ON rather than MEARNS whose

3¢ was searched (see above).

ﬁn"fr- Captain MULF was an
tant Arny Attache in Moscow in
1855, I= either 1953 or 1954
Kk accompanied N.M. BORCDIN and
KOVSHUYX to Leningrad, where BOKO=-
répositioned MULE to work for

3B. MULE refused. 1In 1955,

w83 with DENSON and STROUD in
ngrad when the KGB broke into -
hotel room and stole classified
renics equipmant. He was declared
28 non grata shertly afterwards.
IBNSON, above,)

When OSWALD in

)i Lee Harvey; 1959

1qed his desire to defect to the
tiUnion and articularly after he

;ecd suicide by slashlng his wrists,
B felt that there was "something
*{with him and decided to leave him
1ly alone. OSWALD was ncver

ached by the KGB at any time during
tay in the USSR or subseguently and
£ he nor his wife Marina were, at
l@e, KGB agents.

407.

Personal involvement as
responsible case officer in
1954, (1964)

Perscnal involvement as respon-
sible case officer in 1954-1955,
NOSENKO and KOVSHUK blocked MULE's
exit trom Leningrad hotel room so
that BORODIN could talk to him in
1953 or 1954. (1964)

Personal parlicpation; NOSENKO

was first involved with OSWALD in
1959, when as a Tourist Department
officer, he had a part in considera-
tion of OSWALD's application for
Soviet citizenship and the XGB's de-
cision to "wash its hands of ham."
In 1963, after President KENNEDY's
aqsasaxnatxon, NOSENKO, then Deputy
cChief of the Tourist Department, took
part in investig:aticns of OSWALD.
{1964)

[ T e e m i . ~p

P TR

Served as Army Attache from 1952
until December 1354, See Part
V.C.3.b. :

Leningrad incident took place on

29 September 1954 and was reported
at once by MULE. Along with BERSON
and STROUD, he was declared persona
non grata on 7 May 1955. See Part
V.C.3.h.

Documents provided by the Soviet

Government aftexr the assassination
are consistent with NOSENKO's
account and g;ve no indication of
KGB interest in OSWALD. See Part
V.D.6. : . 7
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Gahriel: Head of the Casnos
ave. Aanency: has visited the Soviet

Upion and is of intercst to the KGR

whach has placed officers in contact

REINER,

wlhth hiw; howeveyr, ho is hoeticeved to
b@ in c¢ontact with the FRI, and no
agtemes hos been made to recruit him
fér <his reascn:; REINED Is talkatiwve,
shrowd, and foxy, but ho would not Lo
160d asens material, and any attemp:
to comproemise him oweuld be.a woste of
time.
fra S.¢ Liecutenant Colonel
TAS an Ansistant Army Attache

ip Moscow during 1954 and 1055 and s
shen was a subjece of study. HOSENKD
whs responsiile case officer ‘nﬂ nand-
i aments reuorting on RICHARDS.
Thoue was nothing sateresting on oan-
Bol o RIGHARDA' KOD fula.
t, ﬁi"*ol: An Amorican who
GITOG apnia shop in Now York
h,, SLEOINGAR has visited the USER
pessibly in 1960 and

weral simes,
gul, nd is suspected of beling an
2 1403‘. 1n New Yook he has had
déalings with a number of Sovier
visitors who caie to his store and

sgemed to display more than normal
intarcse in them. When it was thought

contacts cr do
gting in the USSR, the
tment put an aqent, the
opncr Gf o Moscow photographic shop,
in contact with him. They became
frxunuq and mzv have exchanged cor-
respondence “here was no plan to

heé migiht make some
apmet! ingy intorce
Tourive Dapar

o ST A
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Source not named. REINER was

in contact with Tourist Depart-
ment officer Vv.D, CHELNOKOV and
wns considered for KOB pecruit-
moent in connection with NOSENKO's
plan to recruit tourist firm em-
pleoyees for usc as apotters.
(19464)

Porsonal lnvolvement; case off

TeYr., (19¢4)

rot naned. Tourist D

o .
SLuUYroes

paastnont casoe folccr was Yu.
DYIIRSING SLESINGER visited aSR

morane

at time NOSENIY was in the
ist Tepartment,  (1964)

Tour=

vy

Born in

Lithuania or Poland, REINER
came to the United States in 1922
he is a member of the New York City
Bar Association and has managed
Cosmos since 193%; he had travelled
extensively to the USSR and Satcl~
lite countries and is'a registered
foreign agent on Inturist; he

has not been interviewead by the FBI.

RICHARDS was Assistant Army Attache
from July 1954 to July 1956. He

was inte"viewnd[:;:::fjin November
1964 2nd mentioneéd a nhumber of Sov-

icts with whom he had contact and
whom NOSCNKO! had identified as KGB
agents one of these was Lyudmilla

GROMAKOVA, his lanquage teacher,
whon NOSENKO identified but did not

sociate with RICHARDS.
V C.3.6.

See Part
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fpprﬂd\h SLESINGER, but only %o
grudy him., NOSENKO had no other
devails.

§

STROUD, William R.: Captain STROUD

gas an NLEistant Army Attache in

1954 and 1955 From concealed micro-

éhn“ s the KGB learned before his

arr ivaid o oin Moscow that STR2UD was an

e\pora in electreonic intelligence
goc“nxques. STROUD, togother with
BENSON and MULE (g.v.), was cauaht

By the Ko i1n Stalingrad in posses-
gion o7 clectronic intelligence de-
gives and was declared persona no“
rava Oother than this, NOSENH

RNOw ncthwg interesting ov unuaual atout

§TROU“ from any Source.

%ASHRNFO, Steve: The KEGB consideved

FoolENRG, the Agricultural Attache, to -

¢ ¢ither a CIA officer or contact. On -

rips oulside Moscow he gatherwl intfor-
ation in manner of an intelligenco
chzhn' and was heard discussing ro-
ports on his return via concealed
mxcroph)neb. He once mailed a letter,
probably in 1959, to a KGB-controlled
agent inside the USSR. Also, he con-
ginually checked for surveillance.
American Department therefore in-
$tituted special surveillance,
gurrounded him with agents, aad

metka to his clothes to detect
mailings.

B R T R

409.

pPersonal involvcoient as respon-

sible casce officer in 1954-1353,
hut hod left Pirst Department in
June 1955, pbefore the Stalingrad
theft took place. (1964)

Souree not named. NOSENKO said he
joined U.S. Embassy Section in
January 1960; WASHENKQ was in Mos-
cow until March 1960. (1964)

Assistant Military Attache from
1954 until he was declared per~-
gona non g rata on 7 May 1932

folTowing Lhe seizure of clec-
tronic equipment in Stalingrad.

WASHENKO was in Moscow from January

1958 until iarch 1960;
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S. Geoxrgei: WINTERS was the
a tie compromise of CIA agent
KGB surveillance detected WINTERS
i a letter to POPOV in January
in this way got its first indi-
j?that POPOV was working . for CIA.
'§, because of his conduct, had
’@pﬂ;durcd a ClA officer and par=
§ atteation was given hiw prior
cRetter mailing., One of his KGB
£s was V.M. KOVSHUK, who used the
\QMAROV and the cover of the Sov-
fnistry of Foreign Affairs.
18 was not declared porsona non
Wwith LANGELLE after the arrest
QV because the KGR did not want
‘gal how POPOV was discovured, 1n
pe that WINTERS might attempt -
.gnal lotter mailings. He was
wdily declared persona non grata

S g T e T e 7 e P
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First heard of WINTERS from
KOVSHUK probably in 195%, when
KOVSHUY said that he had an
appointment to meeil WINTERS and
thercfore could not go out drink-
ing with NOSENKO; KOVSHUK probably
did not indicate that WIKTERS was
a suspected CIA officer at this
time. After the POPOV compromise,
NOSENEO learned {rom KOVSHUK that
WINTERS, not LANGELLE, was the
true causa of the compromise.
(1962

WINTERS served in Moscow from

June 1958 until October 1960, when
he was declared persona non grata
for his part in the POPOV opera-
tion. (LANGELLE, PCPOV's case
officer in Moscow, was declared
persona non grata a yecar earlier.)
A CTA staff officer, WINTERS mailed
one letter to POPOV in January 1959
and porformed other support func-
tions in connection with the case.
In debriefings he has described

his relationship with KOVSHUK, whom
he saw frequently. :
POPOV compromise is also given in
the CHLREPANOV Papers, many of
which concern WINTERS. See Part
vIi.D.7.a.

The story of the
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3. Selected Cases of Recruited Amer.carns

“Note: Of NGSENKO's leads to Americans recruited by the KGB,
’ there were threc who, he ind:icated, had access tc
classified U.S. Covernment information at the tine
he first reported on them to CIA. These three cases--
"SASHA", "ANLKEY" (Dayle W. SMITH), and the penetra-
tion source in France (Seryeant Robert Lee JCOHNSON)--
therefore have been selected tor detailed discussicn.

(i) NQSEVXKO's Iuformation on the Agent

At the first meeting with ClA in 16A4 NOSENND arnnounced that
he could not continue to work in place for CIA; he was going to
defect outright, he said, rather than go back to the Soviet Unien.
He was told t*at in order to maxe the arrangements :-3r his secure
removal from Switzerland it wculd be necessary to expand the
limited number of people in CIA who were aware of his case; 1in
this conrection it was extremely important that he think hard
about wliethzr he knew of any indicaticn cof penetratien of CIA.

His first reaction was to shruz his shoulders indicatving that he

had no icdea, but upon his case ofiicer's ns1stence he thcught
. ] L 5

further about the guestion and finally said: 'l do not know of

any in CIA, but there 1s one in vour military intelligence. This
one worked in Jermany and then returned o America in 1355, and
then after 1955 he worked in Germany." He cxplained that he had
first learned of this case from M.A. SHALYAPIN, who had been the
casc officer for this operation 1in anna:y This agent, whose

name XNOSENKO did not know, was still in Cermany as of the time
SHALYAPIN lef: Berlin in about 1957 % SUALYAPIN told him that this
agent’s ¥GB cryptonym was 'SASHA," and that he had recruited
“SASHA" himself in Germany, on a purely financial dasis. Asked

if "SASHA" wore a uniform while meeting his KGR handler, NOSENKO
said he appeared in civilian clothes. He knew "SASHA" was of offi-
cer status, but whether he was 1n civilian or military intelligence
he could not say; he thought, however, the agent was worklng
against military targets NOSENKO added that ""SASHA" returned to
the United States in the 1960's, then specified 1962, and returned
to Germany again after that.

In February 1964, talking about another matter, KOSENKO
said he had remembered something that might help to identify
""'SASHA." He had heard that the KGB had not -had luck in getting °
intelligence from hlgh places in the U.S. Government during the

Cuban rmissile crisis in late 1962.** SHALYAPIN had

*0n the basis of the collateral evidence on KGB officers in
Germany naned by NOSENKC in connection with SHALYAPIN (see
below}, it has been established that--despite NOSENKO's

dates of 1955 to 1957--""SASHA" would have been in Germany and
recruited some time between early 1957.and late 1959, when
{according to NOSEKNKO) SHALYAPIN left hernan) fo: an assxgn—
ment to Cuba.

®#%See also Part V.F.10. for NOSENKO's statements about the
x¥ole of GRU Colonel G.N. BOLSHAKOV in the Cuban missile crisis
of October 1962.
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1 tioned in

r} ne e abiz to
1cn of value. ROSENNU concluded from this
that "SASHA's™ second assignment to Gare v, w.cre he served

as a department chief in anteiligence, did not tase nlace until
spmetine after tho Luban crisis--Neovembeg ls02 at the earliest,
ar.d perhaps not u-tii the {irst part o1 1363 {He later stated
firmly that SHALY.APIY had not told him this part of the case,
but he was unabtlec to say whce had.)

2ntioned in this ¢ontext thatr YSASHAY had been
he United States during this pericd byt had o
ravide any infc:ima
3
1

6o

]
e

& Do

NOSENYY was not certain which depa

Directorate was cri e A

thought it was the Third (Eurcpeany Departme because the agent

had been rvecruited in Cermany, but then he reizired to Cermany as

a spzcial situation aad said he thought :t might have been the

First (Amcrican} oLepartment, since the agent was an American. In
%S

of the First Chief
3 ; at first he

o
[
3
Y
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any event, NOSELED stated, the Servive No., 2 the last First
Chief Directorate element responsible for th se, which indi-
cated that it was nst a valuable operaticn produciny intelligence--
otherwise the Anerizan Department would not "ave given Jjt up to

the Service Ne. 2. NOSENKO knew no other K02 case oftficers who
had been perscnally invelved in the case with or after SHALYAPIX,

[&9
£ oo

{ii) NOSESKO's Ssurcing

NOSENKD was interviewed intensively about SHALYAPIN and
the "SASHA" cese on a nunmber of occasions. Concerning SHALYAPIN,
he said tiiat this KGB officer had been stationed in the United
Strates in 1944 or 1945, at which time he worked as an 1nterpreter
in the United Nations for the Ukrarnian Minister of Foreign
Affairs, D.z. MANUILSKIY SHALYAPIN was in tae United States
for five or six »ears, but NOSENKO did nut knsw in what year he
returned to the USSR. Upon returnuing, he was assigned by the
First Chief Directorate to work in the American Departnment as
Chicf of cne of the four directions which then existed in the
department- -New York, Washington, Canalda, and Litin Anerica.
At some later date SHALYAPIN was Deputy Resident and then Resi-
dent for the KGB in Uruguay, succeeding [.P. MISHIN in this
capacity.* His next foreilgn ass .gnment was Berlin. NOSENKO
did not know definitely the period of this tour but believed it
was from 1955 o 1957; he did know that V.V, XRIVOSHEY was in
Germany for a short time after SHALYVAPIN ariived.** N.S. SKVORT-

. SOV was alsoc there fcr a short while, tecause SHALYAPIN took

over SKVORTS0V's cases befcre the latter left to return to
Moscow. . Although NOSENKO invariably has given 1955-1957 as
SHALYAPIN's dates for his Germany assignment, he has also said
that SHALYAPIN left Germany because he had to go to Cuba, and
that he went to Cuba some time in 1959. He was recalled from
Cuba around January 1962 because he had been rude to the Cubans,
quarrelled with the Chief of Cuban Intelligence, and was drink-
ing heavily. NOSENKO said that he met SHALYAPIN for the first

#0n the basis of this item from NOSENKO, SHALYAPIN was iden-
tified from photographs as being identical with M.G. KOTUKHOV,
assigned to the Soviet Embassy in Montevidec from July 1950

to June 1955, with five or six months' home leave in 1953.
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tize in about September or October 1962, tnhroucn Yu.l GUK, who

had wotked in the Auerican Department of the Firsu Cnief Direc-

- torave in Moscow Heoadgquarters with SHALYAPIN at some time, pro-
bably before GUK was assigned fo the United States.®’

When SHALYAPIN came back from Cuba, he was to be 2 case

. officer in the Latin American Department of the First Chief

- Directorate, under S,N. ANTOX v. SHALYAPIN, a full colorel at

- this time, resented this assignmment, and there vas also consider-
able animosity between himself and ANIONDV. whose work in America
hzd been criticized by SHALYAPIN, the desk sfficer for ANIONOVY at
that time. Thus SHALYAPIN decided to retire, and he applied to
tre Vedical Commission of tho RCB for dizapirlity retirement on
the basis of ailments he had contracted beciusce of his work. (On
one occasion NOSE{KO claired that a friend of a rriend of his was
or this commission, and NOSLMKO vsed his influence with him to
help SHALYAPIN get his medical retiremert.) He retired oo full
pension, and NOSENKO then helpod ham vo get a jobo with Iszturist.
Wher SKVORTSOV and ANTONOV heard oi this. thay tried to inter-
cede with V.D, CHELNOKCY, Chiof of ihe iourist Dspartment, Second
Chief Directorate, to prevent him f1om getting the job, because
tney both wanted to revenge tremselves o1 SHALYAPIN for his
having exposed both of them 1in the pist O poor work. NOSENKO,
however, personally told CHILNOROV of ihe truc background of
their efforts and pointed out to him how good a case officer
SHALYAPIN was. NOSENKO got CHALYAPIN 5 file from the Tourist
Departuent officer who ordercd it in connection with the Inturist
job and brought it to CHELNOKOV. As a result of this interven-
tion by NOSENKG, SHALYAPIM got thue Inturist job. These actions
on NOSENKD's part made him a close triend of SHALYAPIN.

Becausc of thiz SHALYAPIN felt frec to talk to NOSENKO,
and over drinks he expressed his particuiar bitterness at the way
the First Chief Directorate had trealed mm. Sihce without him :
it wouid not have had an agent liks “S$A3HA" in Germany at that
time (1963). On a couple of otner such occasions, SHALYAPIN
told NOSENKO some of the details about "SASHA Y

Trhe above story is what NOSENKO most often cited as the back-
v»ound for his having happened to lcarn about * 8ASHA." Under in-
tensive guestioning, however. on cxa¢ctly when and how he first
learned of the "SASHA™ case, NOSENKO backed off of his original
attribution to SHALYAPIN: he said he did not remember when or from
wnom he had first picked this up, but that i1 could have been
from GUK, or LOPUKHOV, maybe SHALYAPIN or otnhers. He added, how-
ever, that he was surc that SHALYAPIN had talked to him about the

case at some time.*~x

P

sGUK was in the United States from Avgust 1954 to September
1956. He had transferred from the Second Chief Directoriate

to the American Department of the First Chief Directorate in
January 1952, according to GOLITSYN., Trus if he and SHALYAPIN
served there together, it was either during the latter's home
jeave in May-October 1953, or in late 1956, before SHALYAPIN

went to Germany.

##At this time NOSENKO nad already met CIA representatives in
Geneva and had agreed to collect information for them.
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XOSEXKO has indicated that Oth(‘s to wnom the ‘SASHA™ case -ﬁ

vas Vnown were GUK, because he worked in the Anericar Department -
when he returned from Switzerland in 1962: KRIVOSHEY, because he

.

was a good friend of SHALYAPIN; LOPLKHO., who wag w;th NOSENKO
when SHALYAPIN talked atout “SASHA"; and SKVORTSOV, because he
“is sly" and had many acauairtances Also aware of the case was
Ye.A. ZAOVSTROVTSEV. because he too ‘'is sly” and "krows every-
thing that is golng on wherever he is'; ZAOVSTROVISEV was in Ger- p i
nany for many years. MISENKO said he thought KOVSHUX 2lso knew . , 4 E
about "SASHA." ‘ :

[ERPRIPE PV

Although he had first atiributed rhe story of ""SASHA" in re-
lation to the Cuba missile crisis to SHALYAPIN, 1n subsequent
discussions of the “S5£3HA" case, NOSENKO has denicd that he learned
of it from SHALYAPIN. He could not recall from shom he did hear '
this, "perhaps from {Yu.l.} GUK, from [Yu.A.} LOPL¥IOV, or from :
(V.¥.,) KOVSHUK." -

(iii) GOLIISYN's lLead to "SASHAM

GOLITSYN provided a lcad to a KGB recruitment of an agent
in Germany who had the KCE cryptonym "SASHA, - ilt:s agent was
connected with American Iotelligence. and zithougn originally
this was an operation of the Hmsigre Departaent, KLB.-First Chief
Directorata, it was taken over by the Fourtcenth (Jounterintelli-
- gence) Department, predecessor of Service do. 2. (OLITSYN first
learncd some details of this case in about 1955.
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- “ANDREY:
chine repa.men in rhe Yoscow

from the
red by “he
enied

inzo
ormation

T in 1964, his :our. ing £0r thas antormaticr, and the results of
the invest:igatior ot the NOSENKO lead. : :
(1i) NOSENKD's Irnformaticn .. 1962 j
In 196s, at the first meet:ing 10 Gereva, NOSELNKO intro- )
duced the ANDREY W ase:l
ROSERNKO - Now T will telt you lavout the se.ond of two cascs) . .
’ I 81d not werk on this case pé: S0 onaliy. A code

machine mechanic was recruited in Moscow,

;exn vited with wonmon and moseye In 13%0 or
Quesrion:s  Wher wag this?

NOSERKO:

He was
1949.

1949, 1950, Witk this case 1t s more difficule. ’
Bocause I will rot be ab €. Lo give you ‘his name, .
But I will give you such facts which will allew you :
to find hime.. Ynuy recruited him. He worked in E
i Moscow satisfaciocriy. He gave information on \ .
! ciphers, He gave materials... He prormised he
: would ccoperate with us abroad, but he said he
} ould ror work with us 1n Arer:ica.  He gaid: "In i
! ro case do 1 warnt to sit in the electsic chair.® i
i They paid him well enough. He did not want to i
. WOLK 10 AMET 108000 . H
:
i Questaon: He was recrutted when? i
H - . . )
; NOSERKO - In 1949 1950, in Moscow. .
: ki
i i -3
; { y 3
i i 3
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! 3 “ 3
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Guestior:  Yes, yes, I am saying, was he already at that time,..

NOSENKO: I tell you I was not working on this case. He was
oA recruited in 19491950,

<

Question: wWhen did he leave Moscow?

oo Bl i ot e o oS

NOSENKO: He left in 1950. It seems sc, yes. He said that he
: " would not work in the USA.

S TS U0y PN

; NOSENKO went on to say that “ANDREY® was the cryptonym - 1
assigned to the agent by the Second Chief Directorate at the time . !
of nis recruitment. Although NOSENKO was not sure of the dates, - :
he was certain that this man, a U.S. Army Sergeant, had been
spotted fcr the K38 by Roy RHODES, whose KGB cryptonym was
“QUEBEC", RHODES was still ain Moscow when YANDREY" was re-
cruited; he had told the KGB about many other U.S. Enmbassy
erployees, including military personnel, and the name " pNDREY"
wolld mean nothiny tc RHODES because he did not know that the
KGB had recruited this man.*

The mechanic worked satisfactorily in Moscow for the KGB,
providing materials and infermation on ciphers. "ANDREY" pro-
mised he would cooperate with the Suviets in future assignments
abroad, but would not work with them in the United States as he
did not want to "sit in the electric chair.” He was paid well
‘for his cooperation in Moscow, and the Soviets wanted to pay
him more but he refused to accept it because he said he couid
not plausibly explain the possession of too much money. When
the KGR offered him diamondsand other gums for laver sale, he
did not take them, telling his case cofficers that pcssession
of a lurge diamcnd of more than a carat in the United 5tates
could arouse the attention oi the police. In 1950 the agent
left Moscow for the United States, and the KGB waited for him
to reappear in some other country, but he did not, Finally in
1955 the KGB sent an officer, who had participated in the re-
cruitment of the agent in Moscow, to the United States for the
purpose of finding "ANDREY" and the officer had no other

+ % After NOSENKO's first mention of Roy RHCODES*® role in this
case,; records were checked for the dates of RHODES' assign-
ment in Moscow, which were April 1951 to July 1953. . Accord-

- ing to RHODES, the date of his own recruitment by the KGB
was January 1952, When these dates were cited to NOSENKO
on two separate occasions during the 1962 meetings he '
changed the original date for the recruitment from 1949
or 1950 to 195z or 1953, In 1962, as well as 1in 1964,
he said he was certain that the recruitment had already ’
taken place prior to his (NOSENKO's) entrance on duty with
the KGB., 1In 1962 he gave this date as : March. 1953, In
1964 and since he has given a variety of dates for this,
ranging from the beginning of 1952 to April 1953. (See
Part V.A.)
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ma nt under the name of KOMAROV® 3s a secord
or third fecr» ary to e 5oviet Erlassy in Washington, After a
long sezarch, "ARIDREY" was found, I03ENKO's impressicn was that.
tha acger.t worxed at the Perntagon zhen and that in 1952 he was
st1ll work:ing at the Pentagon, ‘ :

azsignrent. Tie

o

we
8

,.-l

KOVSHUK {(KOMAZROV), with the Lelp of the KGB Legal Residency
in Washington, learned where the agent was living, identified his
auromcpile, and contacted him finally at the end of 1955 or the
Leginning of 1956, 3peaking of the difficulvries the KGB had in
locating "ANDREYY, NOSENKO said: "... He (XCVSHUK) said thev
were 1u0king for hiin a long time, the places where they looked
for him. Then thev found whare he parked nis car, where he lived -
in a place whers there vere many other people and it was difficulc
to get close to him. Then (he toldl about h:is surveillance. the
nours of ‘ANDREY's' rewurn from work; scmetim2s he was sitting in
the movies. But we knoew that he had made a contact...” At first
“RIDREY" w~acg frightened and refused ro work, but when at the
third contact he was offered a package of $1,000, "it went dif-
ferertly.” The agent finally accepted the money from KOVSHUK
vecause, Sus to his gambling, he was agair in financial straizs.
From that peint on he worked well with the KGB. He agzin pro-
vided good information and was 3:t:11l doing so as of 1962, NOSZIKO
was not sure what kind of materials he was givirng then, put he
krew that he was close to codes at tnat time and this informa-
ticn was considered inportant by the KGB. NCSENKO pelieved that
when KOV3HUK found him, YANDREY" was working in the Pentagon and
that Le was still there in 1962.

In reference tc the modus operandi for meetings between
KOVSHUK ard "AMNDREY,'" NCSENKO reported that KOV3HUK knew he was
under surveillarce Ly the F3I, for the Sovicts were intercepting
the FBI =surveillance- xadzo traffic which included references
to "The Three Misketeers Trte Soviet mornitors knew this to ke
a term applied to KOVSHUK and his colleagues.*®** NOSENKO was not

* NOSENKO 1dentified KOMAROV as the alias used abroad and in his
Ministry of Foreign Affairs cover job in Moscow by V.M. KOVSHUK,
who had become Chief of the U.S. Embassy Section, Arerican De-
partment, KGB Second Chief Directorate, by the time he was sent
to Washirngton to locate this agent. GOLITSYN had previously
identified KOV3HUK as an cfficer of the American Department who
had come to Washington in 1937 for nine or ten menths. He did
not Know the specific reason for the trip but said that in
view of KOVSHUK's job it would be to solidify a developmental
operatior begun in Moscow or to recentact an agent already
.tecruited in Moscow. He identified a photeo cf KOMAROV as
KOV3EUK, : '
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* BAGRICHEV was reaSSLGned from Washington in June 1960 but

416,

aware of the :dentities of the crher two Soviers comprising the
tric In aséition, HOSENKD descriped the meetings as having
taren place aiweys in cars: KOVSHUK would lese his surveillance
tre day hbefore the meeting andé go to another state where he would
wait by the highway:; the Anerican would drive by and stop hi;
car; KOVSHUK would sit down with him in the car, receive the
materials, and give him the money: then KOVSHUK would get out,
and the American would drive on.

-
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According to NOSEIKO, the person who compromised Rudolf
Ivanovich ABEL (Reino HAYHANEN, who defected to CIA in Paris in
May 1957) also gave away information on Roy RHODES, who had been
ir MoscoW a3 a garage superintendent, ‘VWhen RHODESZ was under
irvestigatior, YANDREY" was called as a witness because he had
corked with RHCDES in Moscow,. "AMDREY" was the only person called
as a witness, ard he was called upon several times to tell how
RHODES had behaved in Moscow. The agent, NOSENKO stated, could
be identified by the fact that he was the orly person who testi.
fied av the trial. He suffered during this investigation period
ard stopped meeting the Scviets. He was afraid he would be ex-
nosed and crrested too, as a result of RHODES' arrest. NOSERKO
suggested that “ANDREY" may have had some suspic:ion of RHODES'
involvement 11 his own rezruitment; or he may merely have been
panicky because he knew he could ke accused cof the same thing
&s R”CDES Little by little, however, “ANDREY" resumed his
meerings with the Soviets, having little other choice.

R T LY RUERR W3 L W)

KOVSHUK turned “"ANDREY" over to a member of the Washington
Lecai Residency ard returned to Moscow. NOSENKO d:4 not know
who succeeded KOMAROV a&s the handler kut said that this seccnd
officer eventually turned the case over to N,G. BAGRICHEV, wno
ceroiuded his tour i1n Washington in 1961,% NOSENKO did not
krow BPAGRICHEV's succesaor, but said in 1862 that the case was
sti1il alive,

{i11) HOSENKO's Information - 1964

When the "ANDREY® case was discussed with NOSENKO in
Geneva in 19€4 and in additional discvssions after his defec-
tion, he altered several details of the 1962 story and supplied
some new details about the recruitment, various officers know-
ledgeable of the case, and information provided by “ANDREY.™
Only where the 1964 information differs from that of 1962 or
adcs to it is 1t included bheélow,

The recruitment of "ANDREY" took place in 1948 or 1949
according to one interview, in 1952 or earlier by another, and
in 1953 according to a third Jdiscussion of the case with NGS-
ENKO. The association in NOSENKO's mind between "ANDREY' and !
Roy RHODES remained firm, but he could rot be certain whether oo
"ANDREY® was still in Moscow in 1953 or that he heard nothxng
about the agent in 1954,

“ANDREY" used to play cards, NOSENKO reported, and may
have played poxer for high stakes. He also said that "ANDREY"
had worked at the Pentagon - in codes - but by the time that
KOVSHUK got in touch with him he was nearing the end of his

returned on TDY from 3 July to 1 November 1961.

+ mvaant
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enlistment ard wWas working in an Army recruiting office, where

he sriil was assigned wher BAGRICHEV took over the case from
KOVSHUK. h

NOSENKO 'Wwas told by CIA that "ANDREY" had not yet been iden-
tified. %e réplieds “i’'d like to say that you have selected a
a sligntly wrong «#ay of trying to find him. You shculd not be
looking for him during the trial. It was the investigation,
during the investigation was when he made an appearance. Only
once he appeared during the investigation. He was called just
once, and he was scared to death...' Asked if he thought this
information to be correct. NOSENKO answered: "Oh, absolutely.
1'm absolutely sure it is. It's absolutely correct. The fact
that they called him - they summoned him to be interrogated during
the investigation - this 1s absolutely correct..." f.zter he
said: "As I told you, take all those who wers called up for the.
pre-trial investigation of RHODES, not who were at the trial but’
at the pre-trial and among those people must be 'ANDREY'..."
Questioned further on whether "ANDKREY" had testified at the trial
of Roy RHODES, KOSXINKO repeated: "No, he did not testify at the
trial, and at the pre-trial 1nvestigatich he was only called up
once for questioning because he had worked with RHCDES at one
time."

Describing "ANDREY s" production in Moscow, NOSENKO stated
that he explained to the KGB how the code machines in the U.S.
Embassy worked ard on one occasion HOSENKO expressed the opinion
that “ANDREY" may have given the KGB parts of code machines such
as "discs” {sic, meaning rotoreg). In this connection, NOSEKKO
recalled that one Aleksandr SELEZNEV, a deputy deparument chief
in the Communications Directorate of the KGB, had peen involved
in the “"ANDREY ' case: NOSENKO sa:d he first saw him in 1953
during the period that "AHDREY" was working for the KGB in Mos-
cow. SELEZNEV came to mzetings in the First Deparument, Second
Chief Directorate, held to discuss and -plan the "ANDREY" opera-
tional meetings. The reason for SELEZNEV's presence was that
the case officers were not technical specialists, and SELEZNEV
would supply them with the questions to be asked of "ANDREY."
Since SELEZNEV ceme to these meetings in civilian clothes,
whereas NOSENRO normally saw him in uniform in his visits to
the First Department in 1960 and 1961, NOSENKO speculated that
SELEZNEY may have gone in person to some of the meetings with
"ANDREY! NOSENKO was asked if SELEZNEV had instructed the case
officers working with “ANDCREY" to ask him for discs from inside
the code machines, but NOSENKO replied that he did not know.
Although he did not know how the KGB exploited him, NOSENKO
repeatedly emphasized "ANDREY's" great importance to the KGB
during the time he worked for them in Moscow. "Thanks to his
help they were able to read your State Department codes. To
date we have never been able to read your military codes..."*
NOSENKO was asked if "ANDREY"” had broucht military code material
to the KGB, and he replied: "No. I believe 1t was only State
Department material, What he did mainly was to describe the
operation of code machines and what daily or other periodic
settings were made..." '

According to NOSENKO, “ANDREY" supplied valuable material
f:om'the time that the first recontact was made until he ceased

‘* See Parts V.3.c. and VI.D.9. on KGB operations againét U.Ss.

code clerks as KGB. cryptologic successes.
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meetings because of the RHODES trials agein after the triazl he
was able to furnish good materizl, not only orally but also in
the forim of documents, papers, &nd written materigl. This was
true for the period KOVSHUK was handling him and also for the
BAGRICHEV phase of the operation, NOSENKO was queried as to
whether during the period between June 1962 and January 1964 he
hed heard aboutr "ANDREY" continuing to supply gecod information.
He answered: "No, something is going wrong there with this
operation.” ’
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BORODIN, who said that when he was leaving he zosurned the

tOrES ... MOSENRO said tnet it was from XOVIHUK that he learned .
~about what hed happened in Washington and about PRERICHEY working '

with “ANDREY." HOVSHUR told him DoWw CARIDREY" had been frichtened !

st the tize of the RHODES rrjai, and later GUK :2ld him the <am2 ' ;

i
story. Or ys=t another occasicn NISEIKD was a whoether GUK
knew cf the case, and he asserted thas he had rever discussed

“2NDREY" with GUK.

{v) Results o

* 2c noted in the precedxgg discussion, in 1962, NOSENXC gave - ' .
his date of entty into the KGB as March 1953. ’
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427.
T, The KGB Aczent in Paris {(Sgt. Roberes Lee JOHN3ON)
(1} Irnrroduction

Tne lead to the penetration of a sernsitive U.Z., military

installation in the Paris area during 1962 and 1963 was the first

plece of information NOSENKO gave ClA after reestablishing con-

tact in Geneva in January 1964. HNOZENKO characterized this ‘lead

then and later as the most important single ccunterintelligence
item that he had acguired during the year and a half ha had been
a CIA collecborator at KGB Headquarters in Moscow; the subject of
the 1.ad had preovided the KGB with significant documents, some
of which had Leen shown to Premier WHRUSHCHEV perscnally. Still
acrive at the time NOSENKO lefe Moscow for Gereva, the agent
nevertheless had lost access to the gensitive information some
nornths :arlier. NOSENKC explained that the agent was scheduled
to remain with the hmerican Armed Forces in Paris until May
1964, when he would be rotated to the United States. In the
incterim. one of the Second Chief Directorate's spesial techni-
cirars. an expert ar opening and resealing cntvelopesz, had been
essigned cn extended TDY to the KGb Leqal Residency in Paris
against the possibility that access would be regainad Lefors
this transfer. NOSENKO was unawate of any other services this
agent may have earlier performed for the KG3 and estimated that
he had been recrulited in 1962,

NOSENKO's lead eventually led to the 1dentification of

TUTSIAY Targeant Robert Lee JORNSON, JOHNSON's wife Hedwig,

ard Jamzs Allen MINTKENBAUGH, a friend, as KGB agents. All
three had been recruitced in Berlin in 1953 and had worked
closely together since. Althougn Mrs. JOHNSON's direct par-
ticipation (she served as a courier) ended with JOHNSON's
transfer from Berlan in 1354 znd despite KGB efforts to com-
partment the activiries of JCHN3ON and MINTKENBAUGH after 1959,
all three weic aware of the others' clandestine work. NOSENKO's
lead to JOHNSON therefore compromised the other two,

While investigations of the NOSENKO lead were proceeding
in the early asutumn of 1964, JOHNSON deserted his duty assign-
ment at the Washington hArea Courier Station in the Pentagon
and disappeared until the end of November, when he voluntarily
turned nimself in to Air Force Police officials in Las Vegas,

. Nevada. JCHNSCN had arrived at his Pentagon assignment in May

1964: -for the previous nine months he had been serving as non-
commissioned officer in charge of the classified documents
control section of the Seine Area Command Headquarters in

Camp Des Loges, France: for two years before this, until Aug-
ust 1963, he had been assigned to the U.S. Armed Forces Cour-
ier Transfer 3tation at Orly Field in Paris. During the
latter assigrnment JOHNSON had regularly stood weekend security
watches in the Station‘'s vault area, and it was to this period
of time that NOSENKO's lead pertained.

In confessing to American authorities in January 1965,
JOHNSON admitted having penetrated the Orly vault for the
Soviets about seven times during December 1962 and the first
five months of 1963. Although there were certain differences
in timing and detail, JOHNSON's confession closely matched
the complete description of this operation earlier given by
NOSENKO., Except to implicate himself and other participants,
JOHNSON added few essential details that were not already
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kncwn; JOHNSON's 1oss of access to the Orly vault in August
1963 coincifed closely with tre date «hen MINTKENBAUGH lost .
contazt with the KGB, probably in Seprember of trat year.

NOSENKO has described the Paris operation as being entirely
a Pirst Chi=f Directorate case. He first learred of it in 1932,
shortly after returning from his meetings with ClAa in Gereva, in
casual conversations with one ur more Second Chief Directorate
technicians who had been sent TDY to Paris to assist tho local
Legal Residency. NOSINKO was not sure which technician told him
about the case, or urder what circumstences. Additiocnal infor-
mation was similarly obtained "in bits &nd pieces” from one or
the other of the technicians over the next year and a half, and
NOSENKC had most recently discussed the case with the TDY "flaps .
ard seals" expert in Paris while he (NOSINKO) was enroute to
Genevs in mid-January 1964. NOSENKD explained that, although as
a Second Chief Directorare officer re %:ad no righriul access to
information on this cperatior, he hzd worked with the special
techricians in operations against tourists and other foreigners
in Moccow and was on good terms with them. In such circumstences,
NOSENKGC said, it frequently happens tnat KGB cfficers will tell
other KGE officers "some details of operationsz on which they are
working. ™ .

The following discussion of thre detvails of the cperation
commences with a review of NOSENKO's stazemsnts on the case &n
the way in which he learned about it. The remzircder of the dis-

.cussion covers events leading up to the confessions by the

JOHKSON couple and MINTKENBAUGH; the substance of their admis-
sions, inciuding the security problems posed by Mrs, JOHNSON's
mental condition and the Soviet concern for her illress; and
the assessmenc of the damage to U.S. interests causcd by the
activitvies of JLHNSON, o

(i1} The Lead from NOSEFNKO

The agert was des<ribed by NOSENKO as being.a U.S. mili-
tary man, provably not an officer, who served rightime guard
duty with others at an American military instaliztion in
France where an airfield was located arnd where top secret
documer.ts were held in a vault which he had helped the KGB
to penetrate. He was scheduled to leave France in May 1964.
Through him the KGB acquired documents on U.S. strategic bomb-
ing targets in the USSR and France; "almost all" of these
materials were of interest to the Soviet Ministry of Defense,
NOSENKO said. From early 1962 until the agent was promoted,
the KGB Legal Residency in Paris effected six entries into
the room with the assistance of technicians from the Special
Section, KGB Second Chief Directorate’ whom NOSENKO named.
After the agent lost his access, Fedor FOFANOV** was sent ¢o

* The Special Section, according to NOSENKO, handléd surrep-
titious entries into Western embassies in Moscow.

**FOFANOV was assigned from June or July 1963 to Februery 1964
to the Soviet Embassy in Paris as an employee, and he is
believed to have replaced a suspect KGB officer in this
overt position: he abruptly left Paris immediately after
NOSENKO's defection. NOSENKO indicated that FOFANOV was one
of several technicians transferred from the KGB Operational-
Technical Directorate to form the Special Group cf the KCB
Second Chief Directorate. NOSENKO proposed that he himself
gariicipate in[ [approach,to FOFAROV in
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Par.s "in case he will get access acain tome time, even just a
quick possibility.” NOSENKO's statements ccnce:uirg this lead
&re given 1in chronological order below..

NOSENKO said at the 23 January 1964 meeting® thst he first
learned of the successful agert penecretion of the classified
documents vsult at an “important American military organization®
in the Paris area chortly after returning from Geneva in:June
1962. NOSERKC did not kncw the designation or precise nature of
tre installisation invelved in this operacion. but because the
documents included information on strategic targets in France as
well as in the Soviet Union, he assured that iz was a “strategic
pianning irstallation.” He also knew thac the installation had
its o«n airfield and that there were "procedures for bringing top
secret documenls in and for teking them cut.”

There had peen six successful entries of the vault, four
in 1962 and two in 1963, On each occasion Special Section tech-
nidirans had travelled TDY to Faris under courier cover to assist
the local KGB case officer in the technical details of the opera-
tion., Their function was to advise the case officer concerning

‘the entry and later to process the documents. The case officer,

on this basis, would give appropriate instructions to his agent,
and it seemed probable to HOEENKO that the technicians had never
met the American.

Entry into the vault erea was first achieved after the
agent had used some radiocactive substance to determine the com-
biration. (ROSENKO thought that the agent had also photographed
the lock for KGB study.) Subseguent entries were always made
berwecn two arnd five o‘clock in the morning. The agent removed
documernits from the vault and delivered them to his case officer,
who in turn passed them to the Special Section technicians. The
envelopes were then opened, photographs were made, the documents
were repackaged, and the envelopos were given back to the agent
by the case officer for revurn to the vault. Thercafter, the
Paris lLegal Residency pouched the £ilms to Moscow, and the
technicians themselves left Paris until the next opportunity
for entry.

The last time the vault Lad been entered was in the fall
of 1963. At about that time the agent, a military man, received
8 promotion &nd was relieved of his night watch duties. (The
agent was scheduled for rotation to the United States but, with
his promotion, had obtained an extension until May 1964.) Al-
though the a2gent was still active in January 1964 and was still
assigned to his military post., he therefore had lost access to
the documentary information. NOSENKO characterized this in-
formation as highly sensitive and valuable to the KGB, adding
that the Chief of the Paris Legal Residency as well as several
case officers there had been rewarded for their part in the
operation.

* Because of technical difficulties in recording the first
part of this meeting with ROSENKO. it is not possible to
give a verbatim account of his initial statement on this
case. wWhat NOSENKO said at this time has peen pieced to-
gether from remarks he made later in the meeting, from
recorded recapitulations of his statements by his case
officer later during the meeting and from notes taken at
the meeting.
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" documencs which had ceen obtained. He explained that he had

Finally. at the 23 January 1964 meeting NOSTIKC reported
that three of the Spncial Section techniciars whe had travelled
to Paris to participate in the operation were S.A, IONOV, L.A.
LEBEDEV, and S.D. ILYIN: he said he could probably idsntify more
i€ shown pictures of diplomatic couriers who had zravelled to
Paris. HOSENKO d:d not know the identity of the Peris-based
case officer. With the exception of those concerning strategic 4
tombing tarcets, MNOSENKO had no information on the nature of the ) B

.
3
é

never seen ary of these documents, that thz technicians who had
seen them did not reed English, and that they had learned about
the vargetting data only casually, from esking the case officer
“what's this stuff?" at the time they were taking photographs.

Askzd on 1 February 1964 whether CIA could do anything with
its information concerning the travels of LEIEDEV which might
help to identify the KGR agent of the Paris Legal Residency,
NOSENKGC replied: "Of ccurse you can., Fer instance, find out
when wnose ccuriers were 1n Paris, what wa2re the dates 2f their
stay trere, kesping in mind that this will be cne and the same
LEBEDREV, (V.V.) SINITSYH, that Venyamin KARETNIKCV*,,, Hot
FOFANOV - he came in the fall and did not getr involved.** Then

* SINIT3YN ard K2RETUIHOV, whose first name and patronymic have
also been given py NOSENKO as Venedikt Vasilyevich were also
in the Special 3ection, according cto NOSENKO,

#*NOSENKO gave CIA a similar clue concerning travel by the spe-
cial tecnnicians on 12 June 1962: "The Chief 0f the 3pecial
Secrion s fergey ICNOV., an excellent man. He is on a mission
to Paris. (Note: CIA has been unable to equate any Soviet in
Paris at this time with IONOV. There is no record that ICNOV
has been atroad under that name since December 19535, He made
several trips to Paris and Brussels during the 1953-1955 pe-
riod.) ...In the Second Chief Directorate there are good spe-
cialists, with experience., Thes: lads sometimes go to Aus-
tralia, to France, immediately when something is needed. At o
once. This means that there 1s scmething (going on) where i
threy are senc... In this Section there are two or three spe- ,

- ¢ialists who can open any package and then seal it back up as
it was, But there are only two or three of these altcgetlrer.
Therefore, when there is something somewhere abroad, there is
an immediate request to send these guys. Ore went to Australia
one or two years ago. This means that there was something
there. One went to France. Than this IONOV received the
Bovevove Krasnoye Znamya for this. Every time (they travel)

" they use a different last name. every time a different one...
There 2re three men there that can open anything and theén make
it look as if nothing had been done... I kXnow them. But they
never come out in their own last names. Each time they have
a different one. There were (M.I.) PREOBRAZHENSKIY, (V.Z.)
KARETHNIKOV, and LEBEDEV." In speaking of IONOV's assignment
to Paris and the travel of KGB "flaps and seals" speclalists : i
to France, NOSENKO apparently was not referring to the JOHN- -
SON case; NOSENKO said he first heard about the case after
returning from Geneva in 1962, and JOHNSON stated firmly that
the first entries of the Orly Courier Transfer Station did
not begin until late 1962, about six months after NOSENKO
made this statement. In 1964 NOSENKC named both LEBEDEV and
KARETNIKOV as having a part in the Orly penetration. Contrary
to his statement, however, both travelled under true name
on their tenporary assignments.l no traces on
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we must look at what xind of an drjanization {the U,S. :installa-

tion is}: Sone leadirg Anerican personality who has his own
airport, who cet: his ail delivered by plzne, who hasz posses-
's10n of strategic plans., And thern reke a look at the peoplé-
guarding tnis estaclishaent. Start from there, Then, see if
you can gzt from the French a gundown on the activities of cer-
tain mempers of the (Sovier) Embussy during the periocd when
these specialisgts were there. This in addition to a careful
study of those who work there, of the guards, and who takes the
night duty, specifically during those years and during those
times. Also wno among the guards got a promciion - jurped ahead.
Try to pinpoint the fmericen installation. This one has an
airstraip. This installation would ke the one which would hold
the war plans, evern bombing targer data on France. Wrhere would
such materials Le found? It seems to me that there would be
only one such installa-ion. t would not be in 10 different
places... It is a private airdropme,not a pukblic one., I don't
know whose base it 1s, I only know that thzy have the airstrip
and that people come from there carrying in mail, Trey bring
mail from the airdrome, from their airdrome, tneir airplanes.*”

NOSEWKO said on 6 April 1964 that before leaving Moscow.
for Geneva in January 1964, he had been told that the Paris
Legal Residency agent had lost his access and that POFANOV was
sent to Paris in the nope that the agent would again be able
to get into the vault cefore his transfer to the United States,*
When NOSENKO arrived at the Soviet Embassy in Paris on 19 Janu-
ary 1964 while on roite to Geneva, FOFANOV “was on duty at the
entrance to the Embassy. He was the duty man, and of course
when he saw me. he sa:i ‘George, teorgel’ So we chatted and
he =said he was not doing good, but he would probably ke sitting
there until May... 30 I asked him how this case was {going),
was he doing any gocd, and he said that, for the present, he
was not doing anyrthing good but he had hopes that sometning
might happen. ‘That's all.”

. Also on 6 April 1964 MNOSENKO =tated that the penetration
operation was “"strictly a First Chief Directorate case.” He
then went on to describe the role of the Secornd Cnief Direc-
torate's technlcal specialists in gaining entry to the vault
and in photographing the documents: “The specialists were not
the ones that carried out the operation, It was carried out
by the case officers of the Residency. The specialists--worked
on the packages which they would open and then reseal again
later. When this happened and how they.got the keys made, I

(footnote corntinued from preceding page)
LEBEDEV uritil he was placed on the official Soviet courier
list in 1962; NOSENKO provided the first indication that
he had intelligence cornections and in July 1962, a month
later, LEBEDEV took his - ) '
travelling to Brussels,

|
| [»

* FOFANOV, - a-mermber of the Special Technical Section accord-
ing to NOSENKO, applied for a French visa on 22 June 1963
and arrived in Paris on 27 July 1963. JOHNSON received
notice of his transfer out of Orly on 4 August and left
Orly on 5 August 1963, (see below).
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doen't xrow. , by the way, said zhat threy olaced radio- S
+h the help of this agent, into the lock of.- IR
inning. Then (LEFEDEV said}! that the par- o
~and that they were picking the lock this way.
with the safe.  After they haé the keys to L
"had to open tae safe. Before everytrning was
‘(the Special Section technicians) had to
several times. How many times they cawe in
I know it was the beginning of 1962

thé ‘room: ¢
£inally reéa
come there P

R

Ere L dadind

Quéstio ;ri. detail about his ¥rowledge of the Par1= case,
LOS“NKO pro“Jded the following information on 29 July 1964: M1
dgent) was not an officer, considering that ne was
night duty. but nothing was ever said about this
elther.;. & ragine che operation was successful in 1962 ke-
cause’ the boys from the Special Section were going several times

98

im 1962, I ﬁhink the kesidency dién't heve the chante to do

<his before 1962, because they couldn’t do it without the help

of these boys from the Special Section and they weren't going
{i.e., did nbt:igo abroad! in 1960 and 1961.} I know he was work-

ing on the bagis of money - they were giving hinm qooney. I think

‘meybe heé was recruited on the basis of money... I cnly heard

that it was a big sum of money. I don't know if hz was recruited
in Paris and don't know 1f it was even a formal recruitment. I

‘gon't know wnat plans the KGB had for him after re leaves Paris.

They were thinking that he must ¢o soon. He was to leave in

1863. And then in mic¢- 1963 he gct this step up, went a step
higher, ard“so he was then to stay until mid-'64. He no longer
had regular access and this is why FOFANOV was sent: In case

he will cet &cress again sometime, even just a quick possibility, i
then he can “tell them and FOFANOY will be there to handle it

imrediately.. -

PP SR PS

“Takiﬁg;into consideration that I heard that almost all

'of"the“mategial they got wac of interest to the Ministry of

Defense, " "NOSENKO continued, "I think it was a military irnstal-
lation. It was a military installation. It was definitely an
installacion:and not just a single person with access to these

'spctet documents, I know the operations were carried out only

at nighe. The whole operation was completed while the agent

-was on duty-. The agent couldn’t bring cut a great dsal of

material, only.what he could hide on his person. From vhat

. the boys were saying, I would thirk that he was not alone on

o

duty. I was even asking the boys~ 'How can he take these
things out?' - ‘And they said: 'Oh, he just says that he is ) .
goirg out for' coffee or a sandwich; he is gone onl y 5 or 10 ' @
minutes..” I think he was still in the same installation even

though he lost immediate access to the room after his promotion. ‘

This is why FOFANOY was sent in mid-'63. FOFANOV said when'I ‘ )
saw him on 18 January 1964 (NOSENXO means 19 Jsnuary) that the ‘ o
agent is supposed to stay in Paris until May 1964. He said )

that the agent is supposed to leave in May and then he (FOFaNOV)

.will be f1nlshed there. v o -3

A*]?' - ' ? i
: ‘%] [This roughly 1 oG

matches JGHN;OW‘* statement as to when the fxrst penetration
was made. - . .
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“1 krnow <hat they went by car and that they were able to
complete the whole operation during the tour of duty of the
agent. Trey had to pick up the materials, drive some place -
reybe the Soviet Embassy - oper the documents, photograph them,
close them again just as they were, and cet back to return
them to the ecent all ir this time. They did not specify
which documerts the agent was to bring ovr. But they were
travelling as Soviet diplomatic couriers and I think their
various stcps were planred to coincide with the errival of new
materials a: this instaliation. Also thse fact that they had
to open all -he docurents shows that they were sealed when they
received trhen from the agent.

“I ¢on't know if it was a Xey or a compination lock on
the door. " NOSEMKC concluded. 1 know tney had to apply radio-
sctive meterial to learn how to open either the dcor or the
safe. The sgent had o open the door ané inside e had to open
a safe.” .

{131} UCSILKG e Sourcing

NOSENKG has beer asked on a number ©f occasions to explain
vhen and undar what circumstances he learnsd of the Paris Leagal
Kesidency's operation against the U.3, military installation.
He thes alw:zws replied that he heard of tre case "in little
pieces” at ceparate times from various members of the Special
{(Technical) 3ection whd parcicipated 1n 1z, NOSENKO, however,
has beer vacue ard at times inconsistert in describing vwhat he
learned from whom and how and when he izzrned this information,
Generally he gave eivher LEBEDIV or KAKETHWIKOV as his principal
source; under repeated questioning, NOSEXKD has sometimes rea-
maired consistent in describing the time. place, and other con-
ditions urcder which he learred a particuilar item of information,
but he has said in ore telling that it came from LEBEDEV while
in the next trat he lsarned 1t f£rom KARETNIKOV. NOSENKO has
also contradicted himself regarding which of these two origin-
ally told him of the operation and has said that he cannot re-
call which 1t was, The series of NOSENKO-s statements abouc
the sources of his information is presented in chronological
order below. :

"In connection with the thing in Faris...just exactly
what did you hear about this military group?” NOSENKO was

asked on 23 January 1984, “Who told you. in exactly what con-
text, when, and so forth? Try to do it word for word... Fhen
and who?" NKOSENKO answered: “"Well, you know this Special

Section, this is IONOV and LEBEDEV and well now, let's see,
{pause). Ir Moscow that's PREOBRAZHENSKIY, and ILYIN was in
Paris. They are subordinate to the Technical Section. They
were counting the agents and what was needed - the target, the
rooms. safe. and evervthing else. He took molds and samplings
of radio-active substances which could reflect characteristics
in this American military incrallation." The subject changed
without NOSENKO answering the next question, about what the
Special Section officers had done in this operation. NOSENKO
volunteered no additional information concerning his sources
for the lead. and he was not questioned further on the matter
durirg this. the first of the 1964 meetings. The transcript

- of this meeting suggests. however, that NOSENKO got his infor-

mation from one of the technicians who not only travelled to
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Paris to irstru-t the Legal Residency case officer on the technical
aspects of the entry but also was involved in photographing the _
documents provided oy the eagent. : o [

NOSINKD told TIa on 6 Januasry 1954 that he hed lrarned
of this operation, shortly after returning to Hoscow from Geneva
in 1962, from a friend in the KGH, one of several techniciang who
participated in the cperation. NOSENXZO thought the source of this
information was either LEEEDEV or FOFANOV.

HENLI PN .

During intensive debriefing on & April 1964 NOSENKO stated: ' . 7
"I first reard abtcut this from KARETHIKIV." After describing the
funcriors of the Special Section in Moscew, he went on to say that
KARETNIKOV came freguently to the Tourist Department to see him. ,
The reason for their association was that NOSE!NKO then supervised i €
work with the Moscow hotels designatedé for use by foreign tourists, . 3
while the Special Section set up equipment in verious rooms cf
these horels. The debriefing continued:

ROSENKO: Why do they come to see me? First of all, they krow
me quite well erd, seconcly, simply becesuse I super-
vise this (hnerican Tourists) section. IOROV would
come...to chat arong other tnings. KAREINIKOV told
me atour this, 1n Paris.

Question: Ahat d1d KARETNIKOV say when you first heard about i :
‘ this? :
HOSENKO: That they had carried out operations several times in b

Paris, that two had al:eady been there for this pur-
pose, that they went there as diplomatic couriers to
Paris... (HOSENKO at tlas point repeated KARETNIKOV's
description of the role of the Special Section tech-
nicians in advising the Paris-based KGB case officer
and the methods which were used to gain initial access
to the vaulc.)

ROSENKO : KARETNIKOV was the first and then LEBEDEV. LEBEDEV : ;
was later.

Question: These were the only two people, you say?

" NOSENKO: Only two, only two.

Question: But you told me before that FOFANOV told you about
. it too.

NOSENKO: FOFANOV, FOFANOV. I knew that FOFANOV is here in
Paris. He was on duty at the entrance to the Em- : .
bassy... (Here NOSENKO told of his conversation with , S
FOFANOV about the case. NOSENKO then explained that DR
he had already heard from LEBEDEV that the agent had
lost his access and that FOFANOV had been assigned
to Paris against the possxoxlxty that he would re-
gain it.) :

bl w et e

According to NOSENKO on 29 July 1964, he "first heard sbout- A o
this case from .fficers of the Special Section in 1962 - from . e : 1

) " LEBEDEV or KARETNIKOV, but I can’'t remember which was first. Ce o C ok
i LEBEDEV or KARETNIKOV visited my office and maybe I might says c




‘I haven't seen you in a long time, vhat havz you been &oing?!
And he would say: ‘Oh, I have just been to Paris on & trip.' Or
maybe I asked KARETNIKOV where LEBEDEV wag because I hadn't seen L Lo
him in a long time, and he told me thet LEREDEV was away on a : I i
trip." . : ’ : p

When asked on 29 July 1964 ‘which ofrzcers had ever: mentionaa"
this case to him, in any way at any time, NOSENKD replieds "KARET-
NIXOV, LEBEDEV, and IONCV in Moscow and FOFANOV in Paris in Janue
ary 1964." He affirmed that he had never discussed the case with,
or mentioned it to, anyone else. “Yag," he continued, *I think
LEBEDEV was the first onre to speak to me asbout this cese, bacause
in 1962 I was Deputy Chief of the Sseventh Department and was super-' : o :
vising the work of the Third Section on hotels and restaucents.> S . S
LEBEDEV was a member of a commissicn which had been set up in the :
KGB to plan for the operational exploitation of new hotels which
were being built or planned. He was coming to see-me a&bout these
mztters. So while I might hear just a littlé bit about this from
IONOV, I would hear more from LEBEDEV, because he was a good friend
end was ccning to my office on business.”

o et b Sttt dend

The following is from the prot0col which NOSENKO aigned on
18 February 1963

“I £irst learned of the penetration of an Amsrican
installation in Paris after my return to Moscow in June 1862
and at 2 time that I was a conscious and willing coliaborator _ :
of the CIA and was attempting to gather information of inter- - 3
est to Americarn Intelligence. I immediately recogr.ized the
importance of this xnformatlon to American Intelligence when
1 fxrst heard it.

"I learned of this case in small pieces, in several
conversations (some in my KGB office and possibly others
elsewhere} with several different officers of the KGB over
a period of several months., These officers were KARETNIKOV,
IONOV, and LEBEDEV, all members of the Special Technical
Section of the Second Chief Directorate.

*I do not remember from which of these three officers
I first heard of the case, which of these officers told me
what portiocns of the story, or when-1 learned the irdivid-
. ual detairls of this case which I have reported to CIA, or
o the season of the year in which I learned them.

— : "I do not know why these officers told me of the
Paris case, except that we were in good relations. In .
such circumstances it frequently heppens that KGB officers
will tell other KGB officers some details of operations on ;
which they are working.** I don't know whether they told : R
other KGB officers this information. As my relations were
equally good with each of those three. off;cers. any of
them could have told me any: part of it.

* This would place NOSENKO's carliest knowledge of the case some- _ : 3
time after July 1962, when he said he became Deputy Chief of . ) . o
the Tourist Department. ) » . 35

**Thia sentence was added a: NOSENKO's request prior to siqninq.‘
the protocol. - = ;

RN
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e i Bt HOUGR T had Tiot spoxen with FOFANOY about this caze”
: befor= re left Moz-ow for Paris and althouch FCFRNQY had
ro idza chat I was zware of any dzrails of this case at the
tirme, ne answWwered my two or thres questions abcut this case
durirg a short stop in Paris while I was enroute to Ceneva
1n January 1964. I may have tolcd nim that I knew about it.”
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(iv) JOKNEDN_and MINTKEIBAUGH

Afver preliminary investigation of the NOSENKO lead by the
FBI. CIA, the U.S. Air Forcé Cffice of Special Investigations, and :
the Departmenrt of the Army (ACSI}, it was decided in early Septem- C
ber 1964 to c¢oncentrate cn Army Sergeant Robert Lee JOHNSON as the ‘ . .
likeliest candidate for reing the KGB agent in this operation. On ‘ . 4
2 October 1964, howevar, JCUHNSON disappeared from his home in o i
Alexandria, Virginia, after telling his wife that he was on his . : ) é
way to work. JOHMSON, a couriar with aécess to “secret” materialsh PN
at the Pentajon, failed to appear for dury on Monday, 5 October. a{ o
Army counterintelligence officers then called at the JOHNSON home ,
to interview his wife, Mrs. JOHNSON said that she had detected §
nothing unusual in her huskard's behavior durirg the previous sev- =
eral weeéks, that ne had simply left for the office at about 2:45
p.m. on Friday. the 2rd, 254 had rot returned. Sne did not know
why he had left or where JOHNSON mighc rave gone., Mrs, JOHNSON <
repeated this statement in two later interviews, one toward the i
end of Octoler and the second in the miidle of November 1954.

Rewigativ il 2o S g

Soon after JCHNSCH's disappearance, representatives of ACSI :
interviewed an Arlington. Virginia, real -estate salesman, James - i
Alien MINTKZIBAUGH. He had been identified by Mrs. JOHNSON as '
her husband’s closest civilian ecquaintance. having known JOHNSON
from the time 12 years earlier when they ssrved tcgether in the .
Army. MINTKENRAUGH had firsc learned of JUOHNSON's disappearance
on Sunday. 4 October, wher he telephored the JOENSON home and had
talked to Mrs. JOHNSON. Twice the same day and once the next ) i
MINTRKENBAUGH had telephoned the Pentagon in hopes of locating 4
JOHNSON. During the interview. he told the ACSI representatives
that he had no 1des where JOHNSON was. The last time he had seen
JOHNSON, MINTKENEZUGH said. was several weeks earlier, at which
time everything seemed normal, although JOHNSON had complained
of dafficulties raised by his wife's mental condition.*

ko |

JOHNSON failed to reappear by 9 October 1964, the Army
«- thereupon decleared him a deserter, and the FBI was brought into
' the cese. The FBI reintervievwed both Mrs. JOHNSON and MINTKEN-
" BAUGH on several occasions in search of information which might
‘lead to JOHNSON's whereabcuts. On 10 Novewber, immediately follow-

. MINTKENBAUGH asked his roommace,L_:_]
to take him to CIA Headquarter
58 "a matter Oof i1mportance.” During an interview that same

evening MINTKENBAUGH confessed to a CIA representative that he

had been a Soviet agent since 1952 or 1953, following his recruit-
ment by JOHNSON. He described in general terms his own espionage
&ctivicies during this 1l or 12 year period as well as those of
Sgt. ard Mrs. JOHNSON. No mentior was made of the Orly penetration,
however. The next day, while his roommate was out of the apart-
ment, MINTKENBAUGH packed his things and disappeared, leaving a
note saying that he would be "back in the sprimg."

* JOHNSON had told a Pentagon co-worker shortly before he went
AWOL .that, "My wife 1s driving me crazy!"™ Others there had
noticed that JCHNSON appeared nervous and seemed to be drinking
heavily in the cdays immediately preceding his disappearance.
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JUANZON remained at large, his wherezbouts urkrnown, until
25 Novemper 1964. At that time he turned himself in to a U.S. Air
Force pollceman in Reno, Nevada. He had, he said, run out of

_ money. JOHNSON was immediately incar cerated on the charge of
" beirng absent without leave.

On 1 December represzntatives of the FBI and ACSI visited
Mrs, SOHNSON to inform her that her husband had been found. Then,
for the first time, she launched into a long., detailed account in

Wwhich she implicated JOHNZON, MINTKINBAUGH, and herself in espion--

age activities for the Soviets, (She hnad not confessed earlier,
she said., because of fear of what JOHNSON might dc to her.) Mrs.
JCHNSON described what JOHNSON had done on behalf of the Soviets
while stationed -in Berlin during 1953 and 1954, while serving in
the United States from 1557 to 1959, and during his recent tour
in France from 1359 to Ahugust 1964. JOHNSON, she said, had told
her in 1662, when he was essigned to the Orly Field Armed Forces
Courier Station, that he had removed documents from the vault
there cn three occasions and head passed them to the Soviets.

A joint FBI-ACSI team two days later began to interrogate
JOHNSON on the basis of the informarion which had been received
from NOSENKO, Mrs. JOHNSON, and MINTKENBAUGH. JOHNSON stead-

fastly waintained his innocence: He had gore AWOL, re said, only

in order to force the Army to hospitalize his mentally ill wife
angd te reguire the Army or some other agency to find a means of
taking care of his children. (He later insisted that he had had
no idea of the suspicions concerning him at the time he deserted.)
During these interrogations, which lasted until 22 December,
JOHLSON was confronted with the allegaticns made by his wife and
MINTKENBAUGH. He made a point-by-point denial. Meanwhile, MINT-
KEIBAUGH himself had beer located by the FBI dn 5 December at

his brother's mountain cabin in California and was u~der inter-
rogation.

JOHNSON was courtmartialed for desertion in December 1964
and was sentenced to reduction in grade, forfeiture of pay, and

. was ordered to reimburse the government for the cost ¢f return-

ing him to sashington. The sentence included no confinement
and, as he continued to profess his innocence, he was home for
Christmas. FBI-ACSI plans called for a resumption of question-
ing on the espicnage charges after the New Year. On 1 January
1965, however, before the new interrogations began, JCHNSON
walked in and made a voluntary confession., His reason for
doing so, ne said, was solely to help his children and his wife,
whose mental condition was worsening. The substance of this
confession is given in the section which follows.

" {v) Information from Other Sources

The confessions by the JOHNSON couple and MINTKENBAUGH
constitute the rulk of evidence on the case. They indicate
that the operation which began in 1953 reac’.ed its peak in late
1962 and early 1963 when JOHNSON peretrated the vault at Orly,
that Mrs. JOHNSON's mental condition posed a serious threat to
the security of the operation and that the KGB recognized this
fact no later than late 1960. After August 1963 KGB interest

" in JCOHNSON's access to classified information declined markedly,
and MINTKENBAUGH's contact with the KGB was severed at approxi-

mately the same time. The JOHNSONs and MINTKENBAUGH were
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heed to KGB efforts at compartmentation ard continued to discuss
cheir clandestine activities with each othéer. Treir statements
are summarized below, followed by a detailed presentation of
their accounts of the operation. Mrs. JOHNSON-s revelations to
others about the agent status of her husband. and the Soviet re-
actions to Mrs., JOHISON's meatal illress which ceusea her.to
make these revelations.

An effective and relisble agent from 1953 cn, JOHNSON
arrived at Orly in Hay 1961, out it was rot until the £fall of
1862 that he optained the combination of the vauit, Probably in
December JOENSON made the first of his seven entries. into the
vault. Five more penetrations appear to have been made during the
period January to March 1963. and the final one cccurreé in May
1963. As summer approached and the days became longer,  JOHNSON's
KGB case officer told him he was suspending the operation, on the
grourds that the shorter hours of darkness had increased the risk
peyond acceptable limits. bucr the vault entries would recommence
and intens:ify in the fall. Ir August, however, JSCHNSON was trans-
ferred to the Seine Area Cconmand headgquarters at Camp Des Loges,
France. and lost access to the vault., As noncommissioned officer
in charge of the Classified Control Center at Camp Des Loges,
JOMNEON nhad access to all classified documents originating with
the Headdquarters conmand ard with certain other conmands as well:s
yet the KGB rever pressed him to produce these documents and,
JOHNSCR said, seemed uninterested in the docuwaents he offered
to provide. dhen he was transrierred to rhe United States in 1964
following NOSENKO s defection, JOHNION recsived the impression
from his KGB handler that he was being "dropped."” JOHNSON claims
to have had no contact with the Soviets during the six months
between his reassignment to the Pentagon and his espprehension
in December 1964.

MINTKENBAUGH first served the KGB as a spotter of American
personnel in Berlin during 1953 and 1954 and later. from 1956 to
1959, as a courier between JOHNSON and officers of the KGB Legal
Residency in Washington D.C. At the time JOHNSON was assigned
to Orleans, France. in late 1959, MINTKEIBAUGH was taken to
Moscow to prepare for his "most important assicmment." At KGB
instruction, MINTKENBAUGH moved from California to Arlingron.,
Virginia, in 1960. The plan was for him to establish a self-
owned business so that he could be joined by a2 female (a KGB
Illegal) who was to become his wife and operational assistant.

. 'Once this was accomplished MINTKENBAUGH was to act as & courier,

servicing a retwork of KGB agents throughout the United States.
Despite repeated KGB pleadings and admonitions. he too¥. no fur-
ther steps to establish the desired cover, and for this reason
the Soviet plan never materialized. Moreover, MINTKENBAUGH has"
said. by early 1962 he was depressed and disillusiored and was

" looking for 2 way to break contact with the KGB; from this point

or somewhat earlier he claims to have performed his various KGB
assignments in a perfunctory way or not at all. -Contact was
finally broken scmetime in the late summer or early fall of
1963 when MINTKENRBAUGH was unable to read directions for fur-
ther meetings which the KGB passed him on photographic film via
deaddrop. The KGB took no steps to reinstitute contacts, and

 MINTKENBAUGH's own efforts -~ after apparently experiencing a

change of heart - proved unavailing.

‘Hedwig JOHNSON's espionage career was limited to the 1953-
1954 period, when she acted as a courier betweer JCHNSON in West
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Berlin and the KGB at Karlshorst. Althgugh she was subcequently
aware of the details of JOHNSCH's work and even on cccasion accom-
panied him to operational meetings in France, she apparently never
again played an active role. ‘
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a JOHNECN 's Statements

o

Having edmitted his espionace activities to ATSI and the
FBI, JOHNSCN gave #hat he said was the complete history of his
relavionships with Soviet Intelligence since the sarly 1950's.
The following account is pased largely on ACSI réports to the
U.S5. Sezurity Board on 12 and 26 Jaruary 1965; thev provide the
details of his original confessicn and elaborate on his activities
during nis most recent tour in France.®

T AN - RPN

In 1952, COHHSON wes stationed in West Berlin where he was
the acting first sergeant of a Transportation . Corps company. : é
Despondent because he wes passed over for promoticn and not given ‘
the first sergeant position, and believing that his application : §
to marry would te disapproved, JOiNSON decided to defect to the :
Soviers. His first attempt to defect was aborted in Fekruary P ‘
1952 when Hedwig admitted to JOENSCHN at the last mintute that she
had lied vo him when she had informed him earlier that she had
contacted the Soviet authorities in East Berlin and arranyed for
their defection as he had requested. After the initial attempt
to defect. JOHNSOM percuzded Hedw:3 to return to East Germany to
cortact the Soviets, wnich she did. About a week after the sbort-
ed effoit to defect. Hedsig and JOHNSON met with the Soviets in
East Germany. JOHNSON irnformed the Soviets he was "“fed up with
the American way of life" and wantsd to defect to the USSR. JOHN- .
SON was told there was no hurry about his proposal to defect, a '
staterert «#ith which he agreed. Another meeting was arranged 5
for the follesding week. During the period between the firsc .
meeting end his marriage to Hedwig on 25 April 1953, JOHNSCN met '
almost weekly with the Soviets. JOHNSON was finally told that ' '
he would be of more use to the Soviets if he were to remain in . :
the American Sector. He agreed to 4o so and at the same time to !
perform tasks for Soviet Intelligence. JOHNSON has stated that !
he refused the money the Soviets offered for his services at
that -time, but he continued to work for Soviet Intelligence until
his transfer to Rochefort, France, in April 1954,

‘During his Berlin assignment JOHNSON conducted the follow- .
ing activities on behaif of Soviet Intelligence:

- He was given a Minox camera by the Soviets and
trained in its use.

- JOHHEON's first important assignment was to call

on a man named “"Willie" (presunsd by Kedwig JOHNSON to
be Willie BRANDT, present Mayor of Berlin) ot wear his
uniform at the time he called on “Nillie,"?to get "#Aillie”
in his jeep by telling "wWillie” the Americans wanted to
speak with him. He was to drive "Willie" to the Check-
point between East and West Berlin where "Willie" would
be taken into custody by the Soviets. JOHNSUN was
instructed to use any force necessary. and he agreed ]
to bring "Willie" to the Checkpoint dead or alive. JOHN-
SON went to the address in Schoenenberg, West Berlin,

- provided by the Soviets, entered the residence, but made . .
no further attempt to carry out his orders. o

; * Although the FBI subsequently debriefed JOHNSON in depth on S
! ~ his entire espionage career, these two ACSI reports contain

i~

i - b the main substance of his story. ’ s
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- After his marriage on 23 April 1953, JOHNSON spent a
week 1n Crandenberg, East Gurmany, a5 2 guest of the Soviets,
during which time various meaztings were held, usially in
JCHNSON's rowm., Durirg the weex there JOHNSCH was quegtioned
extensively abcout his persornal life and was asked routine
guestiors about his organization. He was given a book on
tte history of Ccmmunism which he read several times, and on
one occasicn he was questioned to such a degree on general
subjects that JOHNSON felt he was possibly being psycho-
analyzed. wWhen JOHNEON returned to sest Berlin, Hedwig re-
mained in Eazt Germany to act as courier between JOHNSON

nd the Soviets. JOHNSON supsequently met with Hedwig on
a weekly basis. :

- JOHNSON was directed by the Soviets to try to. obtain
ar ascignment with CIC or the Military Intelligence Detach-
ment (M4ID). He believes he may have tried to get into CIC,
and he definitely applied for an assignment in MID but was
turned down. ‘ '

- JOHNSON was given the assignment of furnishing the
names of CIC personrel in Berlin. He accomplished this by
utilizing the Berlin Post Telephone Directory, which he

- also subsequently supplied to the Soviets. The Soviets wWere

extremely pleased with this accomplishment.

- In about May 1953, JOHNSCN was reassigned to the G-2
Section of the Berlin Command, With a secret security clear-
ance. ard assigned duties as a Message Center clerk. Be-
cause MINTKENBAUGH, then assigned to the G-¢ Section as
chief clerk. would ke able to detect JOHNSON taking photo-
grzphs 1n <he office. and beciiuse JOHNSCN believed that
MINTKENBAUGH could act as a lookout for JOHNSON during the
period he was photographing documents, JOHNSON decided to
recruit MINTKENBAUGH. He subsequently “"tested” MINTKEN-.
BAUGH and recruited him to cocmmit espionage for the Soviets.
The recruitment was accomplished without the prior know-
ledge or apprcoval of the Sowviets, JOHNSON kelieves MINT-
KENBAUGH was agreeable because of the excitement of the
idea. JCHNSCN and MINTKENBAUGH subsequently lived to-
gether and were closely associated in espionage activities.
Hedwig lazer escorted MINTKENEAUCH to East Berlin, after
which MINTKENEAUGH came under the direct supervision of
the Soviets and no longer worked¢ for JCHNSON,

- During his assignment with G-2, JOHNSON photographed

" almost everything in his office, including cables, rosters,
“intelligence summaries, alert plans, evacuation plans, and

possibly clearance documents. Usually he photogravhed the
documenis on his. lunch hour. JOHNSON alsc wrote reports
containing his personal observations and activities, which
he photographed for transmittal to the Soviets. Hedwig
acted as their courier, carrying the film to East Germany
in the hollowed out portion of the heel of her shoe.

- When JOHNSON informed the Soviets that he expected
to be transferred out of Berlin some time in 1953 due to
an overage in his MOS, he was instructed to try to obtain

- an assignment in Heidelberg, Germany. - At that time JOHN.
~ SON was disillusioned with the Soviets since they had
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informed him that much of the information he pesséd to the
Soviets was of ro interest to trem. He therefore made no
attempt to obtain the Heidelberg =sasignment. Instezd, JOHN-

: SON took leave to Wiesbaien, Germiny.- When JCHNESCH néxt met

with his Soviet handler in Karlshorst, East Germany, JOHNSON
informed the 3oviets he had been to Heidelberd and rad re-
quested an assignment in the G-2 Section there. He was
questioned in detail about his trip, but believes he was
able "to convince the Scviets of the truth of his statements.

JOHNSON stated he had no contiact with the Soviets after his
transfer vo France on 3 April 15%4 until recontacted by the Soviets
in the United States in 1937, through MINTKENBAUCH.

In July 1956 JOHNSON was discharged from the Army and moved
to Las Vegas, Nevada. In the early parc of 1957 MINTKENZAUGH re-
contacted JORENSCON in Les Vegas and gave him a present cf $500 from
the Soviets. No conditions were attuached to the gift, but JOHNSON
was, offered a salaried job if he would re-join the Army and .again
work for the Soviets. The Scviets instructed JOHNSCN to cktain
some type of work involving security. JOHNSON re-joined the Army
as instructed on 18 February 1957 kit epplied for missile train-
ing on his own initiative. JCHNSON was assigred to Fort MacArthur,
Los Angeles, California, on 18 February 1957 and from there sent
to the WIKE-Ajax Missile School at Palo Verde, California, for
training., JOHNSON stated that, while assigned to the scrool, he:

- Photcgraphed all training manuals he could procure.
Most were believed to ke unclassified, although ore or two
could have been classified “confidential.®

- Stole a sample of JP-4 NIKE fuel.

- Photographed a2 Hercules missile in detail, JOHNSON
estimated he took 15 to 20 photographs of the missile from
all angles.

‘ - Took several photographs of the installation while
“on duty as a security guard in a tower overlooking & secure
area at the missile school.

- Photographed the inside of a NIKE Missile Site, but
with negative results as the photos did not come out.

JOHNSON maintained contact with MINTKENBAUGH on 2 bi-monthly
basis. He passed photographs, personal reports ‘and the JP-4 fuel
sample to the Soviets through MINTKENBAUGH and was paid by the
Soviets on an average of $300 per month. JOHNSON was paid an
additional bonus for the JP-4 fuel sample, which was of particular
interest to the Soviets. He signed receipts for all payments
received. :

In 1958 JOHNSON was transferred to Fort Bliss where he was -
assigned duties as a supply sergeant with no access to classified
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! ir.fermetion., Durirg ¢Tis assignnant, JOHNSON eccorpanied MINT-
KI2AUCGH =o Washingten, D.C,, on one oocazion end was introduced
to MINTKEIRAUGH's hardler.*

JORNSON wes trensferred to Orleans. France, in the fall of

1959 and repsrted there on 29 Ocutasber for dury with the Mutual
Security Section, U.S. army Supply Control Agercy. The Soviets
were aware of this transfer, and within several days of his arri-
val JOHNSOMN was contacted by MINTKEIBAUGH who explaired that he .
had been sent in order to arrange contact between JOHENSON and o <
the Soviets. A day or so after this, MINTKENBAUGH, JOHNSON, and
JOHNSOU's wife travelled to Paris, where the JOHNSONs were met
Ly Vitaliy URZHUMOV, who introduced himself as "Viktor."** 1I=n
M-s. JOHISON's presence, URZUMOV expressed an interest in JOHN- _
SCH's new dity post, a HNATG supply installacion, and in JOENSON's ' : 4
job. which involved the handling of requisitions for supplies and
replacement parts for NIKE missile sites. He asked SOHNSON to
renes his intelligence work, and JCHINZON agreed.

wh e

3

i
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Begirning in early January 1960, JOHNSCN had approximately
e1ght meetings with URZIUMCV in Paris. These me2etings took place
on the first Saturday of eacn month, and during the firs: few of
ther JOHNSON was azcompanied by his wife.*** Originally it was
plar.ied that idedwig would zct as a courier, but this plan was dis-
‘carded because it wWwould have required thar JOHNSUH give her a -
devailed oral explanation of the information which he was furnish-
ing the Zovists., The meetings with URZAUNOV lasted from 15 to 30
minute:, and at them JCIHiSON passed the information he had managed
to collect underwent training, and assistea in che development
of dead drops and emercgancy plars.

While stationed at Orleans. JOMNSON furnished the Soviets
with photographs of dccuments, typewritten repcrts of his obser-
vations, and personality data on ocher persons working in the
Mutual Security Brance cf the ordnance agency. Specifically he
passed information on the fFrench $-i0 ard 5-11 anti-tank wire-
controlled missiles, then in use by the NaT0 forces and on parts -,
supplied to NIKE-Ajax units in Italy as well as the locations of E
these units. He also gave the Soviets a complete description of
his own job and duties and of the organization and structure of
the ordnance acgency.

In lave 1960 JOENSON found it necessary to seek a transfer
from Orleans because of his wife's mental condition, **** He dis-
cussed this transfer at length with URZHUMOV, who agreed that the

*  MINTKENBAUGH took JOHNSON to Washington on his own initiative,
when, according to MINTKENBAUCH, he tolé his case officer
that JCHENSON was waiting in a drugstore on Wisconsin Avenue
and wanted to meet him. The Sovief became ¢greatly disturbed
and took MINTKENBAUGH to task for acting without instructionses
gggeztheless, he went to the drugstore and visited with JOHN.

% PRZHUMOV was in Paris as an Attache in the Political Section
of the Soviet Embassy as of March 1959. He replaced a sus-
pected Soviet Intelligence officer, and GOLITSYX stated that
he was almost"convinced" that URZHUMOV was a KGB officer.
URZHUMOV was scheduled to leave Paris in early 1965.

**%* Tn a later debriefing, JOHNSON said that thermet "generally
every two weeks." JOHNSON's wife apparentlg attended meet-
ings on a2 regular basis until some time in November 1%60.

*eveedwig JOHNSON's mental conditaon is discussed further
below,
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irformaticn coming from the ordnance agency at Orieans was "not

too important.” URZHUMOV advised JOHNSON to try to get an assign- .

ment eithor ar SHAVE or EUCOM since the Soviets could use a

source at either of these headquarters.* JORNSCH reenlisted in
April 13861, end having regquested assignment at Headquarters,

Seine Area Command Parls. he was posted to the courier station

at Orly Field. a unit whicn he knew nandled top secret and Crypto-
graphic material., According to JOKNSON, URZHUMOV zppeared to ke
very happy when ne heard this.

JOHESON arrived at the Orlv Courier Transfer Sration in May
1961 ard for the next year met freguently with URZHUMOV. He was,
however, unable to furnish anything of intelligence interest be-
cause of stringent gecurity precautiorns, but ne did give URZHUNMOV
reports cf personal activities, versonality sketches, and sug-
gestions as to which irdividuals seemed to te potential recrults
for the Soviets. At one of their regular meetings in the fall of
1962, URZHUMOV introduced JOHNSOY to a new Soviet case officer.
G.N. WLASOV, who called himself “Felix,"*~ Thereafver JOHHSTN
saw very little of his former handler.

kocording to JOHNSCN, the nature of the operation changed
after VLASOV wcok over. VLASOV's nandling. JOHNSON said, provea
to ve nmore direst and le:s discreet than URZHUMCOY's had been:

 Whereas under URZAUMOV most of JOHRSCN's time was spent on locat-

ing dezd drops, the formulation of emergency plans, and training,
perecration of the vault now became his primary mission. The
first pbreak in this direvrion caune, JCOHINSON sard, when he was
able to oprain the combirarion to the door ieading to the vault
area:*”* one of the officers in chaige haa thrown in the trash
can a piece of paper <onta:nhing Lthe combination in coded form
and JCHNSON retrieved it afrer the cfficer left the room. {JOHN-
SON haé earlier made an impression of the key to the inrer cdoor
of the vault when one of hiS JO-wWOIKeELS had inadvertently left
the key in the door. The Soviets had made a copy.) JUHNSORN
descriveé this phase of the operation as being slow and careful.
He first wrote reports on every dstail of the courier service,
including schedules for arrivals, deliveries, and hardling of
clsssified materials. On VLASOV's instruuction he also photo-
graphed the vault door arnd cthke office and made detailed measure-
ments of the door and the vault; this was accorplished 2t night,
using a Minox camera furrished by the Soviets.

3GaNSON Tafer Said "Viktor” had told him that the only in-
formation of value that he had supplied while stationed at
Orleans was that concerning the S$-10 and S-11 missiles.

** YLASOV was scheduled to be replaced in Paris in January 1965.

##*JOHNSON has described the courier station as consisting of
two rooms, an office area and the vault. "Ertrance to the
vault from the outer room was through two metal doors. The
first door was secured by a steel bar at either end of which
was a Sargent and Greenleaf combination padlock. The second
door was secured by a key lock.” ' : : :

TOP SECRET

b oo e o

%

PR

PRIPUPEI  SRNTR PRI WIS




14-00000

UL et sttt e i e 4 ean erie

Lhek v im

Duraing this period. too, JORNSON began to establish 2 work
pattern by volunteering to work straight through the weekend
beginning Saturday morning and ending Monday morning. (He ex-
plained to his superiors and fellow workers that he wanted to
have Monday and Tuesday off in order to do the shopping and nouss-
cleaning for his wife, who was not well. This arrangement was .
agreeable t0 all, as everyone would have every weekend off.)
JOHNEON also began to bring Lis shaving equipment and fzod to the
office in an Air France bag: this bag wes to be used in the Op&ra-
tion, and it was necessary that it be thought commonplace for him
to carry it around,

JOHIGON estimated that about a month elapsed between the tite
he obtained the combination to the vavlit and the first penetration,
During this time he and VLASCOV met aiout every third night to dis-
cuss the penetration and plans were cdigcussed for removing the
documents, the Soviets' processing of +hem, zand their sefe return
to the veult, The plan, as finally acgreed uvon, called for a
meeting on the Friday night before the peretration was to be mad-
to discuss Cetails and arrangs meeting sites. All penetrztions -
were to be carried out during the midrnight hours on Saturday;
JOHISON was to enter the vaulr at 2305 hours, obtain the material,
leave the office at 2313 hours, and make the delivery to the
Soviets atr 2315 hours. As things worked out in practice, JCOKNSON
said. he sometimes entered the vault somewhat earlier. His selec-
tion of documents was on the hasis of their addressecss all were
wrapped.* He would then go outside to make sure no V.S, per-
sonnel were in the area, then lock the frort door., open the vault,
take the materials, lock the vault, and with the documents in his
Air France bag drive to the meeting site & short distance away,
There he *ould exchange the bag for an identical one provided by
the Soviets, containing sandawiches and a bottle of doped cognae,
and return to his duty post. JOHNSON explained that if on re-
turning to the station he was cornfronted by a visitor, he wes to
say that he had gone out to get some fcod: if it appeared that
the visitor planned to stay long enough to upset the plan, the
cognac was to be used (it never was used). A second centact
with the Soviets, to retrieve the materials, was scheduled for
between 0300 to 0400 hours at a different meeting site, about
six minutes' drive away.

On one or pernaps two occasions when the combination to the
lock had been changed. JOHMSON used a special device (supplied

by VLASCV) to determine the new combiration. On 23 February

1965, JOHN3ON said that he was quite certain he used this de-
vice twicé, 'in February and March 1963. This device was in

two sections, one of which was a plate. The device fit snugly
over the lock, the plate being placed to the rear of it, and
the device recorded the combination of the lock by means of
radioactive material in one section of it, JOHNSON said that
VLASOV gave him the new combination o the lock about a week
after he had placed the device on the lock as irnstructed. :
JOHRSON had earlier made photographs and detailed measurements

on the locks used to secure the vault door; because the '

* JCHNSON did not kxnow precisely what documents he gave the
Soviets. ACSI confirmed that there is a document, such as
that described by NOSENKO,’ which lists bombing targets in
France and that it had been sent to France during this
period. :
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radicactive device su po ed by VLASGY fitred tren exactly, he
supposed that it had been mede especially for =his penetration
operation.*

JOMNSON could not recall the date when the first penecracion
of the vault was made, but he zaid trhat it could rot have been be-
fore November 1962 as his car was ous of commission throughout

_Octoher. Definitely, according to JCHNSON. there was ~ peretra-

tion just before or after Christmes 1362, and tne first four pene-
trations were spaceé closely together. Questiorned in detail on
this subject during February 196J. JCHUSON eventually arrived at
the estimate that there was rno penetrat.on made in November 1962,
that tvo entries were made in Deccomper, and that five more pene-
trations took pla»e during January.-¥ay 1963. chard-h ~he Decem-
ber penevrations, he first bellieved tnat they might have been on
tke 15th arnd 29th of the month, tnern .sater said Lhat he thought
they had taken plzce on consecutive Sacurdays. and finally re-
affirmed his belief that one was made on the 2%th and ruled out
the possibility of one on the 22nd. e believed that the January
entry took place in the middle of the morch. probably the 19th,
and :zaid hé 'was guite cervain that ar entry too? place on 26

April.**

The operation proceeded withoutr disruption until it was
terminated during tre summer mcenchs ¢f 13563 on instrucztions from
VL2SCV, who felt that the days had crown too ilong and that the
operation could not he carried our in <eylight. Plans were dis-
cusseé for expanding the opurarion when 1t was resumed in the fall,
however., Up until this time JOHNSGH had heern instructed not to
cake cut more tnan 12 or 15 enveliopes st a time as the Soviet
technicians*** Louid not handle a larger quantity during the time
available. In the stepped.-up operation, according to YLASCY,
sufficient personnel ard faiilities wouid te availakle to process
approximately 30 envelop=s.

*  NOSENKD, however. desciribed this device, Or one very similar
to it, in Geneva on 12 June 1962 -X-rays are beamed against
a safe in order: to determine the combination by radiation...
that i3, in order to open a new :zafe, any safe... 7The (spe-
cial) equipmert 1s contained 1n two suitcéeses: they turn it
on and rays are emitrved in order t> sense which combination
should ke chosen.” JOHNSON said the devive was contained in
two separate pocket-sized packages as a guard against harm-
ful radiation, and both JOHNSON and NOSFHKO have described

" the possible effects of this radiation on the health of its
operator. NOSENKO was not asked and did notr volunteer why,
if this equipment was available at least as early as June
1962, it was not used earlier in the Orly penetration oper-
ation.

** By matching Saturdays with the dates on which CIA records
show the special technicians named by NOSENKO to be in Paris,
ACSI arrived at the following possible dates for the penetra-
tions: 15 December 1962, 22 Decemder 1962, 19 January 1963,
26 January 1963, 16 Fekruary 1963, 2 March 1963, and 25 May
1963, '

** ¥ JOHNSOM, who never met them, was told that it was necessarY
for the Soviets to fly the technicians into Paris from
Moscow for each penetration of the vault.
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There werc, however, no further peretrarioas. On & August
1663, cOiM3CH received orders transferring him to the Seine Ares
Commnznd at Czmp Des Lloges, not far from Paris. He went to his
Cemmending Officer and told him that he did not want the trans-
fer, thut he was happy with his current assignment, and thot it
was bevter for his wife to be near the hospital facilities in
Peris. The officer replied that he would try to find another re-
placement for the position at Camp Des Loges but that, in the
meantime, JOHLSON would have to repurt for duty as ordered. (Prior
to leaving Orly, JOHISON informed VIASCV of the trensfer and offer-
ed to attempt to recruit 3 fellow-worker to take his place in the
perctration operation; VLISCV ¢ave him defirite instructions not
to make any recruitment attempts.) lils assignment at Camp Des
Loges as non-conmissioned officer in charge of the "Classified
Control Center” was acceapanied Dy & promotion. JCHNECH renorted
for duty on 5 Augusc 19567,

SORNSON served at famp Des lores for nine months, until Moy
1864. During this cime ha too: ir. only one operation for the
Soviets, photogrephy oI & 3 Cownara catologues, classi-
fied “sccret®. This 27-page do gave a syrovsis of each
Seine Area Command evacuation

© SOMNSON manekged to photosroph this document during normal
working hcourg, probably stmetime at 2f 196% or in January
19€4 using a upeciral toll-over® zamera, which he then returned to
VLASCY. About a week later, JCHUSON zgain met with VLASOV, who
told him that he did not consider the information worth the risk
involved and called oif future atiempts. The wain purpose of the
operation, VLASOV said, which was to acquaint JOHWSON with the
“roll-over" camera and its use, had been acoomplished.

JOHNSON described this camera as having a built-in light
source and as resemblinyg a cigerstce case., To expose the film,
JOHUNSCH rolled the cainera acress the pages. according to JOHN.
SON, tne Soviets attached great importance to this camera, and
it was not given to him until he had provided detailed plans
and descriptions of the building and office in which he worked,
locavions of the safes, and descriptions ¢ the personnel there.
Furthermore, JOHNSON was instructed to return the camera to his
case officer the night after taking the pictures or in any cese
within three days whether or not he had been able to take the
pictures.** S

* JOHRSON later identified this document as the "Combat Opera-
tions Index and Status of Emergency Plans." Classified
“"gecret,” it summarizes the contents of various individual
emergency and evacuation plans for units under the Seine
Area Command. ’
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“During an interview on 18 February 1955, JOHNSON stated
that ‘he did not feel that his espionage efforts at Camp Des Loges

. had been very profitable for the Soviets. It was his opinion that

the most important document to which he hed access during this
period was the top secret one on Seventh Army plans for retreat
to the Pyrenees in the event of a Soviet Army attack. when he
proposed that he attempt to okbtain it for the Soviets, however,
VLASOV showed a complete lack of interest., VLASOV's attitude led
JOENSON tc believe that the Soviets already had the document.
JOHNSOHN stated further that it was his usual practize to scan-
documents which came into his possession and to mazke oral and
sometimes written reports to the Soviets on their general contents.
He specifically recalled discussing with: VLASOV the periodic
counterintelligence summaries issued by CIC to which he had access,
but VLASOV had not seemed interested in them. .JOHNSON believed
these discussions came up in connection with possible use of the
“roll-over" camera, and that VLASOV's response had been that the
information involved was not worth the risk of his exposure.*

JOHNSON recalled that "at their last n2eting end for a few
meetings prior thereto, ne and ‘Felix' (VLASOV) did nol stop at
a cafe as had beer their practice.** Instead, the entire meeting
was conducted as they walked in the area of their point of con-
tact in Peris. At one of these meetings ‘'Felix' apreared to ke
visibly upget. In fact, he had not appeared for a meeting on
the appoiinted date. The contact was not made until the alter-
nate date. At that time ‘'Felix' suggested that he (JCHNSON)
knew why they had not met as scheduled. Whenhe (JOHNSON) replied
that he did not know, ‘Felix' explained to him that a Soviet Ine-
telligence officer had defected in Gereva and that they had to
be extremely cautious. '‘Felix' told him that he did not have to
worry, that the off.cer did not krow him, but 'Felix' instructed
him to destroy anything which could identify him with Soviet
Intelligence, 'Felix', who normally was very calm and self-
assured, was completely out of character on this occasion. At
this and succeeding meets befcre he returned to the United
States, he (JOHNSON) tried to tell 'Felix' about the status of
his expectcd rotation to the United States in May. ‘'Felix' did
not appear to be interested in anything he had to say. Finally,

* JOHNSON said that in the Classified Control Section he had
access to all classified documents originating with Seine
' Area Command and to some classified documents originating
in other Headquarters; he was responsible for supervising
the printing of classified documents and for accounting for
and distributing all authorized copies of these documents.
JOHNSON was asked on 18 February 1965 whether it would have
been possible for him to take original documents or copies
of them to his Soviet handlers. He replied that he could
have forged receipts and taken a document from the Center
on his person and, in addition, he could have made extra
copies of any classified document. - He 4id not do this’
with regard to the one document he did copy. he said, be-.
cause he had an interest in seelng and using the "roll-
over" camera. :
** This change apparently occurred following NOSENKO's defec-
tion in early February 1964.

T0P SECELT

o

PRI

o if QCUNEL e o A

Loiradaaiibs o

ey

bt

v sttei a

= g it




i

vy . . i o o P . i .

4 ‘
at a meeting in =arly April, when ‘Felix’ told Lim that it was
their last meeting, which came as a surprige to JOANSON, he
(JOHNSON) raised the questior of how he was to rotify ‘Felix" in
the event there was a change in his anticipated assignment to

the Courier Station in Washington for which he had not yet Teen
‘given official orders. ‘Felix' in reply instructed him teo place
on a Gesignated wall of a building somewhere in Paris tha letter
'W* if he received orders for assignment in the Weshington area
and. the letter 'X' if he received crders for assigrment elsewhere.”

At this meeting VLASOV also told JOHNSON that he was rot to
worry if contact was not established immediately upon his recurn
‘to Washingron. He then gave JOHNSON contact instructions which
called for the first meeting to .take place in New York City in
December 1964, eight months later. At some point in his ciscus-
‘sions with VLASOV, JOHNSON told the FBI, he was surprised to see H
URZHUMOV enter the cafe where they were sitting and join them atc :
‘the table. This was the first time th2t all three had met to- - :
.gether since URZHUMOV had turned him over to VLASOV in 1961, prior ;
to the Orly penetrations. For URZHUMOV's benefit, VLASOV again
.reviewed the arrangements for reestabliching con‘act in December,
which gave JOHNSON an opportunity to express concern that he was
to be out of contact for such a long time and to sugqgest the
desirability of some sort of emergency contact arrangements such :
as he had had during his duty tour in Paris. VLASOV and URZHUMOV :
told JOENSON that such arrangements would not be necessary.”

N S A TR

e

JORSON claimed to have had no contact Wwith the Soviets : r
during his assignment at the Pentagon Courier Transfer Station
from Mav 1964 until he went AJOL in October of that year.

et et
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* According to MINTKENBAUGH, when JOHNSON contacted him in
Arlington after his return to the United States, JOHNSON
said that when he was leaving Paris the‘Spviets.treated,him- T
as though he was keing "dropped." JOHNSON said he had bezen o 3
: . instructed to get rid of all materials used in the operation ' . o
i before leaving France. He also told MINTKENBAUGH that an- O .
other ceason for this belief was the fact that he had asked o
for instructions regarding emergency meeting procedures but
had been told by the Soviets that none were needed. MINT-. .
KENBAUGH remarked to the FBI that this was & change in
usual procedures. o
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{h, MINTXENBASH's Statemonts

Wher he walked in +o CIA or 10 Noverbar 1964 and during
his first interview by trke FBI on 5 December 1964, MINTKEN-
BALGH drscribed his 1:cvrcitnent by JOUNSON in B:rlin in the

‘supmer of 19433 aad his collabora*tion with JOHNSON in the

clandes*ine photography of documents and their trans=aittal,

‘viz M5, JOHMSON, to tho Soviets in East Berlin vntil the

fa231 of ihat yvear. He aiso described his role in JOHNSON's
reactivation as a KCB ag-nt in carly 1957 and his own ecti-
vities as 8 courier between JOHNSON and Soviets stationed

cin Washaington, D,C. urti. the summer of 1959. On the basis

of this personal involev ment, he has beven able to give what
purroris to be a fairly complete account of JOINSON's esplone
age activities during this six.ycar period., Witr & Aumber -

of winor variations, which appear attributable Yo nemory,
WINTRENBAW H's desaripTtion s consistent with the story e
gioen by JOMNSON.,  Highlights of his corfe=sion are given .
below, w-pavated into two sactions, oce on what MINTKENBAUGH
said ahout JOUNSON and one on wuat he said about hinselft.

On Robert Lee JOHNSON

_ After JOHNSON was transferred to Orleans, France, in
1859 and following MINTKENBAUCK's :pecial training in Moscow
{se2 prlow) that fall, +the KCB inetructed both apents to
SeveX 211 ties with one another in an attampt to compartuent
what row had becore separate operations. DBoth JOHNSON and
MINTKENBAWH igrored thcse instructions. The two corresponded
by maiiy thiovgihou* JOMNSON's service in France and one of
the first things JOWNSON did after getting settled in Washinge
ton upon his returr to the Unit-d1 Statzs i1 “he sprirg of
19€4 was to lonk up his 2.d fri~sd. The two got together
and swapp-4d espionapge siovies. From this, MINTKENBAUGH was
able to teil the FBI in coaosid-rabl- dotail about the Orly
Courier Station peretraion, Although MINTKENZAUSH's infor-
mation added aothing o aad was far less dasteiled than that
lat=r given by JOHNSON, the two accounts were consistent.*

On His Own Activities

MINVKENBAUCH pictursd himself as an agent with no
uniqu~ access to signigicant intelligence, initially diso
trusi-d by the XCB, lat:or used as a spotter and then as a

courier, ireffectual in carrying out the ore important 84S

signment gives him by tre KOB, but partly successeful in

 #JOMNSON and his wife also were knowledgeable of MINTKEN.

BAWWH's artivities during the 1959-~1963 period, MINTKEN-
BAUWH apparently told thesm that he had been to Moscow for
espionage training. From his letters to them in Orleans
and later Paris, the JOHNSONs had a2 good idea of MINTKEN-
BAWWH's principal mission in the Washington area, and when
JOHNSON contacted him after returning from France in 19614,
WINTEENBAUGH described his other assignments gs well,

I e T B L R I I T T P L T S T e e

® ".“»:‘! !.!-i iSRRI GRS S T D Rt s“uﬁ! o “5“,‘?“» TR ST

FIRPS IR SN =

VRN S QA TR MO v T Y

LS e e

i

4
i
3
*

-l
"




Sy L
451.

i L

i
Yo

fulfi1lling other less important KGB tssk:.,” He also indicated
that, durirg the latter part of his agenc career, he was a . 3
reluctant collaktcrator arnd became a handling problem for his
KGi ease officers. ‘

soamed FSabatliassd

‘MINTKENBAUGH's career as a KGB agenz began in the summer of
1953, -'shortly after a chance encounter with his old acquairntance,
JOHNSON. Within a matter of wecks JOEN3ON told MINTKENSAUCH that
he wzaeg & Soviet agent ard then, without zonsulting the KGB, re-
cruited MINTKENZAUCH as an assistent., JOHNS0N's KGB handlers..
were ‘extremely upset' when they .earned vhat JOHNSON had done:
and 1t was not until October 1953, some men<ens later, that they
would agiee to meet MINIRKENMBAUGH. In the irterim he.assisted
JOHSON by zstranding watch while the latter photograplied docu-
ments. From Ocrober 1953 vo Aprii 1954, when MINTKENBAUCH was
transferred temporarily to duty with. a milizary hospital in
France, he carried out a number of assignments for the Soviets,
alinost all connected with the spotring and assessment of Americans
stacvioned in Berlin. For the five-mornth pericd he was in France,
MINTKEIBAUGH ciaimed to have been out of touch with the KGEZ, Upon
returning to kEerlin in September 1954, he resumed his spotting
activities ard spent a part of his time learning photcgraphy, the
construction and use of dead drops., and secret writing technigues
in preparation for his impending transfer to the United States, .
BHe left Berlin in February 1956, . <

3
%

o
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MINTKENDAUGH performed his rext espionzge assignment a year
later when, in January 1957, he visited and reacutivated Sergeant
JOHNSON at KGB instruction. The iollowing montih he kegan service
as a courier tetween JOHNSON, who was stationed first in Califor-
nia and then in Texas, and the K33 in Washington, D,C. Other than
these periodic courier trips, MINTKENBAUCGH carried out no other
KGB assignments until the late fall of 1953,

S TSP

Probably in October 1959, MINTKENBAUCH flew to Berlin and

from there, in company with a KGB officer, to Moscow, where he 3
was lodged in a safe apartment, For about three weeks he received ;
individualized training in photography, cryptography, and manual
Morse reception, with emphasis on the latter. At the end of this
pericd, his case officer asked for the {irst time whether MINTKIN-
BAUGH was willing to marrv a Sovietr woman and live with her in the
Washington area. According to the KGB plan as explained to MINT-
KENBAUGH at this time, he would “establish a roof over his head"
near Washington, preferably in Ariington; then, with the assise
tance of his ‘“operational wife" he would serve as a courier,

.:‘7., -

* Although NGSENKO did not report on MINTKENBAUGH, he and JOHN.
SON were so closely connected operationally and had such com-
plete knowledge of one another's.activities, that the confes-

{ sion of either agent would almost inevitably result in the

! apprehension of the other. For this reason MINTKENBAUGH's

i story is given here in some detail. This account, for the

] most part, was given as part of and subseguent to MINTKEN-

v . BAUGH's confession of complicity in Soviet espionage, but be-

e fore he was convicted for conspiracy.
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coliecting information from a network' of Soviet ageats for
delivery to tne KCB via dead drops, Several days after this,
shile MINTKENBAUCH was still considering the KGB proposal, .
he was visited by "Alex." MINTKENBALWCH was told '"Alex" was

a seniov KCB official and a ''very importan® person.’ (TAlex"
was later identified as Aleksandr FEKLISOV, then Chief of .
the American Department of the KCB First Chief Directorate . R 3
and later, under the name FOMIN, KGB Legal Residept in : :
¥ashirgton.,) "Alex” told MINTKENBAIGH that ais Soviet wife
would s<rve only 85 a cover for MINTKENBAUGH's espicnsage:
Her pressznce would allow MINTKENBAUZH to travel freely
throughout the United States (New York, Californiz, and New _
Mexico vere mentioned specificaily’) without having to worry ' é

s S bbbt o o

about a "pagging wife.," She also would be able to help hinm
opwrationally, particulariy with radio communications, From
"Ajex's"” manner and gquestions, MINTKENBAUIH gathered that he
tad come mainly to "size him up" for this assignment, which
SMINTKENBAUGH row agreed to accept.

" Subsequently MINTKENBAUTH was introduced to his intended
bride, known to him only as "Irexe,"* and the two spent some
time together to get acquainted. She rhad either been informed
or recognized that MINTKENBAUGH was a homosex:zal and told
bim she krnew.®* MINTKENBAUGH retuvned to the United States at
the end of Decembsr 1059, His only assignrent from the Mosw
cow trip was to establish his own businsss in the Washington
area as soon as possible so that "Irere' could join him. ; d

&

Following KCB instructions, MINTKENBAICH moved to

Arlington, Virginia, in about October 1960, but railed to

¢o anything about Lis "roof.” Shortly after nis arrival acd
witlou® advising or securing che appracal of his KGB handler,
he entzred into a home-rcemodeiing venture with a female i
frierd from his days in Periin.. Wnep MINTKENBAUGH told his :
case officer about *his aftex the fact, the ialter becume -
“emiremely upset,' explaining that iz iastructing MINTKEN=
FAICH to establish cover, the KCB had m=ant to determine what
busin:ss ne was to cnter. He told MINIKENDAUCH to get out

of the partnership as soon as possible and into 1 business

of his own. Wnile still contipuing this activity (he
eventually persugded the KCB to accept his participation end
to conviibute financial support) MIMIKENPALGH took out a
Yirginia real estate licsznse in the spring of 19€1 snd found
“empioymernt with an Arlington dealer. MINTKENBALGH said that
although his KCB officer seemed "pleas:d” that MINTKENDAUGH
waz working for this firm, it was indica‘ed thar eventually
the XGB would like him to get a rzal estate office of his
own, which the Soviets would finance. MNINTKENBAUGH took

no steps to do so.

MINTKENBAUGH was also given a number of other assign- : ’
ments during this period. One of these struck him as being
probably related to "Irerne's' dispatceh to the United States.’
Some time in 1960 (MINTKENBAUCH is not sure of the date) he

*Freﬁumably Yrene was to become & KCB Illegal»ﬁho would
enteyr and live in the United States under a»false identity.

RPN SRER SUDIN

s34} though MINTKENBAUGH is certain that the KCB knew of his
homosexuality from the start of the operstjon, this im the
only mention of it to him by the KGB personnel during his
entire agent career.
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'vas sent te Vancouver, Canada, to sccure the birth certifi-

cate of a fewale Canadian citizea, sbout the =ume age as
“Iyene': trnis female had emigrated to Finland with her family
as o child, Because of her age and "Irene's” Baltie origzin,
MINTKENBAUCH speculated that the assignmeant night be related

‘to his principal ore. In November 1960 MINTKENBAUGH was

. turpned over to a new Soviet case officer who; probably sone
‘gime in JY6l, gave him a list of assignaents which required
Cthat MINTRENBAUGH travel to Oklahoma to locate a number of

cmissile sites. He was also to trace a petroleum pipeline

runring from Texas to Pennsvlvania, to pinpoint the location

of a U.,S, Department of State high.-frequency transmitter

near Warrenton, Virginia, and to determine the locaticn of
underground facilities of either the Stete Depariment or

< 1A near Cettysburg, Pennsylvania. MINTKENBAUGH was success-

11 in carrying cut some of these tasks and failed in others.

By early 1862, accourding to MINTKENBAUGH, he was in
considerahle flnanc1a1 difficulty. The real estate firm
where he vas employed was going bankrupt, his remodeling
business required sizeable additional expenditures, and

money was a2lso needed to support other reasl estate ventures

in Californiz. MINTKENRAUCH esgain approached the KCI for

funds, which were reluctantly given., The KGB case officer

was ""quite upset' on tbis occasion and told MINTKENBAUGH
that the KCB could not coptxwuv to Ypour money in%to the

' [remodeling| operation.™ He agaia instructed MINTKENBAUGH

i

.to finish up tlie business as soon as possible so that he
c¢ovld "stop wasting time' and establish his own cover firn,

Depressed by his financial raverses, MINTKENBAUGH now
“began to feel increased pressures” because of his involvew
ment with the Soviets, e has since claimed that at this
time ne wanted desperately to break otf his relationship
with the Soviets but did not know how to do it., He has
stated his emotioral condition "became so serious that he
decided that he had batter leave town 'for & while before he
had a nervous breakdown." During this period, MINIKENBAUGH
claimed, he was furnishing no information of value to the
KGB but was merely going through the motions of cooperation.

For these reasons, MINTKENBAUGH sold his share in the
house-rcmodeling business to his partner in the spring of
1962, resigned his position with the real estate firm, and

.unbeknown to the KGB, flew to Florida for about a month.*

He finaznced the trip with part of the money he had recently
reccived from his KGB handler. Shortly before departure :
MINTKENBAUGH -wrote 2 letter to JOHNSON ip France explaining
that he wag sick, that he was ip dire financial difficulty
and needed more money, and that he was going away for a
while., He told JOHNSON to pass the letter to the Soviets.

 MINTKENBAUGH later told the FBI that he had no intention at

4

*This was rnot the first time MINTKENBAUGH made cuch an
unannounced trip. In 1938, on his own, he flew to Berlin to
complain about his current handler in Washington, vwhom ‘he
considered "creepv,” and to requast a change in case of—

“A'ficers.
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the time to remain pér:anontly in Florida: Tne trip was io #é
reality an attempt tu “rup awar, to drop out of his espion- ¥
age activities." He hoped the KGB would lose interest in §
him in his absence.. The letter to JOHNSON, MINTRENBALGH E
sa2.d, was fo give ‘the Soviets a logical explanation for his '§
absence.* ' S B

vevertheless, MINTKENBAUCH returned to Washington in _ L ,j
time for his pext scheduled mexting with his KCB case officer. o e
He returned, . MINTKENBAUGH toic the FBI, "to face the music.™ ‘ B
The KGB officer was repourtedly furious that MINTKENEAUGH had . ‘ }

written to JOHNSON, & violation of the very specific instruce
tions MINTKENBAUGH had earlier received to destroy JOHNSON's
address and break all contacts with him., Shortly after bis :
return, SINTKENBAUGH found a job with arother Arlington : é
real estate agencv. From this point on to the end of the .

operation, his principal assigament wes to photograph rental :
applications submitted by persons he knew or belicved to work k
for CIA or otherwise to be of interest to the KGB. :

The subject of the independent cover buginess and of
"Irene's™ arrival in the United States was pot dropped,
however. Soviet efforis rezched a high point, UINTKENBAUCH
estimated. in August 1982 when ha was summonad to a special
méeting and foind "Alexw” (FFXLISOV), whom he had last seen
in Woscow, waiting for him at the meet site. In what ifm.
pressed MINTKENBALGH as 2 ''peop talk," it was explained by
"Alex" that he had come all the way from Moscow to see him.** i
UINTKENBAUGH, he stated, was worth a great deal of money (o B
the Soviets, who were willing to give it to kim, but MINTKEN-
BAUCE must take immediate sTeps to establish Lis own business. §
FEXLISOV iadicated that there had been no change in the plan ;
to serd "Irene'" +*o Washington once this was done, Emphasizing
this point, “Alex" said that the Soviets would assume respob-
s ikility for all expenses involved in setting up such a
business arnd would cover anv 1oscs which might result.
soreover, he advised MINTKEBAIGH to devise some sort of
cover story to explain the large amounts of money the KGB
wag prepared to give him. Other aspects of MINTKENBAUGH's
performance, including lis failvre to follew up on various
assignments in the Washington area, were also discussed.

PR A R

#In fact, if MINTKENBAUCH had not written to JOHNSON, it is
l1ikely that his absence would have gone unnoticed by the KGB,
for he had ro dead drops to service or meetings scheduled ip
this period. There are other examplés of this alleged anmbi-
valence on MINTKENBALGH's part. He has told the FBI on
several occcasions that he was looking for a way to break conw= .
¢act with the KGB and once said the "during recert years he ’ oy
had been intentionally careless from a security standpoint ’
and did not care whether he would be apprchended in connection
with his Soviet operation.". On the other hand, JOHNSOXN has
said that MINTKENBAUCH was depressed when the KGB finally did
drop contact with him and that MINTKENBAUGH went to considere
able lengths to reestablish 1. . . - :

**The August 1962 date is apparently incorrect, as is "Alexfs” .
statement that he came to the 'nited States especially to see oo o4
MINTKENBAIGH., Travel records indicate that FEKLISOV, who : - S
arrived in Washington in 1960, was out of the country from
18 July to 10 September 1962,
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Mention continued to be made of the ECGB plap at meetings
‘gubsequent to "Alex's” talk; MINTKENBAUGH had nc doubts that,
23 he had been told in Moscow, his primary mission was to |
estiblish himself in a cover businecss of his owa. At one of

nese meetings VINTKENBAUCH was told that “Irene” had becone
111, but that the KCB planned to sond someons =lse in her
place as soon as MINTKENBAUGH could provide cover. The
latest mention of the plan which MINTKENBAUGH could recall

"was at a meeting in the late summer of 1963. At that time, 3

_ Bis XGB case officer was distressed because no steps hed .
been taken and <old him: "I have been here two vesrs with
vou and this has rot happened.” There is no indication inm o
VINTKENBAUGH's confession that he ever took any decisive T :
steps. to comply with KCB wishes in this regard. :

R T T B TR PTG, s

These meetings in the late summer and/or early autumn of S

1963 wore apparently the last daracct coutscts MINTKENBAUGH .
bad with the XKCB, At ome of them, he recalled, his KGB

handler reveiwed the verbal recognition signals to be used

in the event that it became necessary for an unknown Soviet ;
to centact him and said that he, the KGB officer, "might o ‘ :
rot be around ir the future, = MINTAENBAUCH next unloaded . ’
nis dead drop probably in Septembar 1963, and he atiempted

to develop the film on which, according *o established
procedures, schedules and sites for future meotings and dead
drops were given, Only parts of the KGB instructions could
.be made out, however. MINTKENBAWLH took the blame for this, .
~teliipg the FBY that ke had “"botched up the film” by using
faulty developer. He was able to determine only that his
emorgercy meetipg site had been changed and that his next
d¢ad drop was scheduled for loading on 23 November 1963, but
ke did not know the location of aither, MINTKENBAUWCH's

means of contacting the KUB *herefore was broken. Although
thereafter bz appeared at various of his previous meeting
sites in the Washington area and called the emergency tele- i
phore number given him by his case officer, MINTKENBAUGH :
%18 unsuccessful in reestablishing contact. 7The KG3 tock :
ro initiative to do so, insofar as MINTKENBAUGH knew,*#

JOUNSON's dicappearance and an FBI interview concerning
JOHNSON on 10 November 1964 caused MINTKENBALGH to prevail
on his roomnate, [to drive
bim to CIA Headquariers. Adrcre, during thE Wight 81 10-11
¥Yoverber, he confessed his e¢spionage activities to a CIa
representative, The next day, before the FBI had a chance

. to talk to him, MINTKENBAUCH moved out of his apartment in
-Arlington and disappeared. The FBI located him on 5 DecoRe
ber 1964 at his brother's mountain cabin in California.

SMINTKENBADCH's case officer at the time was S.D. ROMANOVISEY, ' 4' '52h%
who did not leave the United States until December 1964, more '
than a year later,

sxiccording to JOHNSON, MINTEENBAUGH told him in the spring
"of 18904 that he was considering as 8 last resort travelling
to Mexico under a false identity in order to recoatact the
Soviets there. There is no evidence that he attempted to do
B0 © - .
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Tearfully, YINTKENBAUGH claimed that he was "in thke posi-
tion of a man with a rope around his neck,'” that ke deserved
to be indicted and arrested for his past deeds, that heo was
“one of God's mistakes," that he had not found out he was
"queer' until he was 27 years old and this revelation had
“"aimost killed him,” that reverge "got.into him" and he had
to get even, and that it was all ''God's fault,” F®hen

finally im control of himself, he madé a detalled confession. g
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(c) Hedwig JOHNSON's Statenents

Mrs, JOHNBOXN's actiﬁé-participstion in Soviet esplonage
was short in time and limited in’ scope, encompassing only the
period from 1853 to 1954 when she acted as a courier for’
JOHNSON in Berlin, She did, however, remain knowledgeanble
of JOHN3ON's, and t0 & lesser degrece MINTKENBAUGH's, intelli-
gence activities and wag.later able to describe these to the
FBI. o T

Urs, JCHNSON's account of her recruitment generally
agrees with that given by her nuspand. She told the FB1
how JOHNSON, embitterec over nis failure to receive &n
expected promotion, had sent her to East Germany to contact
Soviet officials for the purposes of offering them his
gervices, Mrs, JOHNSON said that JOHNSON was primarily
interosted in revenging Himself sgairst the U.S, Army and
hed forced her into accepting this migsion by telling her
that he would not marry her otherwise, Her first attempts
to ostablish contact with the Soviets at Karlshorst in early
1953 were fruitless, ard it was not until about thrce months
later that she succeeded 1in delivering JOHNSON's message.
She was told to return to Karlshorst tho ssanme evening with

her husband.

At this first meeting, the JOHNSONs were questioned by
a group of about seven Soviets concerning JOHNSON's desire
to cooperate against the United States and his motivations
for wishing to do so. JOHNSON gave the Soviets ro classified
information at this time and no decision wes made thaet night
about using him. The Soviets sald they first wanted to
check on JOHNSON and his wife, At the close of ‘the neeting,
Yrs, JOHNSON was glven false identity papers to facilitate
future crossings of the sector border.

Shortly thereafter, Mrs. JOHNSON eccompanied her husband
to a second meeting with the Suviets. Again, she sald,
JOHNSON passed no information to the KGB other than a copy
of his leave papers., After the meeting, however, JOHNSON
_asked her for a pair of shoes so the Soviets could alter
the heels to form & conccalment device. “Tnis was done,

On four of five occasions prior to JOINSGN's transfer to the
United States in 1954, she crossed the border carrying film

‘negatives which JOHNSON had placed in the shoes. According

ts Mrs. JOHNSON, she never xnew what was on the film and she
- yeceived no money other than for expenses from the Soviets.

JOUNSON married her, &8 promised, in April 1953,

This apparently comprised her total esplonage career,
but JOHNSON was in the habit of discussing the details of
hig activities with herd in addition, she often sccompanied
JOHNSON to operational meetings after his return to France
in 1959 and until her deteriorating mental condition made
this inadvisable in November 1960. (She still went with - o
JOHNSON to the vicinity of the meetings and waited for him.)
Her knowledge of his activities thus was practically'total.
JOUNSON, for example, gave her full details of the Orly Pene~
¢ration, including descriptions of the methods used to achieve
initial entry, how he selected documents for the Soviets,
and the procedures used to pass the documents to his case
officer and later return them to the vault. '
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Mra, JOHVSON's knowledge of MINTKENBAUGH's espionage
activities was legs detailed. 8She had accompanied MINTKENS'
BAUGH when he was first introduced to the Soviets and was

present at at least one later meeting; she waz aware that he
was involved in the photography of documents with JOH.SON '
4in Berlin: Mrs. JOHNSON knew that MINTKENBAUGH hsd “gone to
‘Russia and there received an assignuent from the Soviets., ™
From MINTXENBAUGH's -letters to her andJOHNSON while they —
.were stationed in France, MNrs, JOHNSON learned of MINTKEN.
-BAUGH's real estate ventures and got the impression that
MMINTKENBAUGH was using his real estate background to assimt

Soviet ageats in gotting located [in the United States].’

"JCHNSON, she said, put a stop to the exchange of letters

with MINTKENBAUGH, telling her that MINTKENBAUGH had written
things he should not have mentioned and that Mrs. JOHNSON -
(who was about to énter a mental hospital for treatment)
"might talk about Soviet mgents entering the United States

‘and setting up business firms,"
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(d) Mental Conditioa of Hedwig JOHNSON

Mrs. JOHNSON's mental instability first mznifested itself
in serious form is late 1960, while JOHLSON was essigned to the
ordinance agency of the Orleans Area Command in France.

At that time, JOMNSON said saoe persisted in claiming that
she was being followzd by a black sedan, that there was a
microphone in the refrigerator, that she had been acquainted
with the recent American defectors Martin and Mitchell,

and that -JOHNSON was having -an affair-with a local Frepeh- - —----- — —»

girl who stayed with their children.*

As a result, Mrs. JOHNSON was admitted to the Army
Hospital at La Chapelle, France, in November 1960 and was
Jater moved to another hospital at Landstunl, Germany. Ske
was under professional observation for about a month on this
nceasion and returned home shortly before Christnas 1960,
Following her release from the hospital, Mrs. JOHNSON was
unable to sleep, and as the local doctor would not prescribe
move than two sleeping pills a week, JOHNSON took her to
vienna in January 1961, After she had been examined, JOHN-
SON was told that she would have to remain in a private hospi-
tal there for an indefinite period of time for medication.
When JOHNSON later returned to vienna, the hospital doctors
gdvised him to have Mrs, JOHNSON live for several years in
Vienna .with her family or, as an alternative, in some other

‘large city with a German-speaking population in order to

provide an environment to which she nad been accustomed.

She returned twice to Vienna for shock treatment and
examinations while JOHNSON remsined in France, ¥hen JOHN-
SON travelled to Vienna to get Mrs, JOHNSON after the second
of these visits in *the fall of 1962, her doctor told him that
she had referred to him (JOHNSON) as a "Russian general™
and had accused one of the nurses of being a Soviet spy.
{(Earlier, in the presence of neighbors, JOHNSON was accused
by his wife of being a spy.) JOHNSON learned from his
father-in-law that Mrs, JOHNSON had also told him that JOHN-
SON was a Russian general, Eventually Mrs. JOHNSON was
persuaded to commit hersclf to a U.S. Army hospital, and at
the -end of April 1964 she was evacuamted from France to Walter
Reed Hospital in Washington., (JOHNSON and his children
returncd to ithe United States several days later.) She was
relcased shortly afterward, but her erratic behavior, JOAN -

l'},SON said, prompted his disappearance in October 1964.

The FBI report of this debriefing of JOHNSON stales

- that "as an overall analysis of his wife, he described her

as over-sexed. During the past 10 years her sexual derands

had tripled over what they had previously been and she never

seemed to be sexually satisfied." MINTKENBAUGH's statements

tend to confirm this evaluation. He has described Mrs., JOHN=

SON as being & nywmphomaniac who indiscriminately indulged in )
any kind of sexual activity with persons of either sex. Fur=
thermore, for two years she prostituted herself regularly with
JOHNSON's knowledge while weekending in Las Vegsas; he gambled -

with the proceeds. :

Mrs. JOHNSON is now confined in a Virginia mental instie.
tution. _ S C

*JOHNSON has denied the latter charge. Nevertheless, JOHNSON
on his own initiative did tell the French girl that he was a
Soviet spy, and he sounded her out concerning her willingness
to work for the Soviets.
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(e) Soviet Concern Abou® Mrs. JOHNSON's illness

_ ¥hen it became apparent that his wife's treatment in
Vienna had been unsuccessful and that. he would have to
leave Orleans to find a more suitable environment for her,
JOHNSON discussed the matter in detail with his KGB case
officer. 1In the fall of 1962, afrer he made photographs
of the vault door for URZHUIMOV, '"the Minox canmera was re-
turned to the Russiang, This [according to JOHNSON] was done
because of Soviet cuncern over Hedy's mental condition.”
JOIHNSON was instructed to retain no incriminating materials
in his possession.” After URZHUMOV learned of Mrs, JOHNSON's
confinement in a U.S. military hospital, JOHNSOX said he
became 'all shook up" about the possibility that she might
talk.  URZHUMOY told JOHNSON to inform his wife that he was
po longer working for the Soviets, and JOHRSON must never
again bring her to an operational meeting. URZIHUMOV also
advigcd JOHNSON to cease all intelligence activity for a
while, and all espionage paraphernalia was to be ‘returned to
the Soviets.* Reviseu and more elaborate emergency contact
arrangements, providing for contact in Vienra and Washington
as well as Paris, were agreed upor to replace earlier, un-
successful procedures, and preparations were made for JOHN =
SON's eécape should he be compromised. le said on 6 Janu-
ary 1965 that there was no particular pressure concerning
the emergency contact and escape arrangements 'except that

.there was always the question and coucern that his wife

might talk."

Soviet fear that Mrs. JOHNSON might talk also was re=-
flected in the handling of MINTKEKBAUGH in Washington. MINT=
KENBAUGH explained to the FBI that "during the period when
Hedy was confined to an Army hospital in Europe [ November
and December 1960] his KCB case officer arranged with him
to effect an 'eye-to-eye' meeting-at-Brentano's Bookstore
in downtown Washington, D,C. MINTKENBAUGH was scheduled to
visit the bookstore thrce times a wcek for a three-week
pericd. The Sovviet indicated that this procedure was to be
adopted in order that it would bs assured that Hedy had said
pothing during her hospital confinemant which would expose
the operation. MINTKENBAUGH said that he presumed that the
Soviets had effected arrangements in Europe to beeome aware
in the event licdy would reveal any facts concerning her know-
ledge of Soviet Intelligence. 1In the event Hedy did talk
and a dangerous situation resulted, the Soviets wecre to adw -

. vise MINTKENBAUCH through a drop or by a meeting.”

RN

- . . .

*In other tellings, JOHNSON has also said that the esplonage -
equipment, which included a Minox camera and tripod and a’ :
flashlight with a "hollow-battery"” concealment device,; was
returned to URZHUMOV at his (JOHNSON's) own suggestion.
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(vi) Damage by JOHNSON to U.S. Interests

The following excerpts are from a preliminary damage
- assessxant* of JOUHNSON's espionage activities since 1953
which was submitted to the U.S. Intelligence Board by its
Security Committce on 11 January 1966: ‘ g .

"The relatively low level of sensitivity of the .
information which JOHNSON passed to the Soviets during
his assignments in Berlin, the U.S,, and Orleans,
France, coupled with the passage of time since those
activitics, permit an initial assessment of velatively

minor damage.

"The damage done by JOHNSON at Orly, however, is’
of another order of magnitude. Extensive investigative ..
¢tfforts by the affected members of the U.S, intelli- '
gence community [ NSA, CIA, State Department, DIA, and
the military services|...have succeeded in identifying
both the type, and in some cases, the specific docuw
ments, which were in the Orly vault at some time during
the period Kovemher 1862 to May 1953. But. it hss not
‘been possible to identify pretisely which documents _
were in the vault on the dates of the penetrationS....
The only viable assumption...is that all the documents
‘to -which JOHNSON had physical access duriug the period
of his vault penetvations, i.e., all the documents in
the vault, were subjccted to possible compromise by
the Sovicts....The review, which 1S continuing, in-
volves a considerable volume of documents which may
total more than a thousand.

"The full extent of ‘damage will only be known
when the curvent review of documents by all affected
agencies 1is completed.** The damage assessments pre-
pared by the military services, however, based on a
review of their documents to date, indicate that as a
result of access to documents in the Orly wvault, the
Soviets may have learned:

1. Details of the Single Integrated Opera-
tional Plan (S10P) including the attack plans of
the Joint Chiefs of Stafi, the identity of Soviet
targets, the tactical plans of USAF elements ine
cluding weapons systems and methods of delivery.

*Compilation of the final damage assessment has been compli-
cated by three factors. One was the difficulty involved in
determining what specific documents may have passed through
the Orly Courier Transfer Station during his assignment there.
Second, since all documents remained wrapped while at the
station, JOHNSON himself has been of little assistance in
identifying them, although he has said that he ‘concentrated
his selection on documents addressed to particular commands.
Firally, Armed Forces courier service records for this period’
have been destroyed,- ’ Co -
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2., U.8. Intelligence holdings on Soviet
military capabilities, atomic energy production,
weapons storage facilities, industrial complexes
and order of battle,

3. Daily U.5. Intelligence surmaries in-
cluding our comments and reports on military and
political developzents around the world.

4. ComﬁrehensIVé'Ebmpafi§6ﬁb of U,S. znd
Soviet SAM Systeus,

5. Indications of the scope and success of
the U.S. national SIGINT effort,

6, A wealth of naterial for use in crypto-
analysis,

"From these preliminary reports...it is evident

that Sgt. JOYNSON's cooperation with Soviet Intelligence
has resulted in most serious damage to U.S, nationsl
security."” “

The initial damage assessmant does not cover the period

from August 1963 until May 1964, vher JOHNSON had access to
all classified documents originatirg with the Seinec Aresz
"Cormand and to documents from & nuxber of other commands,

JOHNSON has insisted that, during this period, he passed only
"Secret' document to his Soviet handlers;

one

however, providing oral and some written reports concerning

documents he read which were classified "Secret” and “Confi-

dential" and which concerred emevgency and evacuation plans
of t.ie Seine Area Command. Having claimed no contact with
the Soviets after he began his duty tour at the Pentagoa,
JOHHSON has thus indicated that he furnished no information
to the KGB for that period, which began in June 1964 and
ended in his:disappearance in October 1964.

107 SEGi

Le has admitted,

Bopsp O B

Steng 10 s = 2 A v G P S L o Kl g

ML = At X KR S

RPN

O R L)

JR T O S N
, .

i

4
5.

4

P

1

i




B ."bj.'_'.’riﬁ e e S L e

4. Unsuccessful Approaches to U.S. Citizens*

a. The HARMSTONE Case

. i
o el A Dl e A .

{1} Introduction

4fter providing the two promised leads** at his first .
meeting with CIA on 9 June 1962, SOSENKO then volunteered o1
Tt T that the KGB—in 1958 or-1959 had made en unsuccessful re-_ = _
cruitment approach to Richard C. HARMSTONE, Secchd Secretary- -
a2t the U.S. Embassy in oscow. Initially NOSENKO said that :
the KGB had photographs of HARMSTONE in homosexual as well i
as heterosexual &cts, but in 1964 he stated that although )
the KGB knew HARMSTONE to be & homosexual, it had no phcto- . ]
graphs of him in such activities, The KGB, thanks to micro= 4
phones in the Embassy, learncd thet HARMSTONE did not tell ' : 4
U.S. authorities the full story of the approach, omitting ) :
the fact that inc approach was based partly con his homo- ,
sexuality, HARMSTONE's report of the approach was not,
however, made in the Embassy. When HARMSTONE was. reassigned
from Moscow, & summary of his XGB file was turned over to
the XGB First Chi=f Direciorate, and NOSENKO indicated that
he wa&é unaware of any developments in the casc theresfter.
Since the approach was made prior to his transfer to .the
U,S. Ecbassy Section of the American Department in January
1960, NOSEMO said he did not personally participate in the
operation but was informed of it by V.M. KOVSHUK, Chief of
-~ the -Section. The ¢ificers who did take part in the case
could not be identi’ied by NOSENKO.

b :J..Lri'n‘ﬁnd:«\.

HARMSTONE, a bachelor, was posted to Moscow im Octo- . i

. ber 1857. He went to the security office in the Embassy on . ) !
23 May 1959 to report a series of events which Lad culminated ‘ :
the day before in his having been approached for recruitment ' )
by a self-admitted KCB officer (then known to HARMSTONE only ‘ :
as "Sergey” but later identified as KOVSHUK). The approach _ i
was based, with accompanying photugraphs, on his alleged .
homosexuality, an allegation which HARMSTONE denied in his
interview by the Embassy Security Officer. He refused to
collaborate, HARMSTONE said, bu®t he had agreed to meet. "Sergey"
on 23 May. In keeping with his instructions from U.S5., authoria
tics, HARMSTONE lunched with "Sergey" that afterroon and
thereefter avoided holding meetings with him. After his
reassignnment from Moscow in October 18359, HARMSTONE admitted
to the Department of State Security Office that he had a
komosexual background and the phdtographs shown to him by o
KOVSHUK had been genuine, but he again claimed to have rejected
the recruitment attempt. HARMSTONE subsequently resigned from
the Department.

Among the CHEREPANOV papers passed to the Moscow Embassy
in November 1963=#% was a document dated August 1938 on the
KGB plans for operational activity against HARMSTONE.

*NOSENKO has described a total of five unsuccessful attempts
by the U.S. Embassy Section, American Department. KGB Second
Chief Directorate to recruit U.S, Embassy personnel stationed
in Moscow. Two of these, the attempted recruitments of mili-
tary code clerks KEYSERS and STORSBERG in which NOSENKO says
he participated personally, are discussed in Part V.E.3.C.
The remaining three are described here. . .

- *%These are the BELITSKIY and "ANDREY" leads, ‘discussed in
Parts VI.D.6. and VI.D.3.b., respectively. : :

s«#For further 1nformation-on the CHEREPANQV papers, see Pert

& Vi.D.7.c.
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Details on the HARYSTONE case from NOSENKO and othei
sources are presented below,

i~

VA RTPREE P -
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(ii} Information from NOSENKO

- On 9 June 1962, at his first meeting with CIA in Geneva,

NOSENKO said at the outset that he would sell two items of
. * 4nformation in return for the moncy he needed, and that he
T T would tell CIA no more—After—he had-finished describing e— . s
the "ANDREY" case, however, he volunteered a story about :
HARYSTONE, a Second or Third Secrestary &t the American Em-
bassy in Moscow., The KCB tried to recruit him, but he re-
fuscd the approach. Previously the KGB had used both female
and male agerts against him, and the KB had photographs of A
tte homosexual side as wzll as his activities with girls. . i
KOSENKO belicved that HARMSTONE did not tell the whole story
to the U.S. officisls, reporting only that there had been _ :
an approach 1o him based on compromise with women. The :
report on the approacn had not been submitted in the Embassy.
(NOSENKO did not say where he reported it, however.) At
this meeting, having calied the BE. ITSKIY case the first
matter he would give to CIA and “ANDHEY” the sccond, NOSENKO
characterizzd the HARUSTONE case thus: "HARMSTONE. HARM-
STONE. This is already the third item. Be patient. That's
i ' ‘enough for tceday. {(Laughing.)"” ’ o

JPRSNVERY: SO WITIRANT SO N

In February 1964 at CIA request, NOSENKO reviewed the
CHEREHANOV documents, one of which concerned a KGB plan for
operations against Richard HARMSTONE. Part of the plan,
according to the document, vwas to got HARMSTONE drunk and
photograph him in intimate relations with a Soviet girl.
NOSENKO said this was in fact tho way tlhae KG3 did get the
material on which it based the later approach te him: '""They
got him drunk, At the same time they had hin photographed.
And after that they talked with him. They tried to recruit
hirm, but he evaded the proposition. He declined the recruit-
ment., But he also said nothing; hc did not report. For this
reason they consider that if he comes into their view again
somewhere, even in a third country, then they will get to ;
him and say: ’'How about recruitment? This happened on such {
and- such. You did not report it., Have you thought it over?

You are hiding it for so long from your governnent, from the
“State Department, that you had contact with Soviet Intelli-
gence, ' NOSEMKO was asked how the KGB knew HARMSTONE had

not reported the approach. He replied: “He was monitored,

and we would have heard if anything about this matter was
reported....Undoubtedly if he reported it, something would.

have been heard from [the KGB microphone in] the Minister .
Counsellor's [office}....They would dictate a message on this...."

PREGN

Asked who tried to recruit HARMSTONE, he said, "I do
not know. That was prior to my coming into the department.
This was in the vear 1958 or 1959. 1 don't know who was the.
case officer who spoke to HARMSTONE."” Asked if this officer o
was still in the American Department, he replied: "I don't ' b
think he i1s. I don't thirk he is concerned with it anymore.™ '

i Later reinterviewed conceraning the HARMSTONE case,
IREEENI B " NOSENKO repeated his assertion that ke could not identify
the KCB officers who were persorally involved in the case,
addinrg that he had learned of the case from KOVSHUK. He
also repeated his statements that the XGB knew HARMSTONE
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had rot given the Embassy a full account of tae recruitaent
approach; this was known from the microphones in the Embassy,
from the telephores, and from the fact that HARMSTONE did

not leave the Soviet Union immediz<ely, (He thought that
HARMSTCNE had left the Soviet Union rot long after the ap-
proach was made, toward the end of Lis tour, and it was not
an early departure.) The KCB also knew HARMSTONE to be &
homosexual, but did not have any pictiures of him in this kind

. _of activity; the KGB did nave, however, & series of nude

pictures of him with a female agent, and XNOSENKO believed
these photographs had been chown to HARMSTONE in the course
of the recruitment attempt., NOSENED thought that the KGB
may Lkave had more informatiorn on HARMSTONE. than he, KOSENXO,
was aware of and could tell CIlA--0otherwise, he saild, the KGB
would not have made the apprcach, Aftsr HARMSTONE left
Mosccw, NOSENKO zdded, a summary of his file was given to
the Firs¢ Chie? Directorate, but he never heard whether they
had made an attempt io contact hir thereafter.

(41i) 1Informaticn from Other Sources

HARMSTONE, cone of the economic attaches at the Embassy,
shared an office with William TURPIY, also an econoaic
attache, until TURPIN was replacad in August 1858 by George

 WINTERS.* WINTERS and HAEMSTIONE worked together until HARM-.
" STONE firished his tour in October 19359,

The KCB plans for operational activity against HARMSTONE
outlined in the CHEREPANOYV document dated August 19538 tally
closely with information reported in Foreign Ssrvice dis-
patches by TURPIN, HARMSTONE, and Janes RAMSEY, and sub-
sequently confirmed by HARUSIONE in interviews conducted by
the FBI. The descriptive details in the CYEREPANOV document
about the sgents to be used agalinst HARMSTONE are quite
specific and, when matched against the Foreign Service dise-
patches, make it rossible to idertify them even though the
document uses only cryptonyms when reterring to them. For
example, the plan states: “Through the agent 'NIKONOV, ' who
works in the Institute of Economics of the Academy of Sciences
USSR, continue to rerder to HARMSTONE small favors on a re.
ciprocal basis {(cooperation in errarging visits with economiets,
visiis to the institute, etc.) trying, on his part, to obtain
from HARMSTONE materials on the economics of South ‘America
(the specialty of 'NIKONOV').' TURPIN, HARMSTONE himself,
and WINTERS each reported having many contacts with Yu.V. BELOYV,
who was the American Embassy's liaison contact with Soviet
economists, particularly in the Institute of Economics of
the Academy of Sciences. BELOV was fluent in Spanish, and
was concerned with economic problexms of South America.
Similerly, most of the other agents have been identified with
irdividuals on whom there was detailed information available
from overt contacts in Moscow. : ‘

HARVSTONE came to the security office in the Embassy
on the morning of 23 May 1859 and stated that he was in
serious difficulty and wanted to discuss the matter. He told
of having been drugged while dicing at the home of BELOV in
April 1959; also present was 8 'cousin” of BEILOV's who was

o
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an actor. A few weeks later, HARMSTONE seid, he and WINTERS
were invited to the BELOVs for the afternoon. but WINTERS3
wag busy 50 HARMSTONE had to go ulone. He named the various
other Soviets who were part of the day's outing, among ‘them
a couple named "SOKOLOV' (identifiable in the CHEREPANQV '
paper as the caso officer A.M, MIKHAILOV and the agent ' -
"WRUCHININA"). At a visit to a dacha after lunch, & friénd
named "Sergey" was present and made HARYSTONE 's acquaintance.
A few days later "SOKOLOV" invitcd HARMSTONE to have lunch,

did. After lunch .the three went out to visit “Sergey's™ -
decha, where "SOKOLCYV" soon disappeared to take a nap. -
"Sergey" then identified himself to HARMSTONE as a worker

of the KGB who had been investigeting the case of a 'notorious
homosexual,” namning BELOV's "cougin."”

SeTEEY

call.,

then made rccruiltment overtures, which HARMSTONE rejected,
but he did agree to iunch with "Sergey'" the following day. -
Also, “Sergey" offered to assist HARMSTONE in his career,
and gave him his office number, to be called from outside
the Embassy lest HARUSTONE should be overheard meking the’

Following the initial interview with the Security Of-
ficer, the latter reported the situation to the Minister
Counsellor, Richard DAVIS, wno concurred in the Security )
Officer's belief in HARMSTONE's innocence of the homosexual
glle_a2tion. The two agreed that HARNSTONE might keep the
scheduled appointment to have lunch with "Sergey” that same
afternoon. ’

"Sergey"” did most of the talking that afternoon, ac-
cording to HARMSTONE, commenting on a number of the Embassy
personnel and various prominent Soviet personalities,
“Sergey" planned for HARMSTONE to lunch with him the fol-
lowing week, but, followirg insiructions of the Security
Officer and Minister Counsellor, HARMSTONE thereafter fended
off "Sergey" by telling him it was pointless for HARMSTONE
to see him, that the KGB knew the situation to be "completely
phoney," and that the KGB should stop harassing him; he

. wanted no assistance, no further luncheons, no other appoint-
i ments with KGB personnel. HARMSTONE successfully avoided

contacts with "Sergey'" thereafter, until the latter broke in.
on a dinner HARMSTONE was having in a restaurant with a

- casual Soviet contact (a student) in August 1959. HARMSTONE

said he repeated his refusal to see "Sergey" and the latter
departed. .

In August or September of 1959 HARMSTONE passed a note
to the Security Officer in the Embassy in which he reported
that he was certain that his KGB friend "Sergey" was identical
with George WINTERS® contact in the Ministry of Foreign Affairs,
V.M. "EOMAROV,'* He explained how he had come to this discovery:

#KOMAROV is the alias used by KOVSHUK on his tén-month visit
to the United States in 19571958 #nd later in Moscow with
his American contacts, until 1963 when he began to use his
true name. . . ‘
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"George WINTERS' contact in Foreign Ministry V.M, KOMAROV
called the other day, asking for George, His voice sounded

go much 1like that of ‘Sergey? that I asked George if 1 could
see & photograph of KOMAROV on his 1937 visa applicating,

If KOMARCV is not 'Sergey, ' he could easily be latter's

twin brother, The only differerce is that when I have seen

"8" he was always wearing glasses, In the picture he i3 net
wearing glamses, George has never seen hin wearing glasses..."

s Ll T B A B RS S s oo s R s T b s

HARMSTONE's_note_then went_on to_mention other points_whichk

RE T I

support the identification.

In October 1959 HARMSTONE completed his Moscow tour and _

returned to ¥Weshington.

[but reiterated his rejection 6f recruit<

ment. He subsequently resigued from the Department.
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b,  Edward Ellis SMITH

{4) Irformetion from NOSENKO

: .In 1982 NOSENKO tcld a-det:iled story of a KGB attompt

t0 recruit the Security Officer at the U,S, Embassy in 1954 .
or 1835, & man named BMITH, HKis KGB cryptonym was "RYZHYY"

(re dhoad) because he hed red hair, .

NOBENKO roported that SMITH was having en sffair with -
his Russian maid; but the KGB could not marage to get photow
graphs of them in compromising situestions beoguse their
intimate relations took plece in his apartmeat in the Embasay.
‘The raid was therefors given a camera to taze photographs

of herself within the apartment, in various sexual prgitionsy
the KGB superimposed photograpns of SMITH ia a photomontage
and used these to midko ‘@ recruitmernt appreach to him, The
KGB mailed hinm a letter inctructing him to come to a personsl
‘meeting, encloeing coples of the photcegraphs with theletter,
‘He came to the rmeeting and fecond Chief Directorate Chief -
‘0.4, GRIBANOV hinself made th> recruitment cpproach. SMITH
‘wavered, saying neither yves nor no, but sg:eced to -come back
“to anothser meeting. He did not aprear for the second meeting,
however, and NOSENKQO claired that at this time he personally
#a8 sent after the Russian maid to find out why SMITH had

not come, She reported that he could not make up hisg nind
what to do, that he had been up all night, first deciding
that he would coouperate, then deciding that he would not.

The X(GB then sent hin several more letters threatening to é6Xe

pose him, Finally, after three days, SVITH broke down &nd
told the Ambassador of the situation, .He was inmedistely
sent home, and that ended the operation,

In 1964 NOSENKO denied that h2 had had eny personsl
role in the case, expleining that as & junior officer in the
U,8, Embassy Bection at the time, working on correspondsnts,®
bhe would not have taken part in so important &n operation,
Hle said that he had heard abcut the operaticn from V,X,
HOVSHUX, whose case it was at the time, (On a later occasion
NOSEFXKO claimed that in a legsl sense he had a personsal rele
in the case; he was assipgned to a phone-watch to receive sure
veillance reports on tne operation.) Otherwise, the sccounts
by NOSENKO of the SMITH overaiion have been consistent with
the story he related in 1962,

~ (44). Information from GOLITSYN ‘ , _ F7

h
In February 1962 GOLITSYN reported thet in 1947 Le had
read a8 two-volume study on KGB operations against American
Intelligence in the USSR, prepared by 8.M. FEDOSEYEV, which
gave examples of successful work against the U,S; Embssay in

*Hee Part V.C, for NOSENKO's dating of his responsibilities
in the U,8, Zmbassy Section from 1953.1955) he claimed to

have beea working on correspondents until -Jure 1684, when
be took over the Army Attaches, He stated that he left for .

~ the Tourist Department in June 1955, Edward Ellis SMITH ar-

Tived in Moscow on 20 July 1954, The first letter wag dated
1 June 1938 and received on 2 June 1856 by SMITH, ‘
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Moscow, One case concerned an American, protably single,
who was either the Security Officer or the counterintelilie

. gence representative in the Enbassy, He hed & dog, and lived

in an apartment in the city or a country house osutside HoséQw.“fQ R

His Russian miid or cleaning women was his mistresszs, The KGR
thought ne would not be recruitable by ordinary blackmzil .on

the basis of his intimate reletions with his maid, so the maid, .

a KGB agent, was lostructed to confess to him that she had

been recriuited by the KGB against heéer will eod would be &8re
rested 1f ahe did not fulfill her KGB tasks, He agreed te

help her, and GOLITSYN bilieved that he did not report this
to his Washington headquarters, . He also recalled that the

American first supplied only disinformetion toc the KGN, but
when the KGB complained, he provided a mixture of truth end 4
disinformation, GOLITSYN said this case study was based on ‘1
a true incident which took place between 1953 and 1937, but |
he was not sure if the operation really did result in a 8suUC~ !\
cessful recruitment as was alleged in the study. ‘
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———had beoen having sexual-relations-with-a Soviet-  female din-his

'(¢c) The BINDER Case

(i) Information from NO3SENKO

While reviewing rnotes he had -brought tc a meeting in
Geneva on 26 January 1964, NOSENKO first mentioned the _
unsuccessful attempt to recruit Peter BINDER. NCSENKO said
that BINDER, the "tcp Sergeant in charge of imerica House,"

room at the America House for some time and had been obtaining
articles such as dresscs and coats for her from the United
States, Because BINDER's activities were confined to America
‘House, the KGB was unable to photograph his indiscretions

and thus had little means to exert pressure on him. The
recruitment approach conseguently failed,

In later interviews by CIA and the FBI, NOSENKO i{denti
fied the woman involved as Galya MORELLI, a KGBE agent en=-
nloyed at Americi liouse as a dishwasher. NOSEVKO said that
Viadicir DEMKIN of the U,S8, Embassy Section was the case of-
ficer working ageinst BINDER, and that S,M. FEDOSEYEV, Chief
of the American Depariment, took part in the approsch. This
wag ir 1962, NOSENKO said, after he hed transferred to the
-Touvrdist Department, and for this reason he could provide
no further ideteils on the case,

(11) Information from BINDER

Master Sergeant Peter BINDER arrived in Moscow, where

he was assigned as manager of America House, on 16 March 18961.+*

He was mpproached by the KGB on 15 January 1963 and reported

the KGB ztteapt to U,S, Embassy officials the same day. On
22 January 1963 BINDER was withdrawn from Moscow before the
conmpletion of his tour. At the airport as he was leaving,
the Soviets attempied to prevert his departure by saying
that he had never beer properly accredited to the USSR,
The plane was delayed for about 15 minutes while a heated
exchange took place between Soviet officials and the American
officers accompanying BINDER, He then was allowed to leave.
The following description of the Soviet recruitment atiempt
is drawn from debriefirngs of BINDER by the U,S. Embassy Se-
curity Osficer in Moscow on the day of the incident and from
debriefiongs by the FBI and Department of the Army after his
. return to the United States. -

In about December 1961, according to BINDER, he first
‘became intimate with MORELLI, a dishwasher at America House
. whom he has described as being a pretty, intelligent, well-

‘manicured girl of about 25. Their relationship continued
until June or July 1862, at which time MORELLI "disappeared”

from her job without notice while BINDER was on leave. During

¥It was BINDER who summoned the Embassy Security Officer,
Hugh MONTGOMERY, to America House in the summer of 1962 when
he became suspicious of "LILLIAN,” the "Austrian” girlfriend
of the U.S. military code clerk Matthew ZUJUS, After.

telling MONTGOMERY that she was going to her hotel to get her -

passport, which would prove her nationality, "LILLIAN" disap-
peared and was not seen. again.at America House, NOSENKO re-

ported this incident; but associated it with the development

of another military code clerk (see Part V.E.3.c.).
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their affeir, BINTER occasionglly gave MORELLI gifts of
money and clothirng but restricted his mee=izgs with hsr to . E
his roonm in the dormitory. In about February or March 1862 . L B 3
. MORELLI rame to BINDER and said that she thought she. was ’ o ’
pregnant; she made no dezards of BINDER, however,. and caid
pothing about getting an abortion.: Although at his first
interview in Moscow DINUER said that MORELLI at no time in- .
dicated that she was reguired to obtain information for the
e ——— -Soviets, he told the FBI in late February 1863 that on one : . AT
occagion in his rcom at America Hoéuse MORELLI admitted to bhim . S
that she was sent to América House by the Soviets and that
all employees there were required to meet in two groups once 3
a month with thetr contacts [KGB officers] to discuss the - : :
America House personnel. A

ikt

On the morning of 1% January 1963, the day of the ap- ' : :
proach, BINDER left Americs House on foot to got a haircut :
at & Sovict barbershop, some 300 yards away. While he was P :
enroute, a car pulled up beside him, three "goons'" strong=- : 4
armed him into the back.seat, and he was driven {o & nearby . %
Militia station. After some perfunctory questioning, one - ’
of tne Militiamen made several phone calls, gnd an interro=
gator arrived a few minutes later.

The interrogator had a letter which he sgid had been
mailed by MORELLI to the U.S, Emhassy and had been inter-
cepted by the KGB. The lerter contained numerous allegations . i
against BINDER, which the interrogator prcceeded to list. ' Lo
Among then, BI\DTH was able to recall tne following: '

~0n 25 November 1961 there was a party at America
House for Soviet enmployees, alter which BINDER and
MORELLI went to BINLCER's room. Subsequently BINDER
and MORELL! lived tcgether as man and wife.

idd & At e bae o

-«At another party, in December 1981, BINDER
ointed out fiveculisted uwen living in America House
the letter mamed them] telling MORELLI that they were

informanis for John V. ABIDIAN., the Embassy Security
QOfficer.,* He told MORELLI that the girls working in
Anmerica House should be particularly careful of Charles
GIDARO, as he was ABIDIAN's right-hand man,

-In February 1962, MORELLI told BINDER that she was '
pregnant, aad BINDER instructed her to get an abortion,

-At the George Washingtonf's Birthday Party in 1982
BINDER pointed out ABIDIAN to MORELLI and Svetlana
IVANOVA, another emplcyee of America House, and told them L _
to be careful of hin as he was the Embassy Security Offie U
cer. : :

~At some point BINDER gave a sewing machine to & i
. Soviet citizen to sell for him. At arother time BINDIR
crdered from the United States'a coat for the America
House employee Luba TISHKINO, but then told her that it
had been lost in the maill, The coat was not really lost,
however; BINDER gave it to one of the old cooks at Ameri-
ca House because she paid him money for it.

SRR R
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¥8¢e Part V;E.E"a; conccr*xni"NOSEVYO's responsibillties for
thé KGB coverage of ABIDIAN, NOSENKO has not reported that
the KCB was aware of these enlisted men serving as informants
for ABIDIAL.
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%"' T MORERLIbut "MONTCOMERY Had told him not to worry abeut

B N ™

«~After asking whether BINDER was acquainted with
¥Mr, LOHRER of the West Cerman Ezbassy, the {nterrogator
ask~d if BINDER had given LOMIER goods to sell oa the
Soviet mavket. : :

=Jn April 1862, BINDER told MORELLI that Hugh
MCGLTGOMERY had arrived at the U.S. Embassy as Security
OfZicer, that MONTCOMERY was & good friend of his, and
that bhe had told MONTCGOMERY about his affair with '

it,.

-~BINDER told MORELLI and Svetlana IVANOVA thet
Richard C, JACOB,* a U,S, Frbzssy employeec, wes a "well-
trained spy” and that MORELL] and IVANOVA should there.
fore be carsful of hi=,

. In describing his coaversation at the Uilitia station,
BINDER said that, after the interrogator had asked'a number

of quegtrions, he, BINDER, complaired that the Soviet was
-talking %oo fast. An interpreter was therecupon called in

and remained until BINDER was questiored concerning JACOB,

At this point. the interpreter left and tha interrogator
continued to question BINDIR on persoral matters. Except

for the relatively short tims the irnterpreter was there,

21l questioning was in Russian, which BINDER generally unders
stood. After discussing BINDER's family, the interrogator
asked BINDER what ought to be done about the letter and the
charges it contained. He suggested that if the letter wers
sent on to the American Ambassador, To whom it was addressed,
U.8, officials would not beli:sve BINDER's deniels of the
charges. kis career in the Army would be ruined, and BINDER
wuld 10 longer be able to support bhis two drughiers, According
to BINDER, his reply was that there was nothing he could do

if the Soviets decided to forward the letter, snd "that would
be that.” The interrogator then left ithe room.

When he returned about 15 minutes later he spoke to
BINDER in a frierdly menner, commenting “hat BINDER had been
in Moscow for almost two years and thit it was obviously
importart for him to finish his tour there and remain in the
Army. BINDER agreed with this. The interrogator then said
that BINDER's actions while in the Soviet Union hzd been quite

' proper, tbat he had alwars been very fair to tke Soviet girls

who worked for him, and that he, the interrogstor, had decided
to help him, The Sovist continued that he was going to forget
ebout tke letter and 21l the charges contained in it and that
the letter would not be forwarded, He glso pointed out that

. a8 the letter was not going anywhere, ilhere was no need for

BINDER to mention the incident of his arrest to anyone. BIN-

- DER was then driven back to tke barber shop.

BIXDER summed up the entire ircident, which lasted a

"little over two hours, by saying that the &pproach. was very -
.low-key and that at no time was he specifically asked to sup=
‘ply information to the Boviets, alttough this was implicit in the

remarks of his interviewers.

. *8ee Part VI.D.7.b. regarding the_deténfibn of JACOB i=n cdnnoé-

tion with the PENKOVSKIY case,
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During questioning by U.S. authorities afterwards, ~h;§
BINDER s2id that he had denied ‘he truth of the allegations, o 3
point-by-point, and that, apart from the charge that he was L -
intimate with MORELLI, none of them, in fact, werec true. - i
Specifically, BINDER told Army gquestioners in June 19863 that : E @

he had laughed at his interrugator when the latter attributed
i i i ments concerning MONTGOMERY and JACOB
BIXNDER denied to bis U.,S, Arzy intere
viewers (as he sald He had to the Soviets) that he knew
— - uONTGOMERY “personally, that-he kad told MONIGGMERY of hig- —-—- - -
affair with ¥ORELLI, and that. bhe had told MORELLI he had
done so. He said that he told the Soviet interrogator
that it wis "ridiculous to believe that Richard JACOB was o
a spy.'" In fact, BINDER said, he had no knowledge of JACOB's :
duties in Moscow and had only slight personal contact with

him,
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5, operations Involving Other Westerners

a. Tabulation
{4} Intreduction

i MOSENKO has provided identifying information on 90 ¥GB agents,
probable agente, and operational contacts of Western {but non-
American) citizenship and he hzs described an additional 12 de- .
'Qélabﬁéhﬁ'Ehd"1ndésii@diion‘bﬁéiatidns against such third-couniry
naticnals. Ase indicated in the following tabulation, 55 of
NOSENKO's recruitment leads and five of the 12 investigative
and developmental leads were contained in the rotes which he
brought tos the meetings with CIA in Gereva in 1964 and which en-
asled him to provide specific informstion on these individuals, ‘
for example, their dates of birth anc precise. dates ol recruit- i _ , ;
ment. At the came time, however, NOS®TNKO generally furnished \ R H
comparatively fewer details concernirg the KGB operations against \ ;
other Westerners than he did in his leads to American cases; i :
often his information did not exceced that written in the notes. ‘ :
He has disclaimed perscnal participation in all but fcur of his
cruitment leads and two of his investigation/cdevelopment cases.
/For the nost part NOSENKO's foreign leads are based upon informa-
tion which he said he learned casually and noted for passage to
TA during the time hs was Deputy Chief of the Tourist Depart- _’/j
meiit in 1862 and 1963, (With certain exceptions, NOSENKO nas ,
. been questioned less about his other Vestern leads than about his
Mmerican cases, particularly with rasgard to sourcing.)
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475.
gvﬂtvLeads
LEADRS . ' SOURCING AND DATE Orf REPORT
I bl T TR o i T Source not named. (1962 and
3ﬂ§;wu.u xﬁ JMOW, is a long- £ime: 1563)
agunt. rO;EthO did| not know the ) . .

*t date of recruitment, the basis of

witmont, nor what ty e of informa-
g had provided to the XKGD.

>el‘1vcu A P, DAV’O”\N was the casa

.ﬁrgantinu

} o SR - Born in Odeuasa
now “an Arqantlne cxt129n° was con-
ted in Odessa by Lhe Chief of the
ohd Department of the Odessa KGB,

‘u) VARYUS®*; ho was met-again in

notes)

5

psCow.

R 1963' ST
5} untl ] . i
}'&\3&2@ i _.-.r ' ” r%

Source not named, but Tourist
Department involvement. (1964

.o second denxrtwc“ts of local KGB units are p*ovincial counterparts of the Second Chief Directorate 1n'*

I o o T - et e g g e

INVESTIGATION RESULTS

Earlxer LIA quspxczow« that he is

a KGB agent stemmed from his long
tour in loscow, his pro-foviet atti-
tudes, and his ability to conduct
largc- scale blackmarket aCCIVLtl‘B
in Moscow with impunity. efetiah
was in official liaison with Soviet
representatives in Kabul prior to
his assignment to Moscow; his rela-
tions with these Sovxets were re-
portedly cordial. B ToTs
gave hizs full p;rso“d support to
Prime Minister DAUD's program of ex-
panding Afghan military and other
ties to the Soviet Union. Contrary
opinions have been receiven which
describe him as pro-West or at least
St&UﬂChly na*;onallsfxc. NOSENKO

invcstxgatzon 50 th‘has Gisclosed
no contacts with Soviet Officials
in Argentina. .

gk

A ERE S

frow v

R TR T A Y




‘by an officer of| the Tourist
ent, Sccond Chief Directorate,

Buenos Aires and| has relatives in
B;: thin casce has boeoen turned over
Hb First Cnief Directorate.

- ﬁ‘?, fnuz @ Arge
Fecruited in Moscow| in 1961 or 1962
agmosexual grounds, | Recruited by

. MALYUGIN of the Pifth Scction,
rfcan Department, Segord Chief Dicec-
ate, in Moscow in 1962.°*

5@-&

e

g ¥ :  An AP stralian who
ete L Lhe USSR as a tpurlat ia 1960
was cuntacted at the roquest of

F'rst Chief Direc ~drate, she ’
*éd ta cooperate and i3 an opera-

nal LOHCGLQ, not an jagent,

‘Bustria
T

(fnu): R R T SIS
jﬁ““*ﬁpln Moscow was possibly
ryited after an cxtensive culti-

Qn b} GRIBANGV in tho period
D

1

ancow.

% recruited. Currently a business-

Ceea e e R

476.

source not ramed, (1964)

scurce not named, {1964 notes)

NOSENFGO first learned about
&M when he was working in
Anerican Department in 1960 and
1961, but he could not pinpoint
the date morg precisely. Source
was Nikolay IGNATOV, who visited
the Department on the orders of
O.M. GKiBAROV, Chief of the Sec-

nd Chief Directorate, to obtain
requxrcmnnts. {1964)

agcording to NOSF&KO, the Fifth Section o‘ the Amcrican Department is concerned thh
i

‘~ ployee of . the
Aracntlne Embassy in Moscow, cone
fessed to his superiors on 5 Decem=
ber 1961 that he had been recruited
by the KGB on homosexual grounds.
The case officer who acted as in-
terpreter in SE=TTad recrultment
was V.L. ARTIMYEV, whom NOSENKQ

has identified a3z one of the case
officers under his supervision inm
1960-61,

Eaisii J:m& “in
Lroﬁ”1957 to 1962.
e e

o na, wrm
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g
An Rast-West trader
PHEE and a KGB agent;
brustvd in Vienna by two KGB offi-

ré there on TDY. i

A {
ME UNKNOWN: The code clerk at the
gErian rmbassy in Moscow in 1960

gsa RO agent.

ol
|
i

-

tBelgium
Pt A ot o

ctu1tcu Ot 20 July Wunz Ly Lt. Col
FESEYFEV and Capt. ROM’\NOVILH of the
xth Section (Auto Tourists) of the
utint Dop\rrwnw( rshe is & tour

; Fleagis™ A Beélgian, was re-
dIl(d on 14 July 1962 by the Taurist
partmcnt- hv is a bus driver for

477.

NOSENKO brought to CIA in
Ceoneva a copy of the offi

Tourist Department 1nvolvement.
(1964)

0.5. BUBNOV of the Third Depart-
ment, Second Chief Directorate,

told NOUENKO in 1960 about this

agent. {(1962)

Source not named, but Tourist
Department involvement. (1964
notes}

Source not named, but Tourist
Department involvement. {1964
notes)

gthe subject of several do-
nunciations as a Soviet agent, is
Communist sympathiZer; he offered
his services to CIA in darch 1961
but was terminated in 1962 on the
basis of an unsatisfactory poly-
graph examination, lack of produc= -
tion,. and gencral suspicions
concerning his probable KGb agent
status.

¢

PR a code clerk in

MOS Cow duxxng the late 1950's, be-
came involved with a young Russian
girl and was guestioned about this
by his superiors, who suspected KGB
sponsorship; he was removed from
cryptographic work in 1961 and
placed in a non-sensitive job.
After reviewing CIA information on
TR T NOSENKO confirmed that
i way the' name of the agent on
whom he had reported.

134035 4oL

also known as
» vigited the Czech

ssels on at least
{See entry on van de

hmbaSoy s
ccasion.

HUis identity has been confirmed ‘
{See entry o

o o v . R
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478.
MVWA KGD agent Source not named. (1964

notes)

nas given majeraial; o he is a bus
&

gr for the @5 % :
‘@l aguncy.
|

UNENOWN' An o‘flLer of unkuown
LondTl\g ‘who is employed at a MNATO
tdllasion in Belgiwn, is an ux-

:dly valuable KGR agent; the agent
4 invoived in cipher 4nv} as he
Quugtxvd largs guantities of 1nf01-

ién which has 1q“10to* the KSR in

d nq cncipherad N\TO communications.

pgts [rom the spﬂrxr] Technical

uion of the Second Chicf Director-
gravellad TOY to Brusscls to assist

¢ 3
the operution duvring 1962.

NOGENKO learned of this f{rom
L.A. LEPGEDEY, Secnnd Chief
Directorate toechnician, who
assisted An an entry into the
installation. (1964)

Source not nemed, but Tourist
Department invelvement. (1964
nctcs)

T : Recru‘tcd on
Augd"’ 1962 uy the Tolurist Depart-
t% he works for & i

vl
£

source not named, (1964 notes)

to neet with hnr|ca¢e ocfficers
‘nl she returred to the USSR in 1963;
4s an intcrpreter for ‘
T this case will proba
irred to KGB Archives.

G 2 1963 that
he had . been recruxted by Soviet In-
telligence. He indicated that
orher employees of the & \
agency were also Soviet
1nt3. (Sea also comments for

LEBEDEV's travel to Belgium

I | indicates
this opcration took place . in July

or October 1962, |

.
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A Rusgian emigre
¥ in prazil, where he owns a
hrxsr firm; recruited by the Tourist
ppn:tmgnt in 1063 !

COUToN

noles)

Source

. conposer and con-

i not named.
was raecruited in Moscow in
|

ugtor:

ugust 1997,

i

! .
e OE fﬁggx @ natu;allzed
agscznn crlizod of Latvian crig:n;
ag racruited, ot the roquest of the
First thcf DlrcctoraLe. by thao v

Source not named.

P s L ot B

not named, but Tourist
Department involvement.

{1964

{1964 notes)

{1564 notes)

aftic F¥GU while visiting the baltic

sgnirics in about Oqtobc* 1963,

AME UNKNOWN: A former citizen of NGSfuro learred of thisg case
1y was brought to the Soviet . fromy GUK in 1963, (1964)

uL.\.
in Canada,
ro and in
i€h the KGB Legal Relsidency.
dantifying dota known

e BNy

nign for Iliegals tnaining in 1963
Jas W contact w;ch ¥u.lI.
rLaon it active

iz subordisve

where
contant
Much

Ly NOSENKO

AMFE Q:V"PLN Canadian Eﬂbassy cods
gi:k;nﬁho wias recruited in Moscow
[ t 195 he later went to Warsaw
nare he was contacted by a KGB offji-
' on THY.

Source not named.

B e et LI T he e o (NSRS

fuspicions that he is a XGB agent

pre-date 1963, Interviewed in June T
1965 and denied any approach by - i
the KGB.

U5 Sy e okt a long-time

Brazilizn ComanL“t

His contacte
with Soviets are open.

£ormc£ ag;at > . nrmy CLC in
Germany pﬂ:&' ’mwas compromised
to the Soviels and doubled by thom
in the 1950*'s. Confcssed Soviet re-
cruitment immediately .to U.S. handle
ers and was aided in emigration to

Canada. Latex recontacted by KG3
in Canada and reactivated. (Bee K
Part VI.d.5.c.) .

A Canzdian Embassy guard who confessed
his recruitment has beon confirmed
by NObENKO'as‘the subject Of hls
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480. . . S
L ohe A Canadian of Ukrainian Source not named, but Tourist
‘antaqe wan contacted by the Tourist Deopartment involvement. (1964
vartment while in thb 'SR as a tourist notos)
Decombrr 1967 although not fully re-
ifted, he came t2 an| agreement with a .
Ljofficer and may be contacted in
da by an Il.‘.cgal.=
|
|
ETACHE: v et e Lﬂ:nadian Qﬁ@ﬁﬁgP In 1962 when NOSENEO first sup- GOLITSYN provided information about ‘
SRR & Vcruited by KGB on = olicd this lead, CHEERITTERNE® KGB operation~l interest inGOUSTGER
Q s Tret oy oabout 1953 or 1954, qﬁﬁﬂﬁﬁfﬁtﬁﬁ%ﬁﬁﬁﬁﬁﬁﬁ'ho naid he had during BT first tour in Mos~
4% GRIBANOY vernonally involvadl in Tearned of Lhe cage fram conversa= o cow, betwoen 1940 and 1351; the K38
5@3 MNCELNAD thought khnt@ﬁﬁﬁyﬁﬁgdid tion with the cace otficers. 1In ' )
Flcooperata with K28 after he loft Jues he seid that V,.D, CUBELNOKOV, s .
5€ow. NOSENRD enmmnnted that & fase who was later his imacdiate super- i -y ¢
igh teovel as Lhis would not be o vizser in the Tourist Department, know whether he had bLeen approechad., (¢
\gd” soeorvuitment, t.e,, thare would had participated in the recruit- In 1964 &3 was interviewod cone 0
Linecessarily lave Loen g diveoet ment while he was in the Second cerning his experiences in Moscud, Ty
pgoacn, ~ad no socrchy ayreements or (anglo~Canadian) Departmenz, Seac- Le admitted having been compromlised,
gipty would noreally be roguired. ond Chief Directorate, in about on the basis of homosexual activi-
| 19583, ROSENKO also said that he ties, during his tour as S G
! first heard of the case in 1535 or batween March 1954 and April ox Hay
1956 during an official visit to R A TRy RnE ey e

4 the city of Vladimiv, whore the ‘7

: lecal KD told him the story of |

» ERTNEShaving visited Vladimir un

| 1954; while there te manifosted

homosexual tendancies while he was

] ' drunk; HOSEUKO caid @PEEu¥mqgot

so drunk that he lost his shoes

! and thoy were later returned to

! him through the mails in Moscow.

, (1962) i
¥ . !
% :

: A

i )
3 | .!

g 1 N
|
N
3 I

g e e T

ooy
A

@




7

e i,
b g

s

£ ' 481.
2 i ,
¥ ;
K | \‘
. *
i
( }  Egypr |
LAVP UNKNOWN: A low-level emplcvee fource not known. (1964)
the [qyptian Erbissy in Muncow 1A BN : ,
was a KGED agent targetted against the UAR Embassy, Moscow, was known to ta
America House; he was recrulited in residents of America House., Ha re=-
M@scow prior to 1961 on the basis . poftedly involved several jmsarican '
of spoculatory activities. G.I. . code clerks with women and in blacke
GRYAZNOV and V.V. KOSOLAPOV of the market activities.

_ See Parts
Amevican Uepar'nent|holncd the - : V.E.3.¢, and VI.D.2

=

=3
agent's case officer in the Sixth . ) e
Dagpartment, K3 Secognd Chief Direc , ; . - gL
todOrate, scll 200 to 1300 watches that x4
the agent had obtained abroad. : ‘ ' ' : Efi
This case officer and GRYAZNOV mat
with the agent; NOSNINKO did not know
who had recruited hiﬂ.

(1) Finland

Egg ;4 \‘O‘“rqa

kbu A nL, he

Source not named, but Tourist
Department invoelvemaont, {1964

taee

£lvm and also ‘or the Finnibh Tourtn notes)
ASSncxatlon, *ecru;ted by the Tourist
Department and the local huB organs
in Leningrad.
m_,mdxuﬁ i "-L.J’ PRESCIN R T o No source given, but Tourist
kRecruitad in 1959 byltnc Tourist De- Department involvement. (1984
partment with the aid of the Lenlnqrad notes)
K&EB; she works in a travel bureau in
Finland. :
1 .
i k3
1 .
§ I } - S
2 - - e et i sanees . amenet S S . !
|
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B :

TR, Recrulted by Source not named. (1964 notes)
@, ;e is a bus driver F
nnish tourist agency @G
TSy the KCB believed BR :
gnierest to American Intelligence.

o

» (OW known as Source not named. {1964 notes)

e L 45 R NEBedRRY ¢ Vo worked
r the ArfnTEE s tourist agency, outb
‘£% it in 1963; recruited in 1061;
% carc has been retired to KGB
%hiVes.' :

T

» S TETE Yy Pecrulted Source not named, bus Tourist
1 K . - »&«u“]‘;u N .

04Ny the TOUrist vepartment; ) Bupartment involvement., (1964
$ a tour leadcr at the Finnish notes)

1 3 !
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ST RPN

A KGB
Eﬂﬁ?ﬁ%
x>

tbltv Recruited (dato

nq“UCLflﬂ@
i the feventh De artment jointl v with
¥i , 3

hg: Len

ninaral RGH crjans.

mroloved by
> recruited by the
nt jeirtly w1 h the

ir 196

t

ouxhst Departs
4. gy

e%ungz.:x-.l RGR organs,
£ ]

. | .
ks Was recruited in 1943
: Lepariment, Lu; has pro-
inforaation as vet; she works
N m}?m w‘“, T"-'p,_ 5 0
vy = - .Lﬁ».t..;sJ‘,&\),sz" hﬂ.’

Luaite “he
suld e
an agent.

1 aqvnt cf
was notbt coer-

a travel

ek
a6l

483.

Tourist
{1964

given, but
involvement.

No source
Deportment
notes)

No source, but Tourist Depart-~

ment involvenent. (1964 notes)
¥-. scurce given, but Tourist
Lepartoent involvemen (1964
noses)

HOSELKD gave this lead first in

Jure 1962. NOBENKS reported on
30 Janusry 1964 that ne learned

of the

whon he acco

opzration in 1961,
vanicd 0.M. GRI-
IANOV to a reception of the Ind-
ian Embassy and realized from a
commant made by € » that he
wvas a friend of GrRiLAGOV's and an
agent. On 16 Fcbruary 1965 NC-
SENKO said he learred of the cacse
mainly through friends, and that
the Indian reception had been held
in 1958 or 195% {1952)

o

wep e oy

B R’ T ML

Lt
v.b}n 4 }

u/.(,&ﬁ(
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{fnu): O.M. GRIGARNQV, Chief

ghé Socond Chief bnrac'oza.o is

rdorally handling this impor
w:orincnt French businessman;
‘fuited as early as 1956 or 195

frcqucntlv comea to horcvw.fﬂ

tant aguent,
ne was
and

5 TV TP T G R A i e
BRI N SR AN AR e
‘EULLIG';W MY b" Luu‘lb* u;o“:t—

s he is a section bead in th
;ich tourist fxm,%},M‘ﬁ )

TTERS
484,
NOSENKO sald he knew there was

such a French agent but did not
know the name unitil "there was
a call placed to the General
(GRIBALOV), and when 1 asked
from whem is the call, hen 3 oo
found out it was from CUELSGTST
thon it was clear to me.,”

{1964)
Source not namerd, but Tourist
Department 1nvolvem¢nt. {1964
notes)

. s i

SRR

e T T S ot e B8 Ma3C @ hAlf=
ozen trins to the USSR and re-
portedly boasted of belng in contact
with General CRIBANOV ard othera
there, (g.c@m%};.% o

e p el T
bR PP St A= Al

e

..%b‘gm; Ty v ) gh el T, m.’!
S ) ',’;-w'f,‘-'»’v‘!.,i,!i,g,. Wy 14 v
¥e s . x

e e ey £ Y




TS iy SRS R -
‘@B AN Paris; was rgcxuj*ed 1 ;9 9

the Tourist Department; he works as
jide and interpreter for various
.q;h tourist aacnvxuﬂ.

iﬁ&wf

.&n;.&ov 5]

Cor'hspondont R g
; in Moscow; a long- -
ond Lnxﬂ"ﬂ roectora t" agent. | NO-
KO said € uas working for the
\tth Lepartmen (cuuvtﬂrlntnlli—
ide ayninut cmployces of ewbassics

T T e g
u‘:”w&s L, -.'f:u :J‘.nna, &_&'1}‘?"’

B g s T CruLt b an 1y Ly the
12L3T Lopartmenid;: Bu? wiag an inicr-

»gey for tourist groups v1ext1“1 the
vge

t Union during l“f"-59

5

LR I R 2
Kaiion eten ;vxng.;n urxs~ was

sguited in 1963 by the Tourist bLe-

rgment; he is a teacher of guograph

lihistory at some college and work:
he swnmers for the! National Tour-

tiCent~x. |

T TR
¥y ety f& ?’lﬁ ;.u“’a Ra=-
in xuﬁuﬁ RS T Siractor of

.J_Q‘a'wi,ﬂ

AR i

agency in

[

S A . . - N . - :, :
- - Coeenpe casope e 1 g -

485,

anurce not named, but Tourist Not identified.

Lepartiment involvement. {1964
notes)

NOSUNKO heard passing references
from casc officers of the Second
Chicf Directorate. (1964)

named, but Tourist Do-
(1964 notes)

Lonrce nob

R Not identified.
partuent invelvement. ‘

rnamaed, but Tourist De- Notb identified.

{1964 notes)

Source net
partment invelvement.

handlas most travel: '

BOGINAO learned about !
trom Yu.G. GRICHMANOV, Chxcf of

the Sacond Section, Tourist Dapart-
ment. - {1964 notes)
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i 486.
- W '*;;? Recrvited on 16 Source not named, but Tourist Not identified.
9t ny ctficaers from the Tour- Deparimant involvement. (1964 2
Department dnd the Ukrainian KGH; notes)
ver N S WP )
ig a bus driver for the § m \
fdst asercy. [ s N
P ‘ .
Germany : i
m{i ELa) &%’ TR ST §w ;. Source not named, but Tourist De- ’
formoTly a b ..«Just in Kazakhsian partment invelvement., (1964 notes) ) ‘
Wwas re-rocrul tcd Yyl the Tourist ' : 4
agtment in 1963, ' - ‘
£ ! ‘
§ ; :
: L é
| ;
! ‘

i

, Mm Recruitad in 196
the ‘four qu. Departient; iives in
nkfure and is QﬂDlO\‘d by the

EEEET, tovi st agency.

W Ownor ¢f tho Claseliiny
vel agcncy; recruited in 1902 Ly
?ouxxst Department.

f: : |

“ 5»@1&.¢a gses KGR cryptonvm
TQ"; "arn employce of thz Eia.: el
vel agency, was recrlited by the
rist Department in 1963.

S L

Source rot named, but Tourist LDe=-

partiment involvement. (1964 notes)

Gcuzce not named, but Tourist FEEN TS a Communist-conttolled ¢ P
Depariment involvement. {1964 DR ' .

aotes) !

Source not named, but Tourist De-

partiment involvement.

(1564 notes)
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i
st quman Lusinessman
who meot

ME UNKNOW:
ATFGIT AT R e personally with
¢ GRIBANOYV, vhief of the Second

i8f "Nirectorate, "ndn the German

nes to Houcow, |-

S

I
"y Weah rermnn journalist
I LLLA N P e

o R0 R T} Ko agent; b"}u‘.’ Eu.,.;;fu“‘“ s

(XL PN

£ e

TEINRIY vr\l

9 +28 SRV ',~ o other xden—
fying information nvbilabla.

i
¥ s wost Cerman code clerk
e R A - :
,;ru‘*u::;é by the KGO in 1961. NO-
NRO tnought this agent was no louger

MDhLC# as of 1962,

§ !

KGB cryptonym "AUGUST™;

"@nt Lermuen citizen;l he owns a con-
raction i was recruited in the
3R by the Teourist Department in 1960,

i

' Qo“vwﬁ as a KGa
o

HE-F NI during World

r{II and was re- ~racruited by the

uris‘ Departrent on a visgit to the

083 he anw works iaE3oy

')‘:?'xrg
__&__‘p‘ %5 t'\n Hamburg

;tﬁm'*fﬁ Travcl agency
‘ ‘";uC?Gg%ié in 1962 by
ryPourist Depaxtment; the KGB suse
c¢s he may he a double agent; the
5@ is of no value.

t
'
|
'

- Source not named,

- et amemae i r me e mamemec e e

; 487.

NOSENKO heard about the lead from
the Tourist Department cofficer A.P.
SARAPKIN,  (19264)

Source not named. (1964)

0.5. BUBNOV wf the Third De-
perimant, Sccond Chief Direc~
torata.  (1962)

{1464 notes)

mexd, but Tourist
volvement, (1964

Source not nar
Department in
notes)

Source not named, but Tourist
Department involvemont, (1964
notesg)

Not

s A g sty g syt

o enry
|

idéntified.‘,

Not identified.

Not

identified. B PR

s LA
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” L {!‘L‘ i &) ";‘,b An cmp;oycr‘ cf the

tan BErnassy 1o Moncow {rom 1957
1 61 anrd a KCR aqvnc.

: - . .

e 2 - Indiar diplomat
e F i ::;3354 T eithor a

.'u;( nt or so.id Contact, &7V
S s
AT I, ,.:;3_.” PRl
B W e e W]

S i edaih O WOS met by
viodn Geneva. GUK returroed
ino August 1963 to meet

|
|
2o ‘»\WWWN—

ol a..av-‘mp- PO

Moscow had m‘l‘-' :r:::u,.tc_r

‘"“i, the Assistant Naval Attache
12 hwnaauy in Mo="ow, but had
:ady T orecruited §) the KGB,
fﬁu~, ;bq‘Lko qave the same in-
4%;0: Lot parmed %’fgw- po! a5 tha
agoent who was reeruidtod by DULACHI.

tioned or this charge,
b wer now not

NISENKO said

sure who it was and
E’YQQ‘;hCTu were LwWo neparatoe casces.

™ o diplomatic liqt'whi*h inﬁicnted
Lthere wasg .m‘mdy nameed the
e “hat thcvo wan
i GENKO
1stake in
N() ENKO had

¥ s T

SN

ll\\d.' .K ln

in 19b2

el BTN
name carlier;
l?d the nare

Ira
-?...._

UhrNOhN- A member of the Iranian
s§y “in Moscow is a KGB agent. No -
ils.
{

448,

Ne source named.

{1964)

Yu.I.GUK told NOSENKC ai-out

tlis cas2 in Geneva in 1962, and

TENED told CIA then. The 1963
dotail NOSENYEG learned from GUK
alsc,

DULACET's attempt to recruit doiigs
was ovorheard Ly rmeans of a porte
able microplione on the rostaurant
table wheore the conversation took
place. NOSENKO was at that time
Doputy Chicf of the American Embe
ass ~ction (in October 1966,
NOSEHaQ said that this took place
aftor te had rolinquished his re-
spensibilities for Naval Attacheog--
which included DULACKI, a Marinews-
in the spring of 1960). (1962

and 1y64a)

No source given. (1962)

At gt + e s ene

[T N

Wy W

g IR s f
fud'm.\is.s.&m Im\"‘&%ﬂi

xnfo'maticn on file,

W 'f‘m%mﬂ: M‘Rs

£
3 4 '\ Rt T M
o ,:135%»6- 41 gg‘. ",’;%

Not identified, but two.Iranian Emb-i

.-

assy employees are known to have

"

134938 d0J
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489.

Personal involvement in the KCB
investigation of Pavel SHAKHOV as
a possible american agent.
{O-tober 1966)

Source not named, but Tourist
Department involvement. (1964
notes)

[T seereg an b 1 % g s, - e g
.

RS

-

:, WRIF Y TT

and the other in 1%62. The name
» on the Iranian diplomatic
list. seemed vaguely familiar to
NOSENKO.  This name appears in the
CHEREPANOV Papers (Part VI.D.7.¢.).

- '
3 €.
. [ JE
| 2%
b :
£ :
B § .
I
2 L\
Not identified. ;
;
|
3
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(TR T v e 3t

sddd s One lof a group of
dulected mailing letters for
; was detained and

wan then doubled by The FGU ond

warists
el NTS 1 1963

Lensod.

AN b
: .“l""'.""' a2
e M re-

uited on homo:exual‘grounds: he
1g @ brothsy amploymd at the U.S.
aWasay.

A

: .

T GITENEEY in tre

lntn ‘9“0'9;

Sn the bosis
He: was ro-

N eobasa

‘grux o3
La\_ NS TS DA,

* hh
nay

1(‘»

was
354

by
et acalings.
ryited subseguently by Sabasse Secur-~

t e

Fz Nificer

sperted this to the RGD.

A

An Italian citizen

yen Jnu;»jﬁ iR Moscow; he was re-
radted in the USSR by the Tourist
rpartment in Mey 1961' he is a gquide

nd intcrprater for tourist groups
nd at Italian oxhibitions.
i

s E R R et e L .

«W,v“i%.‘h. e e e

490.

Sourcoe not nawmed, but Tourist
Department lﬂvolveme.t. (1964
notes)

Source not named. (1964)

Involvement with NOSIINKG's
target, ABIDIAN (sec Pact
vie.3.d4.). (1962}

Source not nemed, but Tourist
Department involvement. (1964
notes)

® s R

b,

peazs to refer to G

&‘& . sister was enmployed
U.S. Lmbassy in Moscow.

Intﬁrvxewed by CIA, ‘he rcpcaced
denials that he was a KGB agent and
said he mad¢ up the story of his
recruitment by ABIDIAR to
the KGB off.”

"gcare

o e
OV S S SO . N AN
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|
ME_UNKNOWN: Italian
cruitec in 1963;

uftment

was not knn%n.

'

‘§ ;T""‘,{},“_ T w
fuux Lo the Trourist

1
homOStXUdl arounds; he

sgor ofqﬁﬁﬁﬁ%ﬁb't the University

Rome .

F et ’
R \_“:.
SR in 46

when ho
e intnl rgence
was planned to

t,Tnkyq Olme_~s in

journalist
bagis of re-

is a pro-

recrut ted

491.

NOSENKO heard from two cfficers
of the Tenth Department, Seccond
Chief Directorate, that V.{.

KEVORKOV of that Department “must

qo me
ant.”

et. his Jtalian correspond=-

2ecruited Sfource not ramed, but Tourist
Dupartment Department involvement, (1964

netes)

Source not named. (1964 notes)

in

\X..

was caught i
actinvity
turn him ovoyr to
r§First Chief Dircctorat-~
},}.96% .

in Baku;

during

R e Ny ey

- A 2

et s ST v o

Not

identified.

be, B
v eT with his 1961 trip, CIA
in Japan characterized as a

*well-known intelligence purveyor,
though not known to ba-an actual
fabricator. He was suspected of

selling stock in his trip to all L
hands.” " ‘ Rt

e

138035 0L
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‘ Ag2
: 492,

gauree not named, (1964
notes)

pepresentatives cf
7 Company, which daale
Sevicet Union; has been

cirujted by the KGB (nc dute given).

H

|
5 e KGB
AFar; aasecuor ofF &
c@el comuany: rocruli
A1 1n 1ood by the Tourist De-
AafLiacnt; has net yer been rturned

Source not named, but Tourist
Department involvement. (1964

notes)

vér to the EGB Legal| Residency
q handllngr
srypronyn YTAYGAT cource not named. (1964
stember 1957 on nates)
Wy was later G
‘nt, since o toud

.
orted tne MIB
e returaaed to

<H
>
o .

i

i

#GB cryptonym Cource nobt named, (1964)

Swedish citizen of
Py .

it

. P " -t\"ﬁ i

; i ey
Uuail iin 1960 at the
0f ¢he First|Chicf Direc—

! THRIOWN: A codé clerk in the smaurce not named. (1962)
Japueneue Lmoassy in Moscow in 1962

wés a KGo agent; assisted the KGB
ig entoring the Embassy to photo-
graph code materials;
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IR ST S e 2 "

{t

L
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,55?, r (fnu): ananoqw busines
uﬂ(l\!-l;lyuh rccrultﬂd by the Tourise
partment in 1957 or 19J8.

£iw-

|

!

o
| A

PR “¢z§§> KGB Cr)o'nwyw "VLnADIMNTR",
reur vl by the Tour‘"‘ Jepartiwent in
lSﬁ» and was to be turned over to the
GB Legal Reside ency in Tokyo for hanpdi-
‘ng.
2 |

} .
(8} Mexico

'
P
i
|

Mexican driulomat
27in Mescow from 1960 to l9n62:
B agent,

R T

R, [,

493,

Source not name >d, but Tourist

Dupartment anolemcnt. (1964
notes)

Sourcae not named, but Tourist

Tenariment xnvolvemcnt. (1964
notes)

Source nct named. (1964)

seon e g peeqavare 1om s e

T Y Ty

has. had longstand-
onnectxona xn the USSR

3
j
4
-
2
1
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Iy -'ﬂ‘,,# 1u¢£mgwm.
|~.uxnud Ly W.M. &xu LEYRV
Latin American Section, Amori-
Depa*tﬂcnt, in 1961 while a

\ribt in USSR: "very valuable agent®;

@ later turned over to Lhe KGR

ét Chief{ bLirectorate; in January

2 he receiveld 51,000, frcm the RGE

al Residency in Mexigo City for

fill weat of an sanman. {In

ater 1““or"1ﬂw 1n 1963 , MOSENKO

d that 4’*' was a valuable agoent

the Ilftgnl Directorate, First

&f Diiectorate, and it was f{rom

2 comacnent that the! $1,000 came.)

m"thorlxn

\:.;1 MEET® Recruited by the
Lifarm at vuran July 1963
¥ «he Dutch £irm
he hasl provided
KGH.

ol

!
i
!
i
Iy

.». Lo

‘u°.3r£3'ﬁ§é.

vo the

material

|
i
]

e © Aty | Kecruited
Bud oy the Tourast Departaent

the basis 0f a sexual conpro-
‘@ in a pnrx- “he llVPS with her
xband in &

r@coorate. |

D}Norwax
mmh&, el \aox.wcg.\.dn jcnrnal—-
named L3S was recrultgd in
Bcow in 1957 or 1968, NOSFENKO

ak part in the operation by

ey e L mer o

494.

NOSENKO received this infor-

mation from YELISEYEV. (1964
notos)
Source not named, but ‘Yourist
Department lnvolyement. {1364
notes)

Source not
Deparbtment
notes)

namcu, but Tourist
iavolvement. (1264

Personal involvement in develop-
mental stages of operation.
(1964)

S (ks wer
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Gohy

e e a journalist travelled
to the USSR in 1957; later wrote
an article in which he told of ra=
cruitment’ on basis of blackmarket
activities, but didn‘t mantion sexual
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intrwducan’ﬁm§m¢§§to airls and then
by sctting him up for arvest on
eharues of blackmarkecteering.  Re-
eruitment made by 5.N. hunn;%(fﬁrﬂ
£ Thurist Departmont. ARG~
ovtod the .x,‘moacx aftoer lv:.w-‘g
gssn, but did nor tell whoxe SEOTY.

tv) by

e huh!chal

| A E his son, Serge, wo:s
o D hunent o at .‘UT\UI\UJ ”Y‘..‘.‘.*J.’"Slty 1
Flonoes in 1962, |
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Wlo since 1958, oo

i the U200,

KGR cryptonysm "NINLY;
B i oannish natienal; was
Ec“"‘tv* by ‘he Tourist Devparimont oo

thae 1l

L1953 or lvell che works Yor

ish tourist! age m“ﬁ"" ?’fixv;@

in Swedéen.,

_"§§Y$3§§- S#Bkc;yptcnym .
Us L N LK ecruited in 1963 by the
Tourldt PCyd“LTC at on the basis of
homosexurl. w:turxals gathered during
‘@ 1962 trip to the USSR; he is a
representative of tho ﬁ“‘*“"“wm:ﬂ
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aa xéciuxted Ln Sw;tsulend Dy
964 apparently not coopcrating with
o¥iets any more because of foar.

m%,im (fnu): KGB cryptce-

TIUANNATY A Woman horn in Italy

23 now lzvxng in Geneva; was re-
ited in, 1959 and turned over io
hg Gencva Legal Residency of the -
GQ she has contacts with Americans.
‘R@ported in 1962 without name or any
e€ails except that there was a fe-
ale agent of the Geneva Legal Resi-
edcy whosa RGB cryptonym was

NA" «I. GAVRICHEV was mect=-

i her at chac time.)

yg Tunisia -~
) UNKP'OW‘J* h(‘h -'r nf-?!p "‘4»‘\:.7:““'
& % TR

B wdwas recruited b) the Tours
s Department while a tourist in
he USSR in 1550.

2)! United Kingdom

{(fnu) : In June or July 1959,
UbENhO poersonally recru ted a
ritish subject named % Y qggﬁﬁgigﬁ
fter he had been comprdiiscirby
smpsexual agentg, YEFREMOV and

456.

HOSENXO was told of this case
by Yu.I. GUK in 1962 and S.I.
GAVRICHEY in 1964, (1962}

Ia 1962 heard from Yu.I. GUK
of an incident invelving her.
{19562 and 1964 notes)

Source not named, but Tourist
Depvortment invelvement., (1964
notes)

Personal involvcment. (1964)

Unidentified; investigations con~

tinuing.

Not identified.

Not identified.




g@’ﬁ ™ Recruited by the
uEpar\man on 16 July 1962; he
lectrical engineer, but owns
uas and was to be uscd as a

KNOWN: NOSENKO porconally ro-
e e e ST o
Y (nawe not recalled)

.1 Basis was homosexual com~

KHOWN: KGB agent within Brit-.
Inteiliqcnce (service un-
o sunplies information on

telligenne and on agent |

8; possibly from this agent

eceived a report on the NATO

n e in London Lhu also contained

‘methods of opcrations of

niand British counterintelli-

akthough specific agents

t inamed in the report.

Orft s'ﬂ

WN: A membeor of the Brit-
1galty recruited cn homosexual
n Moscow in 1957,

; BT e IS correspond-
Moscow, ‘was the targct of a

ji tment operation in early

RO was not ceortain whether

Source nat named, but Tourist

Department involvement,

involvement.

(George BLAKE, a
KGB agent in MI-6, passed the XGB
copies of minutes of CIA-MI-6
conferences on legal travel opera-~
one of the conferences was
seld in London in 1959; BLAKE was
arrested in April 1961; thus he
.could not have been the Soviet re-
ferred to by GUK in 1962;
Part V.D.7.

told NOF“VhJ dbout Not identified.

April 1962, Pant IIT.
volvemont
in Geneva and

a SccttL’H g'rl
's warning that
S has 4n agent in British
counterintelligence whe could
report indiscretions.

134938 doI

Identical with William J.C.
sae Part V.D.5. b.
tallec discussion,

NGSENKO was told of this casc by
V.A. CHURANOVY of
Department,

the British-
acond Chief Direc~-

No source named.




- e_fnu: By himself NOSENKO ro-
rusited a ertluh citizen named s
n ORCOW dur\nq the 1959 tourist sca-

;on the bas is of ‘hemdsexual compro=-
18@ xnvo*vznq ‘dne of his homosexual
gepts, eithier VOLXOV or YEFREMOV.
as@ turncd over to First szcf
irbc.oxato

a§ Uruvauay

~ ~\;;L£§§%3. A Uruguayan citi-
BN WO lives jw Montevideco and is
p;omlne v GTEERT qgﬁgﬁithero~
ecruited in "oa cow 1n 1960 at the
equest of the KG8 Illegals Direc~
orate. e was then turned over to
hak directorate for handling in
ambkevidceo.

bbi_Ven&zuela
Y“Tﬂ?

{ A dentist in
1952 by the

LTI 43 1832t TR THIT o o g
) H P : R
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Personal involvement as case
officer of homosexual agent and
as recruiter. (1964)

Source not named. {1964 notes)

Source not named, but Tourist
Department involvement. (1964
notes)
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SOURCING AND DATE OLREPORT

B ~ LEAD

FES® qravelled to the USSR - rorsonal involvement. {1964)
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sgbmpanied them during Locls DU

. N 5 el
nly purpose was to waton 43gi;§}pe-.
auge of pcssilde intelligence missien.
o mpproach contemplated or made.
ot

;;L:ﬁékf A QE%tigh citi:gn.and Scitr ¢ not gqmcd, buk Tourist
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. Dirvector of the
3 "Ql s VP ERE S s sy
A, opxxg\ agency; was undey
UbVCLopHPh\ by the Tourist Depart-
mnnt First Chief Dircctorate asked
that case be turncd over to them.
',5 wns donue.

; 'W'-%@ Sapimi®?  Owns R Al
1 Hantureg i goes to the UsSsR
chr) vear. HNOSENEO himsclf was in
ntact with qfﬁﬁmgj}ubout 1957 or
L%SS but ¢l not roecruit him at this

time, SSpEid had veoalized whar was
h ; W7 anc severoed the rnlatjﬁnqhip.
~P5t11l goes to the USSR and the

x\\)“ (‘C‘Z‘.’L!‘Lt*" to surround hiim wibth

a?ontn but he has not been recruited.
‘ﬁﬁiﬁﬁ%.i?(fﬁn): A canadian; is known
TQ Ve cuga tn homosexual acts ’

wBile f:n the USSR as a tourist in 10590
«hc KGO will zttempt to recruit him if
hd returns.

NAM}‘ INKNOWN:  KGB cryptonym "ROMETAY ;
AfBritish woman who works for some pub-
1fcaticn in london which publishes in
the Russian language; she visited the
USSR in 1961 and 1962 with a spotting
mission for British Intelligence,
there had an affair with a KGB agent,
afnd has corrcsponded with him; when
the agent wrote that he would be com-
1&9 to the West on a visit in 1863,

she replied by mail that she would like
to gee him, but could not at that time;
the KCBh is waiting for the British to
e the next move.

Gt e egas s awee o U TR B S  ams 5 v S

500.

Cource not namcd, but Tourist Deo-
partment involvement. (1964 nctes)

roersonal involvement,

Source not naned, but Tourist
Lepartment  involvement., {1964
nuhﬁgj

but Tourist
{1964)

Sour~:2 notr nomed,
Department iavolvement.
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IAME UNKNGOWN: In 1960 or 1961 the KG3 Source nct named. (1962) Not identified.
ag preparing a recruitment operation .
gainst 2 British audic techrician who '

-afie to the DBritish Embasay in Moscow; . . .
gGD - female agent enticed him into : : .

iet apartment, where cempromising
hetographs may have been taken; as far

asiNOSﬁNKO knew, the KGB never made a

rabruitment approach in this casc.

&

NAME UNFKNDWN: A former Russian now in Source not named. (1964)

F;gnnluri, Carrmany, |
[the

KGR was tryirg to recruit him in 1961
thrcugh his sisier or cousin who still
lives in the USSR; the KGH has met him
inl France; the outcome is unknown.

NA@E UNKNOWN: A young femalc Swiss tlo source named. (1964)
Eoprist in tha USSR who works for the

pojlice in Dasel or Zurich was contacted

byi the KGB on her complaint cf stolen

mohey; thce KG3 arranged to return the

ohey to her:; she was assessed and the

laad was pussed to the First Chief

Di&ectorate.

cers in Switzerland.

with KGB offi

GRS e TP A Swedish tourist Source not named. (1964 notes)
in Leniagtas curing Junoe 1963; tried

ta@ recruit a Soviet citizen] !

I ] Lthe Soviet

wa? a KCB agent, and the entire approach

was recorded; if &F¥ returns to

the USSR an attenpt will he made to

ruit him,
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] P {fnu): A Dutch citlzen;
Tavellod da™a towrdist to the Soviet
nfon in 1959; ha was photoqraphed in
smosexual activity and this will be
s4d as a hasis for recruitment
p?roach if hc returns to the USSK.

w&.uﬁﬂ..w Lives on

‘raunscnweig, Germany; vis ited the
SSR xn 1959; the KGB suspects he is
mosexual and will attempt to re-
t him if he returns.
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Source not name’, but Tourist
Department involvement, (1964
notes)

Sourca not named., (1964 notes)
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b, The VASSALL Case

(1) Information from NOSENKO

At the 11 June 1962 meeting with CIA, NOSZNKO first mention-.
ed the lead which was later equated with William J.C. VASSALL, the
KGB agent in the British Admiralty. Neither then nor later in
1962 did NOSENKO identify this agent by name. ’

NOSENKO was asked on 11 June 1962 whether he had ever heard
Qf the XGB agent Gzorge BLAKE, “"the man who compromised the famous
tunnel operation in Berlin."* NOSENKO replied: “Yes, I did. But
1'11 tell you this, that there was a far nore important Englishmia
¥ho was our agent than BLAKE.** He is a very ktig man, and from him
ve get all kinds of materials, We get all the details apout NATO.
He is our number one agent, the best of all intelligence informa-
tion. He had been in Moscow, and we recruited him there. We got
him on 2 homosexuality charge, a very extreme ore involving multi-
ple persons. The case officers who recruited him received the
Crder of Lenin... He is not an intelligence man. He is a high-
ranking marn. He is working on all kinds of NATO matters anrd is
delivering most veluable information... He was in Moscow some
time ago. My friend and three others in the KGB settion running
him received the Order of Lenin, That is a very high distinction
for the KGB... I do not know the man's name, pout I do kXnow when
he was in Moscow, and I know that he has a very high position.
‘He is in london now." NOSINKO was reluctant to go into further
details at this, his second meeting with CIA, kut he added: "I'll
tell you all about him tomorrow, my brothers. I will tell you
many things tomorrow, and the day after... This is our number

one operation. There is no sum of money we would not be willing
to pay him,*®

The next day NOSENKO was asked for additional information
about the “high level British agent," and he told his case o0ffi.
cers: "I don't know the exact content of the material (he was
giving) except that they were very valuable military documents,
and I know that he even brought in draft copies when he was here
in Moscow. He went to Londor, ard I kelieve he works in a Minis-
try. I think it is in the office of the First Lord of the Admir-
alty. He still mzets with our case officer even now, He brings
them extremely valuable material. He is either a deputy or a
First Secretary, or a member of the Secretariat:; the most im- -
portant thing being that all material of the greatest signifi-
cant value passes through his hands., He was recruited in 1956
or 1957. I don't know when he returned to London, but he was
- working with the (KGB Legal)Resident there, who was at that
~: time a man whose name is Major General (N.B.) RODIN.*** RODIN

* BLAKE, a British MI-6 officer, has admitted that he informed

the KGB of the Berlin tunnel operation (which involved the
intercept of Soviet and East. German telephone ‘conversations
by CIA and MI-6) prior to the time the operation became .
active in May 1955; it was terminated in April 1956,

" ** In September 1964 CIA sought more details from NOSENXO about L
BLAKE, He responded: "BLAKE? Who is BLAKE?" wWhen reminded,
NOSENKO said: "I don't know what kind of information he o
{BLAKE) gave. I think he gave information, but I don‘t know
what kind or how much. This is a mistake on what I supposedly
said before." For a further discussion of BLAKE, See Part ’

V.D.7.b. ‘

®*#*RODIN, who served in London under the alias KOROVIN, was

previously known to have been Chief of the KGB Legal Resi-
" dency in London. A .
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also received an Order of Lenin for his participation in the case,
but this was for the obtaining of valuable documents and not be-
cause of any involvement in the agent's recruitment. RODIN was
personally in contact with the agent in London.... I don't know
what position he (the agent) held in Moscow. I doh't want to

tell you anything I don't know. Remember, this was handled by
enother section and I could pot very well ask them. You see, it's
none of my business. He gave us everything on military and polit-
ical matters. 1 found out (about this adent) from my friend (V.A.)
CHURANQV, He was involved in the recruitment personally. He is
in Moscow now. He returned about .a year ago from Copenkagen, He
was there as the (KGB Legal) Resident, under the cover of First
Secretary. Prior to that he was the Chief of a tection in the
English Department of the Second Chief Directorate. That was
about three years ago, and at that time he personally recruited
the Englishman.". - o

NOSENKO told CIA on 13 June 1962 that the "high-level
British agent" had on one occasion provided a report on an Anglo-
American conference in Loncon, which contained references to
American and British Intelligence operations,* Durin37 inal
meeting in 1962, a day later, NOSENKO again stated that RODIN
had received the Order of Lenin for his part in the operation.
When asked whether the name KOROVIN meant anything to him in
connection with operations against the British, he replied: "I
have heard that nime, but I cannot associate it in any way.
Possibly he is the man in London now,"*#

After recontacting CIA in 1964, NOSENKO reported that he
had alreacy provided almost all he knew about VASSALL, who had
been arrested in 1962, VASSALL, NOSENKO summarized, was re-
cruited in Moscow and turned over copies of official Embassy
documents while there. After he returned to England and while
he was working in the Admiralty, he was considered to be the
KGB's best agent. His value, NOSENKO said, was indicated by
the fact that CHURANOV had received a KGB award for his role
in the recruitment and then later, when VASSALL was producing

in England, the Order of Lenin along with RODIN, the handling
officer in London,*** .

* NOSENKO on 1 February 1964 said: "In general it was known

from some source important information was coming in from
the British, specifically, information about NATO. As soon
as the NATO Intelligence Services would hold a meeting in
London, we had the information as to what was discussed.
When the American, Canadian, and British groups met in .
London. The material came in from that VASSALL, or from -
someone else--I don't know." On 8 September 1564 HOSENKC
commented further that in 1960 or 1961, about the same time

" he heard about these materials, he also learned that the
KGB First Chief Directorate had a good source in British

. counterintelligence. NOSENKO said that he did not krnow
whether VASSALL had access to this type of information or
whether this indicated another source.: - - o

NOSENKO was asked on 29 January 1964 whether RODfN.‘VASSALL's

handler in London, was also known as KOROVIN, He replied he
thought so. : ' ‘

L & 1

**#0Questioned on CHURANOV's reaction to VASSALL's arrest, NOS-

- ENKO stated on 29 January 1964 that CHURANOV had said: “"wWell,
this is all. This is the end of my career and I'll never go
abroad again." Shortly afterwards, CHURANOV went to GRIBANOV
to ask to be returned to the Second Chief Directorate for this
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NCOSENKO added a few details concerning the compromise of
VASSALL. The KG3, he =aid, had evidence of homosexual acts
between VASSALL and one homosexual, but then the K33 managed to
acquire photoyraphs of him involved with three homosexuals at the
sare time. NCSENKO was unable to recall the names of two of them,
whose KGB cryptonyms were "MUKHIN" and "SIBIRYAK" (the latter a
young scientist a&nd the only one of the three who could speak
Englicsh): the third was Viktor BELYANOV3XIY, an actor in Moscow
who also took part in ons aTa; 1 Arerican citizen
Martin MALIA and &SRSty

_ ; % ; ENH®  CHURANCV told NOS-
ENKO that VASSALL was 'really shocked” and became sick when he
saw the photographs., :

arerasd
AL

NOSENKC told CiA on 24 January 1964 that he had been very
worried in 1963 when it was reported in an article by Joseph
ALSCP thiet VASSALL had heen apprenended by the British ac the
result of a lead from the Americans. "I remember," NOSENKO said,
"the press stated that there was a defector who was a dipleomat
and who was about to como to England froam the States and that he
was instrumental in having unearthed this Soviet spy, at a high-
level place. whose name was VASSALL.,* The First Chief Director-
ete was in an uproar wnen they rcad this ALSOP article. As a
matter of fact, av the KGL conference 1 irsisted that our recent
flaps were a result of information from COLITSYH, particularly
{on) VASSALL., Whon they asked me now I knew, 1 said we have
records here that he was given VASSALL's materiazl to read in
connection with his own work."

NOSENKO szid on € September 1954 that his fears that the
articles in the Western press might evertually bring him under
suspicion were allayed when Lhe learned from CHURALOV some time
later that the First Chief Directorate had reluctently decided
that GOLITSYN must have heen the source to the VASSALL lead. The
leaders of the First Chief Directerate did not want to believe
at first that GOLITSYN was the source of the lead, but it was
known that although GOLITSYN did not know VASSALL's rame, he had
on one or two occasions translated materials received from
VASSALL,

(i1} Information from GOLITSYN

On 26 March 19€2 GOLITSYN was being interviewed by British
authorities and provided information leading to the identifica-
tion of VASSALL as a KGB agent. GOLITSY) said- that he worked
in the Internatiocnal Treaty Organizations Section of the Infor-
mation (Reports) Department ‘of the KGB First Chief Directorate,
from September 1959 until May 1960. During this period he re-
ceived documents from the British Admiralty which were copies
of papers from top Admiralty officials concerning the construc-
tion and financial expenditures relating to a naval base at
Clyde, dated July 1959. On the basis of many of these docu-
ments GOLITSYN had to prepare a report for the Soviet Minister
of Defense. He said that he-'was told that the British Depart-
ment of the First Chief Directorate had also disseminated such
information, and after contacting the Pritish Department he was
given & large file of copies of original documents from British
Admiralty, including documents of the First and Second Lords of
the Admiralty. (The documents he read were Russian translaticns
of copies of original British documents.) Therc were other

* The defector source referred to by ALSOP was GOLITSYN (see
below) ., : :

¢ e oo s (V1o v et

e bsniio 186 o

- Ly
ERIPUPTRING A5 5 WFRNUIISS Dura gy




LN

documents covering all Admiralty activity mentioning navy bases,
£leet commands in the Mediterranean, Aden and cther cities in
the Mediterranean area. There were also documents dealing with
bases in England ard concerning important questions and deci-
sions in the Admiralcty. .

According to GOLITSYN, these documents werse received from
an agent source in London, covered the period 1958-53, and were
usually received at two-month intervals. He related that he had
talked in 1955 to a KGB officer friend, Ye. G. KASHCHEYEV,* who
‘was recalled to the USSR in 1954 from London. .KASHCHEYEV told
‘GOLITSYN that at that period KGB had two other important agents,
one of whom was BLAXE. The other important source was werking
in naval intellicence in 1954, but GULITSYN said he did not know
the identity of the KGB officer handling the Admiralty agent
source. He suggesied, however, it could have teen A.V. BARANCY
because that officer received the Order of Leznin for. his work in

England at about that time.

During a 5 April 1961 interview GOLITSY! was shown a selec-
tion of documents concerning the British Naval Command Organiza-
tion in the Mediterranean. He selected two cdocuments he thougnt
he had seen before, although he said he was not sure, These
documents were: f{a) Internal Admiralty Memorandum, 3Subject:
"Commard in the Mediterranean, " dated 2 July 1959; and (b) inter-
nal Admiralty documents, Subject: "Unified Headquarters for the
Middle East," dated 22 January 1960.

When GOLITSYN was shown additional British documents on
7 April 1962, he recalled he had seen documerCS concerning "the
whole infrastructure program, the whole of RNA " as well as
documents concerning notes of meetings held in the Admiralty.

GOLITSYN said on 25 May 1962 that the photographic repro-
ductions of the documents were of medium or better quality, in-
dicating they had been reproduced by a process better than hand-
held Minox camera production. .

By 12 September 1962 British authorities had focused
sufficiently on VASSALL to arrest him. VASSALL 1mmed1ately
confessed. _

* See Part V.I.7. for NHOSENKO's statements on KASHCHEYEV.
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{iii} . Information from VASSALL

On the day of his arrest, 12 Sep:ember,1962, VASSALL con-

'fessed that he had spied for the Soviets almost continuously since

the spring of 1955, (A search of his quarters -immzdiately after
his arrest resulted in the discovery of 15 rolls of exposed film
which, when developed, revealed 140 pho-ographs of pages from 17
official Admiralty documents dated between 24 July and 3 September
1962; all were reported to be secret documents, "the exposure of
which would cgravely damage the security of the state.”) In his
confession, VASSALL described his recruitment py CHURANGCY and
another man, known only as “Nikolay” in March 1955 on thé basis
of compromising phorographs taken during the course of & "homo-
sexual orgy" involving himsgelf and a number of Soviets. at the
Berlin Hotel in Moscow at the end of Ocrober 1954, From about
September 1955 on until he returned-to England, VASSALL bought
¥C3B silence by bringing CHURANOV and "Nikolay" documents f£rom

the British Embassy. In May 1956, in anticipacion of his depar-
ture for home, VASSALL was introduced to a third Soviet, subse-
guently identified as RODIN/KOROVIN, who was to become his con-
tact in Lorndon. Their first meeting in England took place about
the end of Aucust 1956, VASIALL continued to meet RODIE once
every three weeks until the arrest of Soviet Illegal Gordon LON3-
DALE in January 1961, which resu’ed in a four month moratorium
on perscnal meetings. To these meetings VASSALL would bring docu-
ments that he obtained from his office in the Naval Intelligence
Division of the Admiralty:; the documents would be photographed
and returned to VASIALL during the sanre meeting.

Several months after RODIN had broken off contact as a re-
sult of the LONSDAL!I arrest, VASSALL was contacted by N.P. KAR-
PEKOV**and there were infreguent meetings from then until May
1962. It was not until May 1962, however, that VASSALL was told
to resume his espionage collection; he was trained to operate an
Exakta camera and used 1t thereafter until his arrest. The last
two meetings with KARPEKOV took place cn 13 and 17 August 1962,
At the meeting on 13 August, KARPEKOV told VASSALL that he was
going away on holiday and the further meeting four days later
was arranged so that VASSALL could hand over anything he had
obtained pefore KARPEKOV left. At their final meeting, KARPEKOV
arranged for their next meeting to take place on 30 October 1962.
{KARPEKOV left London for the Soviet Union on & September 1962.)

By VASSALL's account, the first time he received any money
from the Soviets was just before Christmas 1955, when he was

- given "at least 1,000 rubles.” Thereafter, at every fourth * =~ .

*  VASSALL served in Moscow as clerk in the office of the British
Naval Attache from 3 March 1954 until 2 June 1956, when he
left the Soviet Union to resume his former duties as a clerk
in the British Admiralty. '

=% KARPEKOV was identified to British authorities as 8 KGB offi-

cer by KGB double agent Boris BELITSKIY (see Part VI.D.6.) in

April 1960, before KARPEKOV was handling VASSALL. RODIN was
reassigned from London in April 1961. BELITSKIY gave CIA the
same Iinformetion in July 1961.
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- meeting during his stay in MOSCOA4 he was giveﬁksuns of 2,000

rubles. On his returr to England, RODIN and later KARPEKOV paid

him sums varyirg from 50 to 200 pounds.
the annual totals of these amounts varied between 500 and 700
pounds, an estimate which the British consider “modest, to say
the least” judging from VASSALL's luxurious way of life.
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c.  The Illcgal &N ﬁ:’;.*:ig
(i) introduction

HOSENRKD's ¢nly identifiable load to a Soviet Illegal con-
cerred & German imnigrant to Canaiz whe wars in Mostcow during the
€211 of 19¢3 for meebtings uith Ya. T. U8 and A AL KARDASIHEV* of
thz arericen Leparument, ¥GPF First Chict Directorate, Froe his
friend GUK, FOSII¥Q lewrsned many dotails abouib this Illegsl but
not kis nane, He commented tha: he had boon inforized of the cese
by CJUK arnofficially, over after-noucs drivng whils the Illegal was
ir Mogsoow, &na thau GUX "ibzolutely will olunteer to the
K33 theat he had given thaele details to W05

A chock of NHOBENRO's information hlrﬂ 1o *wvwl Canasia
Younecd Police dizelosed tlht tha nersowq;_;ﬁiﬁﬁ B
K; A L g2 S > , orme e ’?; nr 'J.‘_rj‘ig:hgrr
RN SRS Y BT
v g i 3 ? 7% SABE
cone 1y @i AT R T
; From Decemper 1350 Liacil Jan-

clandestine collection activi-
Army, but during this pericd he

l_l‘ix )7
ties in East CGermany tcr rre U s.
had once baen dct:;ncd ky- the Soeiets ard in Octonbzr 1958 ke had
agreed to collaborate wirh Sovizl Int=lligence, Gﬁﬁﬁﬁ@ﬁgirePOrted
this to his Anerican superiors end was terwinated by them in early
1656, With U.S. assistance, he znplied for ismigration to Canada
.after falling to gain entry into the Ynited Statpn, cind he arrived
there in June 1956, va*rllrg xx Jurbouvex.

o iz;&%‘-’"”‘-?‘”&%

LOSENKO was asked why this lanedian was considered to be
an Illegal rather than an agent. Reeffirming that he was an Il-
legal, NOSENKQ explained that "an agent always has legal status.
This man may run an Iilegal net. And they may give him money
to support other Illegals, and therefore that is the category
azgigned to him.” The CIA case officer sumsmed up this new infor-
mration Ty saying: "Therefore, in addition (Lo the classic type cf
Illegal who is a Soviet citiren and who is trained for a long
time and then goes to a foreign country to develop his legend
for entry into nis target country, there are foreign nationals

*  KARDASHEV, who according to NOSENKO is a close professional
associate of GUK, ser»ed in Rasnlnqton from Aqrxl 1958 to
April 1961 @ y 5
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no would be called Illecals if they are mermberz of a Soviet
Illegal's ncet or if they run an Tllejal ner thomselves, irrespec-
tive of the nationalitiss of the members of the ret.® KROSENKO
agreed that this summation was "absolutely coricct.”

‘!

{(ii) Informztion from NOSENK

While reviewing the notes he brought to & reeting with CIA
on 26 January 1964, before nis defecrion, HCIENAD came across an
entry wnich prespted him te say: V1 know cne Canzdian. I1'11
give you his description, I have it wrizten dovn. I don't have
his first rame or his lazt nams, put I know traet he 15 £ Canadian,
his age, when he was in the Soviet tnisn. ke vert there on a
podvicnaya visa. This Cenadian actually 13 of Derman origan,
from Germany. He's a Canadian civizen, end he is an Illegal. He
took a trip to Moscow in 1963, he waz met by GUX, and he was
civen morey to oven a pusiness, He is supposed to start a busi-
ness enterprise in Canada. They wanted to Zet him up as an Il-
legal Resident in Canada to run some agent,. There are a few
other things I'll tell you later," NOSENKO was. asked why GUK
had met this man 1n Moscow, and he answered: “OUK somehow got
in contact with him. It wasn't KGE, 1t was simply an acquain-
tance."”

In later interviews NOSENKO added that the Illegal:

married, and the father

- may have been escorted to Moscow in 1963 by KARD-
ASHEV, since KARDASHEV had gone to z French port to meet
a foreigrer and accompany him on a Soviet ship to the
USSR _ '

- was given false documents in Moscow for travel
from Moscow back to Europe:

- in Moscow received=$10,000 or scmething like
that" to open "some kind of optical business;"

- returned to the West via a Satellite country,
either Hungary or Rumania, and then flew to Geneva where
his genuine documents were returned to him. ‘ : ‘

NOSENKO also said that the KGB had decided to have the Illegal

... -remain in Canada after originally planning to assign him to

New York City, where he would be under the control of the local
KGB Legal Residency.
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:T;wo4pieces of information which he said he was willing to sell
~ was the fact that the CIhA agent BELITSKIY was under KCB control,

The BELITSKIY Operation
Introductien

Wnen NCSENKO first contacted CIA in June 1952, one of the

"{B.Ye. BELIT3KIY, a Radio Moscow broadcaster and Soviet Govern-

"ment interpreter, had been a CIA agent in place since his recruit-

ment at the EBErussels Exposition in Septenaber 1958.} At the time
NOSENKO made his information known, BELITSKIY had met CIA repre-
sentatives in the West in debriefing sessions on throe separate
occasions. The last occurred in Geneva in May 1962 while BELIT-
SK1Y was serving as an interpreter for a wWHO Conference. At that
time NOSERKO was also in Geneva, participating in fhe Disarmament
Conference.

. Information from NOSENKO

(i) Statements in 1962

In the diccussions with CIA officers on 9 ard 11 June 1982,
NOSENKO revealed cons:iderable informetion on BELITS5XIY. He also’
described his own connection with the case and offered his opinion
.on how CIA should prozeed in the light of his revelations. He
claimed that he had first heard of the BELITSKIY case, by its
code name "BELKIN," when he was working in the U.S.Embassy Section
American Department, KGB Second Chief Directorate. Not directly
involved with the agent, he lcarned of the case through his friend-
ship vith the chief of the section (name not given) which was then
runnirg him.* "So I already knew there was this ‘'BELKIN, '" said
NOSENKO., FHe did not acuively participate in the case, however,
until the spring of 1962. During his tour with the Disarmament
Conferenrce, NOSENKQO said, he received & cable froin Moscow direct-
ing him to g:ive advice to the '"young" and "inexperienced" case
officer, V.L. ARTEMYEV in thé event that American’Intelligence
should contact BELITSKIY in Geneva. Actually, NOSEZNKO continued,
the Second Chief Directorate had “inserted" BELITSKIY 'into the
WHO delegation in the hope that CIA would ."find him." There was
such a contact, NOSEWKO said, and therefore he knew about the
handling of .the case insofar as the Geneva meetings were con-
cerned, althcugh he had not been personally involved in it be-
fore.

NOSENKO described 3ELITSKIY as a KGB agent whom the Americans

:had recruited in London and never met inside the Soviet Union.

NOSENKO stressed both of these points a number of times: “So I
knew that in due course he was recruited in London... There was
riever any contact with him inside." NOSENKO stated that BELIT-
SKIY was an agent of the American Department in 1962, although
he had once worked for the Second (British) Department. He

.* NOSENKO said that at thét time he himself was Deputy Chief of

the U.S.Embassy Section. It follows from this that he would
have become aware of the BELITSKIY case between January 1960
and January 1962. In 1964 NOSENKO identified the friend who
had told him about BELITSKIY as V.I. PETROV, Chief of the
Second Section, American Department, responsible for pene-.
trating American Intelligence operations, mainly those in
the USSR, L . R
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claimed not to krnow the date of recruitment but said that he
knew that the case was already in progress during his second
assignment with the U.S. Embsssy Section (January 19€9-January
1962), and "The first time he went abroad he was already our
agent. He had been our agent for a long, long time..."

NOSENKO indicated that the KGB's purpose in rurning the
BELITSKIY operation was to lure American Intelligence into meet-
ing with the agent inside the Soviet Union. 1In this way, the

‘KGB hoped to learn the channels and means throuagh which Amnerican

Intelligence communicated with agents inside the Soviet Union.
This, said KROSEIKO, was the "most important task" of the Second
Chief Directorate. Although BELITSKIY, in meeting with his Am-
erican case officers, continually pleaded fear of contacting or
being contacted by American Intelligence in Moscow, NUSENKO
claimed that this was a ruse eand that the real KGB intent was to
use BELITSKIY "to cdraw you to us -~ to the Soviet Union - so that

you would worx with him nor abroad.” He said that after BELIT-
SKIY was recruited ir Laondon, CIA "did not go on with him...
didn 't hold "any meeti1ngs with him." Nevertheless, he said; the

KGB “cherished the hope...to lead him in somewhat dceper...well,
nov¥ they have."

NOSENKO commented that the KGB Firzt Chief Directorate,’
with its°own responsibilities ard objectives, was unaware cf the
purpose of the Second Chief Directorate in the BELIT3X1Y case.
The First Chief Directorate, through Department D, provided
dezinformatsiya (disinformation, referred to by NOSEVKO as
"deza”) at the Second Chief Directorate's request, but in this
case, as in other "games," 1t did not know for what ultimate
purpose the "deza" would be used. NOSENKO indicated that in
such cases I.1. AGAYANTS, Chief of Department D. did not even
know in what country the disinformation was to be used, let alone
the identity of the agent. The Second Chief Directorate, more-
over, was at liberty to add or discard items from the "deza" pro-
vided by Department D.*

NOSENKO stated that after the directive from Moscow arrived,

.he participated in the direction of BELITSKIY's meetings with
" the American case officers, advising ARTEMYEV on speciflc steps

to he taken. For example. NOSENKO said, when the 2merican case
officers asked EELITSKIY whether he could establish contact
with some Soviet on the Disarmament Delegation, NOSENKO advised
ARTEMYEZV not to use anyone from the Soviet Ministry of Foreign
Affairs. Rather, he told ARTEMYEV that BELITSKIY should pretend

* thle on this c¢eneral subject, NOSENKO commented that the
Second Chief Directorate was looking to the.day when its offi-
cers in the field would not have to be subordinate to the KGB
Legal Resident in a given country, always a member of the

"First Chief Directorate. In Geneva, NOSENKO said, the local
Legal Resident was “weak" and "over-cautious." According to
ROSENKO, this man had Leen ordered by Moscow to help in the
BELITSKIY case "if anything -is needed" but tried.to interfere
with the actual running of the case. At that poingt, NOSENKO
toid th'-““We don't need your help. " We shall run it our-
selves.” : iy N
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that he was gettirg information frem the head of the Aserican

T

Department of TASS, A.K. KISLOV, who was then in Geneva.® T7he
information BELITSKIY furnished to the Americans would, of
course, be "deza” from the K3B. 7This plan was carried out, &nd
BFLITSKIY reported information "from KISLOVY to his American cese
officers. To backstop this part of the cperation, in case the
Americans “checked up,“ NOSENXO and ARTEMYEV arranged for BELIT-
SKIY to be introduced to KISLOV, . Do

According to NOSENKO, Departinent D prepsred ‘other disinfor-
mation for BELITSKIY to give to his American csse officers in =
response to their positive intelligence requirements. The Second
Chief Directorate asked Department D to "make it good information,
so the opposition will not sense that it is “"dezal) ** "Moscow is
happy, " NOSENKO reported, -because KGB Headquerters believed that
CIA had accepted "at fece value" the information which BELITSKIY
gave. Among these pieces of disinformation, NOSENXO said, was
the name of a Soviet Intelligence officer in the WHO in Geneva.

Concerning the individuals involved in this case, NOSENKO
related that BELITSKIY had been met in Geneva first by the Amer-
ican case officer "Eob" anéd later also by "Henry" who was "calied
out from the States.”’ The KGB case officer, ARTEMYEV, was "still
a young fellow, © althouch he had good potencial, and had not
worked on the BELITSKIY case in Moscow. Ee had been sent to
Geneva to work on counteraintellicence matters and to direct
BELITSKIY if the Americans should make contact with him.*** After
the WHO conference ended, NOSENKO said. the Sovist participants
left in groups; BELITSKIY departed on 26, 27, or 28 May but
ARTEMYEV stayed a few days lonqger.

According to NOSENKO, Moscow believed that CIA had accepted
BELITSKIY's bona f£ides. From the KGB standpoint, while BELITSKIY
was "not a bad agant.," he was apt to go a bit too far sometimes
and to "add things on his own." ~Ffor this reason, NOSINKO said,
the KGB decided not to let him spent too much time with CIA,
fearing that he might say something "which would cause you to
sense that he is a plant."

NOSENKO strongly and repeatedly advised CIA to “continue the
game® but under no circumstances to meet the agent inside the
Soviet Union. He indicated that he considered it "in your interw
ests" to continue to play BELITSKIY, and he remarked that the
KGB would guess how CIA found out about the case if it were

‘¥ See Part III.D.S5 for further details on NOSENKO's relationship

with KISLOV.

NOSENKO commer:ited, concerning disinformation in general and

- speaking of this case in particular, that it is “very diffi-
cult" to pass disinformation, and that there is a certain :
"danger" connected with passirg it - in providing "that which
is slmost true, changed just a little bit.," the agent might
give away something that is of real value to.the oppesition.
There is also the danger of arousing suspicion:in the minds
of the opposition's case officers if the information is not
good enough, he implied. : .

#%%See Part V.D.7.c. for additional information'on ARTEMYEV'as
operational activity. , ' -
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knew about the operation. (At that very moment. he £aid, .ths
KGB was waitirg for someone to arrivs in Moscow and contact the
agant.) . NOSENKO proposed 3 plan through which CIA could cause
the KGB to send BELITSK1Y asbroad again, and two days later he
again urged that this plan be adopted: CIA should choose Bn -
elderly couple who were travelling to the US3R and give them &
letter to mail to BELITSKIY immediately on their arrivals in the
latter there should ba a Fint through which BELITSKIY (and -the .-
KGB) would reslize that CIA wanted him to come out &nd did ndt
plan to contact him inside; the KGB would then te forced to send
- BELITSK1Y abroad again in order to continue the "game."  This
reaction would be in line with the mission of the Secénd Chief
Directcrate "to recruit the foreigrers... and then pass them on
to you for your recruitment. That ie our mission - give our own
Russians to you for recruitment and recruit foreigners."“. NOSENKO
also continued: “"Don't trust him for a second Dut... give tha

impression that you kelieve him." He stressed that the travellers
chosen for this task te “"elderly," that they not be connected with

CIA in eny way, and, most important, thst they mail the letter
immediately cn their arrival. NOSFNXO also advised CIA to do
something akout the safe apartment in which "Eob" and "Henry"

had met BELITSKIY. He complained that BELITSKIY had noted that
the name on the door was not that of the American Counsellor
whose apartment it was supposed to be, and he said that BELITSKIY
had also reported that he felt it had an "un-lived in" iook.

(ii) Statements in 1964

: When he came to the West again in 1964, NOSENKO again disg-
~cussed the BELITSKIY case.* In January 1964, he was aaked his
advice about CIA's handling BELITSKIY. Again he suggested that
CIA "continue the plan" in order.to determine “what actions they.
will undertake when they will see that you do not plan to have
Moscow contacts." He commented: "You have a realistic basis
for not doing this in view of the PENKOVSKIY case, etc," **
Again he expressed the opinion that "what they are trying to do
in this case is to pull for a Moscow contact... The hope s
that you would go out to meetings with him in Moscovw." The
Second Chief Directorate did not consider the BELITSKIY case a
big operation: "it was only a small success from our viewpoint.®

NOSENKO ciaimed, as he had in 1962, to have been personally
involved in directing the meetings BELITSKIY had had with the
:Americans in Geneva, ARTEMYEV "was a very young man, There-
fore, a cable came from Mosccew ordering me to take over the
-, -direction of the case over ARTEMYEV... in case & contact was
" made, and it was." NOSENKO :-ndicated that it was 0.M, GRIBANOV
himself, Chief of the Second Chief Directorate, who had ordered
~him to take charge,. '

P . L - . Poal et narelic L o E P
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* 1In the meantime, CIA had continued the "game." In Cctober
1962, during the week of the Cuban missile crisis (dis-
cussed in Part V.F.10.) BELITSKIY attended a ‘cériference.

C ggg vae met several times by CIA representatives. (See Page
5 '**.gie_Part VI.D.7.b. for details on the compromise of PENKOV.
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bies tiaded boe baft lewsiind aiqimt Vhe rase originally “fn 1940

vt 1961 [reen PEIRDY, Chlef of the 3Second Section of the Amanan":

Department. "I don't know when the case began, but it was coing
in 1960 and 1961 he said. In 1362, he cobtained more details

4 from ARTEMYEV, who wa3 in the same delegation as ZELITSK1Y, end
‘“ then the cable came from Moscow ordering him to help ARTEMYZV

1 in the case., MNOSENKO said he did not know who recruited BELIT-
: SKIY for the KGB, but it was not PETROV. This operation, like

all "games® of the Second Section, was superv1aed by M.G. MATVEYEV

Deputy Chief of the American Department..

In 1964 NOSENKO made a number of comments and observations

; which he had not brought up in any way in 1962. 1In noting, for

example, that BELITSXIY had orlglnally been a British Department

" agent, he remarked: “Maybe they tried to serve him up to the

British, and maybe the British didn't bite. 45 for the charac-
ter of BELIT3KIY and the KGB's view of their agent, or. 23 Janu-
ary 1964 NCOSE-XO stazed: "If you were to stop it, then wait
until the appropriate moment, confreont him, tell him the ‘geme’
is up - vou know all about him - then he might ¢o for this and

y ot may recruit him.” On 2 February 1964, when the CIA case
officer suggested that perhaps BELITSKIY might not have reported
everything to the KG3, especially the amount of money he had
hean given by CIA, KO3ENKO agreed that perhaps r“xa was co0 "be-
cause I™was very much surprised how little money the Americans
gave BELITSKIY... I was convinced that something was not right,
and I told ARTEMYEV that I didn't believe that the Americans
could pay such small sums. I was convinced that BELITSKIY only
reported that he received a small part of what he actually got.”
NOSENKO said that when he told PETROV that he did not believe
BELITSK1Y, PETROV said he Lad not quite accepted his reports
either, becauseecvery time BELITSKIY came home from abroad, “he
always tries to hand me some ¢ift and therefore I'm inclined

to agree with you." NOSENKO said that BELITSKIY had been
thoroughly investigated but that he himself felt that “it is
possible that at any given moment a person would change his-
mind and go off." NOSENKO mentioned for the first -time, on

10 Jure 1964, that the British Department had a file "in which
material had been placed which would indicate that there were
some suspicions” about BELITSKIY, but that “this 'suspicious’
file was not given to the Second Section, American Department,
when they took over.”

(iii)} BELITSKIY Photograph

. In Octcber 1966 NOSENKO said that he had seen BELITSKIY
'in person on several occasions in Geneva in 1962. - Shown BE-
LITSKIY's photograph a few days later, NOSENKO falled to re-
cognize it. '

s

TOP SECRET

R I TR




K] Information from Cther Sources

BELITSKIY was a chemist by training and a translator and
radio commertztor by profession. At the tine of his recruit.
ment, and throughout his relationship with CIA, he was employed
by Radio Moscow, Fluent in English, he was used primarily as-

a scientific commentator on programs beamed to the British Isles,

In addition to his radio work, BELITSKIY frequently served as an -

interpreter for the Soviet Government, both at home and abroad,
and achieved considerable recognition in this capacity during
such widely publicized events as the POWERS trial "and GAGARIN's
visit to England. Ostensibly he was fully trusted by the Soviet
authorities and was allowed an unusual degree of freedom in his
association with foreicgners,

EELITSKIY was recruited by CIA in Brussels in September
19538 while he was serving as an interpreter at the Soviet Pavil-
ion of the World's Fair. During the period in which he was being
assessed as & potential agent, BELITSKEIY created the impressions
that: first, he was not in full agreenent with the current Sov-
iet regime and probably even harbored some grudge against the
Soviet system because his father had been purged under STALIN;
second, he was not averse to considering defection at some future
date, provided he could do so with his wife; and third, he was
€ager to pick up extra money, in return for which he was willing
to provide information acquired in the course of his duties.
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] The possibility of BELITSKIY's being a Soviet provocation
was thoroughly and frequently considered, both initially and
as the case prooressed. In view of available evidence, com-
bined with the personal impressions of the CIA case officer who
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felt that BELITSKIY was sincere, it was judged at the tine of i
his recruizment that BELITEXIY, whatever his true motives, was ' .
not controlled by the Ku8. During the 11 hours of meetings in .
Brussels, the case cfficer observed, YELITSKIY "did not over-

sell himscelf," “claima2d no military friends,” "sffered no oper-
ational leads {even when requecsted)," "did not 2:tempt to elicit
information, " 'refused AIS contact inside tha Soviet Union,”

"did not use a single irntelliyence teim, " and convincingly
appeared to ke unfamiliar with secret writing systems. The case
officer felt that the Soviets would have more to lose than gain
in sending a provocation agent with the scientific¢ background
and accees to information whnich BELIT3KIY appeared to have, This,
plus the Soviet's expressed fear for his owh security findluding
his staunch refusal to contact American Intelligence inside the
USSK), and his apparent ignorance of intelligence terminology

and profeéssional techniques, contributed to the initial judcment
that he was not under KGB control. BELITSKIY's motivatiom appear-
€d to be a combiratvion of factors, including revenge for the per-
gecution of nis father, disaffection with the cppression by the
Soviet regime of Jews and intellectuals (he fell into both cate-
gorieslarr tie shortage of consumer goods for the average Soviet
citizen., hen asked point-blank why he was willing to cooperate
with Amerizan Intelligence, BELITSKIY replied with the question:
"Did you read Dr. Zhivego?® Although certain aspects of his

past behavicr were somewhat puzzling, none was actually incon-
sistent with, nor aroused any strong suspicion concerning, his

"claims that he was acting entirely on his own initiative.

In April 1950 BELITSKIY was in London hut did not contact

" Cla. He later explained this in térms of his parsonal security

and also indicated that he thought CIA might contact him. In
June 1920, CIA sent a summary of the operation to MI-6, request-
ing any assistarce it could provide and offering to share the
product of the operation. In August MI-6 gave CIA its view:
BELITSKIY had come to London with a Soviet intelligence brief:
his attempts to contact Westerners were so blatant that the KGB
must have known about them; hut it was possible that not all of
the agent's activities were necessarily controlled by the KGB.
In September 1940 CIA advised MI-6 of its agreement that BELIT-
SKIY "undoubtedly had an RIS mission when he came to the UK
earlier this year," adding the opinion that he probably had

© been used in the past by the KGB: also, that the only way to

resolve the unexplained points, CIA stated, was to engage in a
secure interrogation which would include a polygraph examina-

tion. &As of October 1960 the CIA position on the case was

stated as follows: “As matters now stand we have our doubts
as to the bona fides of BELITSKIY, but are not convinced that
all his actions have been controlled by the RIS. We consider
him too valuable a potential source to drop without exploring
all possible avenues of investigation. Subject has acknow-
ledged access to high-level Soviet scientists and to informa-
tion of high priority interest." ‘

In October 1960, BELITSKIY attended a World Journalists'

: Raliy in Vienna but, he explained later, had no opportunity to

contact American Intelligence during his 10 day visit.

The next personal contact with the agent was made in
London in July 1961* when a series of meetings took place;

* PENKOVSKIY (see Part VI.D.7.b.) was also in London (on TDY
alone) in July 1961.
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during two of these BELITSKIY wes given a polygraph test. He
was questiored closely {albeit irn a friendly manner) about his
relationship with the KCL. He explained that hLe was frequently
in contact with persons whom he szuspected to be KG3, both in

his work at Radio Moscow and particularly in connection with his
travels akrcad, but that his only official briefing by the Ki3B
was in connection with the POAEZR3 trial. On another occasion,
he said, he was told how to handle himself if the “wrong" ques-
tions were asked at the MARTIN/MITCHEZLL press conference in
Moscow, but this was not eopenly a KGB briefing. ELITSKIY also
indicated that all travellers leaving the USSR were routinely

.interviewed and¢ briefed, anrd werse told to “scort of Xeep their

eves open" to locate potential targets of information. He said
he felt that “whatever he had been able to do along this line"
had resulted in his being given IDY's abroad and having relative
freedom of movement. o :

At the end of the London debriefings it was concluded by
¥1-6 and CIA that BELITSKIY “did noc appear to be practicing
deception or to be controlled by the RI3." Both did agree, how-
ever, that he was "evasive when pressed, then glib, but without
volunteering information."* The majority view at that time was

‘that the agent's prime motivation was a financial one, coupled

with an assurance of CIA assistance upon his defection. It was
also believed that BELITSKIY had by then become so deeply in-
volved with CIA that it would be very difficult for him to break
contact and/or to report his plight to the KGB.

The third contact with BELITSKIY was made in Geneva in May
of 1962, The CIA case officer met the agent six +«imes, for a
total of approximately 12 hours. At this series oI debriefings
a second American case officer was introduced. In his report on
the contact the original case officer stated that he felt
"stronger than ever that Subject's potential as an agent is
unlimited." He stated that his original views on BELITSKIY's
borna fides had not changed and that he felt the latter realized
that he had passed the point when he could afford to report his
collaboration with CIA to the KGB. The second case officer
reported that the reservations which he had had about the agent's
bona fides before the meetings with him had been dispelled by
the latter's manner. He also reported, however, that on two
occasions during the meetings he had had a "sinking feeling®
that "the relationship was not kosher." He said that during
the discussion of the two factions which BELITSKIY claimed
were then vying with each other in the ‘Soviet Unicn (the
‘moderates” vs. the "hard-liners"), he had the feeling "that
the tale was concocted and maybe the agent was trying to convey

* Throughout the course of thig operation various individuals
participating in it expressed doubts about BELITSKIY's bona
fides., Whatever doubts may have existed, however, they did
not affect the conduct of the case;. the general consensus was
that the agent was not controlled by the KGB, and the case
continued to be run as if he were not. Moreover, the poly-
graph examiner reported that BELITSKIY had been “substan-
tially truthful in his answers to the questions asked,” al-
though he did recommend that the agent be re-examined under
controlled conditions. ) ' S
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to U.S5. authorities something that someone wanted =o have convey-
ed and could rot have done-through normal chernels."” The second
case officer was alsc struck by a change which he perceived in
BELITSKIY's manner when they.wers discussing the matter of con-
tact inside the Soviet Union® At first, BELITSKIY was very con-

‘cerned, but toward the end of the meeting he secemed to abandon

all caution arnd to be guite happy about it, even suggesting that
a CIA courier could perhaps bring him some scarce goods.

Throughout the relationship, hcowever, BELITSKIY exhibited
great concern for his personal safety. During the period between
the initial and the second series of meetings, CIA sent him two
open letters containing secret writing. He responded to the first
(in time to validate the terms of the contract), but not to the
second, explaining in & later meeting that his failure to do s0
had been due to fear for his own safety. His reasons for this
fear {(including the fact that the handwriting on the open letter
was “typically American!), were judged plausible and convincing,
and his desire to discontvinue this type of communicaticon was
respected. Although RELITSKIY did not wish to communicate by
secret writirg, he did -later agree that "in a matter of gravest
importance"” he would permit Clh to send him a message via some-
one with whom he could be, lngically, in proféssional or social
contact. He staipulated, however, that it be .someone who was
entirely "clean” and completely unwitting of the true nature of
his relationship with CIA. He insisted, moreover, on a& guaran-
tee that if CIA ever did have to communicate with him by any
means, it should never refer to the subject of a previous
conversation., He felt that under such circumstances he would
stand a better chance of refuting any accusations, since there
would be no evidence that he had responded to the ovartures of
American Intelligence., BELITSKIY also expressed concern on sev-
eral occasions for the case officers' welfare as 1t related to
his own, cautioning them, for instance, never to go to Berlin
or to Moscow.

BELITSKIY was deemed from the first to have access through
his work to information of unusual value to the United States
on the Sovietr political scene, scientific personalities, and
science.related events., In addition, it was hoped that through
various relatives, friends, or acquaintances. he would be able
to provide some information on certain other high-priority re-
guirements. During each of the series of debriefings he was
able to furnish some general information on Soviet political
factions and currents, on many scientific and governmental
personalities, and on missile and space-related events. This
information was in general, however, either not of great value,
already known, or impossible to evaluate or corroborate. Never-
theless, the case officer felt that the agent had "no way of
measuring the usefulness of any particular piece of informa-
tion® and that he was "going out of his way to provide us with
everything he thought might be of possible use."

BELITSK1Y was not able to answer specific requirements
in the highest priority fields of missiles and atomic energy.
However, as he himself stressed, he did not have direct access
to classified documents, and CIA had not expected that he
would be successful in these areas. On the other hand, he
did appear to have access to some military information of a
classified nature through his status in the military reserves.
Although previously, he said, he had not been interested or
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attentive at these meetings and had managed to avoid all buc one
refresher course, he promicsed to atternd in the future ard to try
te rememker everything ho could which might ke of value to CIA.
Befure any henetit from this aspect of his life could ke rezped,
his reserve status was charged to ‘limited availapilizy” and he
was no longer expected to attend maetings.

On the other hand, EBELITSKIY was successful in culzivating
a number of individuals whe were potentially valuable sources of
information to him on priorivy ta:cet areas. One of these. for
example, was a cousin who sliegedly was chief engineer in a
piant concerned with nuclear submarines, Furtiermore, the type
of information which HELIT3KIY was reporting andicat-d that, in
the course of his work and through cultivation and excension of
his broad range of acquaintances, e should be able in the furure
to provide CIA with exzremely useful information. He was able,
for example, to report those items whilh were censored from his
scientiflc program manus.ripcs berause of thewr security impli-
cations. e also occasionally recerved interesting news in ad-
vance of its publication. He had learned of the ouster of the
Americarn diplomatr, Kermig &, MIDTUUN ‘some time bhefore it was
officially announced. in October 1952, He also had knowledge of
the attitudes and activities of certain non-Soviets in Moscow
who were of interest vo CIA sucn as Francis Gary POWERS, and
was acquainted with several Westerners vho had defected to the
USSR. Also, BELI'ISKIY remarked that he had once known someone
who had lived in the house of "the real Rudolf ABFL," this
friend had told him that Rudolf Ivanovich ABEL, the KGE Illegal
arrested in the United States. had mereiy assumed the identity
of the real ABEL, who had died.

With regard to certain specific azsignments which he failed
to carry out, BELITSKIY irnvariabiy oifered expianzacions for his
inability to do so {usually relating fear for his personal se-
curity) which were difficult to regard as unreascorable. One
example was his dezision ‘at the las' minute  not vo kring to
CIA the Radio Moscow telephone book whiih he had been asked to
get. He "had it in his hand while pa.king.” he said, but felt
that “hecause of a current réorganiza:zion at the Radio" the
information would be "outdated’ by the time CIA got it and that
therefore he did not think it worth risking 1ts peing found if
his baggage should be inspected,

Evaluations of BELITSKIY's behavior, attiwudes and apparent
motivation, and production weére continually made in the course
of the case. Although there was a definite feeling that he had
not been frank about the full extent of his rela-ionship with
the XGB, neither the results of the polygraph examination, the
conclusions of a graphological analysis, nor the judgments of
the two individuals who had contacted him personally during
the three series of debriefings tended to contradict these con-
clusions directly.

Moreover, as the case progressed, it appeared that his
reputation within the Soviet Union was growing and that his
usefulness to CIA was increasing correspondingly. His personal
contacts and potential sources of information became more nu-
merous as his job responsibilities increased, The trust which
his superiors placed in him seemed to be borne out by the
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freedom he was allowed., It appeared that there was a good ,
chance he would be permitted to exit the Soviet Union from time
to time and would therefore be able to get informatior to us
despite his reluctance to communicate from within. He was thus
considered, on the whole, to be -a-highly useful potential, if
not actual, source of positive intelligence information who was
basically motivated to help American Intelligence.

After the NOSENKO information was received in June 1962,
CIA continued the BELITSKIY operation. A fourth series of meet-
ings was held with the agent in the United States in October of
1962, .BELITSKIY was at that .time accompanying a Soviet delega-
tion to "The Second Informal Conference of Influential Ameri-
cars and Soviets"{at Andover, M:ssachusetts), a gathering of
prominent Soviet and Anerican citizens to discuss international
problems in the interests of world peace.* The Soviet delega-
tion of 16 was headed by a member of the CPSU Central Committee,
who was listed as a representative of the Soviet Trade Union
Press. The conference occurred during the Cuban crisis, 21 to
27 Ocrober 1962.**

During this extremely critical period in Soviet-American
relations, BELITSKIY communicated the following points to his
CIA case offlcers.

~ = The members of the delegation had been briefed in
Moscow by the First Deputy Foreign Minister to be concilia-
tory, even to the degree of pointing out that the Soviet
Union disagrees with China on the distribution of nuclear
weapons to other powers, and to avoid any position which
could be regarded as offensive to the American partici-
rpants.

- BELITSKIY "personally” regarded President KEINEDY's
announcement of a "blockade" of Cuba as appalling. He
stated that he was convinced that Cuba could have been
weaned from the Soviet Union by very careful handling
without alienating opinion in other countries, and that
the President's action tended to strengthen the position
of the "hard line, tough talk" faction in the Soviet
.Sovernment. Immediazely following the President's an-
nouncement, the delegation was instructed to make the
Soviet position plain, but to do so in a moderate tone.

- The leader of the Soviet delegation had partici-
_pated in a discussion with Norman COUSINS, of The
Saturday Review, who explained to him the reasons for

"% This conference is an extension of the "Pugwash" conferences,
originally sponsored by Cyrus EATON, identified by PENKOV-
SK1Y as a GRU contact.

**Also participating was $.1. BEGLOV, who had conferred with
G.H. BOLSHAKOV on 19 October 1962 in New York, ostensibly
on matters connected with the USSR magazine. See Part
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- to enter into negotiations with the United States on the
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"the President's stand on Cuba. According to BELITSKIY,

who had acted as interpreter, the Soviéts' reply to ! 3
COUSINS was that the USSR had reéfuted to give nuclear o3
weapons to China ard that there wouléd ze no point in 4
risking &n affront to Communist.Chira by giving advanced %
weapons to Cuba. He said the Soviet Urnion was willing %

guestion of the spread of nuclear weapons to other
countries. (COUSINS' explanation of President KENNEDY's
stand was that he was pressured by the coming election
and the need to circumvent criticisx oy the Republican
Party; by Congressional leaders; and by a report that 3
Congress would soon learn of the irrefutable evidence :
concerning the Soviet missile buildup in Cuba.

3

,
S ——
RETREaCE

Except for once sailing abroad on a Soviet cruise ship,
BELITSKIY has not been seen in the West since has October 1962
visit to the United States, His voice, however, has been heard
frequently in broadcasts from Radio Moscow sinte that time. ‘
Among BELITSKIY's broadcasts was a two-part series of 22 November :
and 2 December 1965, beamed to the United Kingdom and to eastern .
North -America, calied 'Inquest Into the faces surrounding the . ] ;
publication of The Perkovskiy Pupers. oy
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7. KG3 Investicataon:

i

a. Compromise of POPCV

{i) Introduction

Twice durirg the first meeting with ClA in Gzneva in June
1962 NOSLUKO alluded to the compromise of the CIA agent penetra-
tion of the GRU, Lt. Coli. ¥P.S. FOPCY, and at the next meeting he
attrituted the compromise to KGH surveillance of a CIA officer in
Moscow mailing a letter to POPOY. Essentiaily the same story of
the POFOV comprormise was given by KISENKO in 1904, with cervain
additicngl details leing supplied at thot time.

? Aind Lwo of the CHEREFANOV papers* confirm
that KGa surveill +) to the di1scovery of POPOV's statug as

a CIA agent, tut TYTEF®Esmwm olso said that POPOV was uncer some
security suspicion prior to the letrer-m:iling ircicdent, Neither
HOSERNKO ror these other two souxces,%&g§¥£k¢ﬁ$@@m ST
supplied a precise dote for this incident peycnd the statement

in one of the CHIREPANOV papers that it ocsurred in January 1953,
Tre actusl date of whe letrver mailin< was the 21st of that menth,
and hence acccrding to csezuﬂgf’ﬁ”‘l:‘gzc and the CHERIPXIOY papers,
it was then that the KGB establifiici*tne fact of POPOV's collabor-
ation with CIA. Informaticn from GOLITST(H, howaever, places the
tire of the compromise as ezrly as 1957, and GOLIT3YN has aiso
stated that a K3B agent (rather than XCo surveillance) was the
cause of the compromisz,.

- .
Presented below are sclectod porvions of the CIA opezation
with POPOV, fclloved by the information on FOFIV's comprcmise
from NOSENKO, CHEREPANOY, (Gl aent GOLLTEYH,
(1i) CIlA Operation with DOPOI

After 32 months of contacts with CIA while he was stationed
in Austria, PCPOV was transferred 1in September 1355 to East Ger-
many to become a case ofricer at the GRU {ractical) intelligence
point in Schwerin, and contacts with ClA were resumed in January
1956. ‘The GRU reassigned PUPOV on 28 June 1957 to the Inspection
Directorate, a stratecic intelligernce element in Berlin/Karlshorst,
where he handled some of the lilcgals being dispatched from, re-
turning to, and training in East Betrlin. Thete he remained in
contact with CIA until his recall tc Muscow in November 1958 (sece

.below). Meanwhile:

- During July and until! 13 August 1957 POPOV handled

e ., a total of five Illegals passing through East Berlin and

was made responsible for a sixth Illegal in training there.
He was relieved of the latter responsibility on 2 November
1957,

- The next and last Illegal to be assigned to POPOV,
in early October 19%7, was a woinan whose true identity is
believed to be M.N, TAIROVA. She was destined to join
her husband, I.A. TAIROV, in the United States. Before
her dispatch from berlin on 1 November 1357 to New York

* The CHEREPANOV papers are discussed at §reater length in
Part VI.D,7.c.
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FEY pliced tne woman urder s the entered
the United Staves at New Yora Crty on 27 floventer 1957,
and the F8I observed rer first mceting with TAIROV on 8 Dec-
ember 1957, in accoréance With the plan which POPOV had re-

2

ported to CIA, ~he TAIRCV couple remained under FEL surveil-

3 [ e

lance until their disappcerezncs on 12 Mareh 1938. FPOPO
subsequently expressed concern for his porsonel security, as
an afternath cf learning that the TRIPOV couple told the CRU
about having been under surveillance.’

- From 12 Decemner 1%37 to 19 Januzary 19595 POPOV way
on leave in the USSR, Upon nis return to Forlin/¥arlghorse,
he was removed from the Illecals-handling unit end placed
in the unit dealing with Illegal support agentr.

- POPOV reports ¢f March through Cctober 1958 show that
che KGH wes then conducting investigations of tne Illecals-
£f€icers

handling unit and that two 1aGh counterintelligsnce of

were taking the iritiative in assoriaving with hinm.

in Hovember 1938 POPOV was rcec
puirpose of discussing an Illc
rot return to berlin/Karlshors
=nd Russell LANGELLE, a CIA oificer svatianed at the Moscow -
passy, tock place on 4 and 21 January, 1'g parcn, 23 July, 13 Sep-~
rember, and 1% Ocrober 1959, George AINTERS, alsy » Cia officer
at the Smbassy, mailed a letter wo PUPCV on 21 Jaruary 1959.
POFOV passed a message to LANGILLE on 18 Septemicr 1959 report-
ing that he had been arrected and doupled by the ¥GB in February

1led to Moscow for the sxprersed
I support agont of nis, and he did
Grusl ConTarts betwesn PORCV

_of that yecar.** At the final brush contact, on 16 Ocotobper 1939,

Soviet authorities drtained, questioned, mede recruitment over-
tures to,ond eventuelly (several hours afterward) relcased LANG-
fLLE. He was then declared persora noa grata by the Soviet
Government.***

«% There are strong indications that this message revealing
POPOV's arrest in February 1959 was prepared at the directicn
of the KGB, The message opened with the following remarks:
‘wConcerning my compromise, I was arrested in February. The
compromise started from the compromise of our Illegals (the
husband and wife in the U.3.)... Then your firsc letter to
- (me at my home in) KALININ was intercepted." (This is a
reference to the letter mailed by WINTERS.)

s**The Soviet Government declared WINTERS persona non grata on
26 August 1960, and at that time the Soviet press linked him
to LATGELLE-POPOV case. NO3INKO was asked on 1 July 1964 why
WINTERS was not expelled from the USSR at the timef{ANGELLE

was, in October 1953.. He answered: “First of all, why should.,

_we {(the KGB) show how we found out {about POPOV)?. Then it

was thought that if WINTERS stays. mazbe we can find more
'EOPOVs, £ WINTERS sends some more le ters. " .
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532. '
(iii) Cause and Dzte ¢f the Compromise ' R ;-4‘,
(a) Information from NOSENO.

Early in the first meating with CIA in sune (19£2, NOSEWC

‘outlined the tcrms for his coopsrarion wivr CIA and said: ‘lever

ir my life will I go imp contzact {with CIA) in rfoszow or the U33R,

‘never in my life. I also know about LANGELLL and PCPOV:; 1 know

this matter, when it was abroad it wss fire, bLus when you decided

- to meet him ir Moscow...' He went on to explain that he did rot
want to have happen to him what had happened to PUEOV. Near the
“end of the meeting NOSEIKC remarkea: Y1 can tell how LANGELLE

plew FOPOV - not LANGELLE, tut becavse of whonm ané why we fourd
him - for your future use, SO ¢hat you will Xnow how to operate.

. But LANGELLE was not guilty. It wvas not LiNGEILLE who was qgailey.
i Another person wWas responsible for the comprimise. Next time.”

NOSENKO fulfilled this promise. e bmgan By praising LANG-

ELLE, whom he described as a compctent officer erploying sound
operational techniques, and said: “LANGELLY d:¢ not plow the
cperation, AINTERS blew it." WINTERS, qosmikO continued, had
been observed mailing a letter by oré or two members of a KCB
surveillance team {no gate given). The KG3 intercepted the
letter, arrested POPOV, and controlled his future meetings wWith

ANGELLE, about three in number,.*

During an examination and discussion of that portion of the
CHEREPRNOV papers bearing on the POPCY case, NOSENKO on 3 Febru-
ary 1964 confirmed che authenticity of their contents and re-
affirmed that surveillance of the lotter-mailing by WINTERS had
led to the identification, arrest, ard doupling of POPOV by the
KGH. Althouch at this time NOSENRO commented that the WINTLRS
letter to POFOV definively <id not contain r=tka. he zaid in
June 19€4 that the letter had Leen chemically treated, i.e., with
metka.**

NOSENKO was asked in July 1964 to descrite the format and
conternts of the official KGB ori~ntation on the POPOV case, e
titled "Boomerang,' which he claimed to have read. Accordiag
to NOSENKO, this top sccret documernt made no reference either
to WINTERS or to the jetter-mailing incident. He added that
the document was not ertirely factual and some of it contained
sanitized information. : .

(b)  Information from fal¥}

Besides the suspicions attached to POPOV because of the
TAIROV case, SRR reported & e ¢ hat FOPOV was re-
called to Moscow because of his correspondence with his kgt -
rian girlfriend via a concpiratorial address in EBerlin; &s

% As previously indicated, four

Brush contacts weréxmhdé sub-
sequent to z1 January 1959. :

'f,*f."Metkar the Russian word for smark” or “sign” is used, to

refer to .a "thief powder:“ it is said by HOSENKO to have
been a KGB operational aid used in the detection of clan-
destine mail. - o
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¥*#3Georce BLAKE, the British Intelliceunce officer arrested in
April 1961 on charges of espionace fur the 3oviets, has
admitted passing to the KGB ih Mav and -June' 1357 information
from and related to POPOV: the details which he has acknow-
ledged giving the KGB, however, were not sufficient for the £
E KGB to have identificd FOPOV as the source. nor to have’
placed the agent in the Iliegals-hzndling unit in Berlin/g&:
Karlshorst. - o &
WHSVPLANGELLE arrived in Moscow in January 1958. z
! Qrpoe
; TaF ozlh ET o X ‘

50
8

et



In

POPOV: after the gsacond such contact, POPOVY was
.arrested.®

- GOLITSY! named a KGB officer who had been
stationed in Vienna where he was working on Yugoslav
targets; this officer was-aware of POPQV's association
with the Austrian woman {see above}, suspected POPCV,
and although re reported his suspicions, nothing was done
about them. All of this occurred while POPOV was serving
in Austria (until September 1955). Some time in 1957 or
1958, GOLITSYN continued, the KGB was told by a source that
POPOV was an agent, The KGB then assigned this KGE officer
to Germany because he knew POPOV and was familiar with
the background.**

- General I.A. SEROV was Chairman of t-.e KGB when
the first information about FOPOV's agent status was
. received. **¥*

summary, what GOLITSYN has said about the compromise indicates

that a KCGB agent piov:i:déd the lead to POPOV and tha:r this lead
was received in 1957 or 1958,

*#4SEROV was KGB Chairman until the latter part. of 1958.

ts stated above, POPOV's message of 18 September 1959 said
he had been arrested in the previous February: if this
portion cf the message is correct, the orientation there-
fore indicates that the KGB observed the first LANGELLE-
POPOV brush contact, on 4 January 1959, and POPOV was
arrested some time after the second brush contact; on

21 January 1959,

Alithough COLITSYN gave this officer's name as KOTOV,
GOLITSYN's other facts about him make it clear that he
was referring to KGB Colorel M.V, ZHUKOV, Stationed in
Vienne during the 1953-55 period and, like POPOV, working
against Yugoslav targets, ZHUKOV was personally known to
POPOV. On 23 Hovember 1957 POPOV said: “Can you imagine
whom I ran into in Karlshorst two or three times? It was
my competitor on Yugoslav operations when I was in Vienna,
Do you remember ZHUKOV of the KGB?... He may be assigned
here or /may be/ on TDY, but he has just come recently.”
(A year later POPOV reported that ZHUKOV was still in
Berlin/Karlshorst working, he believed, in Anglo-American
operations.) It would thus appear that the KGB sent-
ZHUKOV to Berlin not long before 23 November 1957 and in
connection with the investigation of POPOV .
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. In January 1964 NOSENKD gave a detailed account of the compro~
mise of GRU Colunel O.V. PENKOVSKIY, the CIA and British Intelli-
gence (M1-6) penetration ajent whcse arrest by the KG: was ’
announced on 2 November 1962. In « subsequent debriefings and:in-

‘terrogations NOSEHKO has offered further information con certain

aspects of the PENKOVSKIY compremise, continuing to maintain that

" it was brought about by KGB surveillance in Moscow <uring 19627

Also according to HOSENKO, it was not until the latter stages of
the operation that the KGB realized American Intelligence was -
involved with MI-6 in this operation. '

The reports by NOSENKO and other sources on the PENKOVSXIY
cerpromise are presented below, but to place trem in context,
they are preceedec by a brief summary of the PENKOVSKIY cperation
from the CIA and MI-6 standpoint.

(ii) Resume of the PENKOVSKLY Operation

In August 1960 PENKOVSKIY gave two American tourists a pack-
age of materials to deliver to the U.S. Embassy in Moscow. These
materials inciuded a description of a propos:d cead drop site at
Number 2 Pushkin Street, which PENKCVSY¥IY had selected for a pos-
gible communication channel; in the letter PENKOVSKIY enclosed in
the package, he also gave his home telephone number and instructions
for a call to be placed to him at a cerctain time to indicate that
the package had been receivad and that the Lmericans were interested
in further contact with him. Efforts to make this telephone con-
tact with PENKOVSKIY faiied, as did several additional efforts on

' his part to establish contact with the U.S. Embassy. The Pushkin

Street a(}dx;ecq was._checked from vhe outside on two occasions there-
after by

who walked past the building cn 12 November and 4 December 1350,
On 21 January 1961[:::::::]went inside the building and checked
the precise location of the dead drop site, behind the radiator

in the vestibule of this building. (On 30 December 1961, John
ABIDIAN, U.S. Embassy Security Officer and coopted CIA worker,
also went inside the building to check for possible lioading cf the
dead drop by PENKOVSKIY.) In april 1961, PENKOVSXIY succeeded in
making contact in Moscow with the British businessman, Greville
WYNNE, with whom he was already acquainted f{rom previous trips to

‘Moscow by WYNNE. Through WYNNE, PENKOVSKIY passed %o MI-6 docu-

ments and notice of his forthcoming trip to London in April. MI=-6
promptly notified CIA, and the two services jointly conducted the
operation until it was terminated by the KGB on 2 November 1962.

Throughout this period PENKOVSKIY served in a GRU element
under cover of the State Committee for Science and Technology

. (GKKNR) in Moscow, and it was under GKKNR cover that PEMKOVSKIY -

travelled abroad three times, to England in April-May and July-
August 1961 and to France in September-October 1961. In addition.
to PENKOVSKIY's personal meetings with American and British case~
officers while on these TDY's, there were 27 exchanges of v
materials in Moscow. The CIA and MI-6 intermediaries used for
these exchanges were WYNNE, on his business trips to the USSR; Mrs.
Anne CHISHOLM, wife of an MI-6 officer stationed at the British
Embassy;* | | L L

¥ The KGB penetration agent in MI-6, Geprge BLAKE, had iden-
tified CHISHOLM as a fellow ofiicer prior to the time this
_couple was posted. to Moscow. He had also identified[ ]
to the KGB as a CIA officer prior to[::::::::::}rrival in
Moscow. : : : . '

SUPLIR R £t

VTN ' 2000 TR S

At et

TSP TIN

PRI SRV SR NPPEERS

HHTEET



B Fv’i«;l&"

536.

FENKOVSKIY hirself reported havary cbs~rved surveillance
coverage at two street meetings with 147y, ClISHEOLM in January
19562,* and both PENTOVSHIY and WINND noted surve:llance cf
their meeting in early July 1962, The operaticn came to an
end when WYNNE was zrrested in Hungary and Richard JACOB, of
the Cl» Staticn, responding to an cmergency signal to service
+he Pushrin Strzst dead drcp, was apprehended at the scene On
2 November 1362, In May 1963 a pubiic trisl was fhrzld in Moscow,
followed by an announcement of BINIKOVSHIY's execurion and i
WYKRNE's imprisconment., WYRHE was reicnced on 22 hpril 1964, in
excharnge for a KGB Illegal jailesd in inziand, énd he was gub-
seqguently debriefed Ly CLA and British authorities on his ex-
periences at the Lands of the XGB.

(iii) Statements by NOSENKO

{a) 8% %i..

four muaths
JENFEO made no

4 drop. (In

4 he pad known

At the 1962 meetings with CIA
before the PENKCOVEKRILY cperaticn was
veference to PERROVSKIY and the Push’
1964 he said thar befors his firstc g
of the wisit to the dead Jrop by th Sceurity Officer,
Jehn V. ABIDIAN, but thot as O Juns was no reason for .
him tc recall or report this incident.)  In Junwe 1%v2, however,
KOSENKO did raise a matter uiiieh appears to he directly related
to PENKOVSKIY. This item concerned U.S. Marine Ccerr & Colonel
Leo J. DULACKI, the Assistant Naval Rttache.®* NG5 GXO volun-
teered that DULACKI was an active intelligence offig=r talieved
by the KGB to pbelory to CIA., The Ko® "overheard” i(from a micro-
phone in DULACKI's office) that the Assistant Naval Attaciis was
to meet an Indonesian in a restaurant, and the ¥GL therefore
placed a concealed microphcne at their restavrant table. From
the monitored conversation the RGB learned tnot LULACKI was
attempting to recruit the Indonesian § e ¥R and was

FAZter the seconc such observatiocn, on 19 Junuary 1962, the
iast of their street meetings, PENKOVSKIY broke contact with
vps, CHISHOLM until 28 Maxch 19¢Cz.

% DULALCKI, who has had no affiliation with Cina, served in Moscow
from August 1958 until April 1961, NOSEXKO saida on 29 January

e 1965 for the first tiwe that be personally supzrviscd American

_Embassy Section operations against ail U.S. wilitary Attaches,
“which would have included DULACKTI, from approximately January

1960 until May or June 1960. OCn 20 October 1246, NOSENKO indi-
.cated, also for the first time, that from about Februazy 1960 until
about april 1960 he personally was the case officer for Haval C
Attache persoannel at the U.S. Embassy in addition to his general
supervisory responsibilities. (See Part V.E.3.e.) hccording

to KOSENKO, DULACKI was neither recruited nor approached for i
recruitment by the KGB; he could not remenber the names of the
KGB agents who might have been targetted against DULACKI, and the
only item of interest obtained about DULACKI by the 5B from an
source was that concerning this meeting with the

[
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. pefore or after the restaurant meeting wWwith DULRCKI,

_ o 537. _ e
seeking irformztion from him on ‘Soviet shi “to Indonesia.
NOSENKC spelled che Indonesian’ s . name \ A* At a later
reeting in 19€2 NOSINKO added tWwat the Kob nad recruited
in 1961, Lut he did rot iadicate wretrer thic .2t occurred

Speaking of IZULACKI's restaurant meeting, HOSRUKO ° bold CIA
in 1964 that DULACKI was workirg against the ’ﬂqoneqidr ’ ;
bR e arnd he mede no rﬂff’-‘*'v‘e to the Eﬁ'
S or to the name CITSAR. Aaned why he taa LlVLn
4a: f‘erenc rame for tne Indonesian 1n 1962, NUSEINO replied: "Mayre

there were twc different ones.”

3

HOSEMKO was cquestioned furthsr about CULATKI and the Indon-
esian durirng the October 19€6 interrog ;ations:

guestion: vho was DULACKI'c agent?

NOSERNKO: zs I was telling ,au,
restaunrant with

. ; 23
of ths Indenesian il s iy ug“?
In 1951 this was. 1 don' t *ehomcvr wher ., Tt wWas
when I was supsrvising wo % agairst code clzrks.  Ahen

1 began to work, after a ”Jntn or 39, I took the files
an Lavel attachaes and then, after two gsentns, I gave
5 BELOGLAZOV. 1 immediately went on leave after

themn ©
two weeks, for a month. I tooK tow fi1les eivher De-
fore or after leave.

Question: #hy only the liavy?

HOSENKO: It was decided by KOVSHUK, Take only the Navy while
you'‘re getting acqualntcd with the :ection, At the

same time, the case officer DRANCV was retiring. He -

handled only the Naval cfficers. I didn t take the
Army or Air Force. This incident touk place later
with € .

Question: Can yoﬁ give a more definite time?

NOSENKO: He was sitting with at a tzble. Their conver-
cation was controlled by ni-extra /o miniaturized
trangistor tenporary microphone/.

Question: How did you hear about this?

NOSENKO: 1 was Daputy Chief of the section. I don't remember
who reported it. . I saw the gvodka (report) myself.

in Moscow from - {7
. Woals ng cebriefed on 22 Jan-
uary 1963 about his pOSt-crrCat interrogation by the KGB,

WYniE reported that the KGB played back a portion-of a tape
recording of his conversation with PENKOVSKIY at the Sudapest
Restaurant in Moscow on 27 Hay 1961. This portion, WYNNE

‘said, dealt with PEMKOVSKIY's remarks to ~YNNE. about. a girl-

friend with whom he had become acqualw?ed during the 1l
261 TDY to London:; PENKOVSKIY called the woman ' -

The KGB interrogators indicated to WYNNE that :
ought '@ERgpwas a cryptonym, and they demanded that

they t.

~ WYNNE explaxn its sxgnzfxcance, “but WYNNE was unable to do
80,
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Question: Any other details?

NOSENKO: What I remembered I reported before.

Question: who gave you the r;amem : _’

NOESENKO: DULACKI was also acqueinted with{§§$§§ hut there was no ' .
recorded conversation like €GIEEg  He knew % also. T |
An Indonesian, i : -

paak iy

Question: How did you hear auout this?

o,

o =

NOSENKO:  working in the First (U,S. Embassy) Section I heard
" maybe from BELOGLAZOV. 1 don't rememuer who., I also

heard this opinior that maybe he was a contact or an E é

agent, Eut no proof, =

fuestion: What was his positicn?  §
ROZENRKO:: A military officer. that is, intelligerce. I don't ;
remember anyching else. : .

i

. ; b

(b) Reports cn the Corpronise 'E
3

When &sked in January 1264 whether hic knew how PENKOVSKIY ?

was compronised, NOSENKC answered that he had “all the details® i

and then gave the following account: v

Ever since the POPOV case (see Part VI.D.7.a.) there
had been intensive surveillance of personnel from the U.S,
and British Embassies in Moscow. As a result of this sur- H
veillance, Mrs. ISHOLM was seen ducking into an alcove, . SRR
evidently following a Soviet citizen whom the surveillance : :
team was unable to identify. Surveillance coverage of :
Mrs. CHISHOLM - and, indeed, on all British Embassy per- :
sonnel -~ was immediately increased, and she was soon E L
observed following the same Soviet citizen on the street :
in a clandestine manner. The Soviet citizan was identi- ,
fied as PENKOVSKIY, i

©inbidesbusini

The KGB immediately launched a full investigation A 3
of PEMNKOVSKIY, including a complete check of his back- o 4
ground. To avoid alerting him, knowledge of the investi-
gation was kept to a minimum, and surveillance of him was ' .
- restricted to stationary points in the neighborhood of _ b
"© - his residence and office. As one part of the investiga- S 2
tion, a man who closely resembled PENKOVSKIY and dressed
.. Ylike him was made to walk in front of Mrs. CHISHOLM when
- ghe was on a Moscow streets when she began to follow
this man, the KGB thus obtained confirmation of its
identification of PENKOVSK1Y. Another part of the in-
vestigation entailed a search of the PENKOVSKIY apartments
to s&ccomplish this, he was given a drug which made him
g0 ill that hospitelization was necessary; and Mrs. :
PENKOVSKIY was lured from the apertniént on a ruse; nothing
was fourd during this search. The KGB next aimed a power -
ful telescope at the window in PENKOVSKIY's apartment and
obtained an apartment directly above his; from:the over-
hanging balcony of the apartment occupied by the KGB some
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flower pots were suspended, one of them able to take
pictures through the window of the spartnent below: in
this manner the KGB photographed PENKOVSKIY removing:
"suspicious materials” from the pack part of his desk:
in the search of the apartment which followed, these
materials were found in the desk, kut the KGB left them

there.

By the time WNIE visited Moscow Iin July 19€2, both
he and PENKOVSKIY were under surveillarce, and their sus-
picious behavior in front of the reking Restaurant on
5 July gave the KGB another conclusive indicator of PENKOV-
SK1Y's activities. Also, tne XGB was zble to monitor
conversacions between PENKOVSKLY and WYWNE in the latter's
hotel room, despite the fact that PENKOVSKIY turnhed on
water faucets while they were talking.

PENKOVSKI1Y was arrested only when the KGB knew that
WYNNE was scheduled to go to a Satellite country. PENKOV -
SK1Y gave a complete confession, and it was only at this H Do
point that the KGE realized Americarn Intelligence was in- '
volved in the operation. After PENXOV3KIY revealed de-ails
about the Pushxin Street dead drop. the KGZ correlated this
information with .that contained in the surveillunce reporc
of ABIDIAN's presence at the spot.* Nevertheless, 1in
_arranging a trap atc Pushkin Street on z November 1962,the . i
KOGB expected the dead drop to b2 serviced by someone from ; 1

, h Embassy. 1nstead, JACOB | 1 |
was apprehended there, . .

The KGB felt that it had obtained all pertinent in- A
formation from PENKOVSKIY and that he was “beyond redemp-

tion" even for future interrogation., PENKOVSKIY was ) .
executed.

In subsequent questaioning soon after his defection, HCSENKO
repeatedly claimed that -the KGB had no prior knowledge of American
Intelligence participation in the PENKOVSKIY operation until
JACOB's arrest on 2 November 1962 at cthe Pushkin Street dead drop. - ; S

NOSENKO was asked in July 1964 for details on the KGB o
official repcrt (obzor) about the PENKOVSKIY case. He said that ’
he had rever read the report because, although printed, it had
not been circulated as of the time of his departure for Geneva !
in January 1964. By O.M. GRIBANOV (Chief of the KGB Second CThief '
Directorate) and "various other case officers,” however, NOSENKO
was told of certain of the items which would appear in the KGB

~ ‘official report and most of which he had already reported. The

: " faet that the KGB surveillance team had failed to identify R
.- PENKOVSKIY at his first observed meeting with Mrs, CHISHOLM, ‘ A
“wof - - - NOSENKO added at this time, would not be included in the report. S Y

: According to GRIBANOV, whereas the report would state the KG3 : T E TR R
knew PENKOVSKIY was working for both the British and American : '
services, in reality the KGB did not know of the Americans'
involvement until PENKOVSKIY was arrested. Witn regard to this .
latter point, NOSENKO said that the KGB investigation of PENKOV- IR
SK1Y was handled by officers from: the British Department. rather TR .
than the American Department of the KGB Second Chief Directorate, - = B R r

" Ses Part V.E.3.d. for details of ABIDIAN's visit to the Push-
kin Street dead drop on 30 December 1961. ) :

T
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cwoneiies .- flower boxes. They put a camera in the flowers somehow
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except for V.M. KOVSHUK of the latter departmefit.: F
HOSENKO stated, the KGB interrogators attenpted to fo
to admit he was a British citizen,* o

rce JACOB

In February 1965 NOSENKO provided his most complete zccount
of the PERKOVSKIY compromise and the KG3 investigation which
ensued :

"The first that PENKOVSKIY appcared in life of the
KGB was during one of WYNNE's visits to Moscow. The KGB
knew cf PLINXOVSKIY's acguaintance with AYNNE and that he
was even visiting him in the hotel where WYNNE was staying.
The KGB checked with the GRU, and the GRU answered that
PENKOVSKIY was working on ~#YNHE as a targer, PEWNKOVSKIY
was working in the GXiZR as a cover, &nd JYNNE was one of
his acquaintances. Later, there was massive surveillance
of the employees of the British Embassy - I don't know
exactly with whom - but PENKOVSKIY was noticed being in
contact with someone from the British Embassy. but sur-
veillance lost him... Later he was noticed with the wife
of British Embassy officer CHISHCIM. At this point, the
¥GB didn't tell the GRU anything, because the GRU had no
right to have any contact with any foreign smbassy people
without telling the KGR - except at official receptions
and functions, and éven here they have to tell the KGB
so that surveillance will know. Aand when surveillance
noticed PENKOVSKIY with Mrs. CHISHOLM, they immediately
recognized him as the guy they had lost,

“This was the beginning of the very active work on
PENKCVSKIY - without telling the GRU. They (the British
Department, KGB Second Chief Directcrate) were checking
his work at the CKKWdR, They managed with the help of
the KGB Third Directora:<**to lcok at his file. And
they tried to control him et home. They were afraid to
put him under regular surveillance because he would
immediately find out - he was a capable officer - but .
they put surveillance on him from time to time. However,
they set up a closed (fixed surveillance) post in a
building opposite his apartment, about 200 meters away.
They got a flat there, set up a post, and watched his
window with a telescope. They also used the flat directly
above PENKCOVSKIY's flat. Here they even put microphones
to hear his conversations with his wife and tapped the
telephone of course. Then they noticed that he was hiding
something in his desk, taking the drawer out and putting
something behind. And when he was taking off his shirt
he was putting notes (inside). They noticed him taking
pictures. Above his flat thecre was a balcony with

which could ke lowered so that it could take pictures
through PENKOVSKIY's window by command (remote control)
from the closed post. This was to get evidence, to
see the documents he was working with.

"There was another meetifig with WYNNE, PENKOVSKIY
met WYNNE in WYNNE's hotel. They spoke in the bathroom

- . . ' .
e . . . . D ) N . -

e

* - VACOB has not indicated that such an attempt was made.

Security in the Soviet Armed Forces.

** This Directorate is responsible for counterintelligence and
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with the water running. But the KGB manaced to 1ntercept
the conversation - not everything, but several words indi-
cating there was something incriminating. PENKOVSKIY
called WYNNE and they agreed to meet at the Peking Restau-
rant, put PENKOVSKIY was checking (for survelliance) and

did not go with WYNNE into the restaurant as they had
agreed, but walked akout the city with hin. Surveillance
tried to monitor their conversation from a distance of 200
meters with a special microphore like a lorg pipe. one meter
long, or maybe a little less. .

“Théy decided to enter PENKOVSKIY's avartment and see
what was hidden in his desk. In the GRU ther controlled
what documents PENKOVSKIY was taking...

"They vsed a drug o put him in the rospital, a pre-
paration which they put on his chair. He irraled it into
his body and got sick. His skin became reddened and he
felt pain and had to go tc 2 doctor, a military doctor who
put him jmmediately in the hospital. He wert to a military
hospital - they were ready for him there - and was hospital-
ized... They considered his wife. then his wife s mother,
or his mother, or maid - I Son't know - and the elder girl
in school. On the szcond day of his illress a KGB officer
disguised as a soldier came to PENKOVSKIY's flat and told
his wife that the doctors wanted her to be checked because
it was possible PENKOVSKIY had a contagious disease. not
serious. She went to the hospital, and the flat was en-
tered. Keys had been mace before. They took pictures of
everything. They found rany things, code pads and so on,
which showed that he was really working. After that they
decided to arrange his arrest.

“PENKOVSKIY was supposed to go abroad, and the KGB
did everything to prevent it, but in such a way that he
"wouldn't understand. They even cancelled a whole delega-
tion.* This was while they were still trying to get’ proof.

"Then WYNNE came to Hungary. They arrested PENKOVSKIY
and I thirk one or two days later they took WYMNE,

"The manner of arresting PENKOVSKIY was such that
even GRU wouldn't know about it, (D, M.) GVISHIANI {head
of the GKKNR} took part. He told PENKOVSKIY to come with
him to the Central Committee, and when they were down in
his car he said: "Wait here a minute while I get a docu-
ment I forgot." There was an entrance on Corky Street,
but the car was in the courtyard behind. .The KGB was
waiting here. PENKOVSKIY got in the car, and that was
it - he couldn't call out, no one saw it. -

"Iwo days later 1 know that (General S.G.) BANNIKOV
- (Deputy Chief of the KGB Second Chief Directorate) flew
to Hungary and took WYNNE. I don'® know the details of
 WYNNE's arrest, but I know that BANNIKOV returned with
WYNNE, .. - - . e

* PENKOVSKIY was scheduled to travel to the United States in

‘ &pril 1962, but this visit was postponed because, allegedly,
the Soviet learned the Americans’plans to conduct provocations
8gainst the delegation PENKOVSKIY was to accompany.
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*I Xrow that duriro the search PEINKCOV3KIY's daugh*et
~ame homé from school early. T know thzt one of PENKOV-
SKIY's female relatives or one of his wife's female rela-
tives was a former KGB agent, and she intercepted the
girl... ' :

*Mrs. CHISHOLM was walking on the street and they,
dressed & man just like PEMKOVSKIY - he entered a telephone
booth or an apartment house entrance or something. She szaw
him. I¢ was necessary that they see esach other at a dis-
tance Lefore making contact. I don't remembder exactly,
but there was a little park or square, and there was some-
thing connected with CHISHOLM's child, something connected
with candy.

“And about the Pushkin Street you know - that was for
PENKOVSKIY,

“The investigation was a big secret. I found out only
when he was arrested, It was in 1962. Maybe a month or
half a month before the arrest I micht have heard that
there was something hot in the Second (British) Department...
The Second Depactment officers were running around. (G.V.)
EONDAREV (of the British Departmsnt) was running to GRIBANOV
and didn't have to wait, Something was up, bur wnat? May-
be (A.V.) SUNTSOV (of the British Dspartment) told me: 'Soon
we will have an outstanding success.' I think that he said
that to KOVSHUK ard me, because it was obvious that some-
thing was going on., In GRIBANCV's outer office it was

noticeable that BONDAREV was running to GRIBANOV every

day... GRIBANOV then dismissed others, even turning away
his deputies. BONDAREV was always there. 8So I knew some-
thing big was going on, but I didn't know what - maybe it
was a recruitment. _

“Of course, I could have heard something from surveil-
iance. I was going to the dining room with Venyamin KOZLOV
(Chief of the American Departmerit, XGB Surveillance Direc-
torate). I was close to him in 1960-1561. I went with him
in the general's dining room occasionally..,. KOZLOV would
say: 'Something is going on in the Second (British Depart-
ment, KGB Surveillance Directorate).' Because he knew
the chief of surveillance for the Second Department...

"I don't remember where I was when the arrest was
announced... The officers in the First Deparument didn't
know what was going on, BONDAREV asked JACOB to confirm
that he was an Englishman. They were expecting an English-
man, not an American. The First Department was stunned ’
when they found out that an American had come to Pushkin
Street...

"The first time the KGB saw PENKOVSKIY and WYNNE
together they asked the GRU apout it, I think even (GRU
Chief I.A.) SEROV himself,  whether PENKOVSKIY was working:
with WYNNE.- And PENKOVSKIY had-written-up something-about -
his contact with WYNNE. The GRU replied that the contact
was official... WYNNE was coming as a businessman. The
GRU doesn't have a counterintelligence mission against
businessmen. The Second Chief Directorate does, and they .
noticed. Maybe PENKOVSKIY went to WYMNE's hotel room,’ :
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officers. GRIBANOV gave lectures, and BANNIKOV ‘toG. . GRIB- ..

;.. cony. There was something in the case study that SUNTSOGV'

something! tguuas

wfdheard these thingS'ffomf§ﬁNTSOV:and ffém dlffeiéﬁt ﬁﬁ

ARGV in Caucasus (T herard it myself)., GRIBANOV spoke for .
three and a nalf or four hours without stop. During the = - ..
first half hour GRIBANOV spoke about the work of -American -

Intelligence. Then he told them about the PENKOVSKIY case, -
telxing from notes. " when I left in Jantary 1964 I heard -~ = - 7. [
that the case study on PENKOVIKIY was finished but not yet. - .- :
printed., . BARINIKOV also gave a lecture, for the officers R

of the Second Chief Directorate, which I.did not attend... -

"I even visited the trial, not the first day znd not
the last day. 1 went with some of the off:cers...  We -
got tickets from the Second Department. I went with ore of
the officers from the Journalists Sact:on and stayed there |
for about an hour. Sonw of the officers from the Seventh
Department alsc went during the trial, I sat in the third *
row from the end. It's a small hall; there were about '
twelve rows in front of me, Wnile I was there they were
putting questions to PENKOVSKIY and WYNNE and they were
answering this and this, It wasn't interesting. .For me
it was inceresting tc look at PEUKOVSKIY. In CGRIEXNCV's
and BANNIKOY's lectures there was a big stress on PENKOV- o
SKIY the man, that in Turkey he was acting badly, ard that = -~ e
there was a bad kharakteristika (fitness report) in has S
file... 1In the trial they never said that he was a cclorel
cr that he was in the GRU. In the case study there was
more, They said many things - that he didn t give money
to his wife, only five rubles a day.

[ T s

“I don't know the exact date that the surveillance
saw PENKOVSKIY and lost him. Maybe already in 1961, I
remember that while I was working in the First (American)
Department in 1960-61, maybe in 1961, therc vas a period
when - maybe once or twice - they took surveillance teams
away from us, despite the need for several brigades for
ABIDIAN, and gave them for a time to the Second Depart--
menta e @ .

"I learred these details after the arrest, I heard o
it from officers in the Second Department, SUNTSOV told- -~
me, {S.K.} ROSHCHIN could have told me, GRIBANOV didn't
mention surveillance losing PENKOVSKIY in his lecture...

i think the massive .surveillance on the British Embassy
was November-December” 1961, but I don't know exactly.
PENKOVSKIY was in contact with someone else before this
woman, Mrs. CHISFOLM. The KGB knew who it was. It was'

@ British employee, but I don't know who..., This might
have Leen in GRIBANOV's lecture. But GRIBANCVY didn'¢
speak about surveillance losing him, or give the technical
details of the closed post or the details about the bal-

wanted to change, but I don't know what - the ‘case study.
hadn't yet appeared in January 1964, I didn't read it
and don't know what it was, If it had appeared I could -
have found out. SUNTSOV would have said: ‘Here we changed .

[ I P
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‘te KGB had been aware Of PENKd%@?Y?”?“?SSEE?EYT&n"ﬂith“tﬁ@”“””*?ﬁ
Americans, and in particular with JACOE, for alout two and a half :
ronths prior to the arrests.® This awzreness resulted from a sories
of talks bectween members cof the KGB and PENKCVSHIY. :

; B stated ¢SS zct of the KGD Sur~-
veillance Directorate was fmbassy targets dur-
ing the sdveral monthz prior te thre arrests, 2ad that thiz coverage .
resulted in the detection of an Amerivan entering 23 Pushkin Street
apartrent buiiding. The HoU sstablished a 24-heur surveillance on
this address. Eventually, rbIFCYERIY was sungarwsnl entering the
apartment and was isnedietel: seiced, intorrosausd, and cebriefed
concerning his coliaboratie
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wii an kmevican
-5 not fcliowad

ineide by surveillants, bu - r owas followed :
closeiy and the survesllian v ohe was koecling down, i
apparently ty:ing Lis sive. wens on 1o oo that, although i

this was not vely unsud sulf:olont te oroase susszicion in

vicw of the faout had L islting the

sane address on g {

KGB establishad

eguipment. PFENKCVLELY was chgorved cusing : :
cerved losling a dead drop behinga a loohy :

the ¥GB tegged the drop matcerial with a rad z ..
HOVSKIY was chserved unloading the drop an : L ' i
where he secreted tne material in a ceoacealoont areae in his desk; !
utilizing a radicactivity dotector, the %G5 located the corcealment ¢ ﬁ

area in the desk; the KGB also continued in surveillance of the
cdead drop site, cobservad PENROVSRIT icad tnc ¢-ad drop, and seized
an American who camg <o unload it. EENKOVSIIY wais then confronted
with pliotogrzphic evidetce of the iloadings and w.loadings and could
offer no defensec. '

' ¢+ In his official report of his check of the Pushkin Street Gdead
. drop, ABIDIAN noted that while he was in the vestibule a woman
entercd, and he kneit down and pretended to tie his shoelaces
. until she proceeded past him_and cn un the staire.
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male., Thic person wis ot
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¢ gin3 places

January

3

was seo
Gotected a con
identifieq

1522 surveillance of
her and ‘a Soviet nen,

() Information from »iing

WYi'NE's statements to CIA and MI-6 in early 1945 re-
latirg to the comprcomise and investigation af PENKOVIKIY were
largely based upon evenis during his (¢fYNNZ's} interzcgation

by the KGB. In trying to obtain a confession, WYUNE said, the

!GB insisted that it knsw everything about the operation and
that PENKOVSKIY had mase a complete confession. WIOINE stated

*  PENKOVSKIY reported on 23 March 1962 *h
surveillance on Mrs. CHISHULM, but not,
5 end 19 January. He had not observed .
the 12.January meetin

~2. ‘As a result, PX
off street contacts with Mrs., CAISHOLM,
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that he himself resisted conﬁessiﬁg, whereupon the KGB produced
evidence consisting of tape recordings of conversations, photo~
graphs, and WYNNE's own business diaries. :

The KGB played for WYNNE two tape recordings of conversa-
tions he had had with PENKOVSK1Y, and WYNNE (who was convinced
that the recordings were genuine) pinpointed the dates whan tae
cunversations were held: 27 May 1961 and 2 July 1362, The 27 Hay
1961 conversation was the one in which PENKOVSKIY mentioned his
girlfriend "2EP“; it further consisted of an excnange of cryptic
remarks as PENKOVSKIY indicated to WYNNE that he had material
he wanted to pass to him. WYNNE told him not to discuss it then
and there but to wait till they were out of the restaurant. -

The photographs were of WYNNE alone, of WYNNE with PENKCV-
SKIY, of WYNNE with urnkmnown Soviets, of PCNKOVSKIY with Mrs.
CHISHOLM in a park,® and of JACOB at the Pushiin Street dead
drop. Concerning tre photographs of himself, WYNNE was able to
give the dates when they were taken, and the earliest of thase
dates was 27 May 1961--the same day his restaurant conversation
with PENKOVSKIY wos recorded. ' This photograph chowed WYNNE
approaching the CHISHOLM residence in Moscow. Another photograph,
taken during his August 1961 visit to Moscow, cenonstrated that
the KCB observed an exchange of materials between PENKOVSKIY
and WYNNE. At the time the photegraph was taken, PENKOVSKIY
had brought a satchel to WYNNE containing materials for British
Intelligence. (The satchel appeared in the phctograph.) WYNNE

"took the satchel from PENKOVSKIY, left PENKOVSKIY waiting while

he went upstairs and emptied it, came back downstairs with the
empty satchel, and returned it to PENKOVSKIY,

FPERFCVSKIY and Mrs. CHISHOLM met twice in a-park‘, in July

and December 1961; WYNNE believed that the photograph he
saw showed trees in full foliage.
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¢. Compromise of CHEREPANOV -

(1) Introduction

“OSTNKO brought to his first meeting with CIt in January R I S
1964 an orficial ¥GB "temporary duty authorization” showing
that he had becn permitted to participate in the USSR-wide
search for A.N, CHEREPANOV the rnonth bcfore.* At this - :
meeting and subsequently NOSEKKD gave details on CHEREPANOV's o
background, his transmittal of KGB papers tu an American in
Hoscow, his conmpromise, his cofforts to cscape to the West,
and his eventual fate. Essentially, according ts NOSENXC,
CHEREPANOV was 2 digsatisfied fermer KGD officer who provided
Americon authorities with genuine KGB deocuments and whose
treason was diacovercd as a 1csglt of tbc U.S. F bnssy handlﬁg

: cros .Y :,."
PV FU0 W T AN 3

Other Soviet sources U : TEARS 1
. ‘ :.g?dﬁﬁggb nave verified thc “Uthenticity of !hn CHPRL-
PANGY parers and their information tends to conflirm NOSENKO's
account of events ofter the Embassy placed the dosuments in
MFA hands. Theve is, in addition, fro» non-Sovici S0Urces con-
siderzble infornation on CHEREPANOV pre-dating th» Novenmber
1963 inciacnt a2z well s roports from Amcricans involved in
this incldent.

Fonato ghibore o4 Iad i el

Wl st

In the following sections are presentod available data K
about CIEREZANOV and what ensuod after he gave the papers i
~to an American tourist for delivery to the U.S. Embassy in N
Moscow. Also given below are MO3eAXO's comments on the con-
tents of the CHEREPANCV papers. -

(1i) Earlier Information on CHEREPANOV i

CHEREPANOV's nanc first was brought to CIA's attention
in October 1953 as a potential Suviet defector.

ottt et K i tisen

Jack RAYMOND, Belgrade correspondent for the New York

Times, telephoned a Third Secretary of the U.S. Embassy
there to tell him that he had a wan in his office with in-
formation "from behind the Iron Curtain™; RAYMOND suggested
that somecone from the kEmbassy would find the man of interest,
but the man allegedly did not wont to come to the Embassy.
The Third Secretary went to RAYMOND's office, where he met
the unnamed individual in the presence of RAYMOND s Yugoslav
secretary. RAYUOND explained that the man had been writing

. - to him from his home village, but RAYMOND had not repliecd

* until recently when he told the man to stop at his office,

- &s he had just done that day. RAYMOND added that the person -

ei - e - had Offered information of a kind that he did not feel he S s _wngﬁﬁwﬁég '

" could use in his news reports. The Third Secretary took the- ' B

i man to his quarters and interviewed him, then interviewed

him again iater the same day in his office in the Embassy.

,wg

]
1
1
i

sAccording to the."temporary-duty authorization" NOSENKO - ‘
held the rank of lieutenant coloncl, 25 NOSENKO himself
told CIA. He later retracted this claim, placing his rank

. 40, 1963 as captain. Sec Part V.G, .
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The man, Tihon DUNAYEV, was about 65 years of age and
claimed to be of Ukrainian origin. He s2id he had opeen
*mixed up in the Balkan wars,” had iought with the White
Russians, and in 19820 had escaped with General WRANGEL to
Ist anaul corzing to Yugoslavia the same year. o recoaunted
a history in Yugoslavia winich included boin milytary and
civilian service with tne Yugoslav Government, by v:iriue of
which he was retired on a governmont pension. He irdicated
that in 1924 he had made the acquaintance of Captain kase
KEDELJKOVIC, who had been a close friernd ever sinecsz, . Tn2
latter had told him of having been in Russia 1: 19.5 «ith 3
Prisoner of War Commission, snd claimed to have liveg with
& Russian family at that time. NEDILJKOVIC allegedly had a

picture whkich was taken of him wiin this family, NEZELIKOVIC,
according to DUNAYEV, was in 1853 eaployed at tzc post office

near the raiiway station in B2lgrade, and had m:t several
Russians during the past ycar or two. (Thes> Russians
called at the post office for packages which they raceived
from Switzerland.) Several weeks prior to the October in-
terviews, ap official had come to the post officz, and
NEDELJKOVIC, in conversation with nis ip Russzian, *oid Lim
of his experiences in Russia in 1815. It svc: developsd
that this PRussian official was tre son of *n: reznily with
whom NEDELJKOVIC had staved, and a fast trierds-ip had re-
suited, Arter several meetings the Russiap finally told
NEDELJKOYVIC that he was "‘up to his neck”™ wits %= situation
in the USSR and that he wanted to defect imctediatziv. ks
would if he were in the West, but being in Yugosia-ia, he
was afraid that the Yugoslavs would return nim to the LSSE.
He allegedly told NEDELJKOVIC that when he 1=27% th= Embassy
he would not leavce empty-handed--he would "brirg scrething
with him,” material of intelligencs value. DWNAYEV under-
stood from his friend that the Russiar was the sssistant to
the Soviet Military Attache, (In these two interviews,
DUNAYEV claimed he krnew only that ine Russiaz r2lled nim-
self "George.”) After NEDELJKOVIC had %told the story to

DUNAYEV in order to get his advice, DUNAYE( decidzd zia® the
Xew York Times correspondent was the man to put him in co--

Tact with the U.S. Enbassy.
DUNAYEV was informed that the Embassy could give no

guarantees, although interested ip the case. First, howaver,

it would be necessary to know who the Russian official was,

the full story on his relationship with XEDELJXKOVIC, and <the

firmness of his intent to defect. DUNAYEV agreed with %his

_and added that if this did not work out, "we will Zry to gat

him into Austria illegally."” DUNAYEV left the Embassy juszt
minutes before mobs gathered before the building and stoaed
it, in protest against U. S -British action con:zerrnirg
Trieste.

He returned to the Embassy 15 days later, exzlaining
that he had been unable to report immediately on his dis-
cussions with NEDELJKOVIC because the militia had bean pre-

venting people from approaching the Embassy. He said he had

visited NEDELJKOVIC the night he had left th=s Enbassy acd
had told him that he had contacted 'interested persoas
without saying they were Americans. . NEDELJEOVIC had given
him a recognition phrase which he and the Soviet had agreed

- upon should a third party. contact the Soviet. XEDELJKOVIC had

given him identxfying information on the Soviet:  His name
was CHERERANOV, he was a Soviet Embassy official workinsg
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"under cover” of consular duties; his zg> was given as 35
to 40, and in addition to giving a physical dsseriptior,
DUNAYEV reported that Le was single, spoke good Serbien,
sore French ard English.* DUENAYRV further repor+ed thnat
CHEREPANOV was now prepared to deliver intelligence docu-
ments and escape Yugoslavia, From XEDELJKOVIC's daught=r,
however, DUNAYLV said he had learned that alter certain
recent demonstrations--two days nfter he had last seen hime-
KEDELJKOVIC had fled Pelgrade planning to escape from Yugo=
slavia and hed not been heard from since. - DUNAYET/ nonethe.
less was preparcd to help the Russian himself ard said that
he now knew that CHEREPANOV visited o wafehdhse at *he
railway station twice o week to pick up packag-=s for the

- Boviet Embassy. He described his plaz for approacihing
CHEREPANOV therve, using the recognition phrase, ard setting
up a meeting loter the same day in & park, where he couid
then pass to CHERLPANOV the Americans' instructions for
communicatirg -via a dead drup. (The dead drop had bzexs
designed so that the site could be monitored >y Americans
surreptitiously from inside a U.S. Mission building.)

This was the last time DUNAYEV appeared irn ths Case.
He apparently never came back to the Embassy, and i ~ny
event further contact with him was forbidden by the Amsri-
car Ambassador whko wanted no U.S, personnel personalliy in-
volved further in the case.

The dead drop site was observed as planned fer the
several dates which DUNAYEVY had beepn insiructed to give
CHEREPANQV, CHEREPANOV did not appear on any of these datss,
but, on the day after the first date, what appecared ¥o be
survelllance was noted by the U.S. observars. CHEEEPANOY's
failure to appear at the drop site was considered to be th-
end of the operation because therc was no way 2:{f 2o con-
tact him. ’

: An American military a*tache lived in the same apart-
ment building with CHEREPANOV, and he agreed to try to erntice
him into his apartment to discuss defection and asylum, This
was planned for the end of December 1953, but the urexpinired
absence of CHEREPANOV and his family from 25 Deceaber until

Lo

#Aleksandr Nikolayevich CHEREPANOV was identified from dip-
lomatic lists as Second Secretary and Consular Officer at
the Soviet Embassy. He was known to be married.
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"gemetime late in Juauary 1954 delﬁyéd the approachs 1t was
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“"then found because of many other Soviets ip his apsrtment
building, there were no opportunities for & secure approach.

Before an approach could bs made under any set of circus-
stapcen, the same American military attache had 2 half=hour
conversation with CHEREPANCY while attending the Soviet En-
bassy's Led Army Day reception in February 1854. The at-
toche used each of the acveral occasions when the two wers =
slope to probha under various pretexts for CHIREPANOV's desires
regarding & further contact, but CHEREPAROV responded eitaer
w#ith noncomitial answere or not at all. The attacic reported
his impressions that CHEREPANOV was a “confirmed and lcyal
Boviet official of no special statura,” and thet he was
"noither intereated in nor desirous of further contact with

the ¥est."

Two years later, ian February 19%68, it wgs reported that
CHEREPANGY maintatned limited social contacts with the U.8.
Air Attache and Czunsul in Belgrade. '

In April 1956, at a "farewell intizate luncheon” at-
tended by 8 representative of the American Embassy, CHERE-
PANOV stated that he was roturning to Moscow wicre he loped
to be assigned for a year or two, but he was not certain.

According to a report dated June 1656, CHEREPANOV had
been mctive in courting people from the U.E. Embassy in
Belgrade, and as of the time of the report, had gone back
to the USSR "probably to work im the Foreiga Office."”

‘ore exte.sive information on CHEREPANCV was provided
in 1957 by Milos GREGOVIC, a Yugoslav who defected to the
British in Octobor 1857. He hed been a UDB agornt working
in Belgrade against foreign diplomats. CHEREPANOV was one
of hia operational targets. According to thig source,
CHEREPANOV was first posted to Belgrade in 1348 or 1949,=*
end was one of the very few Soviet diplomats who remgained ip
Belgrade after the break with the Cominform, at which tize
he was charge d'affaires. In 1952 or 1933 Le becsame First
Secretary and head of the Consular Department.** At this
¢ime he was identified by the UDB as a Soviet intelligence
officer. The main reason for the UDB certainty about tnis
was the wide scope of his contects with Yugoslav workers

“#The break between Yugoslavia and the Cominform tock plice

in June 1948, There was no formal break in diplozatic re-

.~-lations between the USSR and Yugoslavia, although there was
‘ no Soviet Ambassador present in Belgrade from 1950 to 1633,

and there was no Soviet military attache representation pre-
gent from 1651 to 1953. According to the Yugoslav diplomatic
1ists, Aleksandr CHEREPANOV arrived in Belgrade sometime in
1952, appearing on the diplomatic list for the first time in
November 1852, as Second Secretary. He was one of only

seven Soviets appearing on the diplomatic list at this

time. The new Soviet Ambassador appeared for the first time
on the November 1953 list, bringing the total g¢iplomatic

representation up to eight. -

¢« *CHEREPANOV was Second Secretary throughout his tour in
Beéelgrade, mccording to the diplomatic lists.
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and students, a numher of whom were arrested by the UDRBR on
suspicion, On several occasions the UDB had felt it had
almost cnough evidence to enable the Yugoslas Government to
expel CHERFPANOV, but the evidence was nevor completely
satisfactory. .

Thus in 1954 GREGOVIC was assigned the task of con-
promising CHEREPANOV's wife, Irene, Approximately three
months after he met her, CREGOVIC personally.succeeded in
compromising Irene. He continued to handle her as &0 inwe
formant over a period of sbout a vear and a half, during
which time he also maintained their personal relationship
on a spasmodic basis. Irene’s information enabled the UDB
to discover that CHEREPANOV had estazblished a network of
informants among workers and students, mostly in Belgrade
and its vicirity. Subsequeat information established the
fact that he was also in clouse contact with trade uvnion
leaders and particularly with river port workers, a pumber
of whom were subscquently found to be anti-Yugoslav and pro-
Soviet in their outlook. Another Soviet, an ipntelligence
officer who had been recruited By the UDB, contirmed to
GREGOVIC that CHEREPANOV was a nenber of Soviet Intelligence.
The Soviet said also that CHERRPANOV had beer an intelligence
officer during the war and had at one stage been parachuted
behind the German lines on a special services operation
which resulted in the kidre2pping of a German general,

GREGOVIC described CHEREPANOV as "always smiling but

in fact an extremely cold and cruel individual." Although
he did not appear to be emotionally attaochzd to his wife,
~he was extremely jealous and watchful of her. He frequently
urged his wife to use her exceptional beauty and seductive
charm in cultivating Yugoslav cfficials in order to obtain
information. GRECOVIC also said that CHEREPANOV sas very
fond of hunting, which "appeared to give relief to his eX
cessively sadistic nature.”

CHEREPANOV was recalled to Moscow in mid-1856, according
to CREGOVIC,
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(i11) Reports by Americars

in October arnd Novamber 1963 s university librarian
from a midwest campus visited the (5SK on & book-buyicg
miséion tor his universit. M had rot nade aunv official
arrangenents to contact V‘/PK\I(% {In*ernatiornal Book
Agency, under the Soviet Winistiry of Foreign Zrade) in _—
advance of his trip, but called at i¢s office in the Hipistry ' ¢
of ¥Foreign Trade buildirg a2fter he arrived in Moscow. He ' -
explained his interest in obtaining second-hand books. R
in a few ninutes an Engiish-spesking Soviet was %eut to T
the lobby, and he idertified himself as Alcksandr Nikoe
layevich CHEREPANQOV., After discussing the 1ibrarinn‘s needs
with him, the pan agreed to coopeéerate with the American.
There were thrse more contacts with CHEREPANOV, all in the g
lobby of the same buildinrg, :

s

L b
L

T™ho last cortact was on 4 November, at which time
CHEREPANOV informed the librarvian that the book procurement:
listings, except for a few items, had been approved for
rclease, Then, speaking softly and quickly in Russian, he
passed the librzrian a thick envelope which le said coptained
information of ro value *o. the librarian but of much valee
to the. American Lebassy. He asked inat it be passed imi .
mediately tou "4r, Morton" who worksd on cuiiural affairs
in the Embassy, and, 1t Mr. Morton was not *ttere, to give
it to someons else whom the librarian might know or recog-
nize as trus<tworthy. CHERLPAMW further requested *hat the
librarian call him from outside the Embassy to 1l¢t hiz know
(by use o1 a cads word) ii the envelope had been delivered
‘successfully to thoe Embassy. He caustioned *he librarian
not to mentior hLis-~CHEREPANOV ‘sw.rame in *he Enbassy,
{(The envelope was d=tiveicd t> ~hs Erbassy according to
CHEREPANOV's instruciiozs, exc:pt that in the Embassy the e
librarian did mention CHERLPAMOV's zame as the Soviet who ;
had presented tna pa:kage.) Sibsequesntiy the librarian oo
called CHEREPANOV, as in-troectud, to confira she sale delivery
of the package.*

o it bl
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The envelope fros CULREPANOV cortained a bundle of
documents, some typ:sd and sowe nandewritten. Upon examination
they appcarcd %o be classificd KGB file materials, Fearing
Soviet provocaticn, which could lead to a denuncistion of
the Embassy on the grounds of possessing classified Soviet
Government ducuments, % Embassy officials had the documenis
photographed and on the next day, 5 Novesmber, turned the
originals over to the Soviet Misistry of Foreign Affairs,

' #At the librarians's request, on 16 November the Embassy oo e
placed a phone call to 2 man who identified himself as = ° K
CHEREPANOV ia order to follow up on the §2,000 order for
books left by the librarian; an innocuous telephoneconver-
sation resulted. The individual who called himself CHERE-
PANOV said he had written to the librarian ths day before
(i.e., 15 November 1963) concerzing the matter., ' Tae librarian
jater confirmed that he had received such a letter from .
CHEREPANOV dated mid-November. o - e g .

**Such a provocation had actualiy been directed against
another U.S., Embassy in another Iron Curtain couﬂtry shortly
before these events took place. . _ -
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(iv) I:zformaticn fzom NOSEMAO

Eﬁ“p Noter " Al of the information wiich foliows was fure
n}shea Gy NOSEXNKO,

CHEPEDPANOV wis porn a.ou®t 1920 or 1821. [Duzing World
¥ar 11 he vas a KUfl offircer working with partisan groups
henird the lines. LZater he was ir Yugzoslavia for fcur or
five years, the da“ss not known. CHEELPANOV wasz probably
Deputy Chief of the¢ KJ% Iegal Residernoy in Belgrade.

While there, his wif-- tad az arfair wirth eitter an Epglishman
or an Americar, -

Wren CHEREPAYOV veturred 1o Mosrow, te had soxe (un=-
specificd) problew gotting a job, but finally zne Ki3D Second.
Chief Directovat: ook znim intd Zhe 1,38, Fisasscy Section of
the American Leparédsm-ns, workirg against the A7sicistrative
Section of trhe Emba~sy. He worked in th2 sam~ radm as V.4,
KUSKOV, and was respinsini s for tnres tavrgets: Fiskard
SNYDER, a counsular otficer: john MeVIOKRAR, a corsular of-
ficer;, ard Marion ALDAMOMIF, secrccary to the p=rsoanel of-
ficer. CHEREPANCV's wovk 85 4 case officer was rons, and

a5 it grew worss, *L. BB droi34d o retiTe fiv., Hetause

of his mervice 15 wWordsd War 11, 107 «wich he zeo<icid three
years' pension cr-diT for sach year of military servica, he
tad erough time t5 231+ ¢ridit 0 b eiigible for ratirement,
Also, he was just orer e xiramur age (40} 1or retirement
from the KIB,

Uron retiriZg 1a Joiv or Azgust 1961, CEEREPANOY got
& job with MEZHKMNCA,  Usrappy about ais enfarced retirement
and angry at tre K+, he vocaxs ev<n more aiscatisfied when
MEZHENICA turnsd do=3 nis sevaral ats=Epis to go avroad,

Ve

Prisr %o leaving “he K™B, HEREPANOV stai- draft copies
of documents L. had *i-dl~d iy tne 1.5, Embasss Section. In
one case, re copi-d tic corSacty o & r<port in Zis own hand-
writing, evidently Beipg usable to st-al the docuzarnt hine
sa2lf. All of the dic.reuts Lia haid stolen were intearndsd for
dsstruciion.

h

When ihiz U,S. Ermbassy ofiizisis sas ths CHEREPANOV
documerts, they were zivaid *2a* The documents were part of
a2 KGB provocatior, and ther said %o themselves: 'Hrat are
the Russians trying o do 1o us?” 7Tie Embassy officials
‘photograpred the docur-iits and or the next day returned
-them to the Minis'ry of For-igp Affairs., Whzap the Ameri-
cans gave the doaumenis to thz Ministry, the KIbH said: .
“What did the Ansricans give this back %0 us for? Maybe they
were afraid of provoca%tion, but mayhe arother thing--maybe
they are irying *o dexiroy the American Dapartzesnt, to cone
fuse them. And i%t 4id, 1% did.”

In Novemter 1963 Yu.l C'X came to visit NOIENKO and
brought news about "a catastrophe” in the KGB, GUK said he

had the story from B.F. MAKASHFY, a m:*ual frierd of GUK's - ...

- and- NOSENKO' s, * - —MAKASHEV »a1 bawn in -Forzign Minister-Andrey
GROMYKO's office whes the CHEREPANOY papers were brought
there, after their dslivery by Thomas FAIN of tke ©¥.S. Eme
bassy. MAKASHEY saw th~ rare of 0.%, GRIRANDOYV (lhief of

: the Second Chief Directoratz) on . some of the papers and saw
that one of them was & pilan for agent operations sgainst an

#NOSENKO said he firsr met VMAKASHEY in Cerevs in 1@62, when
both were there with the Disarwament Delegation; he subse=-
quently saw HAKASHEY cccasionally in Moscow.

- . . s B n e e mTEe L m




of all the peoéléwwﬁa had been work

¥

| cing in the Americ
during the time period covered by the papers, 1959 to 1960 or
1961,

The whole matter was held very tightiy in the XGB, and its
investigation went on for no rore than 20 or 25 days. Wnen the
KGB examined the documents., some were iound o be in CHEREPARLOV's
handwriting, but no documents were found which pertaired to “HERE-
PANOV's own case work, or that of cthe 1,8, Embassy Section where
he worked. (NOSENKO ales noted that the KG3 found no documnents
dated later than 19%j--rone for 1962 or :363--only 1959, 1350 ard
1961.) Trus theie were a numoer ol irdications pointing towards
CHEREPANOV, who had lett the sectiorn i1n :9£1. 7The KGB did not
dare alert him by putting full-time surveillarnce on him, but in-
stead mounted fixed surverllance posrs at his home and office.

In order to provoxe CHEREPANCY into some preczipitous action on
the basis of these susprzicus poinus, a former KGB colleague was
sent to visit him and, in the cour-e of conversation, to mention
the great disturbance in tha KGB berause scmeone had passed
stolen KGB documents to the Americans, CHERZPANOYV manifested no
reaccion to the news and was guite codl about the matter. The

.next day +“he fixed surveiilance post opserved him leaving his

house in the morning &t his usuval time, apparcently orn his way
to work, but the fixed survelrliance post at his office goon re-
ported thaz he had not arrived at work. Ee had “"simply dropped
out of sight.” '

An intensive search -all over the zity of Moscow” ansued

.tren spread throughout the sSoviet Urniorn. Borde: controls were

tightened, phorograepns of CHEREPANOV were sent out to Republic
and local KGB arnd militia offices, all means of transport were
covered. Reports began coming in from wvarious places that sone-
one who seemed to fit THEREPXNOV's description had been seen
acting suspiciously Lere and there. Reports which came into

KGB Headquarters from Jorkiy Oblast stronglv indicated the possi-
bility of CHEREPANCV's presence tnere, s0 NO3SENKO was dispatched
to the area to check the tepores.”*

NOSENKO wernt to Gorkiy on the fourth day after CHEREPANOV's
disappearance. The area was covered with very deep woods,
"where a person could lose himself for life.” ©On the severnth
day CHEREPANOV was located and arrested irn Baku, where he was
on his way to the Iranian border.

* When NOSENKO first told this story, at the first meeting in
Geneva in January 1964, he pulled from his pocket a document
which he said was his official KGB “temporary duty authoriza-
tion" to go to Gorkiy Oblast for the CHEREPANOV search. He
noted that he had brought it out 1illegaily, to show CIA. The

-~ document, authorizing the Gorkiy KGB office to extend cooper-

ation to NOSENKO, was valid from 15 to 30 December 1963.
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) 556.
A special plane was immediately sent to Baku, cerrying
S.M. PEDOSEYEV and several other American Departnent officers.
They picked him up and headed immediately back to Mouscow,
interrogating CHEREPANOV on the plane.. He imnediately con-
fessed to having given the documerts to the Americans.
When asked why, he said he was “angry at the XCB, very
angry,"” and besides, he thought he might ask the Americans
for some money in return for the documents. He confessed
that on 4 Novenmber he had passed the documents to an Ameri-
can tourist who was & librarian interested in Russian books.
He said he had given the documents to this American in the
entrance hallway in the building of the MYinistry of Foreign
Affairs, the building in which the Ministry of Foreign - =~
Trade was also housed, .

Because of the fact that CHEREPANOV had eluded the KGB
between the two fixed surveillance posts which had been
established, the Second Chief Directorate suffered consider-
able criticism for not puttirg CHEREPANOV under full, round-
the-clock surveillance., CHEREPANOV himself, however, told
the KGB that had he detected surveillance on himself he
would have written to the government and newspapers a letter
of protest against "such an indignity, such persecution,”
and then would have committed suicide, leaving the KGB
without proof.

CHEREPANOV was in prison when NOSENXO left the USSR -
(on 18 January 1964) and would be shot, but the affair would
not be publicized. In addition to his wife, CHEREPANOV
would leave a daughter as a survivor,

s
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he becaze bitter aud;resentfull Lfter he had fivally oh-
taincd a job in thc Ministry of Foreigpt Trude, he tried to
gain revenge by passing ainistry documcnts to 2 1.5, Govern-
pent official visitinf the Ministry. EBocause taz U.5.
Governnent Lelieved this act tu heve beén a Soviet provo-
cation, the documents were subscegquently returned to the
Soviet Government., CHEREPANOV was arrested, triocd. ard shot.
His widow, Irina, works in a nairdreussing shop at 15 Petrovm
ka Strect in Moscow, wihich 18 ratronized by wives of Eremlin
tfi{cisis: he alse left a daughter, about 135 vears old.
R LASTHERIN seid she could provide no furthe§:§etails.
A7 TR 500G
In the course of a Cld interview wxchd§§§3§£aégé§§¢ SR
15 GRueElyp 1966, she dnscribed the Sovict dpnion as being
*1ike a cage, like prison, where people comatimes run RVAY,
but they [the auinovrities] ure able to track Tren anywnere.”
She gtated that she knew for o fact that a person was shot
in Moscow, CHEREPAYOV, who worked in the same Hiifitary =
Diplomatic) Acadimy as her husband, During ihe war (GERE-
PANGV was an officer irn intelligervce, and was a "geod, brave
ard rescurceful soldicr. Then he cane to the Acadenmy, where
he was unhappy. e wasn't a pood vorier there, considering
it a personal sligiht to aeve been sent itore with gll nis
background.” lie became so bitter that ne gave 1mp riant- -
docunenis to the Americans about 1963 or 196%, 98 inerl- )
cans, however, thought thet the documents weye S40%.3,7 80
they geve them to tke Soviets. In two days CHERLTANOV
. was arrested and in two menths he was shot, & AR

graduation firom the dlilitary UViploaatic Acazdemy tn 1959, and

14

suincz

: said that she knew this nan personally, and his wife as
well, though only sligntiy. Her hushand, hovever, was 8
friend of CHEREPANOV's, and being “'very loyal,” ie weat to
sce his widow, although he had only met her once. (She was
unable to recall from whom nor husbend had learancsd of CHER
PANOV's death.) CHERESANOY's wife told | o & e
that CHEEREPANOV bhad "really meant to do what he did; he - Sourcels husband

, really hod taken-igeeSstrs P B3R quoted CHEREPANOVA as

; _ , saying: "I rerembir huw he took these papers out ot the

’ house. Then he returned and took something from the cabinet

or something. And I asked nin, *wvhat is that?' He said,

"It is scmething uaimportani.’ And two days later he was

arrested.” aﬁfﬁ“&?@ﬁﬁaiagggcommpnted that CHEREPANOY had not

known the Amcrws@€E1yV0011 when he gave him the papors,

but he was & foreigner, o friend." Vhen asied if CHERE-

PANOV w2s a GRU officer,Cﬁgﬁggfrﬁﬁgﬁg&said she tnought he

was a KGB officer, but was not cerinin of this. [llowsaver,

the docvments were "very important ones, important enough

that he was shot." .
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Installations and Soviet Citizens in the U.S.A. in
1957.1958."* The report b2ars the signature of
Colonel A. FERKLISOV,** whose title isx given as "Chief,
First { American| Departmcnt, First Chief Directorate,

Committiee fur Statu Sceurity usder the Courndil of ] TR

Ministers USSK." Attached to this document is a sheet
of 16 sigaaturcs, with dates after all bur four, indi-’
cating that these individuals had read the report
(CHEREPANOV's. is included). At the bottom cf this
sheet is indicated the fact that the report was typed
in two coples, copy nunber one, which this copy is,
addressed tou the Second Chief Directorate, and copy

number two aduressed to a file, No. 1976, volume 3.

The rest of the documerts pertain entireiy to RCB
coverage of the U.S. Embassy and American diplomats in
Yoscow for & period of over two ycars: Thke earlisst is
dated August 1955 and the latest 15 Cectoker 19260. Most
of them were prepared by or for one senior case officer
of the U.S. Embassy Section, First Department, SCD,
¥ajor V. KUSKOV, #%x#*

Two reports are on. Americans who had alrzady left
the Soviet Union: in addition to sumnarizing the infor-
mation collected on them while they were in Moscow, these
reports indicate the processing requirad for the file's
contents prior to retirement to KGR Archives. The sub-
jects of these reports are Edward L, KILLHAY, S=acond
Secretary from July 1957 to July 1959 (documezant dated
October 1960) and Wallace L. LITTELL, Attaci: from June
1956 to July 1958 {(document dated October 1930).

- There are four opcrational plans for az~o" work
against American diplomats stationed in Moscow at the
time the plans were prepared: Richard HARMSTONE, Sccopd
Secretary (document of August 1858; Lewis W. BOWDEN,
Second Sceretary (document of February 196Gl James 4,
RAMSEY, Second Secretary (document of February 1960);
and Gecrge WINTERS, Attache (no darel.*4**

*One paragraph of the document refers to American surveile
lance of Soviets in New York City, and tne next paragraph
begins: "The intensity of surveiliance was uneven. From

. November 1957 to April 1858 a decrease was poticed in the num-

ber of surveillance teams assigned to work directly against
Soviet employees. This did not mean, however, tnat the Ameri-
can surveillance service reduced its surveillance of Soviet

: emplpyeés as a whole." The dates cited here approximats the

period, from late November 1957 to mid-March 1938, when the
FBI was conducting surveillance of two Illiegals in N2w York
City as an outgrowth of an operational lead from CIA source
POPOV (see Part VI.,D.7.a.). Information from MOSENKO rela-
ting to FBI surveillance is discussed in Part VI.F.

#*FEKLISOV is ‘the true name of. the former KGB Legal Resident . - :

\dAl

who served in Washington, D.C., under the alias TFOMIN,

* ¥ &#NOSENKO identified V.A; KUSKOV aé,an officer in the Second
Section, American Department, KGB Second Chief Directoratc,

and said that CHEREPANOV worked in the same room with KUSKOV.
s##+¥or a further discussion of the role of Geozge WINTERS in ,
the POPOV case, see Part VI.D.7.a. I
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Arothcr document is typed on & preprinted letter-
head form entitled “Agent Report';. the form has all of
the XKGBE organizational titles printed oa it, with blank
space left to be filled in-for the date, the rumber of
the section, dnpartment,fhnd directorate, the rnare of
the agent source and thatiaf the case offizer who re-
ceived it. This particular report is taat of thz agent
"1, 1LIANA, " conceraning her contacts with WINTERS between
3 and 6 March 1959, The report describes how she made
his acquaintance and what transpired at each of her
mectings with him thercafter. Followirg her report is
a brief statemernt of future plans for tho use of this
agent against WINTERS, A notation appears on the first
page that the report was translated from Sparich, al-
though the name of the translator is not given, {This
seoms to suggest that the agent wroie her owva account
of her activities, as she 1is jdentified in the report
as having recently repatrizated to the Soviet Union from
Argentina.) The typing date appears as 1% April 1859,
and the signature line was prepared for MNajor KOVSHUK,
"Deputy Chief, First [ American| Departzent’ of th= K3B
Second Chief Directorate.* KOVSHUK's rame also aprears
as the case officer who received the raport from the

agent.

One handwritten document, entitled “Corclusions on
the Matter of Operational Development LANCELLIE, "** 1is
on a kind of paper different from that usaed for any of
the othcr doaaments; it is lined and columned, and the
headings at the top of the columns {(e.g., nrumber and
date of document, to whom addressed or from whom sent)
suggzest that the paper is a record shect or log of cor=-
respondence. It bears the date of Octobexr 1960, zut is
not sigred, nor doas any designation of section, depart-
ment, or directorate appear. The docunent is a summary
of LANGELLE's activities in the Sovict Union, prirmarily
details of his activity as an intelligeacc officer for
CIA. One facet of LANGELLE's operatioral activity 1s
described in some detail, as follows: "On tne 28tn of
May 1958 L. loaded a dead drop at ‘Lenin Hiils. He at=
tempted to give the visit to Lenin Hills for the pur-
posas indicated above the outward appezrance ¢f ap inno-
cent outdeor recreation trip with children, Incidentally,
prior to loading the dead drop L. had previously cased
the travel pattern of his surveillance, the situation at
Lenip Hills, and had visited that area with his wife.

‘wAg a consequence, it was established that this
dead drop belonged to a person recently arrested by the
Directorate of the KGB under the Council of Ministers

*NOSENKO identified V.M. KOVSHUK in this position around
this time. :

s#For a further discussion of the role of Russell LANCELLE
in the POPOV case, see Part VI.D.7.a. . - RN -
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of the USSR for ihe City of Moscow, REPNIKOV, who had
been recruited by Americaa intelligence....v* His
meetings with POPOV in loscow are set out accurately,
with dates. WINTERS' mailirg of a2 letter to POPOV is
mentioned, but in contrast to cxact dates used throigh=-
out the paper for other svents clted, the dave of

WINTERS' mailing is given only as "January 1939."

There is a handwritten document comprised of nanes
and addresses of Soviet citizens, headed with & state-
ment that these are autkbors of letters addressed to the
U.S. Embassy in Yoscow, but intercepted by the KUB.
where dates of the letters are given, they are for Octo-
ber 1960, In 2z few cases the contents of tha letters
are characterized (e.g., "request for finarcigl aid--
5,000 rubles,” "complaints about inability to live on
persion”}. lUnder tvo of the names a note appears,
which looks a= though it had been added at a different
time or with » different pen, but in idenzical hande
writing; the wote says "jetter enclosed.' Thzse two
letrers were vaclosed in the package of docurmerts.

The two documents described apOvVee~ths LANCELLE
"Conclusions ' and the list of Soviets who wro<e to the
U¥.S, Embassy--appear to have been wrirten by the saune
person.  Althougn the sample on the docunent dascribed
next is only a signature, it may well be the same hand.
The name is CHEREPANOV's. This docuxent, tha only docu-
ment having for its subject a Sovict citizer, is a type-
written summary of derogatory inforcation oan a Soviet
youth who began to lead 1 dissnlute life in 1957,
beconing a black market speculaior and a homosexual.

As a consecquence he was expelled from the Komsordl and
fyom the Institute at which he had been studyizg. He
nonetheless continucd his criminal activities, including
contacts with foreigners for purposss of flez2ing the
USSR, despite warnings by the militia and the K2, and
he had two long meetings with Attache Ricrard SNYDER,
"Consul of the American Embassy,’ to discuss his wish to
go to Anmerica. The document, dated February 19¢0, is
signed by Lt. Col. A, CHEREPANOV, “Senior Casc Officer
[no section indicated], First Department,” of the Seeond
Chief Directorate. (Presumably the document is relevant
to the American Department because of the contact with
an American diplomat.)

#0n 24 May 1958 LANGELLE visited the area of thes dead drop
site referred to herein with his wife to case and photogragh
the site area. The site had been described to him as a
certain section of a wooden staircase in the park area.

¥hen his report was received at CiA Headquarters it was
obvious that because of inadequate information, he had
cased the wrong staircase, so he was told to go back as

. soon as.possible and repcat the casing for the other . stair-

case. He did this on 28 May 1958, bringing his children
for cover. He did not put a drop dowa at this or any other
time. . A legal travel agent actually put the drop down on
7 June 1958. This drop was not intended for the agent re-

. ferred to in the CHEREPANOV document, REPNIKOV, who in fact

was not even a recruited agent at the time, althoygh'effofts
were belng made ~—unsuccessiully--during this tim2 to recruit
tim, At no time was any dead drop put down for REPNIKOY,

por were any ever planned for him.
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The remaining papers are handwritten drafts of
reports pertaining to various of the Asmericans named
above, some incofiplete, and extensive rough notes which
appear to be extracts from surveillance reports, most
of them on WINTERS, A1l these npotes are in *ha same
handwriting, which appcars to be that of K.SKOV.

{x) NOSENKO's Commerts on the CHEREPANGYV Papers

On 3 February 1964 NOSENKO was shown all the CHEREPANOV
papers with the exception of the FEKLISOV repcrt on opera-
tional conditions in the United States. Just bafore thev
were given to him to read, NOSENKO was asked if he had been
shown the pepers before he left Moscow; he replisd that he
had not. He said he knew that the documents portained o
BOWDEN, RAMSEY, HARMSTONE, WINTERS, and LAXCELLE, bu® he
had not read them., Asked who in the Second Chic? Civectorate
knew exactly which docunents were involvid, NOSENKO named
S.M.FEDOSEYEV, Chiecf of the Anmerican Depart=ent ut the tine;
GRIBANOV, Chief of the Second Chief Dirvectorats; and G.I.
GRYAZNOV, Chicf-of the U,8. Embassy Section. These three
officerrs, he said, had possession of the documi-nts aftar
they were returnad by 1D to the KCB,

NOSEXKO then procecded to examine and r¢ad alsud ths
contents of the documents, making occasional explanatory
conments as he went aiong., He identified the randwriting

of CHEREPANOVY himself, as well as that of XKUSKOV, KOVSHUK, and
BELOGLAZOV, Concerning the substance of the documents, SO

"5ENKO made very few comments. In discussing tne opcrational

plan for work against WINTERS, NUSENKO noted that this docue

'.sent, whicit was a hardwritten draft, had beesn sigoed by

KOVSHUK, Chief of the U.S. Embassy Sectiorn:; >USENKO then said:
"He should not have signed this, I do not know why he signed
it, He should not have signed it.” Asked whv ao*, ha said:
"Because it 1s a drait. He should have sigr-d the typ:éd
copy. And why he signed the rough draft I do not Krow..."

As he studied the agent report which KOVSHUY reczived
from source "LILIANA,” concerning WINTERS, NOSEMKO commented
on KOVSHUK's failure to fill in the line which is intended
to ildentify the safe apartment or operational apartment

"where the report{ was received. "It is obligatory to indi=-

cate the place, in the second line,'” he added., It is
obligatory to write in the number of the persornal rile [this

did appear in the document] and where the cortact took place.'

Reading aloud the agent plan for BOWDEN, described
therein as the FBI man in the Embassy, NOSENKO came “o the
section which states: "Ironically one day as though by
chance he [BOWDEN] blurted cut to our ageat 'SHMELOVA'
'ARTUR's* affiliation with American Intelligence." He was
interrupted to be asked who "'SHMEDOVA" was; NOSESNKO said:
"Cleaning woman undoubtedly. An affiliatior of 'ARTUR' with
American Intelligence.” He was then asked: "What connec- :
tion did 'ARTUR' have with American Intelligence?' To this

Seben
A

#"ARTUR” was the KGB crypfonym for NOSENKO's agent Arsene

FRIPPEL; see Part V.D.5.
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NOSENKO replied: "That I cannot say.” The CIA case officer
remarked: ‘“Why, you should know, you're his case officer.,.”
NOSENKO ignored this comment and continued to read.the docu-
ment aloud. A little further on in the document reference

is made to usc of future agents to report on BOWDEN; again -
"ARTUR" is ment.oned, and NOSENKO identified ninm this time

as FRIPPEL. Then he szid: "I asked FRIPPEL, and he said

‘But I know nothirng.' ‘How is it you do not, when he is

the counterintelligence man in your Embassy? He interrogates
you!' And he answered: ‘'But no, he is a good man, "

In reading a draft report which appears to nave been
an attempt to summarize the XGB information on WINTERS, NO-
SENKO read out the sentence: "During his sitay in the USSR,
WINTERS sent eight espionage letters,* and loaded a drop
in connection with a game the KGB plaved with American intel-

iz Sehans

ligence." He was asked if he knew about those eight letters, ?
b ;aid he did not, ! .
XOSENKO retorted: “But at tha% time lrwould notuhave run him %

down. He did not know that he had Xetka on hin.*¥ Prior to
the year 1862 did you know about McfKa? No, I doa't believe .
you did." At this, he was asked:  Oh, you mean those eight ;
letters were detected from Metka? NOSENKO said: "Of course.”

The case officer asked: "Not from surveillance?” NOSLNKO

said: '"No. Beyond the fact that he could be seen mailing o
them, the rest Metka gives....Well, that letter which was ] )
mailed by WINTENS T0 FOPOV was without Metka. That which was '
for POPOV definitely was without :tka.” Buf the other
.letters, that was not so. I would n6T blame him. How would
he ¥now? He put thenm in his pocket--that's all.’” NOSEXKO
added that tihe letter which was sent to POPOV was one of the
eigot letters to which the document refers. b !

PRy

XOSENKO then revie wed the document concerning Richard
HARMSTONE.*#*% Jle repcated his earlier statement that HARM-
STONE had been compromised and had been approached by the KGB,
that he turned down the recruitment offer, but that he did
not report the approach to the V.S, Embassy. He was asked
how the KGB knew that he had not reported the approach, to
which NOSENKO renlied: "He was monitored and we would have
heard by audio if anything about this matter had been re-
ported.. ..Undoubtedly if he reported it something would have i
been heard from the Minister Counsellor's materials as to
what this might be. Arnd they would dictate a message about
this,"*#%* Later NOSENKO was asked who tried to recruit HARNSTONE.

ttadbioms? aanad GiL

*#The first source of information on KGB use of Metka, the : . e
KGB code name for thief powder or detecting powder, was : = "
NOSENEQO, in June 1962. )

#x%Sce Section VI.D.3.e. for a discussion of the HARMSTONE case.

*+++HARMSTONE did report the KGB approach, and the Minister
Counsellor's office was the site of a discussion of the case.
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He answered: “I do pot know; -that was prior to my coming
into the department. This was in the year 1933 or 19539,

1 don't know who was the case officer who spoke to HARY-
STONE." “GSENKD was asked: "Is he still in the Lepartment?”
He replied: "I don’'t think he is. 1 don't think he is
concerced with it any more."#®

NOSENKO read the document which set forth highlights
of LANGELLE's operational activities in Yoscow, chiefly
devoted to the POPOV case, but also incliuding information
{(inaccurate in detail) concerning a dead drop site in Lenin
Hills.** As be read this section he commented: " "“incidentally,
they [the KGB] found the dead drop and contents by accident.
Little children, children.” Asked if k¢ krew arnything about
this incident of Lenin Hills, he answered, "Kids., Russian
children found it by accidert., For after LANGELLE hed left
the area, surveiliance checked over the area, but they found
nothing...." Reading rurther he cume to the statement that
it was later estublisied that the dead drop was intended
for the person already arrested by the KCB, REPNIKOV. To
this he addad that REPNIKOV was known as Stanisiav "Slava”
REPNIKOV, who nad been recruited by some tourist; these de-
tails were nout included in the CHEREPANOVY document. He was
asked if REPNIKGV had been arrcsted and was thereafter
working under KGB control, but he sald this was not the case.
He explained that he had been arrested, and the ¥GB theree
after “roughed nim up once in a while" because hc was of the
category of Soviets who were known to essociate with foreigners.
He did not know what American tourist had recruited REPNIKOV, :
but he was aware of the lfact that REPNIKOV had not beec
arrested until after the tourist had left the USSR, ***

¥hen he was reviewing the summary of information on
LITTELL, who had left the USSR before the summary Was proé-
pared, NOSENKO was asked if he knew anything sbout one of
the Soviets named as a one-time contact of LITTEL's, B.P.
VORONTSGV. The document, a rough draft with corrcctions,
contained a statement that a meeting between LITTEL and

*KOVSHUK was identified by HARMSTONE as the KGB officer who
made the approach.

*+See the foregoing section on the contents of the CHERE-
PANOV package for details on the inaccuracies included in
this document.

*#*REPNIKOV had been reported as a dissident Soviet youth
as early as 1955, and in 1957 he told one of his American

"contacts that he had once been arrested and served time in

a Soviet prison at some time for one of his attempts to

escape illegally from the USSR. He was arrested again there-
after for a second plan for escape, and he was given psycho-
logical treatment as a result. REPNIKOV was in contact with
a number of Americans and other Western travellers .again in
1958 and 1959. 1In September 1958 arother Soviet, a friend

of his, told an American tourist that REPNIKOV had been R
arrested after receiving a letter from an Americap which
thanked him for his interest in being an ageant and gave him
directions for future contacts. In tke summer of 1960 there. .
was a long article in Komsomolskeya Pravda about the arrest
of REPNIKOV and a friend of his on charges of being agents of

"CIA, TNelther was, ‘ . s
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VORONTSOV took place on the strect, and they went to a
restaurant together. It further said that VORONTSGY was
continuously in contact with foreign tourists. These two
iines are crossed out in the draft, and in their place is
~written:  “The Second {Counterintelligerce and Securlt),
Department of the UKGB for the city of Moscow is fully
oriented concerning -him.' NOSENKO was told that VORONTSOV
most recently worked for Inturist-at the Hotel Metropol in
Yoscow, and that he had had a nimber of meetings with
American students and with tourists. NOSENKO commented:
"This is agent work. He is an agent.' ‘He was asked, "But
to you nothing is known?" NOSENKO said, "Absolutely nothing.'=

NOSENKC went over the rest of the CHEREPANOV documents
rapidly, for the most part simply reading them aloud, with
side remarks on topics unrelated to the dovoments or the
Americans discusscd therein,

St A i b e e e 1

of
JRERMBTINE' - RIS S

_*In the summer of 1963, VORONTSOV had contacted two different
groups of young Americans and told them of his plans for es-
cape from the Soviet Union. He also told them he had informaw- i o §

oL tion about KGD agents through his Inturist employment, and ; ) R ‘Uﬂmﬁﬁ

o that the American authorities should be told of him and his‘ = ' oo S
} plans; he passed on an elaborate code system which.was to be
used to get in touch with him to assist him in his escape -
plans. He was so open in his contacts, unrealistic in his

plans, and insecure in his conversations with the young_ Ameri-
cans {(none of whom had any intelligence connect1ons) that : :
: when they reported to American embassies in the ¥est, VOROKRT-. L

P SOV was immediately assumed by U.S. authorities to be either
'} v a ¢lumsy provocateur or a rfanciful, immature youth.. Nothing
£

1o bkt 2ok o

further was heard from VORONTSOV. There had been no previous
record of him in CIA files; the CHEREPANOV document was the
only confirmation of his other contdcts with foreigners.
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Rerort on KAZAN-KOMARLK

(i} Introducticn

Pt e e
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{131} Statement bv NOSINKQ

The FBI

report of its 26 Febrywary 130! intervicw of NOSENK
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‘ {iii} Statement bv

The FBI reported the following on its interview of 3§§§§§? :
“regarding KAZAN-NOMAREK: 5 ' : ;
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Alfred SLISINGER: Suspeciecd Source of th

{i) lﬂ}roductinn

, NOSENKG first veported on Alfred Lazarevich SLESINGIR {also.
spelied SLEZINGLR) on 3 July ptud when he osuid o i American
of this lzsT name, OWhRer G6f a photopraphic 2hud i hew York City,
was suspected by the XGB of having conncctions with the FBl.
Consequently, NUSENKG said, when SLESINGLZ traveiled to Moascow
the KGLB Tourise Depdrtmeint arranged to place him in contact with
zn agent of the department, and vhile SLESINGER was in'Odessa
“he Tourist Department instructed the K62 arzanizatien in that

‘city to have hin ssurrounded” witit ageits.-

o e ey S hinscif has PRl
©¥f naving be=n questioncd by Sor sovities Lbout his asso-
cratiors with the F83, firse SUTIY <ryin e Cdessa and’

again while visiting theve 1m il

ST St

RINCLT o this sub-

Details from NOSENKC,
S ject are prezented below.

v

(ii) XNOSENKQ's Iiformation

SLESINGER was under suspicicn by tae YGB Firsi tChief Divec-
terate, accerding tu NTUENRO, bacause of Lir business transactions
with a nunber of Sovicts who cance to Wis store ant i whon he
seemed to display mere than normal interest. Tho First-Chiefl
hirectorate was cf the opinien that SLESTNGIR wns trying to be-
ceme closely acquainted with some Soviets dnd was trying to study
them. Upon learning ol lLis forticoming tvr:; to the USRS the
NGB suspected that "he wight nake some centacts or do someining
interesting.”** The KGB, NOSERK? said, wantud to study SLESINGER
as being a possible agent or sperational contict of the FBI,

The XG3 had a file on SLESINGER, "and responsible for this
case was Yu.M. DVORKIN, a cenicr case officer in the American
Scetion of the Tourist lepartment. An ag2y of the Tourist De-
partment (name not give by NOSENEO : 5 i 32 i

NI % was Jirector of a photographic shop in Hoscow,
and on KG3 instructions he becane friondly with SLESINGER during-

M2

the latter's trip to Moscow; NOSENAY thought that the two me
later exchanged correspendence. SLESINGER went to Odessa,
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statec on 12 June that the KGb had Leen successius in citectlng
clandestine entry into foreign ermbassies in Moscow and had, ia
fact, been able tc get into all of thom with the éxception of
those of the United States and Great Britain., NOSENKO was then
asked whether the XGB had also been able tc enter the West German
Embassy. le replicd "The situation is worse with the Germans,
It is worse. 1lt's a different matier with the Cermans., They
are beirg listened to. XKOLL, the Ambhassador,? is a very intel-
ligent and skilled analyst, and he provides a great deal of solid
inforzation... KROLL dictates evervthing and even his own menor-
anda. The memuranda he dictates are very interesting, very
interesting memorada. Tthat is, the information we receive from

.the wicrophones is very solid information, very sclid informaticn,

because he knows everythirg. He knows what ADENAUER will thirk
ahead of time. A very intelligent. nan and an excellent, excel- .
lent analyst. His aralysis is tremendous. Also, [U.S. Anmbassador]
THOMPSON visits and talks with him, and we krow that THOMPSON was

there and what tock place. Valuablie information. le is very

talented, this KROLL." -

¥ Hans Anton RxOLl became West German Ambassador to Moscoh in-

1953. From 1953 to 1955 he had been Ambassador to Yugoslavia,
and from 1955 to 1958, Ambassador to Japan. His only previous
Soviet tour was during 1923-1925, when he was the German Vice-
Consul in Odessa. In March 1962, KROLL received a consider-
able amournt of publicity in the Western press when, accordxng
to the New York Times (2 March) there was "an. -outcry in the
West German press all week over reports *n Die Welt and Bild,
‘Hamburg newspapers with the saze ownership, p, that Dr. K

had recommended major concessions to the Communists for a
Gernan-Soviet settlement.” As a result, ADENAUER publicly.
recalled XROLL to Bonn for consultations. He had been under
fire for similar reasons the previous November and was re-
cal%ed then, too. He left Moscow permanently at the end of
1962. :
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Embassy Section, American Departm=2nt, Second Chief Direc-
torate., During these visits she would open her bag and
Source could see the large documents which were destined
for the Chief of the Third Department. The cover letter
read: ‘'List number . To (Cnhief of the Third Depart-
ment). Translated frum German by : . .' Source
often joked with Tatyana and in this vicw would complain to
her that she always brought very thin documents for the
American Department but very thick documents for the Third
Department. On several oncasions Tatyana would be late
delivering material to Source's section, and she would state
that the typists in the Operational Technical Directorate
were busy doing something for the Third Department. On the
basis of his experience Source knew that something important
must have been received from the microphones concealed in
the German Ambassador's office.,

411 of the intercepted material obtained by the Opera-
tionzl Technical Directorate was sent first to the Informa-
tioral Group of the Second Chief Directorate. This group
decided which information should be seen by the Central Com-
mittee. According to Source, a large amount of this mater-
ial was considercd very significant at the timec and was sent
to the CPSU Central Committee over the signature of the
Chairman of the KGB.

"Sogurce never read any of the above material. Source
does not know if the microphones are still in place and
still cperational.

“Source does not know if the KGB was able to break

‘the Garman codes.”

®
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9. - Cryptologic Successes Against the U.S. Exbassy
o .

.Introduction

gy 3

el t- June 1962, NOSENKO

Eﬁﬁﬁgﬁﬁn Moscow might be advised
£ 4

<;% At his second nmeeting with CIS
Pa
v 2¥ Ly De a fatal mcve, he said,

E ressed fear that the U.S5. @
L& his contact with CIA. T'r:i‘_.f”i;z'

- ‘S¢hce’ the 'KGB was reading x1T1;5fate Department enciphered cable

t¥affic between Moscow awi Washington. NOSENKC expiained that
hS knew this because, as ®semior officer in tig H,S. Enbassy
Sdction of the Americangdwpirtment, he saw thgéggéiphered cables
eyery day. On this@ime*$3%is and also boafsy e his personal
aind direct requq%ﬁﬁgiity for the section's optrations against
American code cl¢Pks; NOSLNKO assured hisgésha handlers on sev-
eral occasions that the KGB could not, ang-hrd.never bheen able to
read traffic enciphered Pithe U.S. Armed Forces {attache)
cryptographic system.™

s ¥

Meeting winh‘cégithe next day, NOSENKO tempered his earlier
statement about K % vptologidesuccesses. He reported that
"only certain' of i%{State Department ciphers were being read
by the KGB, and thafihe personally saw the deciphered plain text
only cn rare occasifs. This information was further qualified
during the interrogidtions of February 1965 when NOSENXO said that
State Department erciphered traffic was broken "very, very sel-
dom" during the 1960-1961 period and that "we {the U.S. Embassy
Section] never saw these documents.' NOSENKO has not changed his
original statement that the XGB has never been able to break
the military codes.

NOSENKO has stressed that he has no aptitude for technical
matters and had no interest in or access to information on spe-
cific techniques used by XGB cryptologists te break the aAmerican
codes. He suggested in general terms, however, that KGB suc-
cesses in this field were madc possible in part by iuformation
obtained from American cryptographic personnel who defected and
were recruited in the late 1940's and the 1950's, in part by
information from the microphene installations in the twe miki-
tary code rooms and certain U.S. Ekmbassy ofrfices. NOSENKO has
not specified how this information was used or which of these two
categorics of sources was of greater value, although he did re-
port that the loss of KGB ability to read the State Department
codes coincided with and was largely a result of the installation
of an acoustically secure enclosure for cryptographic operations.
(The date was late 1961 or early 1962, according to NOSENKO, but
actually late 1962, according to U.S. authorities.) At the

same time, NOSENKO indicated, the microphone in the military code
room (which was probably effective until late 1960,[
was of little use. -

There is a degree of correlation between NOSENKO's informa-
~tion on KGB cryptologic successes and that earlier.reported by

*F1t was for this reason that his own and ihe,section's_"number~
’ one mission"” in 1960 and 1961 was to recruit a military code
clerk, but this had not been accomplished; see Part V.E.3.c.
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" GOLITSYN. GOLITSYN told CIA that “"three or four =essages of

State Department cipher traffic were broken sometime in the 5?
period 1945 to 1950; past traffic could be read on this basis. &
1 Lhave not seen the evidence, but they read the telegranms of 3 -
the Foreign Service in Moscow in 1960,and evidently later.” 3 ¥
~ GOLITSYN then went on to say: "I am*sure they had as an agent o 3,
a code clerk of the Foreign Service.” NOSENKO's statements con-
tradict GOLITSYN.® . 3
i “The following sections summarize NOSENKO's irnformation re- f 5?
garding KGB cryptologic efforts, methods, and successes and, oo d
: since they have a bearing on his report, provide excerpts from P é
- NSA and USIB damage reports on the KGB microphcnes found in the | : ED
U.S. Embassy in 1964. : - : i
A ; i
;
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¥ See Part V.E.3.c. C :
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Information from NGSENKO

Fronm_ his personal experience, NOSEXNKO said in 1962, he knew
that the KGB Eighth Directorate had broken the enciphered mes-
sages of the U.S. Embassy in Moscow but not those of the military
elements there. At the end of 1561 or the beginning of 1962,
however, the KCGB cryptologic success ended, according to NOSENKO
in 1964. He has furnished some details on the typss of Embassy
enciphered traffic being read in clear text and 2n the way in
‘which the clear text was treated within the KGB Sccond Chief
Directorate; in addition, NOSENKO has indicated that the XGB used
microphones in the Embassy and exploited human sources to further
its cryptolegic work. These points are reviewed separately below,

(i)- Breaking U.S. Ciphers

The first reference by NISENKO to KGB cryptolcpic successes
against U.S. Government enciphered traffic was made at his sec-
ond meeting with CIA cn 11 June 1962. At that tice he raised the
subject in connection with his personal security ncw that he was
in ccatact with CIA. ile said: "If possible, handle things in
such a way that only a small group knows. Liusten, I don't trust
your records because there are people even there. I will tell
you something more. We are reading certain of your ccdes. There-
fore 7 don't trust this business and, therefore, ! ask... 1t is
better to list me somewhere in your records as an intelligence

co0fficer who you have under development. But don't indicate my

rank anywhere.* Listen, here is what 1 fear--! even had the idea
of going home and putting a bullet through my head and ending it
all. Because I don't trust you. 1 don't trust your methods and
I don't believe that ycu can keep a secret ‘secret.’ I am afraid
that somrthing will go wrong.

“Listen, we are reading your ciphers. We are even reading
your ciphers. Certain of your ciphers are being read. We are

reading [them] at the present time. [ am afraid to tell you this. -

Why? You will change them and they will guess at once why there
has been a change after everything had been going smoothly for
$0 many years. You aust give some.thought--Let them read [the
codes}. Nothing has happened, America has not disappeared.
America is just as strong as it always has been.

"We are veading ail the State Department ciphers. Under-
stand, [we are reading} all the State Department {ciphers], but
not the military {[ciphers]. This is the situation: We are rcad-
ing all the State Department ciphers. [Several words unintelli-
ﬁib}e, as NOSENKO is whispering.] What THOMPSON has said, what

is present Counsellor, McSWEENEY, [has said]. All this is being
read, i.e., these ciphers are being read, but the military
[ciphers] are not. The military are not. [I know this because]
I worked in this business, against the American Embassy... I
was a deputy section chief. I know everything and I am telling
you everything. And my main work was with a code clerk...®®

¥ Tater in this meeting, NOSENKO said he was a major; for a
further discussion of NOSEXNKO's rank, $ee Part V.G.1.

#* James STORSBERG, see Part V.E.3.c.(ii).
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‘end of 1961 or the begirning of 1962.* (Earlier, on 24 January

"Directorate was then having no success in breaking enciphered

I can even tell you that we tried to get him there, but it didn't
work out... '

"So, we are reading all the State Department ciphers.. But
if you change something right now, they will understand at once
that it could have come only from me,.. All ciphers that go frem . “
Moscow tc Washington are being read, but not the military [ciphers], )
the State Depariment ones. Because we still arc unable to under- s
stand the military ciphers, but the State Department ciphers are " )
being read. But, if you wish to protect me, you must--1l don't R
know what to do--let them be read. Listen, I saw them every day, o
every day, i.e., the ciphers, all enciphered State Department
cables which went from the Embassy. We had them all, down to
the last one. I saw them every day..."

g
3
1

During the third mecting, on 12 June 1862, NOSENXO revised
his statements made the day before, He now said that only cer-
tain of the State Department codes had been broken, and that he
had only rarel!v seen the clear text of deciphered cables. NOSENXO i
repeated that nilitary cipher systems had not been broken. His C 3
statenments were as follows: *[We are reading] not all, not all, , ]
of course. Sore are beirg read... All things which are sent in :
cipher are, of course, intercepted, but not all are being read.
It is impossible. to read them. It is necessary to kncw the
ciphers to read them. wWell, let's suppose that we send [enciplered N
cables] from ‘the United States. You pick all of them up, but you ' E
cannot read them. It's the same with us. Everything that leaves i
the Embassy, everything like a teletype machine, all this is roted,
everything, no matter how it is transmitted. But everything is
not read... The State Department ciphers are being read, not
all, but they are being read... I mcan that what the military
sends we are not able... but we can read some of what your diplo-
mats send. Not we [the KGB Second Chief Directorate] but the
[KGB] Eighth Directorate. They are reading some things."

WERRLIC LI SN
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Asked whether the KGB was reading all the State Department's
enciphered traffic or only a small part of it, NOSENKO replied: i
“Not all., We are not reading all the State Department [traffic].”
He also said, contrary to his statement of 11 July 1902 that he
saw the deciphered traffic "every day," these documents reached
hi? “"very seidom”--at the most '"ten or twelve times" during 1960
and 1961. :

PRI ISP AL AN I

Following his defection, NOSENKO reported that he had learned
in discussions with G.I. GRYAZNOV of the American Dspariment,
KGB Second Chief Directorate, during 1962 and 1963 that the KGB
could no longer break State Department enciphered traffic by the-

1964, NCSENKO said that he knew "definitely™ that the KGB Eighth

traffic of the U.S. Embassy in Moscow.) At about the same time
that State Department traffic could no longer be read, NOSENKO
reported, variocus U.S. Embassy officers were less often heard

s data el s L

¥ According to NOSENKO, he was transferred to the Tourist Depart-
mﬁnt from the U.S. Embassy Section, American Department, about .
this time.
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discussing significant information over the conca3iled microphones
in their offices. This deve topment had led CRYAZNOV and S. M,
FEDOSEYEV (Chief of the American Deparizent) to conclude that a
"room-within-a~room” hed becn installed in tlie tzpassy and that
other security measures had besn instituted there.* After his
transfer from the American Departement is carly 1962, NOSENKO con-
tinued, he also had occasion to discuss the KGB joss of code-
breaking capability with GRIBANOV, Chief of the Second Chief Direc-
torate; from him NOSENKO learned that the Central Committee of the
Communist Party was exerting considerable pressure on the Chairman
of the KGB for cortinuation of the material formerly obtained in
this manner; consequently, the KCB Cnairman was demanding maximum
effort from all officers in the recruitment of code clerks,

In the second series of hostile interrogations, on 20 February
1965, NOSLSKO made the following statcment concerning KGB crypto--
logic success during 1960-1961: "Occasionally the Eignth Directo-
rate would break messages, but VeEry, vory seéldom. and we never saw
the documents."

(i1) Handlirg of Deciphercd Cabl:s

In mid.-1964 NOSENKEO was debricfed or the procedures used by
the American Department, during nis reported tenule there in 1960-
1861, in handling thne clear iext of deciphercd cabies of the U.S,
Embassy. The report of NOSENKO's statements on this subject is as
follows: “The Russian text of those Siate epartment coded mes-
sages which had been broken was sent to SEWICHASINYY, the Chairman
of the KGB, w%ho sometimes forwarded i1t to Olepx Mikhaylovich GRYI-
BANOV, Chiet of the Second Chief Directorate. SHIBANOV at times
forwarded some of the materiai to Viadimir Alekszyevich KLYPIN,
Chief of the American Department, or KLYPIN's successor, S, M.
FEDOSEYEV. NOSENKO saw such material on the desk of KLYPIN and
later on FEDOSEYEV's desk, but was never permitted o read it.
NOSENKO knew, however. that tne reader had ‘o sign for thnose
articles that he read. Xikolay ZEMSKOV, from the Sccretariat
of the Second Chief Directorate, trougnt a book containing the
broken State Department messages to KLYPIN or FLUOSEYREV, lie
would open the book to certain pages which had red paper and
permit KLYPIN or FEDOSEYEV to sce the matcrial. This was Eighth
Directorata meteriazl, but NOSESKO did not know wnere or how
ZEMSKOV got it... At times portions of this material were read
aloud to NOSENKO by KLYPIN, but they concerned the position of
the American Ambassador or the U.S. Covernment on political ques.:

~tions and were of no significurnce to him. I-frequently there was

mention of the expected arrival of Americans who were not per-
manently assigned to the Embassy, and NOSENKO renembered that

one such item concerned the arrival of one or two men, a 'commis-
sion,' to check the work of ihe Political Section. Ine attitude
of the Secretary of State or the Admerican Ambassador was SOme-
times expressed on certain unremcmbered topics, but NOSENKO took
0o interest in the information as it did not relate to agents or ’

*See Part V.E.3;g. for a further diséuséxon 6n MOSENKO's in- ‘
formation on the decline in quzlity of intercepts resulting
from the decreased e¢fficiency of the KGB microphone installa-

-tions in the U.S. Embassy.

 TOP SECRET
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agent actxvxtxes. NOSENKO noted, however, that the material con- o

.cerned messages from the American Ambassador, Mascow, to the o
- Secretary of State and from the Secretary of State to the Ameri- -~ cs
3 can Ambassador, Moscow. All of this material was highly sensitive, N
- ‘and few people were pernitted to see it or evern to know of its .
"existence. NOSENKO stated that 1t was trcated aere carefully ’ .
than Top Secret information.”™

(iii) Methods of Cryptolcgic Attack

Unable to descrite the techniques of the KCB Eighth Direcc-
torate in breaking U.S. Uepartment of State cryptographic systems,
NOSENKO nevertheless did indicate various iethods applied to the
problem as known to him from his position as Deputy Chicf of the
U.S. Embassy Section and his responsibility for handling the pro-
duction of XGB microphones concealed in the Inmbassy. One method, 4
mentioned by NOSENKO on 12 June 1562, stemmed from the habit of
certain Lmbassy officials {(notably Ministers Counsellor FREERS
and McSWEENEY) dictating the text of outgoing cables aloud.

When the texts were picked up con the KGB micropnones,* the Eighth
Directorate compared them against enciphered traffic intercepted
by other means. The two other methods indicated, analvsis of - _
equipnent sounds and exploitaticn of human sources, are dis- :
cussed in greater detail below. _ : i 7

g TR
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_ NOSENKG has twice referred to the Eighth Directorate's : i
interest in equipment sounds and snatches of technical conversa- :
tions picked up by the microphones in the State Department and
military code rooms. He said on 24 January 1964: ''Now, we also t
listened to the code room and the tecleiype office, but we could
never get anything out of the teletype office because of inter-
ference {equipment noises which drowned out conversations) .®*

. In the military cc.le roocm--that was where [James H.] STORSBERG

. and later [Matthew P.] ZUJUS worked--we didn't get much. ke

‘ could hear STORSBERG swearing on occasion, and then he would men-
tion a group of numbers. This was, of course, all recorded and
we turned it over at ciace to the EFighth Directorate, dealing
with coding :nd decoding. Of course, all other intercepts wcre ;
turned over to them also." KOSENKO reported on 14 May 1964: ¥
“In 1960 and 1961 frem the State Department cod2 room [we heard]
always the sounds of machines only. Machines only. Three tinmes
during these two years naybe somebody said one phrase or one of
the guys said several pumbers. Jim STORSBERG was sitting alone
in the military area. The reception was good. He seldom spoke.
Sometimes he repeated numbers to himself and sometimes a mechanic
of code machines came to him, a military guy, a sergeant... I ;
forget his name.*** They said two or three phrases: 'Did you ' O 1

AR TN

¥—T¢e Part V.E.3.g. concerning the KGB microphones in the U.S. . | .
Embassy. e

&2 {Until December 1962 when an acoustical room was installed
within the State Department to enclose cryptographic equip-
ment, teletype and code machines were vulnerable to the one
microphone later discovered in this area. Since that time
presumably only the teletype equipment could be heard. Here S
NOSENKO is speaking of the earlier period. Or 20 February, R i\
1965 he said, however: "The microphone is not in the State . . i
Department code room, but next door where the teletype ‘
machines were located.” This information was true only after
the secure room was installed. :

#%&% William Stanton HURLEY, a Warrant-Officer who 3upérvised mili-
tary communicaticns, repaxred cryptographic equipment, per-
formed stand-by cryptographic duties when STORSBERG was un-

AEBlE R L S Sy s

i ava1lab1e, and supervised other sensztxve activities {see - e
H Part V.E.3.c.). - : .
% ' aepm o Lo ‘
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; check this? Yes. This side good.’ And so on. This was 1965
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and 1961, and everything from these twc rocms--Stats and ‘military--
was put in one special place. Colonel Aleksandr [Niknlayevich]
SELEINEV from the Eighth Directorate came and looked at _then.

There were numbers. He took them for one or two days and then
returned them." '

NOSENKO was more specific with regard to another source of

'”analytic information. Qucstioned on 24 January 1564 concerning

the recruitment and use of code clerks by the American Departaent,
‘NOSENKO enumerated the reccruitments known to him and then said:
“As I.recall, way back in 1948 or 1949, there was a man of yours
who defected. He stayed behind. I believe his name was McMILLAN.*
I don't remember his exact name, but he stayed tehind in the USSR
and I know he hLelped them a great deal. Then, dfter him, was this
'ANDREY.' Thanks to his help they were able to read your State
Department codes.®*? To date we have never been able to read your
military codes. ‘'ANDREY' was not a code clerk. I believe he was
a code-machine technician. After that there were many efforts
made, but there were no successes. Right now I know definitely
that the Eighth Directorate, which is involved with decoding,

does not have anything at all. In the past they have submittad
reports to KHRUSHCHEV and the Central Committee on their inter-
cepts. But now they are not getting anything at all. Therefore,
right now the highest priority mission given to the First [Ameri-
can] Department and the Second {Britishj Department is to get

.at code clerks. But in any event, thcy never were able to got

at your military codes." The debriefing continued:
Question: But did not 'ANDREY' bring out military code material?

NOSENKO: No, I believe it was. only State Department material.
What he mainly did was to describe the operation of
code machines and what daily or other periodic settings
were made.*** Then, of course, those two who were very

¥ James H. McMILLAN, a code clerk on the staff of the U.S.

Military Attache in Moscow, defected in 1948, because of his
devotion to a Soviet woman.

% Dayle W. SMITH (KGB cryptonym: "ANDREY") was in Moscow 1952-
1954, It is not clear from NOSENKO whether the benefits of
SMITii's information were limited to this period or extended
to 1960-1961. Apparently the same type of cryptographic
equipnent was in use by the State Department for the entire
time. See Part VI.D.3.b. for further details on this case.

#%% At the time of SMITH's Moscow tour there was only one code
room at the U.S. Embassy in Moscow, used both by State De-
partment and military personnel. As the only cryptographic
machine technician assigned to the Embassy, SMITH had access
to both State and military cryptographic equipment, although
he was an Army sergeant assigned to the office of the Mili-
tary Attache. In his statements to the FBI, SMITH has O
c¢laimed that, in fact, the only information he gave the Sov-

iets in Moscow was fabricated by himself and therefore use-
less. ' : o

- -TOP SECRET
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Question: Was this HAMILTON?®®

knowledgeable of such matters, MARTIN and MITCHELL,

they gave tremendcus help.* Then there was some
American code clerk who they brought into the USSR,
I believe, via India.

-NOSENKG: I don't know his name. Tﬁis was asfter MARTIN and

MITCHELL... He helped them.a bit. No question about
it. To some degree anyway. After that so far.as I
know there was nothing at all with results. Now they-
are attempting to get a.code-clerk. E

Questinn: Were there other attempfs made?

-

NOSENKO: Yes, there was an attemp% against Jim STORSBERG.®%%#

. R

eam Rl
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Wiilizm Hamiiton MARTIN and Bernard Furguson MITCHELL were
NSA mathematicians who defected to the Soviets in July

1960. Both had previousiy served with the Naval Security
Group in Japan and were familiar with U.S. intercept and
cryptologic efforts. No indication is available that either
had any detailed knowledge of U.S. cryptographic procedures

.and equipment,

Victor Norris HAMILTON (also known as Fouzi di Mitri HINDALI),
a native of Palestine, worked as a linguist in the Arab
Section of NSA from 1857 to 1959, when he was released for
medical reasons (paranoid schizophrenic). He defected to

the Soviets in Prague on 12 June 1959. He was not a code
clerk. :

See Part V.E.3.c., which describes the STORSBERG case and
other unsuccessful KGB recruitment operations involving
American code clerks during. 1960 and 1961.
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U.S. Evaluations

NOSENKO's statements about the KGB microphones in the Ameri-
can Embassy led to investigations by U.S. authorities -which re-
sulted in damage assessments, part of which are germane to the
NOSENKO reports on KGB cryptologic successes. NSA examined the
question of cryptographic security in light of the microphones.
found in the State Department and military code rooms at the
Enbassy, while the USIB Security Committee studied the security
ramifications of other microphones which were discovered in the
Embassy, Extracts from the NSA and USIB Security Committee
reports are given below. Although the latter report does . not

specifically mention the cryptologic potential held by the micro- -

phones, it states that classified cables were dictated in the
Internal Political Section offices until Decenber 1963; most of
the military cables, the report adds, werc typed by the origina-
tor, but certain ones were dictated in thc Military Attache
offices.

(i) NSA_ Report

" . There were two code rooms in the Embassy, one serving
the Department of State and the other serving the attaches. An
operating microphone was discovered in each of these two rooms:*

. "During the fall of 1962, special enclosures were built for
each of these rooms, and all cryptographic operations were per-
formed in these enclosures beginning in December 1962. Erclo-
sures of this type are built to rigid specifications and have
been exhaustively tested. They are designed to protect against
just such networks as discovered in Moscow. Thus, we may conclude
that there has been no compromise of information in Moscow due

to cryptographic operations since December 1962, so long as the
enclosures were operated in’accordance with the proper procedures.
Between 1952 and 1962, however, the code rooms were not protected
against this type of surveiliance...

w__. It was technicaliy feasible for the Soviets to have re-
covered the plain texts of the messages encrypted and decrypted
by machines:;in these code rooms. This stems from the fact that
teleprinters and cryptographic equipments do not run silently;
they .emit acoustical and electromagnetic energy--that is, they
make.noise as they: type, print, and punch information. The
sounds emitted by the machinery invelve minute differences in
amplitude, frequency, and timing as different letters and charac-
ters are processed by the equipment. Relatively insensitive
pick+up devices can detect these differences if they are placed

.at fairly close range to the equipment as was the case in:each

of the Moscow code rooms. When these sounds are recorded and
analyzed the plain text of messages can be reconstructed. Con-
sidering the specific equipment used, we must conclude that the
Soviets could have recovered the texts of most messages sent to
or from the Moscow Embassy from the time of occupancy until

. December 1962 in the case of Department of State traffic, and
. through 1960 in the case of attache traffic... :

“In addition to the recovery of the:blain texts of indi-
vidual messages being processed during this time period in Moscow,

. it is possible that information on the cryptographic operation

% "According ¥o aIT knowledgeable sources gqueried in the investi-
gation of Dayle SMITH, all cryptographic operations, both military
and State Department, were performed in a single room on the ninth

. floor of the new Embassy building in 1953 and 1954. Separate

code rooms were @stablished some;ime after this and before 1959. -
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-0f the MCB (State Depaftment cipher maéhine) and the KL-25

(Attache cipher machine) was recovered... This results from
the fact that the sounds madé by these equipments reflect the
internal mechanical workings of the cipher machine; these sounds
can be recorded, analyzed, and the cryptosystem itself could
have been recconstructed., If this did occur, not only the nes-
sages processed in Moscow, but also those messages processed by
other posts using the samec machines and the same cryptomaterial
could have been lost to the extent that they were intercepted...

“The attache cryptomaterials are similarly compartmented.

i

During the period 1852 to 1960, various rotor machines were used. . = .-

From 19SS ©o6 1958, the KL-1 was used, and {rom 1958
to date the KL-7 has been used. In October 1900, the KL-7 was
placed in a special sound-prucf box which prevented any attache
traffic from being recovered after that time, since all attache
messages were processed either in that system or in one-time pad...

“In Moscow, the Department of State during the period Octo-
ber 1960 through February 1961 enciphered nearly all messages
classified Secret and Top Secret in one-time pads, resulting in
the loss only of the Confidential traffic during that period.
Department of State found it necessary to revert to the use of
one-time tape machines for messages classificd up to Secret from
March 1961 until the enclosures were installed. Therefore, most
Confidential and Secret traffic was probably lost during that
period; but Top Secret messages were still enciphered in one-time

" pads and thus secure...

“We must assume that all Department of State communications
~hat were machine-processed in Moscow could have been compromised
from 1952 to December 1962. These consisted of messages of all
classifications until October 1960; Confidential messages only
from October 196C until February 1961; and Confidential and Sec~
ret messagés from February 1901 until December 1962.

"Most Department of State classified messages involving
Iron Curtain posts exclusive of Moscow should also be assumed
to have been compromised during 1952-1959 through cryptomachine
information derived at Moscow. It can be assumed that such
messages during 1960-196%Z were not compromised by this means.
State Department classified messages which excluded Iron Curtain
osts would not have been compromised by the Moscow penetration
gecauSe of the isolation of crypto systems.

"Machine enciphered military attache traffic processed in

Moscow should be assumed compromised until October 1960, but was

secure after that date.

"During 1952 to 1954, all traffic in the entire attache net
which included Moscow could have been, compromised.

“There is no reason to believe that any information was v
compromised through cryptographic operations after December 1962
when special enclosures were installed, so long as .the enclosures
were operated in accordance with the proper procedures..."
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. (ii) USIB Security Committee Report .

"The security practices and procedures [at the American
Embassy] appear to have followed a pattern from April 1953 to
May 1960, at which time the first plastic [acoustical] room
was installed. A change occurred in the work habits [in May
1960} in that the more senior State Departmeat officers utilized
the plastic rcom for sensitive discussions and dictation. The
room could accommodate only a limited portion of the Embassy
classified discussions and, accordingly, a number of classified
discussions were held outside of this secure arca. In the April
1953-May 1960 period it was an accepted practice of the Ambassa-
dor and the Deputy Chief of Mission to discuss openly in their
offices routine classified operations of the Embassy and to dic-
tate classified documents and telegrams. Extremely sensitive
matters such as high-level political decisions, matters perti-
sent to the most sensitive U.S.-Soviet relaticnships and positive
intelligence operations were not dictated and if ‘discussed,
were mentioned in a cryptic manner...

"In the External Political Section during the 1653-1960
period there were daily staff meetings... Work ascignments
were given at these meetings to individual officers who, in turnm,
prepared classified dispatches or telegrams to the [State] De-
partment.. It was reported that the officers of the Extcrnal
Political Section irequently dictated classified material, includ-
ing telegrams, within their offices. Officers of the Interpnal ’
Political Section generated few classified telegrams... These
were, however, typed in the offices. From May 1960 to date [1964]
the Ambassador-DCM operation conducted their most sensitive clas-
sified discussiens and actions in the acoustic room; however,
routine classified day-to-day operations were discussed and dic~
tated in the offices. Ambassador KOHLER reported that since
August 1962 he and members of his staff working on substantive
or sensitive matters utilized the secure room and that all ma-
terial to Le encrypted was drafted in long-hand or dictated in
the acoustic room.

"The pattern for the External Political Section and the
Internal Political Section remained basically the same during
the period of May 1960 to the present time; however, the most
sensitive matters were discussed or dictated in the acoustic
room or drafted in longhand... In September 1962 the second
acoustic room was erected for the typing secction for the handl-
ing of sensitive classified material. From December 1963 to
date it was indicated that no classified telegrams have been
dictated outside of the acoustic rooms. 1t was stated,; however,

.* that the day-to-day operations including analysis of develop- .

ments within the Soviet Union were openly discussed in various
offices and the conclusions reached later became the basis of
classified documents cor telegrams... :

“The military attaches reported that most cables were
drafted in longhand or typed by the originator and then turned
over to the code clerks for transmission. In certain instances
cables were dictated in the offices...”
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indicated, came tO Geneva with the

 NOSENKO, as previously
coviet Delegation to the Cisarmament Conference in mid-March

1962 and established contact with CIA in June of that year.
His arrival if. Geneva and his first meeting with CIA thus
occurred threeimonths and six months, respectively, after
Anatoliy Mikhailovich GOLITSYN defected to CIA from the KGB
‘Legal Kesidency in Helsinki, on 15 Lecember 1961,* and was ex-
filtrated to the United States. '

A discussion of what GOLITSYR said about NOSENKO appears in’
part V.I.7.

PENRS LY FHNE ST TY -5 TN

presented below are, first, a sumary on GOLITSYN, then
a survey comparing GOLITSYN's and NOSENKO's leads, and finally,
a protocol on GOLITSYN which NOSENKC signed. '

B, -

2. Background Information on GOLITSYN

GOLITSYN, a KGB counterintelligence,officer,'was assigned
\ to the Soviet Embassy in Helsinki in Sulv 1960 under the alias :
of Anatoliy KLIMOV. In defecting to CIa, he provided more than )
20 documents taken from the lielsinki KGB Legal Residency files
as well as extensive information about XGB officers and opera- : :
tions acquired during his 16-year career in the KGB. : B
GULITSYN had had a variety of job and training assignments !
in tne First Chief Directorate in Moscow and training assignments t
_in the Second Chief Directorate.** The bulk of his career was K ;
spent in work against the American target for the First Chief ' - #
Directorate; this was his responsibility in Helsinki and had
also been his principal area of responsibility during his pre=
vious tour abroad, in Vienna from 1923 to 1955. (Inm the lat-
ter assignment he had been known to Petr DERYABIN, who defected
to CIA in 1954, and this was the reason fer GCOLITSYN being

assigned to Helsinki under alias.)
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Among the GOLITSYN documents was a study of American in-
telligence operations exploiting tourists yvisiting the USSR,
the so-called "legal travel program.”*** This study, which
rune to sixteen pages in translation, was prepared in KGB

rere and was sent to the Helsinki Legal Residency under . ' [

. Headguarters
a cover letter, dated 7 april 1961, which suggested a number

.of steps to be taken in order to counter such operations.
The study was based on two principal sources:

W
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- ¥ Accctdxng to NOSENKO, GOLITSYN defected on or about lS.Janu¥ P
ary 1962, after NOSENKO had been reassigned to the Tourist

_Department.

:' -
R - SN

*%* pg a result of this service, GOLITSYN was the original
source of numerous leads to jdentifiable penetrations

. of Western Governments, including agents with access ‘
to classified information such as William VASSALL (see . .
part VI.D.5.b.) and the French officer in NATO, George R : :

" PACQUES.

st 2gee Part V.D.7.C. for details.
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- The minutes of TIX and MI-6 jo:nt conferences on
legal travel operations, held in 1939 ard 1960, (The
KGE agent Gzorge BLAKE -onfessed that he had passed these
documents to the KGH.}

- Actual cases of kmerican legal trsvel operations in
the USSR which had keen revealed to, or uncovered oy, the
KGB. (Some of the cases had oeen publicized throuch Soviet
announcements of arrests and urials, but -the majority of
.those cases cited by nane in the study had not previously
been known to ke compromisea. In a few instances acrivities
of the American Intelligence agents appear to have been
embroidered upon by the KGB, while in scme others inrnocent
tourists were wrongly as-cured by the KGE

Among recommendations made in the -over memorardum was the in-
struction to recruit or place agerts in tourist agencies handling
travel to the US3R., These agents <ouid then provide information
on the usze of these firms by foreiyn intelligerce services in
work against the Sovietr Urnion, '

GOLITSYN had informat:ion on certain aspects of the KG3 Second
Chief Directorate work against the U.S, Fmbassy in Moscow. Prior
to his assignment 1in Helsirki he had conferred several times in
April and May 1960 with cfficers of the U.S. Embassy Section of
the Amnericdan Department, Second Chief Directo: ate, concerning
possible assistance ne couid render chem in their work against
American code clerks transit.ng Helsinki en route to their Moscow
posts.” Durirg his assigrment to Helsinki he travelled to Moscow
on TDY in January 1961, at which time he discussed with these
same officers the possibility of his using in Helsinki a Finrish
businessman, Johanrnes PREISFREUND, who had seen recruited by the
Second Chief Directorate for an operation against an American
code clerk ir Moscow.*'* GOLITSYN acquired furcther information
about such operations on at least two occasions, when Second
Chief Directorate officers visited Heisinki on TDY and either
called on him for support or chatted with him about officers and
cperations,

3. GOLITSYN Leads and Information from NOSENKO

a. . Microphones in the U.S. Embassy

In his visits to the Americar Departmert GOLITSYN learned
by accident of KGB technical operations agairnst the U,S. Embassy

RS

- ®* NOSENKO denied that GOLITSYN visited the American Deparcment

at any time in 1960,

**Although knowing that GOLITSYN went to the American Depart-
ment in 1961, NOSENKO said that the month was not January
but July, for it was in July that he ‘NOSENKO) was on leave:
GOLITSYN's passport, however, verifies he was in the Soviet
Union in January 1961 and shows ro entries for July of that
year. See Part V.E,3.c. for further details on PREISFREUND,
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in Moscow. When asked in April 1362 about the product frém such
operations, GOLITSYN said he had heard akoudt results rany tirmes, .
but the only concrete.examgle he was in a position to give was
‘the following: During one of his visits to the A~crican Depart-
ment in 1960% hi heard and saw that a report cr repor:is of the
results of auvdiosurveillance in the U.5. BEmbassy had been lost.
Wnile he was present, the Deparvment Chief ordercd ¢l1 the per-
sonnel to search once rncre for these papers, and asz GOLITSYHN
stcod there they went through 21l their files. GOLITSYN said

he could sce that there were many such reports, each having a red
line on it, which signified that these revorts were the property
of that department of the KGB Operational Technical Directorate
(OTU) which was responsible for making the installations., He
explained that this meant that the Amcrican Department had to re=-
turr. the reports to that Lirectorate, and this was the reason for
a scarch being made. The only cffice in the U.S. Fnbassy which
was specifically menticned in connection with this search was
that of the Minister Counselor.?*

. thﬂxmLﬁﬁﬁﬁ_Q, rokorated py HOSENKOQ .
b Thera are twe ﬂe XGB operations on which both GOLITSYN and
NOSENKO have given mutually confirming information, although
their respective reports do rot azlways cover the sare data.

These operations, all discussed elsewhere in this paper, are:

. ‘- Henry SHAPIKO Part V.C.2.a
- BENSON, MULZ, and STROUD Part V.C.3.h.
- Thomas BAKTHELEMY Parts v.pD.7.c. & VI.D.2.d.

Carmen TORREY Part VI.D.2.a.

* Elsewhere GOLITSYN ras stated that he visited the Anmerican
Department several times between April and June 1936 in
preparaticn for his assignmont to Helsinki in July 1960.

He has also incorrectly stated that he visited the depart-
ment in December 1960 (his passport and CIA travel records
show this was actually January 1961); GOLITSYN therefore may
have been referring to this later visit,

** In June 1962, NOSENKO:told CIA that there weare microphones
in the offices of the Minister Ccunsellor at the U.S. Emb-
assy, and he said at that time that he had seen intercept

xm;iihagireports of conversaticns or dictations by successive Mini-

=jter Counsellors. In 1965 NCSENKO volunteered a story about

“Hemwss—-the loss of one of the intercept reperts which the American

“Department had received in 1950 or 1961; he icentified it -
as one which recorded the Minister Counsellor ziving dicta-
tion. According to NOSENKC, the American Department was
turned upside down for a month, December, in the search

for the missing report. Althcugh the document was never
found, neither the Chief of the American Department nor
O.M. GRIBANOV, Chief of the Second Chief Directorate, was
subjected to any punishment because the draft from which
the missing report had been typed was found to be in the .
possession of the Second Department of OTU. From this the
investigators concluded that the document itself had pro-
bably been returned to the OTU and burned, and that in-
advertently no paper had been executed to record its des-
truction, '

;
;.
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s V. D.7.c. & VI.D.2.b.

VI.D.4

. " part VI.D.4.

;- Part VI.D.4.

- Canadian CUdG‘ClGI* part VI.D.4
{name nct Lnown)'.

NG, ﬁ%ﬁm Part VI.D.4.

- William J., VASSALL Fart Vi.D.5.a.

- Clandestine entry

into Swedish Embassy Part Vi.nD.9.

c. Leads Conflicting with NOSENKC Reports

Either through direct contradictions on a key point or
through omissions by NOSEXKO about a major feature, ‘here are
five opetatlonﬂ on wh1ch GOLITSYN and NOSENHKO have supplied
corfllct*nq irformation, These operations, all discussed

-elsewhere in this paper, are:

= James STORSLERG &
Johannes PREISFREUND

Part V.E.3.c.*

- Adam DROCHES _ Fart VI.D.2.a.

- Gerald SEVERN Part VI.D.2.a.

- "SASHA" (KGD Part VI.D.2.a.

cryptonym)
-Edward E. SMITH Part VI.D.4.b.

d. Leads to Operations Against U.S. Fmbassy Not Covered by
KOSENKO

GOLITSYN reported on six operations against perscnnel of
the U.S. Embassgy in Moscow which have not zppeared ia the re-

- porting by HOSENKO.** fThese cperations are summarized below.

GOLITSYN heard in about 1957 of the recruitment of a female

“employee~--"like a secretary”"--of the U.S. Lmhassy. wWith ancther

American glrl she had travelled to Georgia in 1957. -There the
KGB placed in her path a KGB agent, a Georgian male. They be-
gan living together, and this relationship continueéd in %oscow
where the was recruited.

®* GOLITSYN's lead to the American recruited with' PREISPREUND's
~help is eguated to STORSBERG on the basis of NOSENKO's and

"PREISFREUND's statements that FREISFREUND participated in rno
other operation. GOLITSYN reported that the .target of this

operation was recruited; NOSENKQ reported. that STORSBERG.xe~ .. ... . . .. .

jected the KGB apprcagh.

"#2 By virtue of his position as Deputy Chief of the v.S. Emb-

assy Section in 1960 and 1961, NOSENKO said, he was directly
responsible for know-ng of all KGB operaticns against person-
nel at the Embassy ir that period and definitely would have
known 0f any successes since his earlier tour; he knew that
®ANDREY" was the last successful one (1953-54).

USSR
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by -‘the«wwbassrsmim’that" the~latter-hadas—aw agent gr o
code clerk in the Emtassy who was scheduled for transfer tc Hel-
ginki. This subject came vp in a discussion of GOLITSYN's forth-
coming assigrnment to Helsinki, and GOLITSYN was told that if the
agent was transferred to Helsinki, GRYAZNOV might let GOLITSYN
have him as his agent. GRYAZNOV gave GOLITSYN ro details about
the operation other than the fact that the agent had provided the
KGB with some iaformation and the KGB considerec¢ him "a real agent.”®

Blso in the spring of 1960, GOLITSYN learned from GRYA?&OV i
that he, GRYAZNOV, had developed an operation against a military ' ‘
code clerk at the U.S. Embassy to the point that the KGB was *39 C
per cent sure" that the target would be recruited. 'From the i
accounts given by NOSENKO and STORSBERG, this dces not appear to '
ccncern the STORSBERG operation, which.was just beginnirng at this

_ time, NOSENKO has mentioned ro other operation against a military
ccde clerk.

I.Y. KURILENKO told GOLITSYH that while serving in the U.S,
gmbassy Section he had followed an American diplcmat returning to
the United States in 1959, and there he had comple<ed the recruit-
ment which had begun while the diplomat was assigned to the U.S8.
Embassy in Moscow.* According to KURILENKO, he had travelled to
the United States under cover of the Soviet Exhibit Committee

e e dokhantad i il

- - GRYAZROV inforred GOLITSYN in April or May 1%60 that an
*American, possibly a code clerk, but definitely an employee of
“the U.S. E*bassy in Moscow, was either recruited or prepared for

recruitient on a hcacsexual basis beginning in 1959 and concluding

in 1960. The KGB had photographs of the American in variocus homo=-
gsexual acts. However, SHELEPIN, who had just become Chairman of
the KGB, was stressing ideological rather than blackmail recruit-

nments at this time; SHCLEPIN said that this method of approach was b
. "too dirty® and the XGB should find another way. SHELEPIN did :

not exclude the future use of the photographs, which the KGB would

hold in reserve.

VIR
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Arother case mentioned by GRYAZNOV to GOLITSYN was that of
the attempted recruitment of an American female secretary on the
basis of her relationship with a KGB agent, either a lover or a
close friend. The agent, with the help of a KGB officer, tried
to influence her, but failed. ¢£he left the USSR prior to July
1860, but the KGB pianned to work on her again, as she was to
return to Moscov.

oo,
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On a TDY trip to Helsinki in November 1960, V.V. KOSOLAPOV

of the U.S. Embassy Sectlon told GOLITSYN that he had come there
in order to ride back to Moscow on the train with a U.S. Embassy
code clerk with whcm he planned to strike up an acquaintance to
be continued in Moscow.** In about September 1961 a friend of -

. KOSOLAPOV's came to Helsinki on TDY, and GOLITSYN tried to get

.. him to talk about KOSOLAPOV's train operation, but he would not }

-~ @discuss the case. From this GOLITSYN was certain that the re- o

cruitment had been successful.
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GOLITSYN learned from V.M. KOVSHUK, apparently in January 1961,
that the Finnish agent - Johan PREISFREUND had recently been used in
the successful recruitment of. an American at the U.S. Embassy. oo
NOSENKO has described no successful operatlons in- whxch PREISFREUND : .
" took part (see preceding section). 7 _ o o i

i i e
i "”;“»&M. . o

# "NOSENKOD said that there was no Operational reason for KURILENKO's
travel to the United States at the time of the Soviet Exhibition
in New York City, and that KURILENKO's duties related only to
security; the KGB Resident in New York City, NOSENKQO added, could
bave given KURILENKO gome special task if he wished.

*¢ See Part V.E.4.b. for discussion of KOSOLAPOV's TDYs to Helsinki.
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4, NOSENKO's Information on GOLITSYN

' In February 1965, after he had been questioned by
CIA about GOLITSYN, NOSENKO signed the following state-
‘ment concerning his knowledge of GOLITSYN:

"] have never met or seen Anatoliy Mikhailovich
GOLITSYN.

“During the period 1960-1361, while I was serving
as Deputy Chief, First [U.S.Enbassy] Section, First
{American] Department, Second Chief Directorate of the
KGB, 1 remember that Anatoliy GOLITSYN visited the
Section to discuss the proposed use of my agent "PROKHOR"
[PREISFREUNL] in the operations of the Helsinki Residentura.
I was away from Moscow at the time of GOLITSYN's visit,
but I know that he talked to V.M.KOVSHUK, and that at
_KOVSHUK's request he also talked to [Yevgeniy] GROMAKOV-
SKIY {of the American Department] about American dipleomatic
couriers travelling through Helsinki en route to and from
Moscow, and to KOSOLAPOV about American code clerks. I
o do not remember what they specifically discussed. I
“ © learned about this visit from KOVSHUX after 1 “cturned
to Moscow from leave, and also heard about it from
KOSOLAPOV and GRCMAKOVSKIY.

“] do not know the date of this visit of GOLITSYN's,
but I do know that it was after he was posted to Helsinki.
1 believe that it was in the summer of 1961, I know for
;certain that 1 was away from Moscow at the time on leave,
because KOVSHUK told me about. it after I returned from
jeave. Since he discussed code clerks, I would have met
him if ! had been there.

"] have been told by my interrogators that this
visit of GOLITSYN's took place in January 1961, I do
not believe this to be true because 1 know that I was
saway on leave when he came and my leave was in July
1961,

%] never heard of any other visits by GOLITSYN to
the First Section, First Department, during the time
that I served there in 1960-1961.

"] have been told by my interrogators that GOLITSYN
visited the First Section, First Department, threc times
in May-June 1960 before going to Helsinki and that he -
talked at length to KOVSHUK and GRYAZNOV about what: he
could do. in the Helsinki Residentura to assist our Section
in its operations against code clerks coming to the
American Embassy in Moscow. I am sure that GOLITSYN did.
not make anv such visits in 1960 and that no such conver-
sations took place at that time. Since I directly super--
vised the work of GRYAZNOV and KOSOLAPOV and shared the
same office with them,any professional discussions by thenm
with GOLITSYN "about code clerks would be either with.my

" knowledge or would be reported to me. If he did in fact.
make such visits in May-June 1960, I cannot explain why I
do not know about them. T
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"1 have been told by my interrogators that KOSOLAPOV -
visited Helsinki in November 1960 to accompany an American
. code clerk on the train to Moscow, ~ I have also been told
that on this trip he had:official coéntact with GOLITSYN
concerning this ccde clerk and concerning one of GOLITSYN's
gssignments to assist theFirst Section, First Department,
Second Chief Directorate by developing infornation on.
code clerks before they left Helsinki for Moscow. [ do
net know that KOSOLAPOV wént to Helsinki in November 1960.
I do not know that KOSOLAPOY accompanied any Anerican
code clerk to Moscow from Helsinki, except Paul JENNER,
.1 do not know that KOSCLAPOV met with GOLITSYN and dis-
cussed the subject of code clerks with him in Helsinki in
November 1960 or that KOSOLAPOV ever saw GOLITSYN in
Helsinki.

“I do not remember that exact datec of GOLITSYN's
defection, but I know that it was in January 1962, I
believe cn the 15th or 17th of January. 1 do remember
that he defected on a Saturday and that it was not
discoverecd until the following Mondav.® I am certain
that GOLITSYN'!'s defection took place after 1 had trans-
ferred back to the Seventh [Tourist] Department in
January 1962, In the ensuing investization within
the XGB, I was never questioned on what code clerk
operations GOLITSYN may have known about.

"1 know that no written damage report on GOLITSYN's
defection was prepared in the Second Chief Directorate,
In the Seventh Department, where I was serving at the
time. of GOLITSYN'S defectxon, I remember that V.D.
CHRLNOKOV, the (hief of 'the Department, was questioned
about the orienterovka [study] on tourist operations
which GOLITSYN was Kknown to have taken.

"1 have been told by my interrogators that GOLITSYN
defected on the night of 15 December 1961. 1 cannet
accept this date because I know that I was no longer in
‘the First Department at the time of GOLITSYN's defection.
I agree that the true date of GOLITSYN's defection must
be krown to the CIA, and I can only assume that -v inter-
rogators have ezther made a mistake or are tryinc to trap
me. In any case, I still maintain that GOLITSY: ¢ T-cted
after I moved to the Seventh Department in January i.-2.%

F. Surveillance of Soviets in the United States .

i1, Information from NOSENKO

At the second meeting with CIA in Geneva in 1962, NbSENKO

related that V.A. KOZLOV, Chief of the American Department

of the KGB seventh (Surveillance) Directorate, had gone to
the United States the year before to investigate the suspected
cessation of suxvgi%lance of Soviets stationed in New York City

¥The I15th of January 1962 fell on a Monday.. ..
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iy aman

and ¥Washington, [.C.#

"We have sensed that something has happene& in America,"

NOSENKO said at that time. "We do not feel surveillance. There
is no surveillance.” The KGB Legal Resident in New York City,

B.S.

IVANOV, had reported the situation to the KGB First Chief

Dxrectorate which, in turn, had scught the Second Chief Direc-
torate's opinion as to why no surveillance was being noted.
Unable to suggest a reason, the Second Chief Directorate asked
whether the surveillance of Soviets could have been called off
temporarily. The First Chief Directorate doubted that this
could be the case but did state that radio traffic normally
used in U.S. surveillance "was not on the air.' KOZLOV con-
sequently was sent to the United States to assess the situ-
ation, and in the course of a month, NOSENKO said, he visited
both New York City and Washington, KDILOV discovered not only
that there was no -surveillance of Soviets but also that "they
dropped our democracies -- Bulgaria, Rumania, Hungary. They
temporarily took them [surveiliance) off."

#.

Also at this meeting NOSENKO commented that:

- "If your surveillance comes up on the radio, they
{KGB monitors] pick thea up everywhere.' . :

: - The practice of KGB case officers was not to
proceed directly from a Soviet inStallation to 2 meeting
with an agent, but rather to use other Scviets as decoys
"so that you will think we are working on somebody, where-
as in fact we are not working on them, {[American]) sur-
veillance is onto everyLody as soon a&s they come out

the door" of a Soviet installation.

NOSENKO's only other reference to surveillance in the

United States was made on 29 January 1964 during a discussion
of the "ANDREY" case.®® While V.M.KOVSHUK was in the United
States trying to reestablish contact with "ANDREY", NOSENKO
said, he was usually accompanied by two other KGB officers.

KGB

tha;

monitoring of FBI surveillance communications revealed
XOVSHUX and the others®*#®* were referred to by the FBI as

“the Three Musketeers."

2.Information from Other Sources

&,

GOLITSYN
In early 1562 GOLITSYN repofted that the KGB was well

KOZLOV was 'in New York City from 15 November to 35U December
1961, except for a two-week period (from 5 to 19 December)
whén he was in Washington., His departure from New York City
fell on the same day that John ABIDIAN visited the Pushkin

Street dead drop in Moscow:and that, -according to NOSENKO,

KOZLOV later went to the dead drop site (see Part V,E.3.d.).
KOZLOV had earlier been in the United States with the .

. Bolshoy Ballet, from 12 April to 14 June 1959,

For further details on the "ANDREY" case, see. Pért vVi.D.3. b

The others, V.M.IVANOV and A.K. KISLOV were not named by
NOSENKO.
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“and nethods of FBI surveillance of Soviet officials statioched
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acquainted with Americar counterintelligence surveillance : _
tactics, and since about 1953 the KGB, through special ap- : ‘
paratus, was able to monitor radic traffic stenming from
Arerican surveillance of Soviet Embassy personnel., While at

the KGB Juridical Institute in 1957-5§, COLITSYN said, he

hed read studies on thz methods used by U.S. counterintelligence
in fonducting surveillance cf Soviet officials’ in Washington

arnd New York City. The studies included scme American documents,
obtained through KGB agent sources, ccntaining instructions - ‘
for carrying out surveillence on Soviets. The XGB, GOLITSYN

_added, used this information defensively abroad and in adapting
its own surveillance techniques within the USSR, a :

¢. CHEREPANOV Document

Gne of the documents provided by CHEREPANOV in Novenber
%63% was entitled "Operational Conditions in the U,5.A. and
f.e Activities of American Cousterintelligence Organs Against
Scviet Installations and Scviet Citizens in the U.S.A. in
1957-58." Nearly half of this document, signed by "A.S.
FEKLISOV,** was devoted to a discussion of the organization

1
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in New York City and Washington. The informaticn (sources

‘not indicated) covers radio communicaticns between fixed

surveillance posts and mobile surveillance posts.

(I

¥ The CHéREPANOV documents are reviewed at greater length
-in Part VI.D.7.c.. '
#% EFKLISOV, under the alias FOMIN, previously served as KGB -

Legal Resident in Washington. - o o
o o . ot
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